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وجود فولاد مبارکه در استان اصفهان یک نعمت است
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معاون بهره برداری شرکت فولاد مبارکه در حاشیه همایش 
:»F سالانه »کاربران توربین های گازی با تمرکز بر نیروگاه های کلاس

مدیر خط نورد گرم فولاد مبارکه خبر داد:

ح کرد:  نماینده مردم اصفهان  در مجلس شورای اسلامی مطر

فولاد مبارکه در مواجهه با ناترازی 
انرژی، استراتژی خودتأمینی را 

در پیش گرفته است

اجرای موفقیت آمیز تعمیرات سالانه 
و تعویض درایوهای  قفسه های  

رافینگ ناحیه نورد گرم

تقدیر معاون اول رئیس جمهوری 
از اقدامات محیط زیستی 

فولاد مبارکه

استاندار اصفهان در آیین افتتاح آزمایشگاه صنعت استاندار اصفهان در آیین افتتاح آزمایشگاه صنعت 4.04.0 با سرمایه گذاری فولاد مبارکه؛ با سرمایه گذاری فولاد مبارکه؛

راه اندازی آزمایشگاه صنعت 4.0 کار ارزشمند و مهمی است
کز دانشگاهی و حمایت از پایان نامه ها و پروژه های تحقیقاتی مشترک سرمایه گذاری 1000 میلیارد تومانی فولاد مبارکه در مرا

تصمیم گیری و عمل گرایی در زمان بحران و در شرایط اضطرار، عزم و ایمانی 
استوار و فولادین می خواهد تا علاوه بر تحمل مصائب و مشکلات، با استقامت 
و پایداری در راه هدف حرکت کرد، مسئله ای که نمونه آن در دی ماه 1360 برای 
راه اندازی و ساخت شرکت فولاد مبارکه عینیت یافت. در زمان آغاز جنگ 
هشت ساله و بمباران مناطق جنگی و صنعتی که همه نگاه ها و نیروها و توان 
کشور برای مقابله با دشمن بسیج شده بود، جمعی از فولاد مردان انقلابی و 
جهادگران صنعتی بااراده ای آهنین و با تدبیر عمیق و راهبردی، عزم خود را برای 
خودکفایی در صنعت فولاد به کار بستند و امروز شاهد شکوفایی این حرکت 

عظیم ملی و به ثمر نشستن تلاش ها هستیم.
در نظام مقدس جمهوری اسلامی، چه با نگاه الهی و معرفتی و دینی و چه با 
نگاه میهنی و وطن پرستی، همه ما مکلف و موظف به ادای دین خود به کشور و 
آرمان های والای انسانی و ارزشی آن هستیم. همواره در طول تاریخ، میلیون ها نفر با 
نثار جان و سرمایه و دارایی خود، درراه حفظ و حراست از وطن و پاسداشت ارزش ها 
و تعالی نام ایران قدم برداشتند و در دوران فعلی که جبهه ظلم و جبهه حق در منازعه 
مستقیم گفتمانی و عملیاتی باهم قرارگرفته اند، نقش و مسئولیت هر فرد برای ادای 

دین به میهن و آرمان ها و مرزبندی با نظام کفر و سلطه دوچندان است.
درزمانی که جنگ بود و ایران در حصر اقتصادی قرار داشت و ساختارهای توسعه 
همچنان در پیچ وخم طی روال اداری بودونبود ارز و نبود دانش و توان و تجربه و 
تخصص کافی در بیشتر حوزه ها وامانده بود و همه نگاه ها و تمرکزها و ظرفیت ها 
متوجه مواجهه با دشمن بعثی بود، شرکت فولاد مبارکه که هدف آن خودکفایی 
کشور در عرصه صنعت فولاد بود و در ابتدای مسیر راه اندازی و شکل گیری خود قرار 
داشت، با موانع بسیاری مواجه بود و پیش بینی عده ای بر این بود که این مجتمع در 

آینده، با صرف هزینه های فراوان تنها به آهن پاره ای در مرکز ایران تبدیل خواهد شد.
کنون جلوتر از برنامه ها  به حول و قوه الهی و پس از سه دهه فعالیت، فولاد مبارکه هم ا
و اهداف خود، فراتر از انتظارها و توقعات ظاهر شده و به مصداق تبلور عینی غلبه 
اراده و عزم ملت ایران بر تحریم ها تبدیل  شده و در تمامی زمینه های تولید، اقتصاد، 
رشد صنعتی، رونق و شکوفایی و اشتغال زایی و خلق دانش و ثروت و گشایش 

روزنه های جدید امید و نشاط در جامعه بر قله افتخار ایستاده است.
کنون به عنوان مولود انقلاب اسلامی، پیشران  شرکت فولاد مبارکه اصفهان که هم ا
صنعت کشور و پشتیبان و حامی صنایع به حساب می آید، مفتخر است که سنگ 
کنون  بنای آن در دی ماه 1360 و در زمان شرایط دشوار جنگی بنانهاده شده و هم ا
به عنوان شرکت موفق جهان تزار، یکی از بهترین شاخصه ها و نمونه ها برای طی مسیر 
تعالی و توسعه ایران اسلامی محسوب می شود که با اتکا به توان نیروهای خود و با 
خلق دانش و فناوری و مجاهدت و سخت کوشی، در جایگاه متعالی و سرآمدی در 

داخل و خارج کشور قرار دارد.
قطع به یقین، تمامی توفیقات حاصل شده در این شرکت، حاصل تلاش و همت 
مضاعف و شبانه روزی جهادگران عرصه صنعت است که با ایستادگی در مسیر دشوار 
سازندگی و مقاومت در برابر همه ناملایمات و با همدلی و وفاق و ایثار، زمینه رویش و 
زایشی چشم گیر در سرمایه های مادی و معنوی و انسانی و اجتماعی فراهم کردند و 
الگویی از موفقیت و پیشرفت و استقلال صنعتی و اقتصادی را در بیش از چهار دهه 

به نمایش گذاشتند.
الگویی که با ارتقای تمامی شاخص های امیدوارکننده در همه زمینه ها و افزایش 
امید و نشاط در جامعه، نام ایران عزیز اسلامی را در تولید و صنعت و اشتغال سرافراز 

و سربلند ساخته است.

فولاد مبارکه؛  نماد سخت کوشی و مجاهدت صنعتی

میلاد فرخنده اسوه تمام عیار مکارم و قله رفیع فضائل، 
صدیقه کبری، حضرت فاطمه زهرا )سلام الله علیها( 

و روز بزرگداشت مقام زن و مادر مبارک باد
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سرپرست معاونت محیط زیست دریایی و تالاب های 
ح کرد: سازمان حفاظت محیط زیست مطر

راه اندازی نیروگاه خورشیدی و اقدامات  
فولاد مبارکه در  حوزه آب و آلودگی هوا؛ 

الگویی برای سایر صنایع بزرگ کشور

روابط عمومی فولاد مبارکه

  » با پیوستن به پویش ملی  »دو درجه کمتر

و کاهش دودرجه ای دمای محیط کار و منزل خود ،

 به پایداری تولید و اقتصاد کشورمان کمک نمایید.

طی حکمی از سوی محمدیاسر طیب نیا، مدیرعامل فولاد مبارکه، حمیدرضا خسروانی پور به عنوان سرپرست 
معاونت طرح و توسعه منصوب شد.

در متن این حکم آمده است:
به موجب این حکم، به سمت سرپرست معاونت طرح و توسعه منصوب می گردید تا با حفظ ارزش های اسلامی، احترام به کرامت 

انسانی، ایجاد نظم و انضباط اجتماعی و رعایت وجدان کاری که از اصول مدیریت در فولاد مبارکه است انجام وظیفه نمایید.
گفتنی است حمیدرضا خسروانی پور دارای مدرک تحصیلی مهندسی مکانیک بوده و پیش از این به عنوان مدیر اجرای 

پروژه های انرژی و سیالات شرکت فولاد مبارکه مشغول به فعالیت بوده است.
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رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار هزاران نفر از زنان و 
دختران، حضرت فاطمه زهرا )س( را از شگفتی های آفرینش 
کید  خواندند و با بیان اصول مهم منشور اسلام درباره زن، تأ
کردند: در اسلام، زن و مرد مکمل یکدیگرند و در تلاش برای 
رسیدن به حیات طیبه و توانایی های فکری و روحی در 
عرصه های علمی،  فرهنگی، هنری، اثرگذاری اجتماعی-
سیاسی، فعالیت اقتصادی و مسائل بین المللی هیچ تفاوتی 

باهم ندارند.
حضرت آیت الله خامنه ای همچنین با اشاره به تداوم جنایات رژیم 
صهیونیستی و آمریکا در منطقه و کمک برخی به آن ها، گفتند: 
رژیم صهیونیستی به خیال خود از طریق سوریه آماده می شود 
که نیروهای حزب الله را محاصره و ریشه کن کند اما آنکه ریشه کن 

می شود، اسرائیل است.
رهبر انقلاب با اشاره به برخی ابعاد وجودی حضرت فاطمه 
زهرا )س( به عنوان پدیده شگفت انگیز عالم آفرینش، گفتند: 
اینکه بانویی جوان، ازلحاظ معنوی و هویت ملکوتی و جبروتی 
به جایی برسد که به روایت اهل تشیع و تسنن، خشم او خشم 
خدا و خشنودی او خشنودی پروردگار را به همراه بیاورد، بسیار 

پرعظمت و عجیب است.
با  »همراهی  سختی ها«،  در  پیامبر  با  »غمگساری  ایشان، 
امیرمومنان در جهاد«، »خیره کننده چشم فرشتگان در عبادت«، 
»بیان خطبه های فصیح، بلیغ و آتشین«، »پرورش امام حسن و 
امام حسین )علیهماالسلام( و حضرت زینب )س(« را از ویژگی های 
بی نظیر حضرت فاطمه )س( خواندند و افزودند: آن حضرت در 
کودکی، جوانی، ازدواج و سیره زندگی، برترین، زیباترین و گویاترین 

الگوی زن مسلمان است.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به دیدگاه های مختلف درباره 
مسئله زن در جهان، گفتند: سرمایه داران و سیاستمدارانِ تابع 
آن ها با در دست داشتن رسانه های مؤثر در جهان، با بی صداقتی 
و دروغ گویی و در پوشش ظاهری یک نظریه فلسفی و انسان 
دوستانه، انگیزه های جنایتکارانه و فسادانگیز خود را برای دخالت 
و جهت دهی در امور جامعه جهانی زنان و کسب منافع نامشروع، 

پنهان می کنند.
رهبر انقلاب فعالیت متین در عرصه های سیاسی و بین المللی و 
همچنین نقش آفرینی در حوادثی مانند دفاع مقدس، دفاع از 
حرم و عرصه سیاسی را جلوه های درخشان دیگری از فعالیت های 
زنان پس از پیروزی انقلاب برشمردند و گفتند: زن ایرانی توانسته 
از هویت و فرهنگ و سنن تاریخی و اصیل کشور با متانت، حیاء و 
عفت خود صیانت کند؛ به گونه ای که تا امروز تحت تأثیر عوارضی که 
بسیاری از کشورهای غربی دچار آن هستند قرار نگرفته و پس ازاین 

نیز ان شاءالله همین طور به حرکت خود ادامه خواهد داد.
در  زنان  درخشش  به  اشاره  با  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
فعالیت های علمی و تحقیقی دانشگاه ها و حوزه های علمیه 
خاطرنشان کردند: امروز تعداد زنان مجتهد، کم نیست و حتی 
معتقدیم که در بسیاری از مسائل زنانه که مردها تشخیص خوب 

و درستی ندارند، خانم ها باید از مجتهدان زن تقلید کنند.

رئیس اتاق بازرگانی اصفهان با بیان اینکه ناترازی انرژی 
در کشور به یک مسئله جدی تبدیل شده است، گفت: 
صنعت کشور به ازای هر کیلووات قطعی برق ۲ دلار دچار ضرر 

و زیان می شود.
به گزارش خبرنگار فولاد و به نقل از خبرگزاری تسنیم، امیر کشانی 
افزود: طبق بخشــنامه های وزارت نیرو، برق واحدهای صنعتی 
که بتوانند بیش از 3۵ درصد انرژی موردنیاز خود را از طریق انرژی 
خورشــیدی تولید و تأمیــن کنند قطــع نخواهد شــد. وی اظهار 
کرد: طبق محاسباتی که از سوی مرکز پژوهش های اتاق بازرگانی 
اصفهان مبتنی بر استانداردهای جهانی انجام شده، هر کیلووات 

قطعی برق ۲ دلار به صنعت کشور ضرر می زند.
رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی اصفهان گفت: 
هزینــه یک واحــد صنعتی که برق نداشــته باشــد خیلــی بالاتر از 
این اســت که بخواهد از برق گران اســتفاده کنــد. وی در ادامه با 
بیان اینکه قطعی برق موجب خسارت ۴ میلیارد دلاری به فولاد 
کشور شده است، افزود: جدا از این، سایر صنایع مثل واحدهای 
پتروشیمی نیز براثر قطعی برق دچار ضرر و زیان شده اند. کشانی 
بیان کــرد: فرض کنیــد در ســال 30 درصد صنایع کشــور به دلیل 
قطعی انرژی گاز و برق تعطیــل و خط تولید از مدار خارج شــود، 
در این صورت چه بلایی بر ســر تولید ناخالص داخلی، اقتصاد و 
اشــتغال خواهد آمد؛ بدون شک ازاین جهت مملکت به شدت 

متضرر می شود.
وی در پایان عنــوان کرد: در حــال حاضر صنایع کشــور چاره ای 

ندارند جز اینکه به سمت تولید انرژی خورشیدی حرکت کنند.

درمحضر ولایت

خبـــــر کوتاه

خـبــــــــــــــــــر

در اسلام، زن و مرد مکمل یکدیگرند

قطع برق، ۲ دلار به ازای هر کیلووات 
به صنعت کشور ضرر می زند

آزمایشگاه صنعت 4.0 دانشگاه صنعتی اصفهان 
با سرمایه گذاری 30 میلیارد تومانی فولاد مبارکه 
روز شنبه ۲4 آذرماه، با حضور استاندار اصفهان، 
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه، رئیس دانشگاه صنعتی اصفهان، 
رئیس شهرک علمی تحقیقاتی و جمعی مسئولین استانی و تعدادی 

از معاونان و مدیران شرکت فولاد مبارکه افتتاح شد.
به گزارش خبرنگار ایراسین، مهدی جمالی نژاد، استاندار اصفهان، 
در آیین افتتاح این آزمایشگاه گفت: مجموعه فولاد مبارکه در استان 
اصفهان یک نعمت است. فولاد مبارکه در شش موضوع مهم و ریشه ای 
استان ورود کرده که حل بحران آب استان و انتقال آب دریا  و همچنین 
حوزه مسئولیت اجتماعی برای رفع مشکلات استان از آن جمله است و 

جای قدردانی دارد.
استاندار اصفهان با این اینکه در ابتدای فعالیت به عنوان استاندار 
اصفهان و در حین بررسی مسائل استان متوجه شدم اولویت بندی 
مسائل بسیار سخت بود، گفت: در طول سه دهه، مشکلات اصفهان 
روی هم تلنبار شده است. بر این اساس تصمیم گرفتیم برخی اتفاقات 
سریع تر بیفتد؛ ازاین رو سه میز گردشگری، انرژی های نوین و هوش 
مصنوعی را در استانداری اصفهان تشکیل داده ایم و هر روز به ابعاد 

مختلف این سه موضوع رسیدگی می کنیم.
جمالی نژاد با اشاره به راه اندازی میز انرژی های نوین نیز گفت: ما ناچاریم 
به حوزه انرژی ورود کنیم. البته باید یک دهه گذشته در این زمینه ورود 
می کردیم. امروز با چالش های آلودگی هوا، نبود سوخت جایگزین و... 

مواجهیم و باید بحث انرژی برای ما اولویت باشد.
وی با اشاره به راه اندازی میز هوش مصنوعی گفت: حدود 10 سال پیش 
ما وارد این موضوع شدیم، شهرهای دانش پایه و یا به نوعی کالج سیتی ها 
محصول آن زمان بود و بیشتر در شهرک علمی تحقیقاتی اصفهان رقم 
خورد؛ ازاین رو هوش مصنوعی را دنبال خواهیم کرد تا به موفقیت های 

روزافزونی در این زمینه در استان اصفهان برسیم.
 استاندار اصفهان در ادامه با اشاره به راه اندازی آزمایشگاه صنعت 
4.0 اظهار کرد: این آزمایشگاه منجر به بهبود رقابت پذیری، افزایش 
بهره وری، بهبود کیفیت، کاهش هزینه ها، انعطاف پذیری در تولید، 
پایداری زیست محیطی و ایجاد محیط های کسب وکار می شود که 
فرهنگ سازی برای پذیرش تحول در استان و کشور و به ویژه صنایع را 

به دنبال خواهد داشت.
راه اندازی آزمایشگاه صنعت 4.0 کار ارزشمند و مهمی  •

است
وی با بیان اینکه راه اندازی آزمایشگاه صنعت 4.0 کار ارزشمند و مهمی 
است که می تواند در لایه های بعدی به ما کمک کند و بسیار مؤثر باشد، 
افزود: ورود هوش مصنوعی به فولاد مبارکه به عنوان بزرگ ترین صنعت 
استان و کشور بسیار مهم است و اهدافی مانند تربیت نیروی انسانی 
کارآمد، آموزش و ارتقای مهارت ها، ایجاد فناوری و... در راه اندازی این 

آزمایشگاه مورد توجه بوده است.
ورود جدی در هوش مصنوعی انتظار اول از فولاد مبارکه

استاندار اصفهان با طرح دو درخواست از شرکت فولاد مبارکه اظهار 
کرد: اولین انتظار ما این است که فولاد مبارکه به طور جد به حوزه هوش 
مصنوعی ورود کند و نه تنها در حوزه فولاد، بلکه الگو و مدل موفق را نه تنها 
به استان، بلکه به کشور نشان دهد؛ درعین حال مابقی بخش های کشور 

را به دنبال خود بکشند.
وی ادامه داد: برای پیشرفت یک استان خیلی مهم است که مرکز استان 
گر مرکز استان  در چه وضعیتی باشد و چه پیشرفت هایی را دنبال کند. ا

پیشرفت کند تمام شهرها و روستاهای دیگر نیز پیشرفت خواهند کرد.
گر مجموعه فولاد مبارکه به عنوان مجموعه  جمالی نژاد با بیان اینکه ا
قوی بتواند در زمینه هوش مصنوعی ورود خوبی داشته باشد، همه 
زیرمجموعه هایش نیز در این زمینه عملکرد خوبی خواهند داشت. 

البته زیرساخت هایی هم لازم است که ما سعی می کنیم در صورت نیاز 
تحقق آن را تسهیل کنیم.

انتظار دوم از فولاد مبارکه؛ ارائه مازاد مدار هوش 
مصنوعی برای بقیه کسب کارهای استان

گـر فولاد مبارکه مـدار هوش  وی ادامـه داد: انتظـار دوم ما این اسـت که ا
مصنوعی را برای خود تهیه کرد ممکن است در پیاده سازی مازاد داشته 
باشـد و انتظار داریـم کـه مـازاد را در اختیـار بقیه کسـب و کارهای اسـتان 
که ممکن است خیلی از صنایع ظرفیت های فولاد مبارکه را  بگذارد؛ چرا
نداشته باشند، اما بستری که ایجاد می شود می تواند خیلی مؤثر باشد.
استاندار اصفهان در ادامه در پاسخ به اظهارات اساتید دانشگاه صنعتی 
گفت: مهاجرت دانشجویی یک معضل است و باید با برنامه ریزی و ایجاد 

مشوق ها به ماندگاری نخبگان در استان و کشور کمک کنیم.
مشکل تأمین گاز فولاد مبارکه را برطرف می کنیم

 اسـتاندار اصفهـان، در حاشـیه ایـن آییـن و در جمـع خبرنـگاران  نیـز در 
پاسخ به پرسشـی درباره ناترازی انرژی موردنیاز صنایع چه اقداماتی در 
دست انجام اسـت، گفت: متأسـفانه ناترازی انرژی یکی از دغدغه های 
بـزرگ کشـور اسـت و لازم بـود از یکـی دو سـال پیـش مسـئولان بـرای ایـن 
موضـوع چاره اندیشـی کننـد. به عنـوان مثـال، شـهرک های صنعتـی و 
صنایع متوسـط و بـزرگ می توانند بـا انـرژی خورشـیدی انـرژی موردنیاز 
خود را تأمین کنند؛ همچنان که مجموعه فولاد مبارکه به خوبی در این 
عرصـه ورود کرده اسـت. ان شـاءالله این مسـائل در آینده نه چنـدان دور 
حل خواهد شد و در این مقطع نیز تلاش می کنیم این نیاز را رفع کنیم. 
کیـد می کنم کـه باید بـرای سـال آینـده انـرژی اسـتان را از  در عین حـال تأ
انرژی کشور جدا کنیم و در استان بتوانیم مشکلات خود را با انرژی های 

ک حـل کنیم. پـا
فولاد مبارکه در حوزه مسئولیت های اجتماعی نیز 

تک بعدی عمل نکرده و نظام مسائل استان را تک تک دنبال 
می کند

وی با اشاره به اینکه خوشبختانه فولاد مبارکه، نه تنها مسئولیت ها و 
مأموریت های اصلی خودش را انجام داده، بلکه در حوزه مسئولیت های 
اجتماعی نیز تک بعدی عمل نکرده و نظام مسائل استان را تک تک 
دنبال می کند، گفت: این شرکت در حوزه هوش مصنوعی که یکی از سه 
میز اصلی ماست، اقدامات خوبی انجام داده که از آن جمله آزمایشگاه 
صنعت چهارم است و به تحقق اهداف ما در حوزه هوش مصنوعی 
بسیار کمک  می کند. ما دو انتظار از فولاد مبارکه داشتیم که هر دو انتظار 
از سوی مدیرعامل این شرکت پذیرفته شد تا به عنوان الگو در این 

زمینه ها اقدام شود.
وی گفت: حضور پررنگ فولاد مبارکه در دانشگاه صنعتی که یکی از 
دانشگاه های حائز رتبه و پیشرو در کل کشور است و پیوند آن با دانشگاه 

می تواند بسیار مبارک باشد.
 

مدیرعامــل شــرکت فــولاد مبارکــه در آییــن افتتــاح آزمایشــگاه 
صنعــت 4.0؛

صنعت 4.0 یکی از راهکارهــای بقا و ایجاد مزیــت رقابتی برای 
صنعت فولاد است

بـه گـزارش خبرنـگار ایراسـین، محمدیاسـر طیب نیـا در آییـن افتتـاح 
آزمایشـگاه صنعـت 4.0 دانشـگاه صنعتـی اصفهـان بـا سـرمایه گذاری 
شـرکت فولاد مبارکـه، اظهـار کـرد: در فـولاد مبارکه طـی چند سـال اخیر 
در صنعـت 4.0 اقدامـات خوبـی شـروع شـده و بـه نظـر می رسـد یکـی از 
راهکارهای بقا و ایجاد مزیت رقابتی برای صنعت فولادی همین اصل 

اسـت که باعـث شـده در رتبـه دهـم تولیـد در دنیـا قـرار بگیریم.
طی کردن مسیر پیشرفت اقتصادی در کشور 

وی ضمن قدردانی از اهتمام استاندار اصفهان به فعالیت های علمی، 

صنعتی و دانشگاهی و همچنین مسئولان دانشگاه صنعتی به واسطه 
همکاری خوبی با فولاد مبارکه، افزود: دغدغه اصلی ما و همه دلسوزان 
این است که مسیر پیشرفت اقتصادی را در کشور با سرعت طی کنیم. 
قطعاً رسیدن به چنین اهدافی نیازمند برنامه ریزی بلندمدت است و 
نگاه عمیقی می طلبد و داشتن استراتژی مدون در این زمینه ضروری 

است و این روند به صورت اتفاقی روی نمی دهد.
 مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه در خصوص چرایی اقداماتی که در حوزه 
فناوری در فولاد مبارکه در دستور کار قرار گرفته، گفت: طی چند دهه 
اخیر راهکارهای متعددی برای رشد اقتصادی کشورهای درحال توسعه 
توصیه و تجویز شده است. مبنای اغلب این راهکارها کپی کردن مسیری 
است که کشورهای توسعه یافته رفته اند و یا نسخه هایی است که صندوق 
بین المللی پول، بانک جهانی و خزانه داری آمریکا و غیره توصیه کرده اند. 
بسیاری از این ها در کشورهایی مانند آمریکای لاتین تجربه شده و 
بسیاری از آن ها نیز موفق نبوده و شاید اساساً زمینه ای بود برای سلطه 

بیشتر قدرت های اقتصادی برتر فراهم آورده است.
بنگاه های بزرگ و مراکز علمی دانشگاهی متولی اصلی 

خلق مسیرهای جدید برای توسعه اقتصادی هستند
وی اضافه کرد: یکی از نظریه های مطرح شده که به نظر می آید بیشتر 
با ساختار کشور ما تطبیق دارد، نظریه »همپایی« یا »عقب ماندگی 
جبران فاصله« از »کئون لی« است. در این نظریه محور رشد اقتصادی یا 
بیشترین عامل مؤثر در رشد اقتصادی و توسعه و پیشرفت کشور، نوآوری، 
به ویژه نوآوری در بنگاه های بزرگ عنوان شده است. این مسیری است 
که در کشورهای جنوب شرقی آسیا تجربه شده و تجربه موفقی نیز بوده 
است. »لی« در کتابی با همین عنوان، مطرح می کند که بنگاه های بزرگ 
کز علمی دانشگاهی متولی اصلی خلق مسیرهای جدید برای توسعه  و مرا
اقتصادی هستند. او در نظریه خود دو برداشت متفاوت از مفهوم نوآوری 
را مطرح می کند؛ یکی از این برداشت ها مسیری است که نوآوری را در 
توانمندی فناوری صنعت می بیند و دیگری مسیری است که در بخش 
علم و تحقیقات دانشگاهی، به دنبال نوآوری است. سپس نتیجه گیری 
می کند در کشورهایی که صرفاً مسیر دوم را پیگیری کردند، جامعه علمی 
پدید می آید؛ اما جامعه صرفاً علمی به دور از واقعیت است. در مقابل 
کشورهایی که مسیر فناورانه صنعتی را اولویت قرار دادند و به تعبیری 
سیاست فناوری را بر سیاست علمی اولویت دادند در کنار جذب فناوری 
خارجی، سرمایه گذاری های قابل توجهی در حوزه تحقیق و توسعه 
کرده اند و تقاضای زیادی از طریق بخش صنعت به ویژه بنگاه های بزرگ 

به سمت دانشگاه ها سوق داده شده است.
دولت ها باید برای نوآوری و فناوری های جدید توانمندی 

ایجاد کنند و مشوق های لازم را در نظر بگیرند
وی افزود: این همان مسیری است که امروز ما در جایی مانند فولاد 
مبارکه به عنوان یک صنعت بزرگ و یا بزرگ ترین صنعت کشور دنبال 
می کنیم. بر اساس این نظریه، دولت ها باید برای نوآوری و فناوری های 
جدید توانمندی ایجاد کنند و مشوق های لازم را در نظر بگیرند و 

بنگاه های بزرگ پیشتازان این مسیر خواهند بود.
طیب نیا گفت: نکته دوم اینکه دهه های قبل گفته می شد که شرکت های 
کوچک عامل موفقیت هستند؛ اما پس از آن و حدود دو دهه قبل، با 
تغییر و تحولات صورت گرفته، این دیدگاه مطرح شد که شرکت های بزرگ 
مبنای رشد اقتصادی هستند و نتیجه ای که امروز به آن نتیجه رسیده ایم 
این است که نسخه رشد اقتصادی، ترکیبی از بنگاه های کوچک و 
بنگاه های بزرگ اقتصادی است که رشد بنگاه های بزرگ با حمایت از 
بنگاه های کوچک و شرکت های دانش بنیان به وجود می آید. بنگاه های 
کوچک ضعیف هستند و سرمایه گذاری هایی که می کنند عقیم می ماند؛ 
که لوکوموتیوی که در نقش یک کِشنده آن ها را به دنبال خود بکشد  چرا
وجود ندارد. البته اتفاقات خوبی در مقاطع کوتاه مدت در بنگاه های 

کوچک رخ داده، اما بسیاری از آن ها به نتیجه نرسیده اند.

رهبر انقلاب اسلامی در دیدار هزاران نفر از زنان و دختران:

مهدیجمالینژاد
استانداراصفهان

محمدیاسرطیبنیا
مدیرعاملشرکتفولادمبارکه

وروددومینبخشازتجهیزاتخارجیپروژهبهسایتمجتمعآهنوفولادالماسآرتاویل
به گزارش ایراسین، عزیز محمدی مدیرعامل مجتمع آهن و فولاد الماس آرتاویل گفت: در راستای تسریع هرچه بیشتر اجرای پروژه بزرگ آهن اسفنجی فولاد آرتاویل، دومین بخش از تجهیزات خارجی این طرح بزرگ پیشران ملی به سایت مجتمع وارد شد. نصب این تجهیزات پیشرفت قابل توجهی را به همراه خواهد داشت و 

از پیمانکار پروژه )شرکت ایریتک( خواسته شده هرچه سریع تر نصب آن ها را در دستور کار خود قرار دهد. تجهیزات وارده ۸0 درصد از کل تجهیزات خارجی موردنیاز این طرح ملی است. با توجه به تأمین و تخصیص منابع ارزی موردنیاز برای واردات الباقی تجهیزات، راساً توسط شرکت آرتاویل ثبت سفارش گردیده است.

وجود فولاد مبارکه در استان اصفهان یک نعمت است
استاندار اصفهان در آیین افتتاح آزمایشگاه صنعت 4.0 با سرمایه گذاری فولاد مبارکه؛

ادامه در صفحه بعد    
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 خـبــــــــــــــــــر     خـبــــــــــــــــــر    

سیدعلیمحمدمیرمحمدیمیبدی
رئیسدانشگاهصنعتیاصفهان

محمدناظمیهرندی
معاونتکنولوژیفولادمبارکه

یحییپالیزدار
مدیرعاملصندوقسرمایهگذاریخطرپذیرفولادمبارکه

کبرگلبو ا
مدیرعاملشرکتایریسا

راجبرانکنید درخواستتولیدکنندگانازدولت؛تعطیلاتناشیازقطعیبرقوگاز
گر برق و گاز هم زمان قطع شود به معنای تعطیل شدن تولید است. بنابراین باید در تعطیلاتی که به ناچار  به گزارش دنیای اقتصاد، آرمان خالقی دبیرکل خانه صنعت، معدن و تجارت ایران، با بیان اینکه برخی واحدهای صنعتی ازجمله در حوزه سیمان و فولاد برای تولید محصول از گاز استفاده می کنند، اظهار کرد: ا

اعمال می شود هماهنگی وجود داشته باشد. همچنین باید برنامه جبرانی دولت در مقابل این تعطیلات روشن شود. وقتی واحد تولیدی نمی تواند تولید کند و درنتیجه خسارت به بار می آید، سیستم بانکی و تأمین اجتماعی باید به نسبت تعطیلات تحمیلی، شرایط را برای واحدهای تولیدی تسهیل کنند.

اگر به دنبال رشد سریع هستیم، باید نگاه رو به آینده داشته 
باشیم

محمدیاسـر طیب نیـا اضافـه کـرد: نکتـه سـوم اینکـه بـه خدمـت گرفتن 
نـوآوری در صنایعـی بیشـتر بـازده دارد کـه به جـای مهندسـی معکـوس 
)reverse engineering(، نـگاه روبه جلـو دارنـد یـا به اصطـلاح بـه دنبـال 
مهندسـی روبه جلـو )forward engineering( هسـتند. مـا در دهه هـای 
قبل در فولاد مبارکه، بومی سازی و مهندسی معکوس را به خوبی دنبال 
کردیم. در شـهرک علمی تحقیقاتی، شرکت های بسـیاری هستند که با 
مهندسـی معکوس بسـیاری از اقلام وارداتـی را تـا ۹0 درصد بومی سـازی 
کرده انـد. مـا بـا وابسـتگی کامـل شـروع کردیـم؛ امـا امـروز بـه ۹0 درصـد 

خودکفایـی رسـیده ایم.
گر به دنبال رشد سریع هستیم،  مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه ابراز کرد: ا
باید نگاه روبه آینده داشته باشیم. تا وقتی مهندسی معکوس باشد، 
همواره پیرو هستیم و نمی توانیم با سرعت حرکت کنیم. سرعت رشد 
شرکت های بزرگ امروز به شدت زیاد است و ما هرچه هم به مهندسی 
معکوس سرعت دهیم نمی توانیم به آن ها برسیم. بنابراین باید نگاه 
روبه جلو داشته باشیم که یکی از این فضاها ورود به حوزه صنعت 4.0 
و تحول دیجیتال است که می بینیم تغییرات در این حوزه با سرعت 

اتفاق می افتد.
گـر بتوانیـم بـر مبنـای صنعـت 4.0  و همـکاری  وی گفـت: بر ایـن اسـاس ا
دانشـگاه ها به ویـژه دانشـگاه های هم جـوار، بنگاه هـای کوچـک و فنـاور 
و دانش بنیـان را راه بیندازیـم و راه میانبر برای صنعت بزرگـی مانند فولاد 
مبارکه ایجاد کنیم، می توانیم رشد خوب و جهش اقتصادی را رقم بزنیم.

ایجاد زیست بوم در نوآوری، فناوری و صنعت 4.0
وی ادامه داد: رقبای ما با سرعت در حوزه تحقیق و توسعه حرکت 
می کنند. شرکت های فولادی برتر امروز حداقل 3 تا ۴ درصد درآمدهای 
خود را صرف تحقیق و توسعه می کنند. ما با این شرایط فاصله زیادی 
داریم. البته می توان گفت فولاد مبارکه در این زمینه از همه صنایع جلوتر 

است؛ اما بازهم با شرکت های برتر فاصله زیادی دارد.
مدیرعامل فولاد مبارکه ادامه داد: تلاش ما این است که فولاد مبارکه 
با همکاری سازنده همه بازیگران این حوزه، زیست بومی را فراهم کند 
که کمبودهای زنجیره را با کنار خود قرار دادن شرکت های دانش بنیان 
برطرف کند تا رشد و بالندگی ایجاد شود. در این زمینه، مهم ترین حرکت 
فولاد مبارکه استفاده از محصولات این شرکت ها بوده است. ما ضمن 
اینکه از شرکت های دانش بنیان حمایت می کنیم محصولات آن ها را نیز 
در گروه فولاد مبارکه استفاده می کنیم. با آن ها قراردادهای بلندمدت تا 
10 سال می بندیم تا بتوانند با اطمینان سرمایه گذاری کنند. هدف ما در 
فولاد این است که زیست بومی را چه در صنعت 4.0   و چه در حوزه نوآوری 
و فناوری پیرامون فولاد مبارکه به ویژه در استان اصفهان فراهم کنیم 
که بتوانیم در بازه زمانی چندساله اصفهان را به قطب نوآوری و فناوری 

کشور تبدیل کنیم.
سرمایه گذاری فولاد مبارکه در 10 شرکت دانش بنیان فعال 

در صنعت 4.0
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه در جمع خبرنگاران نیز اظهار کرد: دغدغه 
امروز جامعه نخبگی کشور چگونگی رشد و پیشرفت سریع و رفع مشکلات 
اقتصادی است و راهکار برون رفت از چالش های امروز نوآوری است، یعنی 
مسیری که کشورهای درحال توسعه در پیش گرفته اند و تجربه موفقی در 
این رویکرد داشته اند. در این مسیر، شرکت های بزرگ نقش محوری در 
این حوزه دارند و به عنوان پیشرانان توسعه می توانند شرکت های کوچک 
و متوسط و شرکت های دانش بنیان را با خود همراه کنند و اتفاقات بزرگی 

را رقم بزنند.
وی گفت: یکی از حوزه هایی که موضوع نوآوری و فناوری های جدید 
به شدت به آن وابسته است به تحول دیجیتال، هوشمندسازی، صنعت 
4.0  و زیرمجموعه های آن مربوط می شود. فولاد مبارکه سعی کرده در این 
حوزه پیشگام باشد؛ همچنانکه در عرصه های دیگر تابه حال پیش قدم 

بوده است.
احتمالاً فقط 1۸ یا 19 کشور چنین آزمایشگاهی داشته 

باشند
طیب نیا با اشاره به راه اندازی آزمایشگاه صنعت 4.0   در دانشگاه صنعتی 
اصفهان تصریح کرد: احتمالاً نظیر چنین آزمایشگاهی را در کشور نداریم 
 و فقط 18 یا 1۹ کشور همانند آن را داشته باشند. سعی شده در حوزه

 صنعت 4.0 پروژه های خوبی تعریف کنیم که هم خود فولاد مبارکه 
به منظور افزایش بهره برداری از آن بهره مند شود و هم گام های اولیه را در 
زیست بوم فناوری و نوآوری استان و کشور برداریم. به همین منظور در 
حوزه های هوشمندسازی، رباتیک، زیرساخت های تحول و صنعت 4.0   
در 10 شرکت دانش بنیان سرمایه گذاری کرده ایم و کوشیده ایم بستری 
فراهم کنیم که هم فولاد مبارکه و هم شرکت های فعال در حیطه این 
صنعت بتوانند از آن بهره مند شوند. گام بعدی ما ایجاد زیرساخت های 
هوشمندسازی است و ازآنجا که در کشور کار جدی در این حوزه انجام 
نشده، در این زمینه در حال برنامه ریزی هستیم تا شرکت ایریسای فولاد 
مبارکه و شرکت سرمایه گذاری خطرپذیر بتوانند در این زمینه نیز گام 

بردارند و انتظارات از فولاد مبارکه را برطرف کنند.
کید بر اینکه حرکت در مسیر تحول دیجیتال بی انتهاست گفت:  وی با تأ
گر ما نتوانیم خودمان را با  تحولات در این حوزه به شدت زیاد است و ا
این مسیر وفق دهیم و زیرساخت های لازم را در آن پیاده سازی نکنیم 
و نتوانیم انگیزه لازم را در نخبگان، دانشجویان و صنعتگران پدید آوریم، 

طبعاً نمی توانیم در دنیای پرسرعت این تحولات حرفی برای گفتن 
داشته باشیم.

 
رئیس دانشگاه صنعتی اصفهان در آیین افتتاح آزمایشگاه صنعت 

4.0 با سرمایه گذاری فولاد مبارکه؛
ارتباط صنعت و دانشگاه با حضور فولاد مبارکه در دانشگاه 

صنعتی تقویت شده است 

سید علی محمد میرمحمدی میبدی، رئیس دانشگاه صنعتی اصفهان 
نیز گفت: بودجه پژوهشی دانشگاه صنعتی اصفهان طی دو سال از 
80 میلیارد تومان به ۴۲0 میلیارد تومان افزایش یافته است که دستاورد 

بزرگی است. 
رئیس دانشگاه صنعتی اصفهان اظهار کرد: دانشگاه صنعتی اصفهان 
در مقوله های متفاوتی پیشتاز است. این دانشگاه دارای 1۴6 شهید 
بزرگوار است و سه نفر از شهدای اخیر حزب الله نیز دانشجوی این 

دانشگاه بوده اند.
وی افزود: طی سه سال اخیر ارتباط صنعت و دانشگاه به ویژه با حضور 
فولاد مبارکه در دانشگاه صنعتی تقویت شده و به دنبال این امر ارتقای 

ارتباط استاد و دانشجویان را نیز شاهد بوده ایم.

معاون تکنولوژی فولاد مبارکه در حاشیه افتتاحیه آزمایشگاه 
صنعت 4.0:

نباید از قافله صنعت و علم دنیا عقب بمانیم

 محمد ناظمی هرندی، معاون تکنولوژی فولاد مبارکه نیز در حاشیه 
افتتاح این آزمایشگاه گفت: نقش صنعت این است که نیازمندی های 
زندگی بشر را فراهم کند و دانشگاه نیز بر توسعه علم و دانش کار می کند؛ 
ازاین رو زمانی که بخواهیم تکنولوژی را توسعه دهیم، باید حتماً بین 
صنعت و دانشگاه اتصال ایجاد کنیم. به طور قطع تا دانش به تکنولوژی 
تبدیل نشود، نمی تواند به تولید محصولاتی منجر شود که بشر از ثمرات 

آن استفاده کند.
وی در توضیح اهمیت و فلسفه حضور فولاد مبارکه در دانشگاه ها گفت: 
کثری از ظرفیت های جدی توسعه دانش  این اقدام با هدف استفاده حدا

انجام شده است تا دانش را به توسعه تکنولوژی در شرکت تبدیل کنیم.
وی ادامه داد: با توجه به رشد فزاینده  حوزه توسعه فناوری اطلاعات و 
ارتباطات و دیجیتال در جهان، باید تلاش کنیم از قافله صنعت و علم 
دنیا عقب نمانیم. محیط دانشگاهی بهترین فضایی است که می توانیم 
در آن با توسعه آزمایشگاه هایی به صورت پایلوت در مقیاس های 
کوچک، نیازمندی هایمان را رفع کنیم و بعد آن را در ابعاد بزرگ تر در 

صنعت پیاده کنیم.
فراهم شدن شرایط مناسب برای نخبگان داخل کشور و 

پیشگیری از مهاجرت این قشر فرهیخته
وی ادامه داد: ارتباط صنعت و دانشگاه باعث می شود بتوانیم در این 
عرصه در کشور پیشتاز باشیم و حتی بتوانیم در عرصه های بین المللی 
رقابت کنیم. این اقدامات باعث می شود زمینه کار در داخل کشور برای 
کیفیت و بادانشی که در دانشگاه شکل گرفته یا در حال  نیروی انسانی با
شکل گیری است فراهم شود و از مهاجرت این قشر فرهیخته پیشگیری 
گر این هماهنگی بین صنایع با حوزه های علم و دانش و دانشگاهی  گردد. ا
کشور شکل بگیرد شرایط توسعه اقتصادی کشور نیز به خوبی فراهم 

خواهد شد.
کز  سرمایه گذاری 1000 میلیارد تومانی فولاد مبارکه در مرا
دانشگاهی و حمایت از پایان نامه ها و پروژه های تحقیقاتی 

مشترک
کید بر اینکه در سایر کشورهای توسعه یافته دنیا بالغ بر 3 تا  وی با تأ
۴ درصد درآمد شرکت ها به توسعه علم و نوآوری و فناوری اختصاص 
می یابد، گفت: متأسفانه این عدد در کشور ما چندان زیاد نیست؛ اما 
فولاد مبارکه، فراتر از آنچه در فرایند و زنجیره تأمین خود نیاز داشته، در 
یکی دو سال گذشته 1000 میلیارد تومان در  شرکت های دانش بنیان و 
کز دانشگاهی برای حمایت از پایان نامه ها و پروژه های تحقیقاتی  مرا
کز نوآوری و توسعه پایلوت پلن ها  مشترک و احداث و بهره برداری از مرا
سرمایه گذاری کرده است. همچنین این شرکت بیش از ۵000 میلیارد 
تومان خرید مستقیم کالا و سرمایه گذاری در 600 شرکت دانش بنیان 
داشته است. این عدد در کشور در رتبه اول است؛ اما در مقایسه با سایر 
شرکت های پیشگام دنیا نیاز به توسعه دارد و برنامه فولاد مبارکه این است 

که این رویکرد را در سال آینده نیز ادامه دهد.

مدیرعامل شرکت ایریسا در گفت وگو با ایراسین مطرح کرد؛
آزمایشگاه  کمتر تست تجهیزات صنعت فولاد در  هزینه 

صنعت 4.0

کبر گل بو، مدیرعامل شرکت ایریسا در حاشیه افتتاحیه آزمایشگاه   ا
صنعت 4.0  گفت: پیش تر برای اینکه بتوانند پروژه ای را تست کنند، 
پایلوت پلن هایی می ساختند که البته در صنعتی مانند صنعت فولاد 
ساخت پایلوت پلن به منظور تست تجهیزات و قطعات هزینه زیادی دارد؛ 
اما از طریق آزمایشگاه های انقلاب صنعتی نسل ۴ می توان این هزینه ها 
را به میزان قابل توجهی کاهش داد. در این مسیر شرکت ایریسا به عنوان 

بزرگ ترین شرکت ارائه دهنده خدمات فناوری اطلاعات و اتوماسیون 
صنعتی به صنعت فولاد، ضرورت داشت با صندوق سرمایه گذاری 
خطرپذیر فولاد مبارکه همکاری داشته باشد تا بتواند زودتر این آزمایشگاه 
را راه اندازی کند؛ بنابراین متخصصان و کارشناسان ایریسا با همکاری و 
همکاری و کمک دانشگاه صنعتی طراحی و مهندسی و عملیات خرید 
و نصب بسیاری از تجهیزات این آزمایشگاه را انجام دادند و امیدواریم 

مورداستفاده همه عزیزان این عرصه قرار گیرد.
آزمایشگاه صنعت 4.0  که با سرمایه گذاری شرکت فولاد مبارکه در دانشگاه 
صنعتی اصفهان افتتاح شد پیشرفته ترین و به روزترین امکانات را در زمینه 
رباتیک، هوش مصنوعی، اینترنت اشیا، ساخت افزایشی، واقعیت افزوده و 
مجازی و کارخانه هوشمند برای دانشجویان، اساتید و فعالین زیست بوم 

فناوری و نوآوری فراهم می کند.

مدیرعامل صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه در 
حاشیه افتتاحیه آزمایشگاه:

 تمام حوزه های انقلاب صنعتی چهارم در آزمایشگاه صنعت 
4.0  فولاد مبارکه دیده شده است

 یحیی پالیزدار، مدیرعامل صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه 
نیز در حاشیه افتتاحیه این آزمایشگاه گفت: انقلاب صنعتی چهارم 
یکی از تحولاتی است که در سال های آتی در صنعت فولاد با آن روبه رو 
خواهیم بود. ورود رباتیک، هوش مصنوعی و انواع سنسورهای مختلف به 
صنعت فولاد از حوزه های این انقلاب صنعتی است؛ ازاین رو آماده سازی 
برای ورود به این عرصه ازجمله آموزش همکاران در صنعت فولاد و 
کمک کردن به گروه های فناور دانشگاهی برای اینکه آن ها نیز بتوانند 
فناوری های مرتبط با این صنعت را به مجموعه هایی مانند صنعت 
فولاد ارائه دهند، در دستور کار است. همچنین سعی شد آزمایشگاه 
صنعت 4.0 فولاد مبارکه تمام حوزه های این بخش را شامل شود و کمک 
کند مجموعه هایی که از دل دانشگاه صنعتی اصفهان و حوزه فناوری 
استان اصفهان می توانند ایده هایی را در حوزه صنعت 4.0   به صنایع 
بزرگ کشور عرضه کنند، وارد این مجموعه آزمایشگاهی شوند و بتوانند 
کوسیستمی که به همراه دانشگاه صنعتی اصفهان ترتیب داده شده  در ا
و در کلاس های مختلف و سفر تجاری سازی ایده ها مشارکت کنند و در 
نهایت با سرمایه گذاری خود فولاد مبارکه، خدمات خود را به مجموعه 

شرکت های بزرگ ارائه دهند.

رئیس دانشکده برق و کامپیوتر دانشگاه صنعتی اصفهان:
باید ماندگاری نیروی انسانی نخبه در کشور را مورد توجه 

قرار دهیم

همچنیـن رئیـس دانشـکده بـرق و کامپیوتـر دانشـگاه صنعتـی اصفهان 
نیـز در ایـن آییـن ضمـن قدردانـی از راه انـدازی آزمایشـگاه صنعـت ۴.0 در 
این دانشکده اظهار کرد: میزهای گردشـگری، انرژی های نوین و هوش 
مصنوعی هسـته های اصلی رشـد هر مجموعه و هر منطقه ای هسـتند 
و بـه سـرمایه گذاری سـنگینی نیـاز دارنـد. از سـویی پیگیـری ایـن میزهـا 
نیازمنـد نیـروی انسـانی اسـت؛ بنابرایـن بایـد در ایـن بخـش مانـدگاری و 

نگهـداری نیروی انسـانی نخبـه در کشـور را مـورد توجـه قـرار دهیم.
احمدرضا تابش افزود: مجموعه صنعت 4.0  در کنار فاز بعدی که 
راه اندازی خواهد شد، باعث می شود نیروهای ما در درجه اول به پایتخت 
و همچنین خارج از کشور مهاجرت نکنند. راه اندازی آزمایشگاه صنعت 
4.0 شور و شوق زیادی را بین دانشجویان ایجاد کرده و امیدواریم این 

روند ادامه دار باشد.

رئیس دانشکده معدن دانشگاه صنعتی اصفهان:
حمایت ها بیشتر شود تا دانشجویان ماندگار باشند

رئیس دانشکده معدن دانشگاه صنعتی اصفهان نیز در این جلسه 
گفت: یکی از خروجی های ما دانشجویان هستند. سال هاست نگران 

دانشجویان هستیم و آینده دانشجویان باید تأمین شود.
راحب باقرپور گفت: از مجموعه فولاد مبارکه و مدیرعامل محترم این 
شرکت به دلیل حمایت  از شرکت های دانش بنیان تشکر می کنم. 

امیدواریم حمایت ها بیشتر شود تا دانشجویان ماندگار باشند.

اهداف کلی راه اندازی آزمایشگاه در یک نگاه
گفتنی است این آزمایشگاه در فضای بالغ بر ۵00 مترمربع شامل دو 
سالن مرکز رباتیک صنعت 4.0 و یک فضای زیرساختی با واقعیت افزوده 
و تجهیزات مکانیکی است و تعامل مستقیم دانشگاه و صنعت فولاد 
در یک محیط آموزشی عملیاتی پویا برای دست یابی به راهکارهای 
نوآورانه مبتنی بر فناوری های جدید صنعت 4.0 ،  فرهنگ سازی در بین 
جامعه مهندسان و متخصصان صنعت فولاد برای تسریع در به کارگیری 
، رشد مهارت ها و دانش علمی دانشجویان برای  فناوری های نوظهور
، آشنایی  استفاده از نسل جدید صنعت و فناوری و ورود به بازار کار
دانشجویان با مبانی و اصول تحول دیجیتال، افزایش بهره وری و 
بهینه سازی فرایندهای تولید به وسیله پشتیبانی از تولید هوشمند 
و توسعه ارتباطات بین المللی و همکاری های صنعتی و پیشگیری از 

مهاجرت نخبگان از مهم ترین اهداف راه اندازی آن است.

4.3

3۱00

50

افت 4.3 درصدی تولید فولاد ایران در هشت ماهه 
سال جاری

کاهش 4.3 درصدی، با افت  تولید فولاد ایران با 
یک میلیون تنی در هشت ماه سال جاری مواجه شد. این 
کاهش در تولید »شمش فولادی« و »ورق سرد« محسوس تر 

بوده است.
به گزارش ایراسین، محدودیت های برق و تأمین انرژی برای 
واحدهای تولیدی که در تابستان شروع و تا اواسط مهرماه ادامه 
داشت یکی از دلایلی است که فعالان این بخش کاهش تولید 

یک میلیون تنی فولاد را به آن نسبت می دهند.
محدودیت های برق که بیش از ۴ ماه تا اواسط مهرماه ادامه 
داشت، موجب کاهش یک میلیون تنی تولید فولاد به ارزش بیش 
از ۴۵0 میلیون دلار شده است. بیشترین کاهش در تولید شمش 
فولادی ثبت شده، که نشان دهنده تأثیر منفی این محدودیت ها 

بر واحدهای کوچک و متوسط بخش خصوصی است.
تولید »ورق سرد« هم در بازه زمانی موردبررسی کاهشی 13.۲ 
درصدی داشته است. این درحالی که هشدارهایی مبنی بر 
افزایش واردات این محصول نگرانی ها در بازار را بیشتر کرده است.

در میان محصولات فولادی هم تولید »آهن اسفنجی« در این 
مدت افزایش 11.۲ درصدی داشته است و می تواند به طور موقت 
تعادل بازار فولاد را در زمان محدودیت های گازی حفظ کند، 

هرچند این تغییر موقتی است.
از سوی دیگر در این مدت شاهد کاهش ۲.8 درصدی تولید 
»گندله سنگ آهن« و درعین حال رشد ۹ درصدی صادرات آن 
بودیم، روندی که نگرانی هایی را در مورد تأمین مواد اولیه برای 

تولید آهن اسفنجی به وجود آورده است.
ارزیابی ها همچنین نشان می دهد تولید »مقاطع طویل« هم 
افت 6.۷ درصدی داشته که این امر نشان دهنده تعمیق رکود در 
بازارهای مصرف فولاد و مازاد تولید است، به ویژه در شرایطی که 
انگیزه صادرات به دلیل الزام به بازگشت ارز صادراتی با نرخ نیمایی 

کاهش یافته است.

اشتغال 3100 نفری طرح های آماده افتتاح ایمیدرو

رئیس سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی 
ح های معدنی و صنایع  گفت: میزان اشتغال مستقیم طر
معدنی آماده افتتاح تحت راهبری ایمیدرو، به بیش از سه هزار 

و 100 نفر می رسد.
به گزارش خبرنگار فولاد و به نقل از روابط عمومی ایمیدرو، 
محمد آقاجانلو اظهار کرد: در حال حاضر 11 طرح بزرگ معدنی 
و صنایع معدنی آماده افتتاح هستند که افزون بر 3 هزار و 130 
شغل مستقیم در سراسر کشور ایجاد می کنند.  علاوه بر این، 
تعداد اشتغال غیرمستقیم این طرح ها به بیش از 8 هزار و 600 نفر 
می رسد. ارزش ارزی سرمایه گذاری این طرح ها نیز  از یک میلیارد 

و 3۵6 میلیون دلار فراتر می رود.
آقاجانلو به جزئیات طرح های آماده افتتاح اشاره کرد و ادامه داد: 
کنسانتره روی »مهدی آباد«، فولادسازی نی ریز و سفیددشت، 
)چادرملو(،  ابرکوه  سرمد  کلاف  کهنوج،  تیتانیوم  فرآوری 
گندله سازی چادرملو- غدیر و نیروگاه های گهر انرژی، سیکل 
ترکیبی چادرملو و همچنین خورشیدی مبارکه، ملی صنایع مس 
و چادرملو جزو پروژه های آماده افتتاح با راهبری ایمیدرو هستند.

سهم ۵0 درصدی صادرات؛ نقش کلیدی فولاد 
خوزستان در اقتصاد ملی

شرکت فولاد خوزستان با اختصاص ۵0 درصد از تولید 
خود به صادرات، یکی از ارکان مهم تأمین ارز غیرنفتی در 
کشور است. این رویکرد، نشان دهنده توان این شرکت در 
رقابت های بین المللی و ایفای نقش در تقویت منابع ارزی 

کشور است.

عدد خبر

درصد

نفر

درصد
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خـبــــــــــــــــــر

لزومحذفمحدودیتهایتعرفهایایرانوترکیه
به گزارش مهر، سیدمحمد اتابک وزیر صمت، در ملاقات با عمر بولات وزیر تجارت ترکیه و هیئت همراه، ظرفیت همکاری تجاری تهران-آنکارا را فراتر از وضعیت موجود دانست و گفت: نقشه راه تجارت میان دو کشور، احیای تجارت ترجیحی و حذف محدودیت های تعرفه ای را مقدمه افزایش مبادلات است. اقتصاد ایران و ترکیه 

کید کرد. کید بر مزیت های فراوان صنعتی ایران و ترکیه در تولید مشترک،  بار دیگر بر آمادگی کشورمان برای افزایش همکاری با ترکیه تأ از موقعیت ممتازی در منطقه برخوردار است و با توجه به رابطه عمیق فرهنگی و تاریخی دو ملت و روابط اقتصادی دولت ها، حجم تجارت دو کشور کمتر از انتظارات طرفین است. وی با تأ

به همت انجمن صنفی نیروگاهی ایران و با مشارکت 
و میزبانــی فــولاد مبارکــه، همایــش ســالانه »کاربران 
توربین هــای گازی بــا تمرکــز بــر نیروگاه هــای کلاس 
F« و نمایشــگاه جانبی آن از ۲۷ تــا ۲9 آذرمــاه 1403 با حضــور معاون 
بهره برداری فولاد مبارکه، مدیرعامل بخش برق گروه مپنا، سرپرست 
معاونت راهبردی تولید شرکت برق حرارتی کشور، مدیرکل دفتر راهبری 
و نظارت بر انتقال و توزیع برق وزارت نیرو، رئیس و تعدادی از اعضای 
انجمن صنفــی نیروگاهی ایــران )اصنا( در ســالن نگیــن نقش جهان 

برگزار شد.
 

رئیس انجمن صنفــی نیروگاهی ایــران و رئیس همایش ســالانه 
 »F کاربــران توربین هــای گازی بــا تمرکــز بــر نیروگاه هــای کلاس«

تصریح کرد:
لــزوم اســتفاده از همه ظرفیت هــای داخلــی و خارجــی برای 

تأمین برق

به گــزارش خبرنــگار ایراســین، رئیــس انجمن صنفــی نیروگاهی ایــران و 
رئیس همایش سالانه »کاربران توربین های گازی با تمرکز بر نیروگاه های 
کلاس F«  در این مراسم گفت: از ظرفیت نامی تولید نیروگاه های برق در 
ایران بالغ بر ۵8 هزار مگاوات نیروگاه های گازی و سیکل ترکیبی در حال 

استفاده است.
علی نیکبخــت، در این همایش ســالانه که بــا مشــارکت و میزبانی فولاد 
مبارکــه برگــزار شــد، اظهــار کــرد: بــرق نه تنهــا روشــنایی بخش خانه ها و 
شهرهای ماســت، بلکه نمادی از پیشــرفت و آبادانی در جوامع مدرن و 
یکی از اساسی ترین زیرساخت های اقتصادی و اجتماعی هر کشور است.

وی با بیان اینکه امروز صنعت برق با چالش های متعددی روبه رو است، 
گفت: ما و همه دست اندرکاران این صنعت دردمندیم که صنعت برق در 
سال های نه چندان دور، نه تنها برق داخل را به طور کامل تأمین می کرد، 
بلکه در حوزه صادرات برق نیز فعال بود؛ اما امروز با ناترازی های اساسی 
در این زمینه مواجهیم که به دلایلی همچون رشد فزاینده تقاضا، عدم 
رشد متناسب زیرساخت ها، کاهش سرمایه گذاری ها، فرسودگی، عدم 

تعمیرات و نگهداری تجهیزات ایجاد شده است.
رئیس انجمن صنفی نیروگاهی ایران با بیان اینکه در این شرایط تأمین 
بــرق حتی بــرای نیــاز داخل بــا دشــواری روبه روســت، ابــراز کــرد: چنین 
وضعیتی هشــداری جدی اســت که نشــان می دهــد بــدون اصلاحات 
عمیق و سیاست گذاری مدبرانه، ممکن است این ناترازی ها به شرایط 

بحرانی تری برسد.
وی اضافه کرد: اقتصاد صنعت برق با مشکلات زیادی مانند عدم تعادل 
درآمد و هزینه، بدهی های انباشــته، نبود مکانیسم های قیمت گذاری 
منصفانــه و در نهایــت کمبــود منابــع مالــی مواجــه اســت. این شــرایط 
نه تنها بهره برداری پایدار از نیروگاه کشــور را با مشکل مواجه کرده، بلکه 
سرمایه گذاری در زیرساخت های جدید و استفاده از فناوری های روز را 

نیز به شدت محدود ساخته است.
نیکبخت تصریح کرد: مشکلات اقتصادی صنعت برق به ویژه در بخش 
تولید باعث شــده این صنعت به جای تمرکز بر برنامه های استراتژیک و 
توسعه ای، صرفاً به رفع نیازهای روزمره خود بپردازد. این وضعیت نه تنها 
موجب کاهش توانمندی در اجرای پروژه های نوسازی و بهسازی شده، 
بلکه تلاش برای افزایش راندمان و کاهش آلاینده های زیست محیطی 
را که در برنامه های توسعه به صورت منظم به آن ها اشاره شده به تأخیر 

انداخته است.
وی ادامــه داد: بــا توجه بــه وضعیــت بحرانــی گاز، تدارک ســوخت های 
جایگزین در کشــور ضروری اســت و باید به طــور هم زمان، هــم در حوزه 
ســرمایه گذاری در ســاخت نیروگاه های تجدیدپذیر و هم در بازسازی و 
بهسازی نیروگاه های موجود و بعضاً قدیمی، اقدامات اساسی انجام شود.

رئیس انجمن صنفی نیروگاهی ایران با بیان اینکه از ظرفیت نامی تولید 
نیروگاه های بــرق در ایران بالغ بــر ۵8 هزار مــگاوات نیروگاه هــای گازی و 
ســیکل ترکیبی در حال اســتفاده اســت، ادامه داد: امید اســت علاوه بر 
بررسی چالش ها و محدودیت ها به راهکارها و روندهای نوین بهره برداری 
و تعمیرات نیروگاه هــای گازی، به ویژه توربین هــای کلاس F که به دلیل 
راندمان بالا و تطبیق پذیری با مسائل زیست محیطی و اقتصادی، نمادی 

از پیشرفت در تولید برق است نیز پرداخته شود.
وی افــزود: توربین هــای گازی و خدمــات در ایــن حــوزه مطابــق بــا 
استانداردهای جهانی حداقل بالغ بر 300 میلیون دلار بودجه می خواهد.

نیکبخت گفت: رقابت سالم، شــفافیت در تصمیم گیری ها و بهره گیری 
از توانمندی هــای تمــام بخش هــای دولتــی و خصوصــی راهکارهایــی 
اســت که می تواند صنعت برق را از شرایط دشــوار خارج کند و زمینه ساز 

پیشرفت باشد.
 

مدیرعامل گروه مپنا خبر داد:
مهم ترین خروجی تجهیزات کلاس F در نیروگاه فولاد مبارکه 

اجرایی شد

محمد اولیاء، مدیرعامل گروه مپنا، در حاشیه همایش سالانه »کاربران 
توربین های کلاس با تمرکز بر نیروگاه کلاس F« گفت: توربین های کلاس 
  E بر پایه فناوری ای توسعه یافته است که در دو دهه گذشته در کلاس F
شکل گرفت و امروز از آن تجربه و دانش، در کلاس F استفاده شده است. از 

سال ۹۵، ساخت تجهیزات جانبی شامل بخش هایی از توربین، قطعات 
استراتژیک، ژنراتور، بویلر، سیستم کنترل و... در کشور آغاز شد و پروژه بزرگ 
ســیکل ترکیبی فولاد مبارکه به ظرفیت ۹1۴ مگاوات مهم ترین پروژه ای 

است که از این تجهیزات در آن استفاده شده است.
وی با بیان اینکه امسال فولاد مبارکه بخش عمده ای از برق را به صورت 
خودتأمینی دریافت کرد گفت: از سال گذشته واحدهای گازی این نیروگاه 
راه اندازی شد و بخش بخار آن نیز  در حال احداث است. این بخش نیاز 
به عملیات جانبی و ســاختمانی دارد و در حال حاضــر دارای حدود ۷۵ 
کنون 1۵ واحد توربین های کلاس F در کشور  درصد پیشــرفت اســت. تا
نصب شده که معادل ۵ درصد شبکه برق است. از این تعداد، 6 واحد آن 

توسط گروه مپنا احداث شده است.
مدیرعامل گروه مپنا در افتتاحیه این همایش نیز در سخنانی با عنوان 
»توســعه فناوری ســاخت و ســرویس نیروگاهی کلاس F« گفت: توسعه 
فنــاوری ســاخت و ســرویس نیروگاه هــای کلاس F از ســال ۹۴ در کشــور 
ما مورد توجه قرار گرفتــه و بازیگــران مختلفی نیز در ایــن زمینه فعالیت 
می کنند. در گروه مپنا نیز این پروژه با بومی ســازی، مهندسی و ساخت 
کنون ایــن تجهیــزات در نیروگاه های  تجهیــزات آغاز شــد و در ادامــه و تا
هنــگام، دوکوهه، ســهند و فــولاد مبارکه و ســایر نیروگاه هــای موجود در 

کشور نصب شده است.
اولیاء در ادامه به مبحث تولید ژنراتورهای کلاس F در شرکت مهندسی 
و ساخت ژنراتور مپنا )پارس( پرداخت و افزود: علاوه بر طراحی و ساخت 
ژنراتورهــای 6 واحــد کلاس F مپنــا، برای ســایر واحدهــای بــزرگ بخار و 
گاز نیز از این ژنراتورها اســتفاده می شــود. همچنین مونتاژ توربین های 
نیروگاه هــای دوکوهــه، ســهند و نیــز دو واحــد فــولاد مبارکــه در شــرکت 

مهندسی و ساخت توربین مپنا )توگا( انجام شده است.
مدیرعامل گروه مپنا در ادامه با اشاره به آغاز طراحی و ساخت بویلرهای 
نیروگاهــی از ســال 138۲، خاطرنشــان کرد: ایــن مهم در ســال های اخیر 
توسعه و ارتقا یافته و در نیروگاه های جدید کلاس F ازجمله فولاد مبارکه از 

بویلرهای سایز و فشار بالا استفاده شده است.
 

معاون بهره برداری شرکت فولاد مبارکه مطرح کرد:
فولاد مبارکه در مواجهه با ناترازی انرژی، استراتژی خودتأمینی 

را در پیش گرفته است

به گزارش خبرنگار ایراسین، غلامرضا سلیمی، معاون بهره برداری شرکت 
فولاد مبارکــه در همایش ســالانه »کاربــران توربین های گازی بــا تمرکز بر 
نیروگاه های کلاس F« گفت: فولاد مبارکه تصمیم گرفته است که در تأمین 
منابع انرژی، سیاست خودتأمینی را در پیش گیرد. در واقع امسال فولاد 
گر این اقدامات انجام  مبارکه با برق تولیدی خود، تابستان را سپری کرد و ا

نمی شد، فولاد مبارکه نیز مانند سایر صنایع متوقف می شد.
وی اظهــار کــرد: در حــال حاضــر ناتــرازی گاز را بــا تمــام وجود احســاس 
می کنیم، به گونه ای که قطعی گاز در بسیاری از صنایع کشور موجب توقف 
تولید شده و می توانم به جرئت بگویم که در صنعت فولاد کشور تمامی 
کارخانه های تولید آهن اسفنجی به دلیل محدودیت گاز متوقف شده اند.

ســلیمی افزود: ایــن در حالی اســت که 1۲ واحــد تولید آهن اســفنجی یا 
مگامدول در گــروه فولاد مبارکه نیز متوقف شــده اســت. برق نیز همین 
شرایط را دارد و طی سال های اخیر، مدت زمان اعمال محدودیت های 
ســالیانه انرژی به شــدت افزایش پیدا کرده اســت. در این میــان، مردم، 
صنوف و صنعــت بایــد از نهادهای ذی ربــط مطالبه گری کنند تــا تدابیر 

عملیاتی و چابکی برای رفع این ناترازی ها صورت گیرد.
سلیمی یادآور شــد: ما به عنوان متولیان صنعت کشــور نیز می توانیم با 
کمیتی، گام های مؤثری  هم افزایی و تصمیم سازی در کنار نهادهای حا
برای رفع ناترازی انرژی برداریم. برگزاری همایش های تخصصی و علمی 
مثــل همایش حاضــر نیــز ازجملــه همیــن هم افزایی هاســت و ایــن امر 

می تواند نخستین گام باشد.
معاون بهره برداری شرکت فولاد مبارکه در ادامه خاطرنشان کرد: صنایع 
کشور در شرایط ناترازی انرژی می توانند دو راهکار انتخاب کنند؛ نخست 
آن  که تولید خود را متوقف کنند که این راهکار عاقلانه ای نیست و در وهله 
دوم برای تأمین انرژی موردنیاز خود اقدام کنند که فولاد مبارکه راه حل 

دوم را انتخاب کرده و استراتژی خودتأمینی را در پیش گرفته است.
مسیر فولاد مبارکه در راستای خودتأمینی را بسیاری از 

شرکت های بزرگ دنیا مثل سامسونگ سپری کرده اند
وی ادامه داد: مسیری را که فولاد مبارکه در راستای خودتأمینی در پیش 
گرفته بسیاری از شرکت های بزرگ دنیا مثل سامسونگ سپری کرده اند. 
این شرکت ها وقتی به توسعه یافتگی رسیدند و به میزان کافی سفارش و 
توان تولید برای محصول خود داشتند، اما زیرساخت های لازم را در اختیار 
نداشتند، خودشان اقدام به خودتأمینی در زیرساخت های خود کردند و 

این نشان از اهمیت تفکر توسعه ای دارد.
ســلیمی تفکر تولید و توســعه را مهم دانســت و افزود: امروز یــک نیروگاه 
سیکل ترکیبی ۹1۴ مگاواتی کلاس F در فولاد مبارکه فعال است و در کنار 
آن نیروگاه خورشــیدی 600 مگاواتی فولاد مبارکه نیز ۴0 مگاوات برق وارد 
مدار کرده است. امسال فولاد مبارکه با برق تولید خودش فصل تابستان 
را سپری کرد و در غیر این صورت، تولید فولاد مبارکه مثل بسیاری از صنایع 

دیگر متوقف می شد.
از نظر زمان بندی، احداث نیروگاه سیکل ترکیبی 91۴ 

مگاواتی کلاس F فولاد مبارکه یک رکورد محسوب می شود

معاون بهره برداری شرکت فولاد مبارکه گفت: از نظر زمان بندی احداث 
نیروگاه ســیکل ترکیبی ۹1۴ مگاواتی کلاس F فولاد مبارکه از زمان انعقاد 
قرارداد تا زمان تولید برق، تنها 1۴ ماه به طول انجامید که این امر در نوع 
خود یک رکورد محسوب می شــود و امیدوارم بتوانیم در تکمیل نیروگاه 

خورشیدی نیز با همین چابکی پیش برویم.
کید بر اینکه علی رغم وجود تحریم هــا و محدودیت ها، می توان  وی با تأ
نیروگاه کلاس F احداث کرد، گفت: البته که چنین اقداماتی نیازمند اراده 

و هنر مدیریتی و صرف فعل خواستن است.
ســلیمی در خصوص ظرفیت های تولید انــرژی در بخش های مختلف 
گفت: ظرفیت نصب شده نیروگاهی کشــور در حوزه تولید برق حدود ۹۴ 
هزار مگاوات اســت که در پیک مصرف، 83 هزار مــگاوات در حال تولید 
است. تابستان امسال کشور با ناترازی 18 مگاواتی برق روبه رو بود که این 
میزان در مقطعی به ۲1 هزار مگاوات بوده است. در حال حاضر ۲6 درصد 
از برق تولیدی کشور بر عهده واحدهای نیروگاه گازی، 1۷ درصد بر عهده 
واحدهای نیروگاه بخار، 38 درصد بر عهده واحدهای نیروگاهی سیکل 
ترکیبی، 13 درصد بر عهــده واحدهــای نیروگاهی برق آبــی، 1.۴ درصد بر 
عهده واحدهای نیروگاهی تجدیدپذیر و یک درصد بر عهده واحدهای 

نیروگاهی اتمی است.
فولاد مبارکه در مسیر تولید فولاد سبز است

معاون بهره برداری شــرکت فولاد مبارکــه افزود: امــروزه در علم مدیریت، 
مباحث اقتصاد چرخشــی و تولید محصول ســبز بســیار پررنگ است و 
گر شرکتی می خواهد  تمامی پروتکل های دنیا به این سمت می روند که ا
در بازار آینده حضور داشــته باشــد باید محصول ســبز تولید کند. فولاد 
مبارکه نیز در مسیر تولید فولاد سبز است و در نهایت باید به سمت تولید 

انرژی های تجدیدپذیر با راندمان بالا حرکت می کند.

مدیر ارشد خدمات فنی و پشتیبانی شرکت فولاد مبارکه:
اســتفاده از توربین هــای کلاس F و راه انــدازی نیروگاه هــای 

خورشیدی دو راهکار کاهش وابستگی صنعت برق به گاز
 

محمدکاظم صباغی هرندی، مدیر ارشد خدمات فنی و پشتیبانی شرکت 
فولاد مبارکه نیز در حاشیه همایش سالانه »کاربران توربین های کلاس با 
تمرکز بر نیروگاه کلاس F« گفت: در حال حاضر مهم ترین چالش صنعت، 
چالش کمبود انرژی گاز و برق است. چالش گاز شدیدتر است، چون تأثیر 
مستقیم بر روی محدودیت برق دارد و محدودیت برقی که در زمستان 
به صنعــت اعمــال می شــود، ناشــی از محدودیت گاز اســت. وابســتگی 
صنعت برق به گاز باید به حداقل برســد. برای تحقق این امر استفاده از 
توربین های کلاس F و همچنین استفاده از نیروگاه های خورشیدی دو 

راهکار اساسی است.
 

مدیر انرژی و سیالات فولاد مبارکه در پنل مدیریتی چالش های 
نیروگاهی با تمرکز بر کلاس F مطرح کرد:

خاموشی نیروگاه سیکل ترکیبی فولاد مبارکه به دلیل قطعی گاز

ســید امیــر طباطباییــان، مدیــر انــرژی و ســیالات فــولاد مبارکــه نیــز در 
پنل مدیریتــی چالش های نیروگاهی بــا تمرکز بــر کلاس F گفت: اقتصاد 
نیروگاه داری در کشــور دچار چالش اســت و تنها مانع توسعه نیروگاه ها 

مسائل اقتصادی است که باید برطرف شود.
وی با بیــان اینکه عــلاوه بر ســاخت و تکنولوژی قطعات، بحــث اقتصاد 
نیروگاه داران در این زمینه قابل توجه اســت، اظهار کرد: نگاه بخشی که 
سیاســت گذاران در دولت و مجلــس ایجــاد کرده اند، باعث شــده فولاد 
مبارکه و دیگر صنایع فولادی و پتروشیمی که گاز گران قیمت را استفاده 
می کنند، به فکر بهینه ســازی و احداث نیروگاهی با راندمــان ۵8 درصد 
بیفتند؛ اما وزارت نیرو که گاز ارزان تری در اختیــار دارد، در خصوص این 

موضوع برنامه ای ندارد.
طباطباییان با بیان اینکه ما پیشنهاد هایی مانند توسعه سیستم های 
مدیا در نیروگاه های گازی و مشارکت در احداث نیروگاه ها را به وزارت نیرو 
داده ایم، افزود: ما این پیشــنهادها را مطرح کردیم، اما استقبالی نشد و 

طرح ها و مدل هایی که مدنظر وزارت نیروست، توجیه اقتصادی ندارد.
وی افزود: بخشــی از شــرایط فعلی بــه سیاســت گذاران برمی گــردد که با 
قیمت گذاری های دستوری، اجازه فروش برق بخش خصوصی به بخش 

صنعت و حتی صادرات را نمی دهد.
مدیر انرژی و سیالات فولاد مبارکه ادامه داد: صنعت کشور در حال حاضر 
تولید 18 هزار مگاوات برق را در دســتور کار دارد و این آمار روبه پیشرفت 
است. در این شرایط وزارت نیرو برق تولیدی خود را چگونه می خواهد به 
فروش برساند؟ فولاد مبارکه سالانه ۷.۵ همت از وزارت نیرو برق می خرد و 

به مرور این خرید کاهش می یابد.
در حوزه نیروگاهی در کشور با مشکل جدی روبه رو نیست

طباطباییان با بیــان اینکه بومی ســازی در حــوزه نیروگاهی در کشــور با 
مشکل جدی روبه رو نیست، افزود: تنها مانعی که باعث شد ما نتوانیم 
نیروگاه هــا و بخــش بــرق را تقویــت کنیــم بخــش اقتصــادی ایــن حــوزه 
اســت. تکنولوژی در حوزه نیروگاهی در کشــور وجــود دارد؛ امــا در حوزه 

سرمایه گذاری دچار مشکل هستیم.
مدیر انــرژی و ســیالات فــولاد مبارکــه در ادامه بــا بیان اینکــه مدل های 
طراحی شــده در حوزه نیروگاهی بــدون دریافت نظرات ســرمایه گذاران 
تدوین می شــود، اضافه کرد: مــا در این زمینه پیشــنهاد هایی داده ایم، 
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فولاد مبارکه در مواجهه با ناترازی انرژی، استراتژی خودتأمینی را در پیش گرفته است
: »F معاون بهره برداری شرکت فولاد مبارکه در حاشیه همایش سالانه »کاربران توربین های گازی با تمرکز بر نیروگاه های کلاس

خبر  کوتاه

تجلیل از معاون اقتصادی و مالی فولاد 

مبارکه در همایش روز حسابدار

در یازدهمیـن همایـش بزرگداشـت روز حسـابدار کـه 
نوزدهم آذرماه در سـالن همایش های سیتی سـنتر اصفهان 
برگزار شد، بر اساس سنجش و رأی گروه علمی این همایش، 
مهدی کویتی معاون اقتصادی و مالی فولاد مبارکه، به عنوان 

»مدیر مالی برگزیده« معرفی و تجلیل شد.
در متن این لوح چنین آمده است:

جناب آقای دکتر مهدی کویتی، در دنیای پرتحول امروز کامیابی 
از آنِ جوامع و سازمان هایی است که با مدیریت و هدایت منابع 
و قابلیت های موجود و همچنین با ایجاد بسترهای لازم، خود 
را به دانش و مهارت مولد تجهیز کرده و در مسیر توسعه و تعالی 
سازمانی، حرکتی پویا و با شتاب را دنبال می نماید. در این راستا 
ضرورت ایفای نقش ارزشمند و کلیدی حسابداران در روند 
توسعه مدرن »هوش مصنوعی« بیش ازپیش احساس می گردد.

کنون که بر اساس سنجش و رأی گروه علمی یازدهمین همایش   ا
بزرگداشت روز حسابدار »اصفهان« به عنوان »مدیر مالی 
برگزیده« انتخاب گردیده اید، ضمن سپاس از تلاش و همتی که 
در این مسیر مصروف داشته اید توفیقات روزافزون جنابعالی را 
در تمامی عرصه های زندگی و خدمات خالصانه از خداوند منان 

مسئلت می نماییم.
مهدی کویتی معاون اقتصادی و مالی فولاد مبارکه پس از دریافت 
این لوح تقدیر در مصاحبه با خبرنگار فولاد گفت: این دستاورد 
حاصل عملکرد بسیار عالی گروه فولاد مبارکه در زمینه های 
شفافیت گزارشگری مالی، پیاده سازی و استفاده از ابزارهای 
نوین گزارشگری مالی، استقرار زیرساخت کنترل های اقتصادی و 
مالی و در نهایت مدیریت بهینه منابع مالی با استفاده از ابزارهای 
متنوع بازار پول و سرمایه بوده است و تنها گوشه ای از زحمات 
همه همکاران بنده در خانواده بزرگ اقتصادی و مالی گروه فولاد 

مبارکه است.
کید بر اینکه نتیجه همه این زحمات به رشد سودآوری   وی با تأ
بیشتر و کنترل بهینه هزینه ها منجر شده است، افزود: در این 
فرصت لازم می دانم از زحمات تلاش همه این عزیزان تشکر 
و قدردانی کنم و اذعان کنم که مسئولیتم بعد ازاین انتخاب 
دوچندان شده است؛ بنابراین تلاش مضاعف به کار خواهم 
بست که حاصل ۲3 سال تجربه ام در حوزه های حسابداری و 
حسابرسی را در اختیار همکارانم قرار دهم و با به کارگیری نظرات 
ارزشمند آن ها زمینه رشد و ارتقای هرچه بیشتر گروه فولاد مبارکه 

را در تمامی زمینه های مالی و اقتصادی فراهم سازم.

در پی درخواست واحد تدوین کتاب های درسی وزارت 
آموزش وپرورش از شرکت فولاد مبارکه مبنی بر اجرای بازبینی 
کتاب های درسی هنرستان رشته متالورژی بر اساس نیاز 
صنعت، این پروژه با همکاری واحد آموزش و توسعه سرمایه 
انسانی و گروه فنی ناحیه فولادسازی و ریخته گری مداوم انجام 

شد.
به گزارش خبرنگار فولاد و بنابر اعلام دفتر فنی ناحیه فولادسازی 
و ریخته گــری مــداوم فولاد مبارکــه، به منظــور اجرای این پــروژه، 
جلسات لازم با واحد آموزش و توسعه سرمایه انسانی فولاد مبارکه 
و واحــد تدوین کتاب هــای درســی وزارت آموزش وپــرورش برگزار 
غ التحصیلان هنرســتان فنی در این رشــته  شــد تا در نهایت فار
آموزش های اولیه برای کار در صنایع، به ویژه صنایع فولاد را داشته 
که توجه ویژه به نوآوری های صنعت فولاد، گریدهای  باشند. ازآنجا
جدید فولادی، متالورژی اولیه و ثانویه فولاد، ریخته گری مداوم با 
توجه ویژه به ویژگی های پایانی فولاد در دستور کار بازبینی های 
انجام شده بود، در نهایت بازبینی های انجام شده در این کتاب ها 

صورت گرفت و به تصویب وزارت آموزش وپرورش نیز رسید.

خبـــــر کوتاه

بازبینی کتاب های درسی هنرستان 
رشته متالورژی بر اساس نیاز صنعت

با همکاری فولاد مبارکه و وزارت آموزش وپرورش انجام شد؛

ادامه در صفحه بعد    



2۱ دسامبر 2024 ۱۹ جمادی الثانی ۱446 شنبه  ۱  دی ۱403     شماره        ۱40۷ 

5

راهآذربایجان نخستینمحمولهشمشفولادیمجتمعفولادغدیرنیریزدر
، نخستین محموله شمش فولادی مجتمع فولاد غدیر نی ریز به وزن ۵00 تن راهی شرکت فولاد میانه در شهرستان میانه استان آذربایجان شرقی شد. این محموله تولیدی کارخانه فولادسازی این مجتمع شامل ۵00 تن شمش فولادی مطابق با استانداردهای روز، در قالب ۲0  به گزارش روابط عمومی مجتمع فولاد غدیر نی ریز

دستگاه کامیون بارگیری و به مقصد فولاد میانه ارسال شد. اولین فروش شمش مجتمع فولاد غدیر نی ریز با هدف هم افزایی میان طرح های هفت گانه فولادی زیر نظر شرکت ملی فولاد ایران به منظور تأمین نیاز یکی از کارخانه های این طرح های هفت گانه صورت گرفته است.

شما و فولاد

 خـبــــــــــــــــــر    

913***0618
از مسئولین محترم بابت هماهنگی و زحماتی که برای 

ورود بانوان به ورزشگاه کشیدند سپاسگزارم.
913****۲31

خواهشمندم نسبت به وضعیت خدمات رسانی بیمه 
کز  تکمیلی بیمه آسیا رسیدگی نمایید. در حال حاضر مرا
طرف قرارداد بسیار محدود هستند و هزینه های درمانی 
کز باید نقداً پرداخت گردد. ضمن این که  کثر مرا در ا
کتورها زمان بر است و بار مالی  بازپرداخت حق بیمه و فا

زیادی را بر خانواده ها تحمیل می کند.
939****398

هستم.  مرکزی  تعمیرگاه  نوبت کار  کارکنان  از  من 
نوبت کاری معایب و مشکلات متعددی برای کارکنان 
کرده است. لطفاً بررسی و  و خانواده هایشان ایجاد 

اصلاح شود.
913****434

احتراماً در مورد عقد قرارداد با بیمه آسیا تجدیدنظر شود 
کز طرف قرارداد اعلام شده طبق لیست مراجعه  به مرا
کردیم ولی به دلیل بدحسابی بیمه آسیا فرانشیز تکمیلی 

را اعمال نمی کنند.
80۲****910 و 633****913 

لطفاً در عقد قرارداد با بیمه آسیا تجدیدنظر فرمایید. با 
کز محدودی قرارداد دارد. مرا

همکاران  گرامی دارای شماره های 603****913، 
084****913 و 696****913 ضمن تشکر از ارتباط شما 
با خبرنامه فولاد به اطلاع می رساند پیام شما دریافت و 

جهت اخذ پاسخ برای مسئولان ذی ربط ارجاع گردید.

ری
اکب

ف 
وس

ی
 

محمدنصیری
رئیسنیروگاهفولادمبارکه

دبیرهمایش»سالانهکاربرانتوربینهایگازی
»Fباتمرکزبرنیروگاههایکلاس

ناصراسکندری
سرپرستمعاونتراهبردیتولیدشرکتبرقحرارتی

محمدرضاصدیقی
معاونسابقشرکتملیگاز

منیژهغلامرضایی
مدیردفتربرنامهریزیوبودجهایمیدرو

ازجمله اینکه سوخت نیروگاه هایی با راندمان پایین تر را در اختیار صنایع 
قرار دهند و صنایع نیز برق مازاد را به شبکه منتقل کنند.

فولاد مبارکه انتظار دارد به همان اندازه که در حوزه خودتأمینی 
سرمایه گذاری کرده، از سهم سوخت کشور سهام دار باشد

وی با بیان اینکه نیروگاه سیکل ترکیبی راه اندازی شده در فولاد مبارکه به 
دلیل قطعی گاز خاموش است، گفت: در این زمینه وزارت نفت باید متعهد 
به تأمین گاز موردنیاز صنایع بزرگی همچون فولاد مبارکه باشد. فولاد مبارکه 
انتظار دارد به همان اندازه که در حوزه خودتأمینی سرمایه گذاری کرده، از 

سهم سوخت کشور سهام دار باشد.
طباطباییان تصریح کرد: در مجموع باید گفت شرکت های فولادی ازجمله 
گر مدل هــای اقتصادی قابل دفاع  فولاد مبارکه این ظرفیــت را دارند که ا

وجود داشته باشد، به حوزه نیروگاهی ورود و به کشور کمک کنند.
نبود زیرساخت های انرژی عاملی برای عدم تحقق تولید 

۵۵ میلیون تن فولاد
مدیر انرژی و ســیالات فولاد مبارکه افزود: صنعت فولاد کشــور بر اســاس 
برنامه باید ۵۵ میلیون تن فولاد تولید کند؛ اما به دلیل محدودیت ها، تنها 

3۵ تن بهره برداری شده و این به دلیل نبود زیرساخت های انرژی است.
کیــد بــر اینکــه عواقــب ناترازی ها تا ســال های بعــد وجــود دارد،  وی با تأ
اضافه کرد: بر این اساس به حوزه حمل ونقل، انتقال آب دریا، راه اندازی 
نیروگاه های سیکل ترکیبی و خورشیدی ورود کرده ایم و بر این باوریم که 
صنعت کشور نباید معطل چالش ها باشد؛ اما به هرحال این حوزه ها به 

سرمایه گذاری سنگینی نیاز دارد و توان ما نیز تا حدی است.
طباطباییان در خصوص ظرفیت های سرمایه گذاری در حوزه نیروگاهی 
در فولاد مبارکه نیز گفت: در حال حاضر گروه فــولاد مبارکه ۲۵00 مگاوات 
دیماند برق و ۲000 مگاوات مصرف برق دارد و براساس سند بالادستی این 
گروه، تا 8 ســال آینده حدود 3۵00 مگاوات برق نیاز دارد و ســرمایه گذاران 

می توانند در بهره برداری از این ظرفیت به ما کمک کنند.
انرژی چالش اصلی و فعلی کشور است

مدیر انرژی و سیالات فولاد مبارکه در مصاحبه با خبرنگار فولاد نیز گفت: 
ناترازی انرژی از ابتدای راه اندازی فولاد مبارکه وجود داشته است.

ســید امیر طباطباییان اظهار داشــت: انرژی چالش اصلی و فعلی کشور 
است. امروز بحث ناترازی را رئیس جمهوری و همه مردم احساس می کنند، 
اما چندین ســال اســت که فــولاد مبارکه بــا آن دســت به گریبان بــوده و از 
ابتدای راه اندازی فولاد تا امروز ناترازی انرژی در زمستان و تابستان وجود 
داشته و از سال 13۹۹ قطعی برق و گاز را داشتیم. نبود سوخت و نبود گاز، 
نیروگاه های کشــور را دچار محدودیت کرده است؛ چون نتوانستند برق 
تولید کنند و در نتیجه صنایع عمده مانند فولاد مبارکه و همچنین بخش 

خانگی دچار قطعی برق هستند.
 

رئیس نیروگاه فولاد مبارکه مطرح کرد:
کمک مؤثر راه اندازی توربین های راندمان بالا به پایداری تولید 

در فولاد مبارکه

محمد نصیــری، رئیــس نیــروگاه فــولاد مبارکــه و دبیــر همایش »ســالانه 
کاربران توربین های گازی با تمرکز بر نیروگاه های کلاس F« گفت: امسال 
توربین های راندمان بالا در این شــرکت در مدار قرار گرفت و در تابســتان 
کمک مؤثری به پایداری فولاد مبارکه به عنوان یک صنعت مادر کرده است.
وی تصریح کرد: کلمه »ناترازی« بسیار مطرح می شود و زمانی که سوخت 

کم شود، راندمان مهم می شود.
رئیس نیــروگاه فــولاد مبارکــه خاطرنشــان کــرد: مدیرعامل فــولاد مبارکه 
نظر بر چالش راه اندازی توربین ها و با دید مثبت در رفع آن ها و حقیقت 

بومی سازی و تأمین قطعات موردنیاز، میزبانی همایش را پذیرفته است.
نصیــری افــزود: 1۴ کارگاه آموزشــی برای بیــان تجربیــات در این همایش 
چندروزه برنامه ریزی شــده و ۹۲ مقاله در زمینه های مرتبط نیز دریافت 

شده است. بازدید از خط تولید فولاد مبارکه نیز برنامه ریزی شده است.
وی چالش های مرتبط با بهره بــرداری توربین هــا و نیروگاه های صنایع، 
بومی سازی توربین ها، ارتقای راندمان و بهینه ســازی مصرف سوخت را 
از محورهای کلیدی این همایش عنوان کرد و افزود: هم افزایی و افزایش 
گاهی و ارتباطات از دستاوردهای این همایش است و امیدواریم بخشی  آ
از چالش های مرتبط بــا موضوع توربین های کلاس F حــل و راهکارهای 

مناسبی برای آن  ارائه شود.
 

سرپرست معاونت راهبردی تولید شرکت برق حرارتی:
اقتصاد صنعت برق باید در کشور موردتوجه باشد

ناصر اسکندری، سرپرست معاونت راهبردی تولید شرکت برق حرارتی، در 
 »F همایش سالانه »کاربران توربین های گازی با تمرکز بر نیروگاه های کلاس
گفت: اقتصاد صنعت برق باید در کشور موردتوجه جدی تری قرار گیرد و تا 
وقتی اقتصاد صنعت برق حل نشود، قطعاً کار در همه حوزه ها با مشکلات 

جدی مواجه خواهد شد.
وی با اشاره به اینکه در تابستان با رشد فزاینده مصرف و محدودیت های 
ظرفیتی روبه رو هستیم، ابراز کرد: سال های سال ما  ظرفیت نیروگاهی کافی 
داشتیم و مشکلی برای تأمین برق در فصول سرد نداشتیم؛ اما حدود دو 

سال است که درگیر محدودیت های سوخت در کشور شدیم.
سرپرســت معاونت راهبردی تولید شــرکت برق حرارتی گفــت: از ابتدای 
کنون بیش از ۵ میلیارد مترمکعب گاز تحویل نیروگاه ها شده  سال جاری تا

است. طبعاً سوخت مایع جایگزین سوخت گاز در نیروگاه ها شده و فرصت 
ذخیره سازی در مخازن نیروگاهی را از بخش نیروگاهی کشور گرفته است.

وی با اشــاره بــه نگرانی های ســال های قبــل افزود: امســال نیــز در حوزه 
محدودیت انرژی برای نیروگاه های کلاس F با توجه به تولید ۲ هزار مگاوات 
برق، نگرانی داریم و پیش بینی می شود که این محدودیت ها برای سال 

آینده و در فصل پیک جدی تر شود.
سرپرســت معاونت راهبردی تولید شــرکت برق حرارتی ادامه داد: زمانی 
که نیروگاه های کلاس F وارد کشور شد، باور داشتیم که توان بومی سازی 
ایــن نیروگاه هــا را خواهیــم داشــت و در این زمینــه مپنا قدم هــای بزرگی 

برداشته است.
وی اضافه کرد: ما در کشــور با مشکل ســوخت، موضوع محیط زیست و 
بحران آب مواجهیم و باید برای رفع آن ها برنامه مشخصی داشته باشیم. 
گــر نتوانیــم از تنوع ســوخت در نیــروگاه بهــره ببریــم، در آینده شــرایطی  ا

سخت تر از امروز را تجربه می کنیم.
وی با بیان اینکه تا سال گذشــته بیش از ۹0 درصد از سوخت تحویلی به 
نیروگاه هــا گاز طبیعی بوده اســت، اضافــه کرد: امســال این عدد تــا امروز 
به حــدود 8۹ درصــد بوده اســت و این نشــان می دهد کــه گاز تحویلی به 

نیروگاه ها در حال کاهش است.
سرپرست معاونت راهبردی تولید شرکت برق حرارتی با بیان اینکه شاهد 
رشــد فزاینده مصرف گاز در بخش خانگی هســتیم، افزود: در این زمینه 
صنایع و نیروگاه ها همواره مشمول محدودیت ها می شوند. امیدواریم در 
ادامه با استفاده از ظرفیت های فناوری و نوآوری و تکنولوژی های نوین 
این مشــکلات برطرف شــود. امروز مجلس و هیئت دولت به مشــکلات 
صنعت برق روی آورده اند و امیدواریم راهکارهای جدی تری اتخاذ شود.

 سرپرســت معاونت راهبــردی تولید شــرکت بــرق حرارتــی کشــور در پنل 
مدیریتی چالش هــای نیروگاهی بــا تمرکز بــر کلاس F افــزود: باید طرحی 
نو بــرای تأمین انرژی کشــور تعریف شــود. درواقــع از امروز به بعد شــرایط 
کم است و باید با هم افزایی نهادها  ویژه ای برای تأمین انرژی در کشور حا
و سازمان ها، چهارچوب هایی را تنظیم کنیم که راه جدیدی تعریف شود.

 
معاون سابق شرکت ملی گاز:

محدودیت انرژی فولاد مبارکه هزاران صنعت پایین دستی را با 
مشکل مواجه می کند

محمدرضا صدیقی، معاون سابق شرکت ملی گاز نیز در این همایش گفت: 
صنایع فولادی و سیمان که زیرساخت کشور به شمار می آیند و ارزآوری 
دارند با محدودیت های انرژی روبه رو شده اند. محدودیت فولاد مبارکه در 
حوزه انرژی هزاران صنعت پایین دستی را با مشکل مواجه می کند، اما این 

موضوع هیچ وقت در محاسبات مورد توجه قرار نگرفته است.
صدیقی تصریح کرد: ۷0 درصد گاز کشور فقط از یک میدان تأمین می شود، 
همه میادین گازی نیازمند فشارافزایی هستند و چنانچه این اتفاق نیفتد، 

بحران آرام آرام بیشتر خواهد شد.
وی با بیان اینکه 80 درصد از برق کشور با گاز طبیعی تولید می شود، ابراز 
کرد: مصرف گاز در بخش خانگی معادل ۵ درصد است؛ اما در زمستان این 
میزان به 80 درصد افزایش پیدا می کند، قبلاً تولید کشور در حوزه گاز 8۴۲ 
میلیون مترمکعب بود که 6۵0 میلیون در بخش خانگی، تجاری و صنایع 

غیرعمده مصرف می شد.
معاون ســابق شــرکت ملی گاز با بیان اینکه صنایع فولادی و پتروشیمی 
1۴ درصد از مصرف گاز کشور را به خود اختصاص می دهند، گفت: این در 
حالی بود که انتظار داشتیم مصرف صنایع فولادی و پتروشیمی 18 درصد 

باشد و امروز به ۴0 درصد برسد.
وی در ادامه با بیان اینکه مجموعه زیان یا عدم النفع ناشی از قطع انرژی 
گر  گاز و برق در ســال 1۴0۲، حــدود ۷.6 میلیــارد دلار برآورد شــده اســت و ا
عدم النفع صنایع پایین دستی را نیز در نظر بگیریم این عدد بسیار افزایش 
خواهد یافت، اظهــار کرد: پیش بینی می شــود این میزان عــدم النفع در 
سال 1۴03 معادل ۹.۵ میلیارد دلار باشد. همچنین باید توجه داشت که 
در این محاسبات هزینه های پنهان سلامت به دلیل استفاده از سوخت 

مایع دیده نشده است.
وی نبود استراتژی دقیق در کشور در حوزه مصرف انرژی را از چالش های 
موجود در زمینه تأمیــن انرژی نام بــرد و با بیــان اینکه بــرای از بین بردن 
ناترازی گاز در کشــور نیاز به ۲00 میلیارد دلار اعتبار داریم، ادامه داد: برای 
کاهش این هزینه باید مشکلات بین المللی را برطرف کنیم و همچنین برای 

افزایش سرمایه های اجتماعی برنامه ریزی داشته باشیم.
وی اضافه کرد: امیدواریم با تلاش همه دوستان و اولویت دادن به سهم 
مصرف نیروگاه ها از گاز طبیعی به سمت نیروگاه های سیکل ترکیبی کلاس 

F برویم تا انرژی را با راندمان بیشتری تولید کنیم.
 

در پنل مدیریتی چالش های نیروگاه های صنایع مطرح شد؛
انتقاد مدیر دفتــر و برنامه ریــزی بودجه ایمیــدرو از قطعی گاز 

نیروگاه فولاد مبارکه

ــدرو، در  ــه ایمیـ ــزی و بودجـ ــر برنامه ریـ ــر دفتـ ــی، مدیـ ــژه غلامرضایـ منیـ
ــدم  ــاد از عـ ــا انتقـ ــع بـ ــای صنایـ ــای نیروگاه هـ ــی چالش هـ ــل مدیریتـ پنـ
تخصیـــص گاز بـــه نیـــروگاه ســـیکل ترکیبـــی فـــولاد مبارکـــه، گفـــت: ایـــن 
نیـــروگاه دارای راندمـــان 60 درصـــد اســـت و ایـــن در حالـــی اســـت کـــه گاز 
بـــرای نیروگاه هایـــی بـــا کمتـــر از ۴0 و 30 درصـــد راندمـــان تأمیـــن می شـــود. 

ـــود. ـــل ش ـــکلات ح ـــا مش ـــرد ت ـــگاه ک ـــی ن ـــورت مل ـــا به ص ـــه چالش ه ـــد ب بای
وی در خصوص نقش وزارت صمت و ایمیدرو در حوزه راه اندازی نیروگاه ها 
در صنایع اظهار کرد: مهم ترین نیاز صنایع، برق است. برای حل مشکل 

برق سرمایه گذاری کرده ایم؛ اما همه باید  در این  زمینه همکاری کنند.
وی اضافه کرد:  ما ظرفیت های سرمایه گذاری در صنعت فولاد را  داریم؛ اما 
به دلیل محدودیت های انرژی امکان استفاده از آن ها را نداریم.در سال 
جاری شــرکت های فولادی تنها دو مــاه امکان تولید بــدون محدودیت 
انرژی داشــتند و محدودیت برق از اول خرداد تا هفته اول مهر آغاز شد و 

محدودیت گازی نیز از مهرماه به این محدودیت ها اضافه شده است.
وی ادامه داد: اعمال محدودیت های انرژی برق و گاز باعث شده در حال 
حاضر 80 درصد از واحدهای آهن اسفنجی در کشور تولید نداشته باشد.

عدم بهره برداری از سرمایه گذاری های انجام شده 
اجحاف در حق سرمایه های ملی است

گر قرار است در ادامه  کید کرد: ا مدیر دفتر برنامه ریزی و بودجه ایمیدرو تأ
ســرمایه گذاری هایی انجام شــود کــه بهره برداری از آن نداشــته باشــیم، 
اجحــاف در حــق ســرمایه های ملی اســت، چــه ایــن ســرمایه در بخش 

خصوصی باشد و چه در بخش دولتی.
غلامرضایی با بیان اینکه در حال حاضر ۲300 مگاوات برق در صنایع کشور 
بهره برداری شده است، افزود: بر اساس برآوردهای صورت گرفته در سال 
جاری زنجیره فولاد به دلیل محدودیت ها و تعطیل شدن تولید 8۹ همت 
ضرر کرده است و چنانچه خود تأمینی ها انجام نمی شد ۵0 همت به این 

میزان ضرر اضافه می شد.
وی تصریح کرد: راه اندازی نیروگاه ها در صنایع برای ما بسیار حیاتی است؛ 

اما به شرطی که سوخت موردنیاز آن ها تأمین شود.
کل مصرف زنجیره فولاد از برق کشور ۵۵00 مگاوات است

مدیر دفتــر برنامه ریــزی و بودجــه ایمیدرو با اشــاره به اینکــه کل مصرف 
زنجیره فولاد از برق کشــور ۵۵00 مگاوات اســت، اضافه کــرد: از این میزان 
۴۵00 مگاوات نیروگاه در زنجیره فولاد داریم و این در حالی است که به دلیل 

محدودیت برق الآن تولید فولاد شرایط خوبی ندارد.
وی افزود: هماهنگی و داشتن نگاه ملی داشتن به صنایع کمک می کند 

تا ناترازی ها برطرف شود.
 

برگزاری آیین اختتامیه همایش سالانه »کاربران توربین های 
»F گازی با تمرکز بر نیروگاه های کلاس

طی ۵0 سال خدمت در صنعت برق کمتر چنین  همایشی را 
شاهد بوده ام

به گزارش خبرنگار ایراسین، همایش سالانه »کاربران توربین های گازی 
با تمرکز بر نیروگاه های کلاس F« با تقدیر از برترین ها به کار خود پایان داد 
و حســین مهربان، پیشکســوت صنعت برق و بنیان گذار انجمن صنفی 
نیروگاه های ایران در آیین اختتامیه آن اظهار کرد: در ادوار گذشته سالانه 
۷ تا 8 همایش در نقاط مختلف کشور داشتیم، اما این همایش به لحاظ 

تخصصی ارزش بسیار زیادی داشت.
 وی اضافه کرد: برگزاری این همایش بسیار موفق بود و جای تبریک دارد. 
طی ۵0 سال خدمت در صنعت برق کمتر چنین  همایشی را شاهد بوده ام.

پیشکســوت صنعت برق کشــور گفت: قطعــاً جوانــان بهتــر، پرانرژی تر و 
پرانگیزه تر می توانند این همایش ها و تبادل اطلاعــات را دنبال کنند و با 

همراهی و همکاری، بهتر از گذشته، صنعت برق را توسعه دهند.
این همایش رکوردها را جابه جا کرد

همچنین علی نیکبخت، رئیس انجمن صنفی نیروگاه های ایران ضمن 
قدردانی از شرکت فولاد مبارکه و به ویژه مدیرعامل این شرکت اظهار کرد: 
در این همایش شاهد همکاری و پشتیبانی کامل و خوبی از سوی فولاد 

مبارکه بودیم.
 وی ادامــه داد: طبــق آمارهــای موجــود از همایش هــای مختلــف، ایــن 
همایش رکوردها را جابه جا کــرد به گونه ای که بالغ بــر 600 نفر در همایش 

حضور داشتند.
گفتنی اســت در پایــان این مراســم با اهــدای لــوح تقدیر و تندیــس ویژه 
جشــنواره از حســین مهریــان اصفهانــی، بنیان گــذار انجمــن صنفــی 
نیروگاه هــای ایــران، و پیشکســوتان صنعــت بــرق، آقایــان ابراهیــم علی 
کبر ســپاهانی نژاد  عســگری، عبدالغفــور ضیایــی، محســن افتخــاری و ا
قدردانی شد. همچنین از محمدیاسر طیب نیا مدیرعامل شرکت فولاد 
مبارکه، علی نیکبخت مدیرعامل شرکت مهندسی و خدمات تابا، محمد 
اولیا مدیرعامل گروه مپنا، ســعید توکلی مدیرعامل شرکت ماشین آلات 
دوار اورو توربین، مجید نصر اصفهانی مدیرعامل شرکت تعمیرات و نصب 
بهره برداری صبا، سارمین حمیدی مدیرعامل اشتغال انرژی فناور، عباس 
سرآبادانی مدیرعامل شرکت پگاه آفتاب، ابوالفضل عسگری مدیرعامل 
شــرکت مادر تخصصی بــرق حرارتــی و مهدی مســائلی دبیر ســندیکای 

صنعت برق ایران به عنوان حامیان این همایش تجلیل شد.
گفتنی است توربین های گازی کلاس F عموماً به دلیل بهره وری بالا، کاهش 
مصرف ســوخت و تولید کم تر آلاینده ها به عنوان گزینه ای مؤثر در تولید 
انرژی شناخته می شوند. این نقش در مناطقی که نیاز به تولید پایدار انرژی 
وجود دارد، پررنگ تر است؛ بنابراین این رویداد به بررسی آخرین نوآوری ها 

و روش های بهینه سازی عملکرد این توربین ها اختصاص داده شد.
شایان ذکر است برگزاری نمایشگاه جانبی و بازدید از خط تولید و نیروگاه 
یســکل ترکیبی کلاس F فولاد مبارکه نیز از دیگر برنامه های این همایش 

سه روزه بود.

معاون اجرایی انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران با اعلام 
پیوستن خود به پویش دو درجه کمتر گفت: مردم با پیوستن 
به این پویش و صرفه جویی انرژی در بخش تجاری و خانگی 
به سهم خود به صنعت فولاد و بخش تولید کشور کمک کنند 

تا آسیب نبیند.
به گزارش ایراســین، وحید یعقوبی ضمــن دعوت از مــردم برای 
پیوستن به پویش کاهش دو درجه ای دمای محیط برای عبور 
از فصل ســرما اظهار داشــت: مــردم با مصــرف بهینه در انــرژی و 
اســتفاده از دمای کمتر در منازل و واحدهای تجاری به صنایع 

کمک کنند.
وی افــزود: صنعت فولاد در ســه ســال گذشــته دچار تشــدید در 
ناترازی انرژی شده و نزدیک به 310 هزار میلیارد تومان خسارت 
دیده است. این آمار بدان معناست که ارزش ازدست رفته تولید 
صنعت فولاد بابت ناترازی انرژی در سه سال گذشته حدود 8.۵ 

میلیارد دلار بوده است.
معاون اجرایــی انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران بیان داشــت: 
درصورتی که مردم صرفه جویی کنند، شــرکت ملی گاز، می تواند 
انرژی را بــه صنعــت تزریق کند و شــاهد کاهــش آمارهــای تولید 

نباشیم.
وی با بیان اینکه توسعه زیرساخت ها و ســرمایه گذاری در حوزه 
انرژی بایــد از ســال های گذشــته شــروع می شــد، گفــت: عمده 

نیروگاه ها در کشور با انرژی گازی برق تولید می کنند.
یعقوبی بــا یــادآوری اینکــه توزیــع گاز در مضیقــه اســت، از مردم 
درخواست کرد با مصرف درست به پایداری شبکه و تولید فولاد 

به عنوان یکی از صنایع مهم کشور کمک کنند.
رئیس جمهور چند روز گذشــته در پیامی ویدئویــی پویش »دو 
درجه کمتر« خطاب به مردم ایران با اشاره به آلودگی هوا و تأثیرات 
منفی آن بر سلامت جامعه اظهار کرد: »با توجه به اینکه سوخت 
نامناسبی داریم، ضرورت دارد که روند گرمایش خانه و محل کار 

را کنترل کنیم.«
وی افزود: »از مردم عزیز کشورمان می خواهیم که درجه گرمایش 
را حداقل دو درجه کاهش دهند تا بتوانیم ذخیره سوخت داشته 

باشیم و به همه مردم سوخت رسانی کنیم.«

خبـــــر کوتاه

مردم با پیوستن به پویش دو درجه 
کمتر به تولید کمک کنند

معاون اجرایی انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران:
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خـبــــــــــــــــــر

فولادسازیقائناتدریکقدمیبهرهبرداری
به گزارش روابط عمومی شرکت بین المللی مهندسی ایران، پس از راه اندازی موفقیت آمیز کوره قوس الکتریکی پروژه فولاد قائنات و انجام اولین ذوب پروژه با استفاده از دانش فنی ایریتک و بدون بهره گیری از کارشناسان اروپایی، فاز تست و راه اندازی ماشین ریخته گری فولاد قائنات به عنوان آخرین مرحله 

راه اندازی در حال انجام است. در این راستا، تست های حرکتی »Ladle Turret« همانند سایر تجهیزات ماشین ریخته گری از قبیل »Roller Table« و »Cooling Bed« با موفقیت در حال انجام است. این اقدامات  نشان دهنده پیشرفت قابل توجه در اجرای پروژه های صنعتی این شرکت است.

بیست و دومین نمایشگاه بین المللی محیط زیست با 
حضور محمدرضا عارف، معاون اول رئیس جمهوری 
و شینا انصاری، معاون رئیس جمهوری و رئیس 
سازمان محیط زیست با محوریت »محیط زیست اقتصادی-اقتصاد 
محیط زیست«، همراه با حضور فعال گروه فولاد مبارکه، از ۲8 آذر تا 

1دی ماه در مرکز نمایشگاه های بین المللی شهر آفتاب برپا شد.
در این نمایشگاه گروه فولاد مبارکه با برپایی پنل های تخصصی »پالایش 
لاینده ها اسکادای محیط زیست«، پنل تخصصی »بررسی  آنلاین آ
ک«، »کاربری سرباره در مصالح  اثرگذاری فعالیت های صنعتی بر خا
کسیدی ناشی از تولید  عمرانی، بتن و آسفالت« و »فراوری پسماندهای ا
فولاد« دستاوردهای خود در این حوزه ها را اطلاع رسانی کرد و با سایر 

ک گذاشت. متخصصان و شرکت های حاضر در این نمایشگاه به اشترا
به گزارش خبرنگار ایراسین در آیین افتتاحیه و در جریان برگزاری 
این نمایشگاه و پنل های تخصصی، معاون اول رئیس جمهوری، 
سرپرست معاونت محیط زیست دریایی و تالاب های سازمان حفاظت 

محیط زیست، برخی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی، رئیس 
محیط زیست و مدیر فراوری ضایعات فرایندی فولاد مبارکه، عضو 
علمی مرکز تحقیقات وزارت راه و مسکن شهرسازی و جمعی از اساتید 
دانشگاهی و کارشناسان حوزه محیط زیست به بیان دیدگاه های خود 

پرداختند. خلاصه ای از این سخنان در ادامه آمده است.

محمدرضا عارف، معاون اول رئیس جمهوری در آیین افتتاحیه 
نمایشگاه:

حفظ حریم محیط زیست باید جزئی از فرهنگ عمومی باشد

این نمایشگاه رویدادی برای پرداختن به مهم ترین چالش های پیش 
ک گذاشتن دستاوردهاست. روی بشریت و محل به اشترا

محیط زیست متعلق به امروز نیست و ما متعهد به حفظ آن برای آیندگان 
هستیم؛ ثروتی تجدیدناپذیر است که راه برگشتی ندارد و باید تجارب 

کشورهای مختلف را بررسی کنیم و یک گام به جلو برویم.

غفلت از محیط زیست یک فرایند اشتباه است. جوامعِ درحال توسعه، 
ــا اغمــاض برخــورد می کننــد. بایــد بدانیــم  ــا تجــاوز بــه محیط زیســت ب ب
محیط زیست متعلق به همه اســت و نباید به ســمت نابودی آن برویم.

محیط زیست یک موضوع جهانی است و عملکرد همه کشورها بر یکدیگر 
تأثیر دارد. برخورد با گازهای گلخانه ای بیشتر سیاسی است تا واقعی. ما 

باید بپذیریم که مسئولیم و دور از فضای سیاسی همکاری کنیم.
در هر منطقه کشور چالش های محیط زیستی وجود دارد. آلودگی هوا، 
ک، تخریب سفره های زیرزمینی، تغییرات  ریزگردها، تخریب و فرسایش خا
اقلیمی، پسماند، عدم رعایت استاندارها در مصرف سوخت و... از آن 
جمله است. شاخص محیط زیستی ما وضعیت خوبی ندارد و در رتبه 
133 جهان هستیم و 86 گونه جانوری ما در معرض انقراض هستند که 

باید برای حفظ آن ها کاری کرد.
ک کشور در معرض فرونشست است. باید حق آبه تالاب ها  11 درصد از خا
را به آن ها بدهیم. شاخص ها گویای عملکرد ماست. کشور و مردم ما 
حق دارند بهترین ها را داشته باشند. باید عزم ملی در زمینه حفظ 

محیط زیست ایجاد شود. برای حل مشکلات مرتبط با محیط زیست 
همه باید دست به دست هم بدهند. این نگاه نظام ماست.

احمدرضا لاهیجان زاده، سرپرست معاونت محیط زیست دریایی 
و تالاب های سازمان حفاظت محیط زیست:

راه اندازی نیروگاه خورشیدی و اقدامات شایسته فولاد مبارکه 
در حوزه کنترل آلودگی هوا و صرفه جویی آب فولاد مبارکه، 

الگویی برای سایر صنایع بزرگ کشور

از اینکه فولاد مبارکه در این نمایشگاه حضور فعال و جامعی داشت و 
دستاوردهای محیط زیستی خود را ارائه کرد بسیار خوشحالیم. راه اندازی 
و بهره برداری از نیروگاه خورشیدی 600 مگاواتی یکی از اقدامات شاخص 
این شرکت است و اینکه در نظر دارند ظرفیت این نیروگاه خورشیدی را 
تا 1000 مگاوات افزایش دهند خبر بسیار خوبی است و می تواند الگویی 
گر همه صنایع به همین شکل  برای سایر صنایع بزرگ کشور باشد. که ا

طرح جدیــد دولت هند مبنی بر افزایــش ظرفیت تولید 
فولاد در ســال ۲0۲۵ به حدود 90 تا 9۵ میلیون تن در ســال که 
مســتلزم ســرمایه گذاری 4۵ تا ۵0 میلیارد دلاری بوده، ممکن 
اســت با چالش هایی جــدی روبه رو شــود؛ مگر اینکــه درآمد 
واحدهای فولادسازی داخلی نسبت به میانگین میزان درآمد 
فعلی آن ها افزایش پیدا کند. پس از افزایش حجم تقاضا برای 
فــولاد بعــد از اتمــام محدودیت هــای اجتماعــی و اقتصــادی 
وضع شده به منظور جلوگیری از شیوع ویروس کرونا، صنعت 
فولاد داخلی هند موفق به دست یابی به نرخ بهره برداری 80 
درصــدی در ظرفیت تولیــد این فلز، ایجــاد زیرســاخت برای 
افزایــش حجــم ســرمایه گذاری ها در آن و حفظ رونــد افزایش 
ظرفیت تولید به مدت سه سال متوالی در بازه زمانی سال های 

۲0۲۲ تا ۲0۲4 شد.
به گــزارش خبرنــگار فــولاد و بــه نقــل از پایــگاه خبــری و تحلیلی 
اطلاعــات  آژانــس  گــزارش  آخریــن  طبــق  »فلزات آنلایــن« 
ســرمایه گذاری و رتبه بنــدی اعتبــاری مســتقل و حرفــه ای هند 
موســوم به »ICRA« در رابطه بــا صنعت فولاد، به نظر می رســد 
دستاوردهای به دســت آمده در این صنعت به دلایلی همچون 
افزایش واردات محموله های فولاد ارزان قیمت، کاهش حاشیه 
ســود تولیدکنندگان داخلی و افــت نرخ بهره بــرداری در ظرفیت 

تولید فولاد داخلی این کشور در حال کمرنگ تر شدن است.
بخـش  گـروه  مدیـر  و  ارشـد  معـاون  کادام،  کومـار  گریـش 
رتبه بندی هـای بخـش آژانـس سـرمایه گذاری »ICRA« در 
خصوص گزارش منتشرشده، اظهار داشت: صنعت فولاد داخلی 
هند، شـاهد افزایـش ظرفیت تولیـد بی سـابقه 18.۲ میلیون تنی 
در سـال مالـی ۲0۲3 بـوده و قرار اسـت در سـال جاری میـلادی نیز 
1۵.3 میلیـون تن سـالانه به ظرفیت فعلـی تولید فولاد این کشـور 

افـزوده شـود.
وی تصریح کرد: با توجه به اینکه انتظار می رود حجم تقاضا برای 
فــولاد داخلی به رکورد رشــد 10 تــا 11 درصدی در ســال مالــی ۲0۲۵ 
برسد، فولادسازان هندی در تلاش اند تا همچنان سهم بازار خود 

را در برابر محموله های فولادی وارداتی ارزان قیمت حفظ کنند.
بــه گفتــه کادام، رقــم اعلام شــده، بــا رشــد کمتــر از ۵ درصــدی 
پیش بینی شــده بــرای تولید محصــولات فولادی ساخته شــده 
بازار داخلی هند در ســال ۲0۲۴ قابل مقایسه است. طبق گزارش 
مذکور، انتظار مــی رود نرخ بهره بــرداری در ظرفیــت تولید فولاد 
داخلی هند از 8۵ درصد در سال مالی ۲0۲۴، به حدود ۷8 درصد 
در سال ۲0۲۵ کاهش یابد که کمترین میزان طی چهار سال گذشته 

ارزیابی شده است.
وی در ادامه مطرح کرد: ازآنجایی که فولاد یک کالای بسیار مهم 
درروند تجارت جهانی به شــمار می رود، ازاین رو عوامل خارجی 
نقش بسیار مهمی بر وضعیت صنعت فولاد داخلی هند خواهد 

داشت.
کادام تصریــح کــرد: بــا توجــه بــه چشــم انداز افت ســرعت رشــد 
اقتصادی چین، همراه با کاهش ظرفیت تولید کشورهای سرآمد 
تولید فولاد جهان و روند نزولی حجم تقاضا برای این فلز از سوی 
مصرف کنندگان، تجارت جهانی فولاد به سمت بازارهای باقابلیت 

رشد بالا مانند بازار هند هدایت شده است.
وی عنوان کرد: در حال حاضر به غیراز دریافت تعرفه گمرکی ۷.۵ 
درصدی، بســیاری از اقدامات حمایتی لغو شــده مانند عوارض 
ضددامپینگ، طرح حمایت از تولید فولاد داخلی با ممنوع اعلام 
کردن واردات برخی محصولات فولادی دیگر مانعی بر سر حضور 

تأمین کنندگان خارجی فولاد در بازار داخلی هند نیست.
طبق بررسی های انجام شده از بازار فولاد هند، محموله های ورق 
نورد گرم داخلی در مقایسه با نمونه های وارداتی آن از کشورهایی 
همچون چین و ژاپن، با پریمیــوم 1۲ تــا 16 دلار در هر تن تا پایان 
کتبــر ۲0۲۴ در بــازار داخلی هنــد معامله می شــدند. چنین  ماه ا
اختلاف قیمتی نشان می دهد که احتمالاً فشــار افزایش حجم 
محموله های وارداتی در ماه های آینده ادامه خواهد داشت؛ مگر 

اینکه بهبود معناداری در قیمت فولاد در بازار جهانی رخ دهد.
بر اساس گزارش مذکور، پیش بینی می شود محموله محصولات 
فــولادی ساخته شــده وارداتی به هنــد، حــدود ۷ تــا ۷.۵ درصد 
از ســهم بــازار داخلــی ایــن کشــور در ســال مالــی ۲0۲۵ را بــه خود 
اختصاص دهد که بالاترین میزان ثبت شــده در 6 سال گذشته 
محســوب می شــود. علاوه برایــن، بــا کاهــش حجم تقاضــا برای 
صادرات محصولات فولادی تولید شده در هند، حجم محموله 
محصولات فولادی ساخته شــده وارداتی به هند در ســال مالی 
۲0۲۵ به سطوحی که آخرین بار در سال مالی ۲016 به ثبت رسید، 

افزایش می یابد.
دریکی از سناریوهای پیش بینی شده توسط آژانس سرمایه گذاری 
»ICRA«، انتظار می رود قیمت ورق نورد گرم داخلی در سال مالی 
۲0۲۵ به طور متوسط حدود 10 درصد نسبت به سال ۲0۲۴ کاهش 
یابد و به پایین ترین مقدار خود از سال مالی ۲0۲1 برسد. همچنین 
این احتمال وجود دارد که هزینه تأمین مواد اولیه و هزینه تأمین 
زغال سنگ کک شــو موردنیاز در فرایند فولادســازی، حدود ۲۴ 

درصد در سال مالی ۲0۲۵ در هند کاهش پیدا کند.
کادام در پایان اظهار داشت: تا زمانی که میزان حجم درآمد صنعت 
فولاد هند به طور معناداری افزایــش پیدا نکند و هم زمان تداوم 
سرمایه گذاری در مقیاس گسترده در صنعت مذکور در میان مدت 
ادامه نداشته باشد، آســیب پذیری فولادســازان داخلی در برابر 
شــوک های ایجادشــده ناشــی از نوســانات بخش کلان اقتصاد 

جهانی بیشتر خواهد شد.

خبر بین الملل

افزایش ظرفیت تولید فولاد هند با 
چالش هایی جدی مواجه است
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ادامه در صفحه بعد    

راه اندازی نیروگاه خورشیدی و اقدامات  فولاد مبارکه 
لودگی هوا؛ الگویی برای سایر صنایع بزرگ کشور در  حوزه آب و آ

تقدیر معاون اول رئیس جمهوری از اقدامات محیط زیستی فولاد مبارکه

سرپرست معاونت محیط زیست دریایی و تالاب های سازمان حفاظت محیط زیست مطرح کرد:

 نماینده مردم اصفهان در مجلس شورای اسلامی مطرح کرد:

نشست معاون اول رئیس جمهوری با نمایندگان 
استان اصفهان در مجلس شورای اسلامی، استاندار 
اصفهان، مدیران استانی و مدیرعامل فولاد مبارکه 

برگزار شد.
در این نشست نمایندگان استان اصفهان به تشریح مشکلات و 
دغدغه های خود در زمینه های احیای زاینده رود، حل مشکل آب 
استان، راه اندازی قطار سریع السیر تهران-اصفهان، نظارت بر قیمت 

آب شیرین پرداختند.
محمدرضــا عــارف، معــاون اول رئیس جمهــوری در  ایــن نشســت 
گفــت: بــرای راه انــدازی فــاز دوم نیــروگاه ســیکل ترکیبــی و نیــروگاه 
خورشــیدی فــولاد مبارکــه در راســتای تامیــن بــرق مــورد نیــاز اســتان 
اصفهــان تلاش هایــی از ســوی بخــش خصوصــی صــورت گرفتــه و 
دولــت نیــز بــرای تولیــد 30 هــزار مــگاوات بــرق خورشــیدی برنامه های 

گســترده ای دارد.

نماینده مردم اصفهان در مجلس شورای اسلامی:
تقدیر معاون اول رئیس جمهوری از اقدامات محیط زیستی 

فولاد مبارکه

بین المللی  نمایشگاه  بیست و دومین  حاشیه  در  یزدیان،  حامد 
محیط زیست  درخصوص جلسه  مجمع نمایندگان استان اصفهان با 
معاون اول رئیس جمهوری گفت:  مباحث محیط زیستی، آبی و قطار 
سریع السیر مطرح شد. خوشبختانه آقای عارف نگاه مثبتی به حل 
مسائل محیط زیستی و خشکی زاینده رود داشتند و بر تسریع روند 
کید  احداث قطار سریع السیر اصفهان-تهران و احیای زاینده رود تأ

کردند.
وی افزود: قرار شد جلسه ای ویژه با محوریت معاون اول رئیس جمهوری 
و هماهنگی بین استانداران استان اصفهان، چهارمحال و بختیاری و یزد 

برگزار و در خصوص مسائل مربوط به احیای زاینده رود و تالاب گاوخونی 
و فلات مرکزی ایران تصمیم گیری شود.

نماینـده مـردم اصفهـان در مجلـس شـورای اسـلامی  بـا بایـن اینکـه 
احیـای زاینـده رود احیـای امیـد خواهد بود گفـت:  بـه نظر می رسـد در 
آینده نزدیک روزهای بهتری را برای این رودخانه شاهد خواهیم بود. 
مجموعـه اقداماتـی هـم در مدیریت تأمیـن و هـم در مدیریـت مصرف 
و حکمرانی حـوزه زاینـده رود انجام شـده و ازآنجا که هم محیط زیسـت 
و هـم وزارت نیـرو در ایـن زمینـه تـلاش می کننـد، بـا حـذف برخـی از 
بارگذاری ها و تعریـف پروژه های بین اسـتانی در این زمینه، ان شـاءالله 
در یکی دو سـال آینده ما شـاهد روزهای بسـیار بهتری برای زاینده رود 

خواهیـم بـود.
وی افزود: همچنین در این جلسه با حضور معاون اول رئیس جمهوری 
از مجموعه اقدامات فولاد مبارکه در احداث نیروگاه خورشیدی، کنترل 

آلایندگی و سرمایه گذاری در انتقال آب از دریای عمان تقدیر شد.

حامدیزدیان
نمایندهمردماصفهاندرمجلسشورایاسلامی
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 خـبــــــــــــــــــر     خـبــــــــــــــــــر    

چهارگواهینامه»فخوز«بهمدتیکسالتمدیدشد
به گزارش روابط عمومی شرکت فولاد خوزستان، گواهینامه های سیستم مدیریت ایمنی و سلامت شغلی )ISO45001:2018( و سیستم مدیریت محیط زیست )ISO14001:2015( و استانداردهای مدیریت رضایت و شکایت مشتری )ISO10002:2018( و )ISO10004:2018( شرکت فولاد خوزستان به مدت یک سال تمدید شد. 

در این دوره از ممیزی فرایندهای تولیدی، پشتیبانی و ستادی شرکت فولاد خوزستان ازنظر الزامات استانداردهای مرجع بین المللی مورد ممیزی قرار گرفت و یافته هایی ارزشمند در جلسه اختتامیه توسط سرممیز و گروه ممیزی به مدیران ارشد سازمان ارائه شد. این جلسه با حضور جمعی از معاونان و مدیران ارشد شرکت برگزار شد.

۱00

0.8

5.۷

صادرات فولاد چین از 100 میلیون تن گذشت

به گزارش ایراسین، صادرات فولاد چین در ژانویه تا 
نوامبر ۲0۲4 به 101.1۵ میلیون تن رسید که ۲۲.6 درصد نسبت 
به مدت مشابه سال ۲0۲3 و 1۲ درصد بیشتر از مجموع 90.۲6 

میلیون تن در سال گذشته بوده است.
فولادسازان چینی صادرات فولاد را 1۵.۹ درصد نسبت به نوامبر 
۲0۲3 افزایش دادند و نسبت به ماه قبل با 1۷ درصد کاهش به 
۹.۲8 میلیون تن رسیدند. صادرات فولاد نوامبر همچنان قوی 
باقی ماند زیرا نگرانی ها در مورد تعرفه های احتمالی دولت جدید 

آمریکا همچنان ادامه داشت.
قابل ذکر است واردات سنگ آهن چین در 11 ماهه اول سال 
۲0۲۴ به 1.1۲۴ میلیارد تن رسید که ۴.3 درصد نسبت به مدت 
مشابه سال ۲0۲3 افزایش داشت. در سال ۲0۲3، چین صادرات 
محصولات فولادی خود را 36.۲ درصد نسبت به سال ۲0۲۲ 
افزایش داد و به ۹0.3 میلیون تن رساند. واردات فولاد به چین 
به ۷.6۴ میلیون تن رسید که ۲۷.6 درصد نسبت به سال قبل 
کاهش داشت. واردات سنگ آهن نیز با 6.6 درصد افزایش نسبت 

به سال ۲0۲۲ به 1.1۷۹ میلیارد تن رسید.

کاهش 0.8 درصد  تولید صنعتی در اتحادیه اروپا

کتبر سال جاری، تولید صنعتی در اتحادیه اروپا  در ا
نسبت به سپتامبر 0.3 درصد افزایش یافت. در منطقه یورو، 
کتبر  این رقم در سطح ماه قبل باقی مانده است. در مقایسه با ا
۲0۲3، تولید صنعتی در منطقه یورو 1.۲ درصد و در اتحادیه 

اروپا 0.8 درصد کاهش یافته است.
به گزارش خبرنگار فولاد و به نقل از فولاد ایران، در میان کشورهای 
کتبر در ایرلند  عضو اتحادیه اروپا، بیشترین رشد ماهانه در ماه ا
)+۵.۷%(، دانمارک )+۵.۴%( و لهستان )+3.۵%( مشاهده شد. 
بیشترین کاهش در لیتوانی )-۷.۵%(، بلژیک )-6.۲%( و کرواسی 

)-3.۹%( ثبت شده است.
اخیراً بانک مرکزی اروپا نرخ بهره را برای چهارمین بار در یک سال 
کاهش داد. پیش بینی شده که تورم کل در سال ۲0۲۴ به طور 
متوسط ۲.۴ درصد، در سال آینده ۲.1 درصد، در سال ۲0۲6 نیز 
1.۹ درصد و در سال ۲0۲۷، ۲.1 درصد خواهد بود. در نوامبر، تورم 
در منطقه یورو در مقایسه با سال قبل ۲.3 درصد افزایش یافت. 
کتبر که ۲  بنابراین، این شاخص نرخ رشد سالانه را در مقایسه با ا

درصد بود، تسریع کرد.

موجـــودی قراضـــه کارخانه هـــای چینـــی در اوج؛
۵.۷ میلیون تن

فولادسازان چینی در ماه جاری با شدت گرفتن زمستان، 
گرچه تقاضای  خرید ضایعات فولادی خود را تسریع کرده اند، ا
فوری برای قراضه چندان زیاد نیست. کل موجودی ضایعات 
فولادی انباشته شده در انبارهای تولیدکنندگان فولاد چین 4.6 
درصــد در هفتــه افزایش یافت و بــه ۵.۷ میلیون تن رســید که 

بالاترین میزان از اوایل آوریل امسال است.
به گزارش خبرنگار فولاد و به نقل از فولاد ایران، علاوه بر اشتیاق 
فولادســازان برای ذخیره مجــدد، تقویت قیمــت قراضه داخلی 
فولاد نیــز تأمین کنندگان قراضه را تشــویق کــرد تا فــروش خود را 

افزایش دهند.
عامل دیگری کــه منجر به تجمــع ذخایر ضایعات فــولادی این 
کارخانه ها شــد، کاهش بیشــتر تولید آن هــا بود. کاهــش مداوم 
حاشــیه ســود فروش فولاد و همچنین تقاضای ضعیف فــولاد از 
سوی مصرف کنندگان نهایی، فولادســازان داخلی را تحت فشار 

قرار داد تا در تولید محتاط تر شوند.
انتظار می رود بازار فولاد چین در کوتاه مدت محتاط بماند، زیرا 
افزایش سطح موجودی و کاهش حجم تولید ممکن است منجر 

به فشار نزولی قیمت شود. 

عدد خبر بین الملل

درصد

درصد

میلیون تن

ک ورود کنند، شاید بتوانیم تا سه سال  آینده ناترازی  به حوزه انرژی های پا
انرژی را برطرف کنیم.

فولاد مبارکه در حوزه کنترل آلودگی هوا، صرفه جویی در مصرف آب و 
استفاده بهینه از منابع آبی اقدامات شایان توجهی انجام داده و توانسته 
با ایجاد شبکه و جمع آوری و انتقال پساب های چندین شهر هم جوار خود 

و بازچرخانی آن در چرخه صنعت گام های ارزشمندی بردارد.
علاوه بر این با اجرای پروژه انتقال آب دریا به استان با حمایت فولاد 
مبارکه، نیاز آبی این شرکت از رودخانه زاینده رود قطع می شود که همه این 

اقدامات از کارهای شاخص فولاد مبارکه در این زمینه است.
 

بهنام کاویانی، رئیس محیط زیست شرکت فولاد مبارکه در پنل 
»پالایش آنلاین آلاینده ها اسکادای محیط زیست«:

زیستگاه سبز فولاد مبارکه مأمنی برای پرندگان مهاجر و 
نمونه ای موفق از همزیستی صنعت و محیط زیست است

فـــولاد مبارکـــه بیـــش از 1۴۵0 هکتـــار فضـــای ســـبز در پیرامـــون خـــود ایجـــاد 
کـــرده کـــه زیســـتگاهی بـــرای موجـــودات زنـــده فراهـــم آورده و نزدیـــک 
ــد  ــرت می کننـ ــل مهاجـ ــن محـ ــه ایـ ــال بـ ــده در سـ ــزار پرنـ ــا 18 هـ ــه 1۴ تـ بـ
ــت و  ــتی صنعـ ــق از همزیسـ ــه ای موفـ ــن نمونـ ــد. ایـ ــیانه دارنـ و در آن آشـ

محیط زیســـت اســـت.
این موضوع نشان می دهد که فولاد مبارکه در پیرامون خود زیستگاه 
سالمی ایجاد کرده است. همچنین این شرکت برای توجه به محیط زیست 
پیرامون خود، 360 پاسگاه محیط بانی در سراسر کشور را به سیستم برق 
خورشیدی مجهز ساخته و انبار علوفه ای را در دشت موته برای زیست 

آهوها ایجاد کرده است.
انـواع پایش های هـوا در فـولاد مبارکـه به صـورت خوداظهـاری، به صورت 
مـداوم و آنلایـن انجـام می شـود. عـلاوه بـر ایـن، فـولاد مبارکـه بـرای 
بهینه سـازی مصـرف آب بـا تکیه بـر اقتصـاد چرخشـی بـه بازچرخانـی آب 
و پسـاب روی آورده و حـدود ۴0 درصد میزان آب برداشـتی را کاهـش داده 

اسـت.

حسین احمدی کیا، استادیار دانشگاه اصفهان در پنل پالایش 
آنلاین آلاینده ها اسکادای محیط زیست«:

علت اصلی آلودگی هوای اصفهان تردد خودروهاست

آلودگی هوا یکی از معضلات کلان شهرهاست و شرایط اقلیمی در اصفهان 
از بزرگ ترین معضل استان به شمار می رود.

در گام اول تمام صنایع باید اطلاعات مربوط به انتشار آلاینده های خود 
را به طور مشخص آماده و طبق این اطلاعات در خصوص کاهش این 

آلایندگی ها و استفاده از فیلترهای پیشرفته اقدام کنند.
بیشترین میزان آلودگی اصفهان مربوط به سمت شرق استان و کوره های 
آجرپزی است و به دلیل اینکه وزش باد در اصفهان کم است این آلودگی 
تشدید می شود. البته علت اصلی آلودگی اصفهان در قدم اول خودروها و 

سپس ریزگردها و صنایع کوچک و بزرگ است.

حمیدرضا عظیمی، کارشناس محیط زیست فولاد مبارکه در پنل 
ک«: تخصصی »بررسی اثرگذاری فعالیت های صنعتی بر خا

تنوع زیستی و حضور گونه های جانوری مختلف در محیط فولاد 
مبارکه یک شاخص طبیعی است

فلسفه وجودی فولاد مبارکه خلق آینده ای بهتر است و در این مسیر بر 
ک یکی از  اقدامات محیط زیستی اهتمام دارد و جلوگیری از آلودگی خا

ارکان اساسی آن به شمار می رود.
فولاد مبارکه به عنوان صنعتی پیشرو اقدامات مهمی مانند راه اندازی 
واحدی مجزا در مدیریت پسماند در کارنامه خود دارد و در مبدأ برای 
ک اقدام می کند. به منظور رفع این چالش، با  جلوگیری از آلودگی خا
همکاری دانشگاه ها پروژه هایی طراحی و سنجش و معیار آلایندگی ها 
مشخص شده است. در واقع مهم ترین فعالیت های انجام شده در این 

زمینه پروژه های دانش محور است.
مدیریت پساب های صنعتی نیز از دیگر اقدامات انجام شده در جهت 
ک است که طراحی پیشرفته ترین سیستم های  جلوگیری از آلودگی خا
تصفیه انجام شده  و این امر  عملکرد محیط زیستی فولاد مبارکه را نشان 

می دهد.
تنوع زیستی و حضور حیوانات و گونه های مختلف و بعضاً نادر در محیط 
گر محیط فولاد مبارکه آلایندگی  فولاد مبارکه یک شاخص طبیعی است. ا
داشته باشد، چنین موجودات حساسی نمی توانستند پیرامون آن 

زندگی کنند.

بهنام کشاورزی، عضو هیئت علمی و استاد زمین شناسی دانشگاه 
شیراز:

ک، فولاد مبارکه پیشروتر از سایر صنایع است از نظر پایش خا

ک به طور مستقیم و غیرمستقیم بر سلامت انسان تأثیر دارد  محیط خا
و طبیعتاً حساسیت ها در اطراف مناطق صنعتی بیشتر است. از سال 
ک در اطراف  ک مطرح و پایش خا 1۴00 استانداردهایی برای آلایندگی خا

مناطق صنعتی و معدنی اجباری شد.
ک، فولاد مبارکه پیشروتر از صنایع دیگر است و با فاصله در   از نظر پایش خا
رتبه های بالا قرار دارد و بر اساس معیارها و شاخص های دقیقی که وجود 

دارد خود را پایش می کند و به دنبال رفع آلایندگی است.
ک به وضوح قابل تشخیص نیست و می تواند  آلودگی های صنعتی در خا

مدت ها بعد در سلامت انسان ها بروز و ظهور داشته باشد.

مجید دادجو، مدیر فراوری ضایعات فرایندی فولاد مبارکه در پنل 
»کاربری سرباره در مصالح عمرانی، بتن و آسفالت«:

بهبود کیفیت آسفالت با استفاده از محصول »سرباره« فولاد 
مبارکه

 سرباره یک محصول جنبی فولاد مبارکه است و سالانه ۲ میلیون تن سرباره 

تولید می شود. در دنیا این محصول بیشتر در فعالیت های عمرانی به ویژه 
آسفالت کاربرد دارد و استفاده از آن باعث بهبود کیفیت آسفالت می گردد؛ 
بنابراین در اقتصاد چرخشی نقش مهمی دارد. همچنین این محصول در 
بتن، زیرسازی جاده، قطعات پیش ساخته و رویه های بتن نیز کاربرد دارد.
 در بسیاری از آسفالت های جاده ای اصفهان از سرباره استفاده شده 
و همکاری خوبی بین فولاد مبارکه و شهرداری اصفهان شکل گرفته و 
به دنبال ارتباط با اداره راه و ترابری اصفهان نیز هستیم. البته باید در 
این راستا مشوق ها و الزاماتی برای استفاده از سرباره در ساخت وساز و 

فعالیت های عمرانی لحاظ شود.
البته ذهنیتی وجود دارد که استفاده از بازیافت باعث می شود آسفالت 
کیفیت خوبی نداشته باشد درصورتی که استفاده از سرباره فولادی باعث 

بهبود کیفیت آسفالت می شود.
 

مجید دادجو، مدیر فراوری ضایعات فرایندی فولاد مبارکه در پنل 
کسیدی ناشی از فولاد مبارکه«: »فراوری پسماندهای ا

اطلس جامع پسماندها کلید تحقق اقتصاد چرخشی در 
فولاد مبارکه است

باید  چرخشی  اقتصاد  و  پسماندها  از  بیشتر  بهره برداری  برای 
زیرساخت های ذهنی و فرهنگی مسئولان را نسبت به استفاده از 
گیر شود. در  محصولات پسماند و جانبی تغییر داد تا این فرهنگ فرا
این صورت می توان در حفظ محیط زیست و منابع طبیعی تأثیرگذاری 

بیشتری داشت.
ورود به هر مبحثی باید با شناسایی صورت گیرد؛ بنابراین ما در فولاد مبارکه 
اطلس جامعی از پسماندهای فولاد را تهیه کردیم. در واقع، در ضمن 
تولید محصولات فولادی، محصولات جانبی برای مصارف دیگر به صورت 
بازگشت به چرخه اصلی و یا مصرف در خط تولید دیگری خارج از فولاد 

مبارکه تولید می شود که می تواند در جای خود یک ماده ارزشمند باشد.
فولاد مبارکه با راه اندازی نیروگاه خورشیدی 600 مگاواتی در حوزه استفاده 
کسید  ک با جدیت قدم برداشته است تا با حذف کربن دی ا از انرژی های پا

و جایگزینی استفاده از منابع فسیلی، به محیط زیست کمک کند.

کاظم آخوندی، رئیس امور پسماند غیرفلزی شرکت فولاد مبارکه 
کسیدی ناشی از فولاد مبارکه«  در پنل »فراوری پسماندهای ا

مطرح کرد:
تفکیک و شناسایی 9۵ درصد پسماندهای فولاد مبارکه

در تفاوت بین پسماند فلزی و غیرفلزی باید گفت ضایعات فلزی که 
در فرایند تولید فولاد و آهن سازی به عنوان قراضه ایجاد شود پسماند 
فلزی به شمار می رود که »سرباره« یکی از مهم ترین محصولات جانبی و 

پسماندهای فولاد مبارکه است.
حدود ۹۵ درصد پسماندهای فولاد مبارکه تفکیک و مشخص شده اند و 
بیش از 6 پروژه تحقیقاتی برای بررسی کاربری های آن ها در سایر صنایع و 

بازگردانی به تولید تعریف شده است.

در خصوص میزان پسماند نیز باید توجه داشته باشیم که بیش ۲0 میلیون 
تن دپوی »سرباره« موجود است و سالانه ۵00 میلیون تن لجن های 
آهنی تولید می شود و درواقع بر اساس ۷.۵ میلیون تن تولید واقعی 
فولاد، محصولات جانبی و پسماندهای کارخانه فولاد مبارکه نیز حجم 

زیادی دارد.

شرکت  توسعه  و  تحقیق  واحد  مدیر  کلاهدوزان،  حمیده 
دانش بنیان فدک:

اعتماد صنایع به شرکت های دانش بنیان

دانش، زمانی مفید است که بتواند مشکلی را حل کند و با اعتماد مسئولان 
به شرکت های دانش بنیان این ارتباط با صنایع برای رفع مشکلات محقق 

شده است.
در حال حاضر علم در کشور پیشرفت داشته، اما زیرساخت ها همچنان 

عقب است که چنین دستاوردهای علمی در کشور پیاده سازی شود.
در خصوص همکاری شرکت دانش بنیان فدک با فولاد مبارکه باید گفت 
کسیدی حاوی روغن  طرحی را با فولاد مبارکه برای بازیابی پسماندهای ا
انجام دادیم تا آلاینده های آن حذف و تبدیل به کنسانتره و در واحد 

آهن سازی فولاد مبارکه استفاده شود.

جعفر سبحانی، رئیس بخش بتن مرکز تحقیقات وزارت راه و 
مسکن شهرسازی:

نتیجه مثبت آزمایش کاربری سرباره فولاد مبارکه
 

تحقیقات بسیاری در خصوص تأثیر استفاده از کاربری سرباره انجام شده 
که در زیرسازی راه ها و راه آهن و روسازی آسفالتی و قطعات مختلف بتنی 

قابل استفاده است.
باید مشوق های را در قالب قانون وضع کرد تا شرکت ها استفاده از مواد 
بازیافتی را جایگزین کنند و در این صورت بیشتر در مناقصات قرار گیرند و 

این اقدامات در روند فرهنگ سازی نیز مؤثر است.
 

احمد منصوریان، عضو  هیئت علمی مرکز تحقیقات وزارت راه و 
مسکن شهرسازی:

آزمایش های بسیاری در خصوص کاربری سرباره فولاد مبارکه 
انجام شد که نتیجه مثبتی را به همراه داشت

آزمایش های بسیاری در خصوص کاربری سرباره فولاد مبارکه انجام شد 
که نتیجه مثبتی را به همراه داشت و این محصول از هر جنبه ای ازجمله 

ایمنی، فنی و سایر نیازهای موردنیاز قابل بهره برداری است.
سالانه حدود ۵ تا ۵.۵ میلیون تن قیر در کشور تولید می شود که حدود 
1.۵ میلیون تن آن در فعالیت های عمرانی داخل کشور استفاده می شود 
گر  و به طور متوسط در هر تن آسفالت ۵0 کیلوگرم قیر استفاده می شود که ا
10 درصد از این آسفالت را به استفاده از سرباره سوق دهیم، عملکرد بهتری 

را دریافت خواهیم کرد.



2۱ دسامبر  2024 ۱۹ جمادی الثانی ۱446 شنبه  ۱ دی ۱403     شماره        ۱40۷ 

8

خـبــــــــــــــــــر

اولویتقراردهد آسکوتک،انتقالتکنولوژیدرراستایبومیسازیرادر
به گزارش روابط عمومی ایمیدرو، محمد آقاجانلو رئیس هیئت عامل ایمیدرو در مراسم تکریم و معارفه مدیرعامل آسکوتک که در محل دفتر تهران این شرکت برگزار شد، افزود: سابقه درخشان این مجموعه در انتقال دانش و فناوری به داخل و زمینه سازی برای بومی سازی زنجیره فولاد، می تواند در اجرای 

مأموریت های جدید اسکوتک، تأثیر به سزایی داشته باشد. با توجه به چشم انداز جدید شرکت، شاهد ارتباط بیشتر حلقه های این زنجیره در داخل و خارج کشور خواهیم شد به گونه ای که به بهره وری بالاتر و توسعه تکنولوژی برای صنایع فولاد دست یابیم.

اجرای موفقیت آمیز تعمیرات سالانه ناحیه نورد گرم

انجام موفقیت آمیز پروژه تعویض درایوهای اسکرودان رافینگ قفسه R3 و درایوهای قفسه E3 نورد گرم

توقف ســالانه نــورد گرم، یکــی از بزرگ تریــن توقفات 
تعمیراتی در مجتمع فولاد مبارکه، با برنامه ریزی دقیق 
و صرف حدود 44 هزار نفر ســاعت در مدت 1۲ روز با 

تحقق تمامی اهداف از پیش تعیین شده انجام شد.
مسعود نصیری، مدیر خط نورد گرم فولاد مبارکه، ضمن اعلام این خبر 
گفت: در توقف سالانه امسال، همکاران ناحیه نورد گرم با تلاش، همدلی 
و همکاری صمیمانه پیمانکاران و سایر واحدهای پشتیبانی سازمان، 
موفق به اجرای کامل فعالیت های برنامه ریزی شـده طبق زمان بندی 
صورت گرفتـه در خـط نـورد گـرم شـدند. در ایـن توقـف کـه بـا توجـه بـه 
محدودیت های انرژی، زمان بندی و برنامه ریزی  شـده بود، پروژه های 
توسعه متعدد و فعالیت های تعمیراتی بزرگ و متعددی در ناحیه نورد 
گـرم بـا موفقیـت اجـرا شـد؛ به طوری کـه ایـن فعالیت هـا تضمین کننـده 

تداوم تولیـد کمّی و کیفـی خط نـورد گرم خواهـد بود.
وی تحقق این دسـتاورد بـزرگ را به تمامی همکاران و ذی نفعـان گروه 
فولاد مبارکه تبریک گفت و از حمایت های مدیریت عالی شرکت و سایر 
مدیریت های سازمان که در برنامه ریزی و اجرای این توقف همکاری 
کردنـد و همچنیـن از زحمـات بی دریـغ کلیـه همـکاران ناحیـه نـورد 
گرم، پشـتیبانی خـوب واحدهـای تعمیـرات مرکـزی، تعمیـرگاه مرکزی، 
واحدهای خدمات جنبی و عمومی، توسعه و پشتیبانی سایر نواحی 
و شرکت های پیمانکار همکار نورد گرم صمیمانه تشکر و قدردانی کرد.
 در همین زمینه، برخی از رؤسای بخش ها و دست اندرکاران اجرای 

این عملیات بزرگ چنین گفتند:
مرتضی رمضانی، رئیس دفتر فنی تعمیرات نورد گرم:

اجرای تعمیرات سالانه ناحیه نورد گرم با صرف بیش از ۴۴ هزار نفر ساعت 
از توان تعمیرات مرکزی و همکاری مســتقیم شــرکت های پیمانکاری و 
مشارکت کارکنان ناحیه نورد گرم و توسعه، طی مدت 1۲ روز با موفقیت 
انجام گرفت. از افتخارات این تعمیرات می توان به دســت یابی به تمام 
اهــداف برنامه ریزی شــده و انجــام فعالیت هــای برنامه ریــزی و انجــام 

پروژه های توسعه اشاره کرد.
فعالیت های تعمیرات اساسی در تمام قسمت های نورد گرم نیز در این 
برنامه قـرار گرفـت کـه به صـورت فهرسـت وار می تـوان بـه ایـن فعالیت ها 
اشاره کرد: 1-ماشین کاری لاین شافت سکشن 1 و ۲ شارژ کوره های نورد 
گرم برای اولیـن بار؛ ۲-تعویـض بیس میزهای دشـارژ کـوره ۴؛ 3-اصلاح 
و ماشـین کاری بیـس رول هـای دشـارژ کـوره 1؛ ۴-انجـام نسـوز کاری 
کوره های نورد گرم و شات دان سالیانه کوره های ۲ و 3؛ ۵-تعویض یوک 
هـای VSB,E1,E3؛ 6-تعویـض اسـپیندل هـای قفسـه های رافینـگ؛ 
۷-تعویـض پینیـون اسـکرودان قفسـه R1 بـرای اولیـن بـار؛ 8-تعویـض 
پیـچ و مهـره اسـکرودان R3؛ ۹-ماشـین کاری بیـس سکشـن 6DC، 5 و 
6AC؛ 10- تعویض و نصب درایوهای جدید رافینگ؛ 11-تعویض پینیون 

گزاس؛ 13-تعویـض لوله اصلی  اسـتند قفسـه ۵؛ 1۲-تعویض لوله فیوم ا
آب ۴ بـار نـورد گـرم؛ 1۴-تعویـض تابلـوی PLC قفسـه ۷؛ 1۵-تعویـض 
ساپورت اصلی زیر سـایدگاید اسـتریپر 1 و ۲؛ 16-ماشین کاری پین های 
سـاپورت سـوم کویلـر 1؛ 1۷-تعویـض لولـر رپـرول 1 کویلـر 3؛ 18-اصـلاح 
بیـس کویلـر پیـت ونصـب درب جدیـد منهـول؛ 1۹-تعویـض ریـل و لاینـر 
خطوط جرثقیل های سقفی انبار تختال، انبار خام، انبار L و آچارکشی 
شـین های بـرق جرثقیل هـای سـقفی؛ ۲0- انجـام فعالیت هـای توسـعه 
شـامل تعویض و نصـب درایوهـای جدیـد G4R، میـن درایـو E3، اصلاح 
کـف و بتون ریـزی محوطـه VSB و اصـلاح کـف و بتون ریـزی محـدوده 
 C3, ,1,2/C2 قفسه های فینیشینگ؛ ۲1-تعمیرات اساسی زنجیرهای
C5 ,1/C4 )تعویض زنجیـر، پولـی و...( واحد تکمیل؛ ۲۲-تکمیـل پروژه 

بازسـازی فونداسـیون های خـط نـورد گرم.
مهدی طالب، رئیس تعمیرات خط نورد گرم:

علی رغـم حجـم زیـاد فعالیت هـای برنامه ریزی شـده در ایـن شـات دان 
و همچنیـن ادامـه تعویـض درایوهـای خـط نـورد گـرم، خوشـبختانه بـا 
تلاش و پشتکار کلیه همکاران تعمیرات خط نورد گرم و پشتیبانی دیگر 
واحدها، تمام فعالیت ها با موفقیت به اتمام رسید. علاوه بر انجام کلیه 
فعالیت هـای روتیـن شـات دان سـالانه در کلیـه قسـمت ها، مهم تریـن 
فعالیت های انجام شـده خط نورد گرم در این شـات دان عبـارت بودند 
از: تعمیر گیربکس اسکرودان قفسه R1 برای اولین بار پس از راه اندازی 
فولاد مبارکه؛ تعویض درایو اسکرودان قفسـه R3 به همراه درایو اصلی و 
رول اجست قفسه E3؛ تعویض ترانس موتور پاینی قفسه R3 برای اولین 
بار؛ تعویض سیسـتم کنترل گریس اسـپیندل های نورد مقدماتـی از رله 
لاجیک به PLC؛ ماشین کاری و اصلاح بیس سکشن های 6AC و 6DC؛ 
تعویض بیـس سکشـن 15DC؛ دیتابرداری و اسـکن دهانه های اسـتند 
اجرهای نورد مقدماتی؛ تعویض اسپیندل های عمودی VSB؛ فعالیت 
اصـلاح سـازه و کـف قفسـه های نـورد مقدماتـی و نهایـی؛ ماشـین کاری 
محل بلوک کاری قفسه F4؛ اصلاح دیوارحوضچه قیچی؛ اصلاح شوت 
بالایی قیچی؛ تعویض کلمپ های کاری قفسه های F5,F6,F7؛ تعویض 
پینیون اسـتند قفسـه F5؛ نظافت کامل مخزن هد تانک؛ اصلاح مسیر 
و تعویـض قسـمتی از آب چهـار بـار خـط نـورد گـرم؛ تعویـض کوپـل موتـور 
اصلی قفسـه F5؛ تعویض PLC قفسـه F7؛ تعویض نود عـدد رول و موتور 
میز غلتکـی همـراه بـا اصـلاح و سـنگ زنی بیـس رول هـا؛ تعویـض لاینرها 
و بهینه سـازی بسـتر رول ها؛ ماشـین کاری و اصلاح محل پین سـاپورت 
سـوم کویلر یک برای اولین بار؛ تعویض فک سـایدگایدهای کویلر ۲ و 3؛ 
تعمیر و بهینه سازی بستر ساید گایدها و مونتاژ و دمونتاژ بلوک سیلندر 

تسـمه زنی برای اولیـن بار.
در پایان از زحمات همکاران نورد گرم، به ویژه تعمیرات خط نورد گرم، و 
پشتیبانی خوب واحدهای تعمیرات مرکزی، تعمیرگاه مرکزی، واحدهای 

خدمات جنبی و عمومی، توســعه نورد گرم، کلیه واحدهای پشتیبانی 
و کلیه شــرکت های پیمانــکار جهت انجــام موفق آمیــز این شــات دان 

سپاسگزارم.
علی شامرادی، سرپرست تعمیرات واحد خطوط نهایی و 

تکمیل نورد گرم:
عملیــات اورهــال اساســی تجهیــزات خــط کانوایــر ۵۲ - ۵1 ایــن واحــد 
با هــدف ارتقــای قابلیــت اطمینــان، افزایــش بهــره وری و به روزرســانی 
زیرساخت های فنی و تعویض قطعات کلیدی تجهیزات فرایندی بدون 
حادثه و با موفقیت به پایان رســید. در این عملیات، تحلیل داده های 
عملکــردی تجهیــزات، اســتفاده از روش هــای پیشــرفته مهندســی 
نگهداری و بهره گیــری از تیم های تخصصی تعمیرات محلی، تعمیرات 
مرکزی و تعمیرگاه مرکزی در حوزه های مکانیک با ۴۴00 نفرساعت و برق-

ابزاردقیق با ۵60 نفرساعت نقش کلیدی در کاهش ریسک خرابی های 
پیش بینی نشده ایفا کرد.

کینگ بیـم 11 با طـول ۴0 متـر برای  تعمیر اساسـی سـازه دوتکه ۴0 تنـی وا
اولیـن بـار از زمـان بهره بـرداری و اورهـال اساسـی موتورهـای C4/1,2 در 
ایـن دوره انجـام گرفت که بـه افزایـش پایداری عملیـات در انتقـال کلاف 
گـرم منجـر شـد و تغییـر مسـیر لوله کشـی آب مبدل هـای حرارتی بـا طول 
100 متر )رفت وبرگشت( سیستم هیدرولیک C نیز با هدف بهینه سازی 
مصـرف انـرژی و کاهـش دمـای کاری آن، نتایـج مؤثـر و چشـمگیری بـه 

دنبـال داشـت.
اتمام این فعالیــت جهادگونه نمــادی از رویکرد پیشــرفته در تعمیرات 
پیشگیرانه و حرکت به سمت بهره وری فرایندها است؛ ازاین رو از تمامی 
متخصصان، کارکنان و پیمانکاران قدردانی می کنیم و امیدواریم حاصل 
این اقدامات زمینه تولید پایدار و تحقق اهداف بلندمدت فولاد مبارکه را 

بیش ازپیش فراهم سازد.
مسعود یحیی آبادی، کارشناس و مشاور ایمنی نورد گرم: 

در این توقف برنامه ریزی شده، جهت کنترل هرچه بهتر مسائل ایمنی 
مرتبط به توقف ســالانه ناحیه نورد گرم، پس از هماهنگی بــا واحد IT و 
پیگیری مدیریت ناحیه نورد گرم، بستر ایجاد »گروه ایمنی توقف سالانه 
ناحیه نورد گرم« در نرم افزار »فولاد من« با قابلیت دسترسی کارکنان ایمنی 
و مسئولین شرکت ها، همانند سال گذشته ایجاد شد. این سامانه امکان 
کنترل شــبانه روزی فعالیت ها در حوزه ایمنی را فراهم کرد؛ به طوری که 
به محض ایجاد شــرایط یا بروز رفتار ناایمن ســریعاً در گروه اطلاع رسانی 
می شــد و بدون اتلاف وقــت مســئولین مرتبط دســتورات لازم صــادر و 
مخاطرات رفع می گردید. همچنین در این سامانه علاوه بر جلوگیری از 
بروز حوادث، می توان از تصاویر و مستندات به دست آمده جهت برگزاری 
کلاس های آموزشی نیز استفاده کرد و شرایط را برای رشد و ارتقای فرهنگ 

ایمنی فراهم کرد.

مدیر توسعه نورد گرم فولاد مبارکه از انجام موفقیت آمیز 
 R3 پروژه تعویض درایوهای اسکرودان رافینگ قفسه

و درایوهای قفسه E3 نورد گرم خبر داد.
عبدالکریم مولایی، در خصوص اهمیت اجرای این پروژه گفت: نورد گرم 
فولاد مبارکه به دلیل تک خطی بودن و جایگاه استراتژیک در تداوم تولید 
شرکت، همواره از اهمیت خاصی برخوردار بوده و این مهم مسئولیت 

تیم اجرایی را در انجام هرچه بهتر و دقیق تر پروژه دوچندان می سازد.
وی با اشاره به اینکه اجرای چنین عملیات بزرگی نیازمند برنامه ریزی 
و آماده سازی فنی و مهندسی دقیق است، گفت: ارزیابی ریسک های 
فنی و ایمنی و اقدام جهت کاهش یا حذف آن ها، کنترل های دقیق 
فعالیت های اجرایی در زمان ساخت و مونتاژ تابلوها و انجام تست های 
موردنیاز در مراحل مختلف مونتاژ تجهیزات، انجام تست های سیموله و 
گرام های موجود و همکاری خوب و  کنترل چندلایه ای فانکشن ها و دیا
استفاده از تجارب و تخصص بهره بردار نورد گرم، بازنشستگان، تیم اجرایی 
شرکت تولده و ایریسا ازجمله موارد  مهم در اجرای موفق پروژه بوده است.

وی در همین زمینه از حمایت های بی دریغ مدیریت ارشد سازمان و 
کلیه معاونان، مدیران و همکاران در بخش های توسعه، بهره برداری، 
خرید و پشتیبانی و همچنین از کارکنان شاغل و بازنشسته فولاد مبارکه 
و شرکت های پیمانکار به ویژه تیم اجرایی پروژه و تمامی همکارانی که در 

انجام هرچه بهتر این پروژه یاری رساندند، قدردانی کرد.
اجرای پروژه با استفاده از ظرفیت و دانش داخلی

محمدرضا عریضی، کارشناس توسعه نورد گرم نیز در خصوص اقدامات 
انجام شده در این پروژه گفت: پروژه تعویض درایوهای اصلی و کمکی 
DC خط نورد گرم شامل خرید تجهیزات، مهندسی، مونتاژ، نصب تست 

و راه اندازی 3۲ مجموعه درایو شامل 33۲ تابلو با حدود ۲۲ کیلومتر 
کابل کشی و حجم فعالیتی بالغ بر ۷۵ هزار نفرساعت بوده و علی  رغم امتناع 
شرکت نیدک از ادامه قرارداد نصب و راه اندازی این پروژه به بهانه های 
مختلف، با پذیرش ریسک های موجود با اتکا بر دانش داخلی با موفقیت 

در حال انجام است.
وی در ادامه گفت: تا کنون در پروژه درایوهای نورد گرم، درایوهای 
 F1,F2, و درایوهای قفسه های R1 و اسکرودان قفسه E1 و R1 قفسه های
F3, F4, F5 و اسکرودان های مربوطه و همچنین درایوهای هر سه کویلر 

نورد گرم تا قبل از شات دان سالیانه سال جاری و تعویض درایوهای 
اسکرودان قفسه R3 و تنظیم رول قفسه R3 )تابلو G4R( و تعویض 
درایوهای قفسه E3 در شات دان سالانه سال جاری با موفقیت راه اندازی 

و با کیفیت مطلوب تحویل بهره بردار نورد گرم شد.
مدیر توسعه نورد گرم فولاد مبارکه در پایان ضمن تشکر از همه عزیزانی 
که در اجرای موفقیت آمیز پروژه یاری رسان بودند اظهار امیدواری کرد فاز 
پایانی پروژه که شامل تعویض درایوهای قیچی و قفسه F6 است نیز در 

سال آینده با موفقیت انجام شود.

مدیر خط نورد گرم فولاد مبارکه خبر داد:

بدون حضور کارشناسان خارجی انجام شد؛

ناترازی انرژی یکی از موضوعات کلیدی در زنجیره تولید 
و صادرات صنایع، به خصوص صنعت فولاد است که تأثیرات 
قابل توجهی بر سودآوری شرکت ها دارد این مسئله در طول 
زمان باعث کاهش تولید بروز چالش های صادراتی و افزایش 
هزینه ها در زنجیره تأمین شده و به یکی از نگرانی های جدی 

تولیدکنندگان تبدیل شده است.
پایگاه خبری ایراسین - کیوان جعفری طهرانی، تحلیل گر ارشد 
بازار فولاد نوشت: ناترازی انرژی هنگامی رخ می دهد که تقاضای 
انرژی در زمان های مشخص با عرضه آن همخوانی ندارد. به عنوان 
نمونه در فصل زمستان محدودیت تأمین گاز باعث کاهش تولید 
آهن اسفنجی و درنتیجه کاهش توان صادراتی می شود از سوی 
دیگر این وضعیت باعث می شود محموله هایی که از پیش برای 
بازارهای خاص هدف گذاری شده بودند امکان صادرات نداشته 
باشند و به این ترتیب، ناترازی به صورت مستقیم و غیرمستقیم بر 

زنجیره تولید و صادرات اثر منفی بگذارد.
چالش های صادراتی ناشی از ناترازی انرژی

یکی از چالش های اصلی در حوزه صادرات یافتن بازار مناسب 
و مشتریان جدید است. این چالش در شرایط تحریم و نبود 
ثبات در تأمین انرژی دوچندان می شود حضور ترامپ در عرصه 
سیاسی و فشار تحریم ها از ابتدای بهمن ماه، تنش های داخلی 
و بین المللی را تشدید کرده و فضای فعالیت در بازار فولاد ایران 
را به چالش کشیده است. ایران با چالش تأمین ارز، هزینه حمل 
دریایی و تحریم ها مواجه است که همگی صادرات محصولات 
ایرانی را تحت تأثیر قرار می دهد. این در حالی است که صادرات 
با نظم و استمرار می تواند مشتریان بالقوه را حفظ و اعتماد بازار را 

برای تولیدکنندگان ایرانی ایجاد کند.
مبحث »Spot Cargo« محموله لحظه ای نمونه ای از چالش های 
مربوط به ناترازی انرژی و تأثیر آن بر صادرات است. هرچند 
برخی کشورها ازاین روش در بازارهای خود استفاده می کنند. اما 
مشتریان باید اطمینان خاطر داشته باشند که در طول زمان توان 
تأمین محموله به صورت منظم وجود دارد این در حالی است که 
برخی تولیدکنندگان ایرانی به دلیل محدودیت در تأمین انرژی 

نمی توانند تولید را به طور مستمر حفظ کنند.
تأثیر ناترازی انرژی بر هزینه تولید

ناترازی انرژی نه تنها بر صادرات بلکه بر هزینه تمام شده تولید 
شرکت های فولادی نیز تأثیر می گذارد. برآورد تولید سالانه 
شرکت های فولادی در ایران در حدود 3۲ میلیون است. 
درحالی که در صورت رفع ناترازی انرژی می توانستند به رقم ۴0 
میلیون تن تولید برسند. از سوی دیگر کاهش تولید بر هزینه های 
تمام شده اثر منفی می گذارد و هر چه تولید کمتر باشد هزینه تولید 
برای هر واحد افزایش می یابد و درنتیجه رقابت در بازار جهانی 
دشوارتر می شود. در بازار داخلی این مسئله شاید چالش زیادی 
ایجاد نکند زیرا تولیدات در داخل به طورمعمول بر اساس نیاز 
داخلی فروخته می شوند اما در بازار صادراتی قیمت ها بر اساس 
عرضه و تقاضای جهانی تعیین می شوند و همین امر فشار 

بیشتری بر تولیدکنندگان می گذارد.
رقابت جهانی و محدودیت های ایران در صادرات

برای درک بهتر این موضوع می توان به بازار جهانی اشاره کرد. 
چین اعلام کرده که تا پایان سال ۲0۲۴ میزان صادرات فولاد خود به 
کشورهای حاشیه خلیج فارس به ویژه عربستان سعودی و امارات 
را به ۲0 میلیون تن خواهد رساند. این عدد رقمی قابل توجه است؛ 
درحالی که ایران با تولید 3۲ میلیون تن هنوز نتوانسته در بازارهای 
جهانی سهم زیادی کسب کند. رقابت با کشورهای تولیدکننده 
مانند چین، روسیه و ترکیه در بازار جهانی، چالش دیگری در این 
حوزه است. برای نمونه قیمت صادراتی شمش فولادی روسیه 
حدود ۲۵ دلار ارزان تر از ایران است. این اختلاف قیمت رقابت 
کنون ایران  ایران در بازار صادراتی را به شدت محدود می کند. هم ا
بیشتر محصول خود را به بازار آفریقا صادر می کند؛ بازاری که ازلحاظ 
جغرافیایی به ایران نزدیک تر است و رقابت کمتری نسبت به بازار 
کشورهای دیگر دارد. بااین حال تحریم ها و افزایش هزینه حمل 
دریایی می تواند این مزیت را از بین ببرد و موجب شود که ایران 

توان رقابتی خود در بازار جهانی را از دست بدهد.
چشم انداز تولید و ضرورت برطرف کردن چالش ها

با توجه به چالش های ناترازی انرژی افزایش تولید به میزان ۴0 
میلیون تن به دلیل محدودیت تأمین انرژی تنها یک هدف دور 
از دسترس به نظر می رسد. برای مقابله با این چالش ها ایران 
نیاز به استراتژی هایی دارد که بتواند بازارها را حفظ کند و هزینه 

تولید را کاهش دهد.
تحلیل ها نشان می دهد در صورت رفع ناترازی انرژی و مدیریت 
بهینه مصرف و تولید، می توان توان تولید شرکت های فولادی را 
افزایش داد و هزینه ها را بهینه کرد؛ اقدامی که می تواند در درازمدت 

به افزایش سودآوری و رقابت پذیری کمک کند.
جمع بندی

ناترازی انرژی از چند جنبه بر صنعت فولاد تأثیر منفی می گذارد؛ 
کاهش تولید، افزایش هزینه تمام شده، کاهش قدرت رقابت 
در بازار جهانی و درنهایت مشکلات در صادرات. این چالش 
نه تنها مسئله ای اقتصادی بلکه به نوعی امری مرتبط با امنیت 
اقتصادی و تجاری کشور نیز به شمار می رود. با توجه به تشدید 
تحریم ها، مشکلات تأمین انرژی و رقابت جهانی در بازار فولاد، 
سیاست گذاران و تولیدکنندگان باید به دنبال راهکارهایی برای 
رفع این چالش ها و ارتقای توان تولید و صادرات باشند. ازاین رو 
ناترازی انرژی به عنوان یک معضل کلیدی باید به صورت جدی در 

سیاست گذاری ها موردبررسی قرار گیرد و مدیریت شود.
کیوان جعفری طهرانی، تحلیلگر ارشد بازارهای بین المللی فولاد

یادداشت

ناترازی انرژی؛ نگرانی امروز 
فولادسازان ایرانی است

مسعودنصیری،مدیرخطنوردگرم

عبدالکریممولایی،مدیرتوسعهنوردگرم

مرتضیرمضانی،رئیسدفترفنیتعمیراتنوردگرم

محمدرضاعریضی،کارشناستوسعهنوردگرم

مهدیطالب،رئیستعمیراتخطنوردگرم

علیشامرادی،سرپرستتعمیراتواحدخطوطنهاییوتکمیلنوردگرم

مسعودیحییآبادی،کارشناسومشاورایمنینوردگرم
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 خـبــــــــــــــــــر     خـبــــــــــــــــــر    

نیروگاههادرمدارنیست ۸۵۰۰مگاواتاز
به گزارش خبرگزاری تسنیم، ناصر اسکندری، با اعلام از مدار خارج شدن ۸۵00 مگاوات از ظرفیت نیروگاه ها به دلیل نبود سوخت گفت: به دلیل اینکه بار مصرفی در فصل زمستان کمتر از فصل تابستان است نیروگاه های کشور مشکلی در زمینه تولید برق ندارند. امکان تأمین برق به صورت مطمئن و پایدار وجود دارد، اما به دلیل 

مشکل در تأمین سوخت نیروگاه ها، بخشی از ظرفیت نیروگاه ها خارج از مدار است. نیروگاه های حرارتی کشور به صورت تجمعی بیش از ۵ میلیارد مترمکعب گاز کمتری را برای نیروگاه ها امسال دریافت کرده اند.

 HBIS به گزارش خبرنگار فولاد و به نقل از پترومتالز، گروه
به طور رسمی خط تولید ریخته گری مداوم اسلب سبز مبتنی 
بــر متالــورژی هیدروژنــی را بــرای تولیــد ورق هــای خودرویی 
راه اندازی کرد. این رویداد، نقطه عطفی مهم در مسیر تحول 

صنعتی به سمت تولید سبز و کم کربن به شمار می رود.
گروه HBIS یکی از بزرگ ترین تولیدکنندگان فولاد در جهان و یکی 
از شرکت های پیشرو در صنعت فولاد چین است. این گروه که مقر 
آن در استان هبئی چین قرار دارد، با تمرکز بر توسعه فناوری های 
نوین و پایــدار، نقش مهمــی در تولید فــولاد کم کربن و ســبز ایفا 
می کند. این شــرکت به عنوان تأمین کننده اصلی مــواد فولادی 
برای صنایع خودروسازی، ساخت وساز و انرژی های نو، به دنبال 

ایجاد تحولات پایدار در زنجیره تأمین جهانی است.
 HBIS مراسم افتتاح این خط تولید در مرکز فناوری ژانگ شوان
برگزار شــد و یو یونگ، رئیــس هیئت مدیــره این گروه، خبــر آغاز 
به کار این پــروژه را اعلام کرد. طبق بیانیه رســمی این شــرکت در 
پلتفرم وی چت، فرآیند تولید به فناوری پیشــرفته »کوره شفت 
هیدروژنــی« و »کــوره قــوس الکتریکی بــا کربن نزدیــک به صفر« 
مجهز شده است. دستگاه ریخته گری پیوسته تک جریانی 1۹00 
میلی متری این خط، ظرفیت تولید سالانه 1.۵ میلیون تن اسلب 

را دارد که برای ساخت ورق های خودرویی استفاده می شود.
این تأسیســات همکاری های مؤثری با خودروســازان مطرحی 
نظیر BMW و گریــت وال موتورز ایجاد کرده اســت کــه هدف آن 
توسعه زنجیره تأمین کم کربن و افزایش همکاری برای تولید مواد 

فولادی سبزتر و سبک تر است.
یو یونــگ در این مراســم گفــت: “این دســتاورد بــزرگ، کارخانه 
تاریخی ژوانگانــگ را احیا می کنــد و موقعیــت HBIS را به عنوان 
پیشگام توســعه صنعت فولاد ســبز و کم کربن در چین و جهان 

تثبیت می کند.”
گــروه HBIS پیش تــر در ســال ۲0۲۲ پــروژه آزمایشــی 1.۲ میلیون 

تنی متالورژی هیدروژنی خود را با موفقیت به پایان رسانده بود.

 ING به گزارش خبرنگار فولاد و به نقل از پترومتالز، بانک
پیش بینــی کــرد کــه قیمــت ســنگ آهن در ســال ۲0۲۵ به طور 
 ING متوســط به 9۵ دلار در هر تن برســد. بانــک بین المللی
پیش بینی کــرده اســت که قیمــت ســنگ آهن در ســال ۲0۲۵ 
همچنان تحت فشــار باقی خواهــد ماند. ایــن پیش بینی در 
شرایطی مطرح می شود که تقاضای پایین برای فولاد، عرضه 

قوی و موجودی بالای مواد خام در بنادر مشاهده می شود.
بر اساس پیش بینی ING، قیمت سنگ آهن در سه ماهه چهارم 
امسال به طور متوســط ۹0 دلار در هر تن، در ســه ماهه اول سال 
۲0۲۵ به 100 دلار در هر تن و در کل سال آینده به طور متوسط ۹۵ 

دلار در هر تن خواهد بود.
این بانک اشاره می کند که در ماه نوامبر امسال، قیمت سنگ آهن 
بیش از ۲0 درصد نسبت به ابتدای سال کاهش یافت. دلیل اصلی 
ک و مستغلات چین، بزرگ ترین  این کاهش، رکود در بخش املا
مصرف کننده این ماده خام در جهان، است. این بخش حدود 
۴0 درصد از تقاضای فولاد در چین را تشکیل می دهد. بااین حال، 
کنون تأثیر  اقدامات حمایتی اعلام شده از سوی مقامات چینی تا

محسوسی برافزایش تقاضای فلزات نداشته است.
ک و مســتغلات چیــن همچنان  ضعــف مــداوم در بخــش امــلا

اصلی ترین عامل کاهش قیمت سنگ آهن محسوب می شود.
تحلیل گران ING معتقدنــد که قیمت ســنگ آهن همچنان به 
سیاست های محرک اقتصادی چین وابسته است و بازار نسبت 
به تغییرات این سیاست ها حساســیت بالایی دارد. تا زمانی که 
نشانه هایی از بهبود پایدار و رشــد اقتصادی در چین مشاهده 
نشــود، انتظار افزایــش بلندمدت در قیمت ســنگ آهن دشــوار 

خواهد بود.
در ســال جــاری، تولیــد پایــدار چهــار شــرکت بــزرگ تولیدکننده 
سنگ آهن جهان نسبت به سال ۲0۲3، باعث کاهش قیمت ها 
و حفظ سطح بالای موجودی بنادر چین شده است. با نزدیک 
شدن به ســال ۲0۲۵، تولیدکنندگان بزرگ قصد دارند این حجم 

تولید را همچنان حفظ کنند.
 Fitch Ratings مؤسســه ، همچنیــن در بازبینــی مــاه دســامبر
پیش بینی خود برای قیمــت ســنگ آهن در ســال ۲0۲۴ را از 10۵ 
دلار به 110 دلار در هر تن افزایش داد. بااین حال، همچنان انتظار 
می رود قیمت این ماده خام در سال ۲0۲۵ به ۹0 دلار و در سال ۲0۲6 

به 8۵ دلار در هر تن برسد.

خبر بین الملل

تولید اسلب سبز مبتنی بر متالورژی 
هیدروژنی برای ورق های خودرویی

پیش بینی بانک ING و مؤسسه فیچ 
در خصوص قیمت سنگ آهن

 در سال ۲0۲۵

گروه HBIS برای نخستین بار در جهان انجام داد؛

به گزارش خبرنگار فولاد، روز دوشنبه ۲6 آذرماه 
به مناسبت روز حمل ونقل و رانندگان، غلامرضا 
سلیمی، معاون بهره برداری، محمدکاظم صباغی 
هرندی، مدیر ارشد خدمات فنی و پشتیبانی و رسول شفیع زاده، 
مدیر حمل ونقل و پشتیبانی فولاد مبارکه با حضور در واحدهای 
حمل ونقل سرباره، حمل ونقل جاده ای، حمل ونقل ریلی و راه آهن 
این شرکت، ضمن تبریک روز حمل ونقل، از کارکنان این واحدها 

تجلیل و قدردانی کردند.

حمل ونقل یکی از ارکان اساسی در زنجیره تأمین و تولید 
ماست

غلامرضا سلیمی، معاون بهره برداری فولاد مبارکه:
۲6 آذرماه به عنوان روز حمل ونقل، فرصت مغتنمی برای قدردانی 
از زحمات تلاشگران واحدهای مختلف حمل ونقل است؛ اهمیت 
حمل ونقل در فولاد مبارکه، به ویژه حوزه هایی که مستقیماً به بخش 
تولید این مجموعه ارتباط دارد، برکسی پوشیده نیست و رونق اقتصادی 

نیز وابسته به حمل ونقل است.
واحد حمل ونقل و پشتیبانی فولاد مبارکه، مسئولیت مهمی در پشتیبانی 
از تولید در ناحیه فولادسازی این شرکت دارد. در فصل تعمیرات 

سنگین قرار داریم و زمان آماده به کاری مکانیسم ها و اقدامات تعمیراتی 
پیمانکاران این مجموعه است. در این فصل نقش واحدهای حمل ونقل 

و پشتیبانی بسیار پررنگ تر از دیگر فصول سال است.
 فولاد مبارکه در دوره ای تلاش کرد میزان حمل ونقل ریلی را نسبت به 
میزان حمل ونقل جاده ای به بالای 60 درصد افزایش دهد و در این زمینه 
سرعتی بیشتر از راه آهن جمهوری اسلامی ایران داشت. این امر مرهون 
زحمات تلاشگران حوزه حمل ونقل ریلی شرکت بود. در حال حاضر 
محدودیت های انرژی برای صنایع آزاردهنده شده و امیدوارم با رفع این 

محدودیت ها، همچنان چرخ تولید کشور بچرخد.
حمل ونقل یکی از ارکان اساسی در زنجیره تأمین و تولید ماست و بدون 
تلاش های شما عزیزان، محصولات ما  به دست مشتریان نمی رسید و این 
امر به طور مستقیم بر رضایت مشتریان و موفقیت کارخانه تأثیر می گذارد.

عملکرد خوب فولاد مبارکه در بخش تولید مرهون 
پشتیبانی های واحد حمل ونقل است

محمدکاظم صباغی هرندی، مدیر ارشد خدمات فنی و پشتیبانی 
فولاد مبارکه:

واحد حمل ونقل و پشتیبانی فولاد مبارکه ارتباط مستقیمی با بخش 
تولید این شرکت دارد و درعین حال با خطرات و چالش های بیشتری 

مواجه است. علی رغم چالش های موجود در کشور، همچون چالش 
ناترازی و کمبود انرژی، روزانه حدود 110 ذوب در فولاد مبارکه تولید 
می شود که واحد حمل ونقل سرباره نقش بسزایی در این امر ایفا می کند. 
تولید فعلی فولاد مبارکه مرهون پشتیبانی های شبانه روزی تلاشگران 
حمل ونقل این شرکت است و این واحد سهم بسزایی در کسب رکوردها 
و افتخارات پی درپی فولاد مبارکه دارد. خوشبختانه در سال حمل ونقلی 
که فولاد مبارکه سپری کرد )از ۲6 آذرماه سال گذشته تا ۲6 آذرماه امسال(، 
با کمترین میزان حادثه در این حوزه مواجه شدیم. تلاشگران واحد 
حمل ونقل و پشتیبانی فولاد مبارکه با تعهد و سخت کوشی خود، نه تنها 
به بهبود فرایندها کمک کرده اند، بلکه با روحیه همکاری و همدلی، 
محیط مثبت و سازنده ای ایجاد کرده اند. از شما عزیزان می خواهم که 
همچنان با همین انگیزه و اشتیاق به کار خود ادامه دهید. بی تردید، 
تلاش های شما در این واحد، نقش بسزایی در پیشرفت و موفقیت فولاد 

مبارکه خواهد داشت.
حمل به موقع محصولات منجر به افزایش رضایتمندی 

مشتریان شده است
رسول شفیع زاده، مدیر حمل ونقل و پشتیبانی فولاد مبارکه:

ضمـن تبریـک روز حمل ونقـل بایـد بـه ایـن نکته اشـاره کنـم کـه زحمات 
همـکاران مـا در ایـن حـوزه به خوبـی دیـده می شـود، به گونـه ای کـه 

مدیرعامل، معـاون بهره برداری و مدیر ارشـد خدمات فنی و پشـتیبانی 
گـر بخش تولید  به تلاش های شـبانه روزی شـما عزیزان واقف هسـتند. ا
در فـولاد مبارکـه موفـق عمـل می کنـد به دلیـل پشـتیبانی های خوبـی 
اسـت کـه توسـط واحـد حمل ونقـل ایـن شـرکت صـورت می پذیـرد. 
بخش های تعمیـرات، راهبـری و تأمیـن مکانیسـم حمل ونقـل در فولاد 
گر در هر بخشـی  مبارکـه از اهمیت زیـادی برخـوردار اسـت؛ به طوری کـه ا
امـکان سـرویس دهی و خدمت رسـانی نباشـد، آن بخـش بـا اختـلال 
مواجـه خواهـد شـد. خوشـبختانه پشـتیبانی های خـوب صورت گرفتـه 
توسـط واحد حمل ونقل فـولاد مبارکـه، منجر بـه افزایش میـزان رضایت 
گـر فـولاد مبارکـه در حمل ریلـی مواد  مشـتریان این شـرکت شـده اسـت. ا
اولیه و محصولات خود توانسته پشتیبانی کاملی داشته باشد، به دلیل 
که طی دو  آماده به کاری خوب لوکوموتیوهای این شرکت بوده است؛ چرا
سـال اخیر، پروژه هـای خوبی انجام شـد تـا لوکوموتیوهایی کـه زمین گیر 
شده بودند، تعمیر و وارد مدار و چرخه حمل ونقل شدند. مواد اولیه در 
گر ایـن خون  همـه کارخانه های تولیـدی مثل خـون برای بـدن اسـت و ا
به موقع نرسد، اعضای بدن نمی توانند کار خود را به خوبی انجام دهند. 
واحد حمل ونقل و پشتیبانی در فولاد مبارکه نیز به خوبی توانسته خون 
تولیـد را کـه همـان مـواد اولیـه اسـت بـه جای جـای  شـرکت تزریـق کنـد تا 

چـرخ تولیـد بچرخد.

تجلیل و قدردانی از کارکنان حوزه حمل ونقل و پشتیبانی فولاد مبارکه
به مناسبت روز حمل ونقل و رانندگان صورت گرفت؛

برگزاری رویداد آموزشی خانواده بزرگ ترابری فولاد مبارکه به مناسبت ۲6 آذر، روز ملی حمل و نقل و رانندگان

گزارش تصویری
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خـبــــــــــــــــــر

صنایعفولادییزدمایلبهسرمایهگذاریمشترکباافغانستانهستند
ک  به گزارش دنیای اقتصاد، مشاور وزیر معادن و پترولیوم افغانستان و هیئت همراه با دبیرکل اتاق یزد و جمعی از فعالان حوزه معدن استان دیدار و گفت وگو کرد. دبیرکل اتاق یزد در این دیدار با اشاره به ظرفیت های معدنی افغانستان و نیازهای صنایع فولاد یزد گفت: مجموعه های فولادی استان برای تأمین خورا

ک موردنیاز برای آن ها در حال کاهش است؛ با توجه به غنای معادن در افغانستان مایل به همکاری با افغانستان و سرمایه گذاری مشترک در این حوزه هستیم. خود مایل به همکاری با افغانستان هستند. طی سال های اخیر در استان مجموعه های تولید فولادی ایجادشده و خورا

انعقاد قرارداد جدید بیمه درمان تکمیلی برای ارائه 
خدمات کامل تر به خانواده بزرگ فولاد مبارکه

به گــزارش خبرنــگار فولاد، نشســت مشــترک رئیس 
مرکــز اورژانــس و درمــان، رئیــس امــور کارکنــان، 
هماهنگ کنندگان خدمات پرسنلی نواحی شرکت 
فــولاد مبارکــه بــا رئیس شــعب بیمه آســیا در اســتان 
اصفهان، روز شــنبه ۲4 آذرماه 1403 در مرکز اورژانــس و درمان فولاد 

مبارکه برگزار شد.
در این جلسه، مشکلات و راهکارهای بهبود روند ادامه کار با بیمه آسیا 
از سوی حاضران مورد بررســی و تبادل نظر قرار گرفت و در پایان برخی از 

مسئولان حاضر در جلسه در گفت وگو با خبرنگار فولاد چنین گفتند:

داود چترایی، رئیس امور کارکنان فولاد مبارکه:
انعقــاد قــراردادی جدیــد بــرای ارائــه بهترین خدمــات بیمه 

تکمیلی به خانواده بزرگ فولاد مبارکه

طی سال های اخیر گزارش هایی از ســوی کارکنان عزیز شرکت مبنی بر 
نارضایتی از نوع خدمت رسانی نمایندگان بیمه تکمیلی، دریافت و جهت 
اصلاح به این شرکت منتقل شد؛ اما عزم و اراده جدی از سوی بیمه ایران 
به منظور رفع مشکلات اعلام شده و رسیدن به سطح مطلوب مشاهده 
نشد؛ بنابراین با توجه به اهمیت نظرات کارکنان به عنوان سرمایه اصلی 

شرکت، مطالبه به حق آنان پیگیری و به متولیان امر منتقل شد.
در همین راستا با حضور معاون سرمایه انسانی شرکت به عنوان پرچم دار 
اصلی مسائل مرتبط با سرمایه انسانی، تالار گفت وگویی با همین موضوع 
با حضــور جمعــی از کارکنــان، برگــزار و نظــرات و پیشــنهاد های آنــان در 

خصوص خدمات بیمه تکمیلی دریافت شد.
در نهایت، با حمایت مجدانه معاون سرمایه انسانی و اعتقاد راسخ ایشان 
کثری کارکنــان و همچنین  در خصوص حرکت به ســمت رضایــت حدا
تلاش ســایر واحدهای زیرمجموعه این معاونت، تصمیم بر آن شد که 
بیمه تکمیلی درمان کارکنان براساس انتظارات آنان و شرایط مطلوب 
خدمت رســانی، از بیمه ایران به شــرکت دیگری منتقل گردد که پس از 
برگزاری مناقصه و انجام سایر مراحل مربوطه، قراردادی با شرکت بیمه 
آسیا منعقد شد و از ابتدای آذرماه، خدمات بیمه تکمیلی کارکنان تحت 

پوشش این بیمه قرار گرفت.
علاوه بر ایــن اقدام و پــس از انعقاد قــرارداد مذکــور، در راســتای نظارت 
مستمر بر نحوه خدمت رســانی این شــرکت به کارکنان فولاد مبارکه، در 
همین ماه، نشستی با حضور مسئولان اصلی بیمه آسیا، رئیس محترم 
مرکز اورژانس و درمان و هماهنگ کنندگان محترم امور کارکنان در نواحی 
مختلف شرکت برگزار و دیدگاه ها، انتقادات و پیشنهاد ها برای رسیدن به 

سطح مطلوب خدمات در کوتاه ترین زمان ممکن بیان گردید.
در انتها باید اشاره کنم که در قرارداد با بیمه آسیا یکی از بالاترین سطوح 
خدمات بیمه تکمیلی برای رفاه حال کارکنان، پیمانکاران و بازنشستگان 
فولاد مبارکه و در شأن کارکنان خدوم این شرکت، دیده شده که به جرئت 

می توان گفت در بین کل شرکت های ایرانی متمایز است.

امیرسامان روستایی، رئیس مرکز اورژانس و درمان فولاد مبارکه:
نســخه های بیمه ایران تا 30 بهمن مــاه 1403 قابــل پرداخت 

است

مرکز اورژانس و درمان فولاد مبارکه به درخواست مدیریت امور اداری این 
شرکت، جلسه ای با موضوع تغییر بیمه تکمیلی کارکنان از بیمه ایران به 
بیمه آسیا و آشنایی بیشتر با نوع انعقاد قرارداد جدید با بیمه آسیا برگزار 
کرد. این قرارداد از اول آذرماه 1۴03 با بیمه آسیا منعقد گردید. در ابتدا با 
چالش های مختلفی مواجه شــدیم، اما با همراهی همــکاران در فولاد 
مبارکه و مسئولان بیمه آسیا، از این چالش ها عبور کردیم. البته همچنان 
دغدغه های دیگری وجود دارد. در حال حاضر مهم ترین نگرانی کارکنان 
کز درمانی و داروخانه ها  و بازنشستگان فولاد مبارکه تعداد قراردادهای مرا
با بیمه آسیاســت که متولیان امر در بیمه آســیا به صورت شــبانه روزی 
درصــدد افزایش تعداد قراردادها هســتند و امیدواریم تا یــک ماه آینده 
به شرایط مطلوبی در این زمینه دست پیدا کنیم تا نیازهای کارکنان در 
حوزه سلامت و درمان را برطرف کنیم. تغییر بیمه تکمیلی کارکنان فولاد 
مبارکه از بیمه ایران به بیمه آسیا را به فال نیک می گیرم و با تلاشی که از 
سوی متولیان بیمه آسیا و احساس مسئولیت همکاران در مرکز درمان 
فولاد مبارکه مشاهده کردم، امید دارم که قرارداد با بیمه آسیا مشکلات 
قرارداد قبلی با بیمه ایران را نداشــته باشــد و مطمئنیم که سال خوبی 
را به ســبب انعقاد این قرارداد طی خواهیم کرد. کارکنــان، پیمانکاران و 
بازنشستگان عزیز تا 30 بهمن ماه 1۴03 مهلت دارند نسخه های پیش از 
آذرماه سال جاری خود را جهت دریافت هزینه های بیمه تکمیلی ارائه 
دهند؛ در غیر این صورت، هیچ گونه پرداختی بابت هزینه های مرتبط با 

بیمه ایران انجام نمی گیرد.

ضرغام عسگری، رئیس شعب بیمه آسیا در استان اصفهان:
کــز درمانی  افزایــش دوبرابــری قراردادهــای بیمه آســیا بــا مرا

استان اصفهان

حجــم قراردادهای بیمه آســیا بــرای بیمــه تکمیلــی درمان در اســتان 
کز  اصفهان، پیش از انعقاد قرارداد با فولاد مبارکه، حدود 3۵0 قرارداد با مرا
درمانی بوده که این میزان پس از انعقاد قرارداد با فولاد مبارکه و در طول 
۲0 روز به ۷00 قرارداد افزایش پیدا کرده و همچنان رو به افزایش است. این 
در حالی اســت که در راســتای افزایش رضایت کارکنان فولاد مبارکه، 100 
قرارداد جدید با داروخانه های سراسر استان اصفهان نیز منعقد کردیم.

بیمه آســیا در راســتای جلوگیری از هدررفت زمان کارکنان فولاد مبارکه 
برای تحویل نســخ درمانی، درصدد راه اندازی ســامانه »سیناد« است 
که امیدوارم تا پایان اســفندماه 1۴03 و یا تا فروردین ماه سال آینده، این 
سامانه در اختیار کارکنان، پیمانکاران و بازنشستگان محترم فولاد مبارکه 
قرار گیرد؛ این سامانه به گونه ای طراحی شده که دیگر نیازی به مراجعه 

حضوری برای ارائه نسخ فیزیکی درمانی وجود نخواهد داشت و تنها از 
طریق بارگذاری نسخ، فرایند پرداخت هزینه های بیمه تکمیلی صورت 

می گیرد و گردش آن از طریق همان سامانه قابل پیگیری است.

مهدی کمالی، سرپرســت شعبه تخصصی اشخاص مسئولیت 
بیمه آسیا:

انعقاد قراردادها در سطوح مختلف درمانی انجام شده است

قرارداد فولاد مبارکه با بیمه آسیا از اول آذرماه 1۴03 آغاز شد که حجم زیاد 
تعهدات این قرارداد، تعداد زیاد نیروی انسانی و ارائه خدمات مطلوب، 
نیازمند زمان مناسبی برای بسترسازی و ایجاد شرایطی بود که خدمات 
به شکل مطلوب به بیمه شــدگان ارائه شــود. علی رغم اینکه زمان لازم 
برای برآورده شــدن انتظارات بیمه شــدگان محــدود بود، بیمه آســیا با 
برنامه ریزی های لازم و اعزام نیروهای پشتیبانی از تهران به اصفهان، همه 
تلاش خود را برای ارائه خدمات هرچه بهتر به بیمه شدگان فولاد مبارکه 
انجام داد. همچنین فرایند ثبت اســامی خانواده بزرگ فولاد مبارکه در 
کمترین زمان ممکن صورت پذیرفت و در سطوح مختلف قراردادهای 
کــز تصویربــرداری و  جدیــد بــا مطب هــای پزشــکی، آزمایشــگاه ها، مرا
داروخانه هــا منعقد گردیــد، به طوری کــه در طــول دو هفته حــدود ۲00 
قرارداد جدید ارائه خدمات درمانی به قراردادهای خود افزودیم. در پایان 
امیدوارم انعقاد قرارداد فولاد مبارکه با بیمه آسیا منشأ همکاری بلندمدت 

برای ارائه بهترین خدمات درمانی به کارکنان عزیز این شرکت باشد.

عذرا رئیسی، پزشک معتمد بیمه آسیا:
نیازسنجی مطالبات بیمه شدگان فولاد مبارکه انجام شد

در نشستی که با حضور رئیس مرکز اورژانس و درمان، رئیس امور کارکنان 
و کارشناسان خدمات پرسنلی نواحی شرکت فولاد مبارکه با رئیس شعب 
کز طرف  بیمه آسیا در استان اصفهان برگزار شد، مشکلات مربوط به مرا
قرارداد، دندانپزشکی، ویزیت و دیگر مطالبات بیمه شدگان فولاد مبارکه 
نیازسنجی شد و مورد بررسی قرار گرفت. بسیاری از کارکنان، پیمانکاران 
گاه  و بازنشستگان فولاد مبارکه از جزئیات پوشش های بیمه ای خود آ
نیســتند و نمی دانند چه خدماتی تحت پوشــش قــرار دارد کــه در این 
زمینه باید اطلاع رسانی دقیق تری صورت گیرد؛ در برخی موارد، کارکنان 
در دریافت تأییدیه ها و خدمات پزشکی با مشکلاتی مواجه می شوند که 
ممکن است باعث تأخیر در درمان شود که در این زمینه بیمه شدگان 
باید دقت نظر بیشتری داشته باشــند. یکی از اهداف برگزاری نشست 
امروز آشنایی بیشتر کارکنان با جزئیات بیمه تکمیلی و خدمات آن بود 
تا کارکنان محترم فولاد مبارکه با تسهیل فرایندهای اداری برای دریافت 
خدمات پزشــکی و تأییدیه ها، با کمترین مشــکل مواجه شــوند. بیمه 
آسیا به منظور پاسخ گویی به نیازهای کارکنان فولاد مبارکه، پوشش های 

بیمه ای خود را به طور مستمر ارزیابی و به روزرسانی می کند.

در نشست با رئیس شعب بیمه آسیا در استان اصفهان مطرح شد؛

ســیدرضا شهرســتانی، کارشــناس صنعت فولاد ایران 
گذار کند تا آن ها  پیشنهاد کرد: دولت، به فولادسازان زمین وا
برای جبران کمبود برق موردنیازشان، نیروگاه های تولید انرژی 

تجدیدپذیر یا همان برق سبز را راه اندازی کنند.
به گزارش خبرنــگار فولاد و بــه نقل از پایــگاه خبری بازار ســرمایه 
ایران )ســنا(، ســیدرضا شهرســتانی با اشــاره به قطعی گاز برخی 
شــهرک های صنعتــی و هم چنیــن قطعــی گاز مجموعه هــای 
فولادی، گفت: صنعت فولاد، به عنوان یکی از صنایع مادر، چند 
سالی اســت که درگیر کمبود انرژی گاز و برق شــده و چالش های 

بسیاری را برای وابسته ایجاد کرده است.
کید بر اینکه امسال با کمبود 1۹ هزار مگاوات برق مواجهیم،  او با تأ
گفــت: این رقــم در ســال آینــده به ۲۵ هــزار مــگاوات کمبــود برق 

خواهد رسید.
گاز موردنیاز صنعت فولاد

شهرســتانی توضیــح داد: بــه ازای هر تن فــولاد در بخــش احیا و 
گندله سازی، به حدود ۴00 هزار مترمکعب گاز نیاز است.

او بابیان این که تولید فولاد در کشــور به تأمین گاز کافی بستگی 
دارد، گفــت: انرژی گاز، بخش مهم و اصلی محصول فولاد اســت 
و به عنوان مواد اولیه به کار گرفته می شود؛ لذا کمبود گاز تأثیری 

بسیار منفی بر این صنعت خواهد گذاشت.
شهرستانی با اشاره به اثر تأمین نشدن گاز موردنیاز صنعت فولاد 
بر بازار ســایر کالاها و مصالح، افزود: افزایش قیمــت گاز موردنیاز 
صنعت فولاد، موضوع را پیچیده تر کرده و سبب افزایش قیمت 
برخی مصالح موردنیاز پروژه های عمرانی، چون سیمان، میلگرد 
گر قیمت تمام شــده گاز صنعــت فولاد  و نظایر آن شــده اســت. ا

همچنان افزایشی بماند، وضع بدتر خواهد شد.
شهرســتانی اعلام کــرد: دولــت و مجلس می بایســت مشــکلات 
صنعت فــولاد و صنایع وابســته بــه آن را حــل کنند وگرنه شــاهد 

گواری در این حوزه خواهیم بود. اتفاقات نا
زمین در برابر برق

کارشناس صنعت فولاد ایران پیشنهاد کرد: انتظار می رود دولت، 
گــذار کنــد و در کنــارش تعهد بگیــرد که  زمین بــه فولادســازان وا
آن ها هم نیروگاه هــای تجدیدپذیر یا همان برق ســبز راه اندازی 
کنند و بســتر را برای شــرکت های خارجی که تمایل بیشــتری به 

سرمایه گذاری دارند، هموارتر کنند.
کید کرد: با توجه به این که مجموعه صنعت فولاد در  شهرستانی تأ
ساعت ۵ هزار مگاوات برق مصرف می کند، لذا این اطمینان را باید 
گر قیمت گاز در بخش فولاد ثابت بماند  به دولت و مجلس داد که ا
و بخش فولادی در قبال دریافت زمین رایــگان، ۲۵ هزار مگاوات 
برق احیا کند، به طور حتم کمبود گاز از این محل در کشور مرتفع 
شــده و با راه اندازی نیروگاه های خورشیدی مشکل برق و گاز در 

کشور حل می شود.

به گزارش خبرنگار فولاد و به نقل از  پترومتالز، این روزها 
که صنایع کشــور با محدودیت های شــدید مصرف گاز روبرو 
هستند و کسری گاز به بالاترین میزان رسیده، جا دارد نگاهی 
به اتلاف های عظیم گاز در کشــور داشته باشــیم. یکی از این 
اتلاف های عظیم، فلرینگ یا مشعل سوزی گاز است. ایران در 
رتبه سوم جهانی ســوزاندن گازهای همراه نفت قرار دارد و بر 
اساس آخرین گزارش بانک جهانی، سالانه حدود 1۷ میلیارد 
مترمکعب گاز در کشور به دلیل فلرینگ هدر می رود. این حجم 
عظیــم از گاز در حالــی تلــف می شــود کــه کل مصرف ســالانه 

صنعت فولاد کشور، معادل 1۷.۲ میلیارد مترمکعب است.
بر اساس آمارهای منتشرشــده در کتاب جامع آماری- تحلیلی 
فولاد ایران، مصرف روزانه گاز طبیعی صنعت فولاد کشور در سال 
1۴0۲ حدود ۴۷.1 میلیون مترمکعب در روز بوده است. این میزان 
مصرف در طول یک سال برابر با 1۷.۲ میلیارد مترمکعب می شود؛ 
رقمی که تقریباً معادل حجم گازهای همراهی است که در ایران 
بدون استفاده و به عنوان ضایعات در مشعل ها سوزانده می شود. 
این مقایســه نشــان می دهد کــه فلرینــگ نه تنها یــک هدررفت 
بزرگ منابع ملی است، بلکه می توانست انرژی کافی برای تقویت 

زیرساخت های صنعتی کشور را تأمین کند.
ســوزاندن گازهــای همــراه عــلاوه بر اتــلاف منابــع مالــی و انرژی، 
آســیب های زیســت محیطی قابل توجهــی نیــز بــه همــراه دارد. 
انتشــار گازهــای گلخانــه ای و آلاینده هــای ناشــی از فلرینــگ به 
تشــدید تغییــرات اقلیمــی و آلودگی هــوا منجــر می شــود. بانک 
جهانی اعلام کرده است که سوزاندن هر مترمکعب گاز، به تولید 
کسیدکربن می انجامد که این امر اثرات  حدود ۲.۷ کیلوگرم دی ا

جبران ناپذیری بر محیط زیست دارد.
علاوه بر این، فلرینگ منجر به هدررفت سرمایه های اقتصادی 
می شــود. با توجه به نرخ گاز مصرفی فعلیِ صنایع نظیــر فولاد و 
پتروشیمی، 1۷ میلیارد مترمکعب گاز هدررفته ایران می توانست 
درآمــدی بیــن 6۴ تــا 1۲8 هــزار میلیــارد تومــان در ســال نصیــب 

دولت کند.
جمــع آوری و اســتفاده از گازهــای همــراه می توانــد یــک فرصت 
اقتصــادی عظیم بــرای ایــران باشــد. ایــن اقــدام نه تنهــا باعث 
جلوگیری از اتلاف منابع می شــود، و خسارت به محیط زیست را 
متوقف می کند، بلکه بخش قابل توجهی از کسری بودجه دولت 

را نیز با درآمدهای پایدار، جبران خواهد کرد.

خبر کوتاه

پیشنهاد فولادسازان به دولت؛ 
زمین رایگان در برابر برق سبز 

حجم فلرینگ گاز در ایران: 
معادل مصرف صنعت فولاد کشور   

داودچترایی
رئیسامورکارکنانفولادمبارکه

امیرسامانروستایی
رئیسمرکزاورژانسودرمانفولادمبارکه

ضرغامعسگری
رئیسشعببیمهآسیادراستاناصفهان

مهدیکمالی،سرپرستشعبهتخصصی
اشخاصمسئولیتبیمهآسیا

عذرارئیسی،پزشکمعتمدبیمهآسیا

دوره آموزشی رویکرد حل مسئله »شش سیگما« و 
کاوش کسب وکار برای مدیران و رؤسای مجتمع  وا
فولاد سبا به همت مدیریت منابع انسانی و مدیریت 

تکنولوژی فولاد سبا برگزار شد.
سید مهدی رضوی، مدیر منابع انسانی مجتمع فولاد سبا در این باره 
گفت: هدف از برگزاری این دوره 16ساعته آشنایی مدیران و رؤسا با رویکرد 

حل مسئله، متدولوژی شش سیگما، مفهوم سطح سیگما، تحلیل های 
کاوش کسب وکار بود که توسط دکتر عباس سقایی دارنده  آماری اولیه و وا
گواهینامه ارشد شش سیگما ارائه شد؛ ضمن اینکه در ادامه سلسله 
جلسات شرکت در راستای استقرار رویکرد حل مسئله شش سیگما دوره 
پنج جلسه ای جهت کارشناسان منتخب شرکت نیازسنجی شده است.

، رئیس متالورژی و برنامه ریزی تولید مجتمع فولاد  آرش حاجی پور

سبا نیز در همین زمینه افزود: یکی از رویکردهایی که در شرکت های 
بزرگ فولادسازی دنیا به طور گسترده به کار گرفته می شود استفاده و 
 Six( پیاده سازی روش های نوین حل مسئله ازجمله رویکرد شش سیگما
کاوش کسب وکار )Business Analytics( و همچنین  Sigma(، رویکرد وا
استفاده از ابزار تحول آفرین عصر دیجیتال ازجمله هوش مصنوعی، 

یادگیری ماشین، شبیه سازی، تحلیل داده های حجیم و... است.
وی تصریح کرد: با توجه به استراتژی مجتمع فولاد سبا در جایگاه 
مدرن ترین کارخانه فولادسازی ایران مبنی بر افزایش سوددهی از طریق 
تولید محصولات با ارزش افزوده بالا و افزایش راندمان و بهره وری، نه تنها 
لازم است کارکنان این مجموعه در سطوح مختلف کاملاً با ابزار و متدهای 
روز دنیا آشنا باشند، بلکه ضروری است استفاده از این ابزار به صورت 
فرهنگ سازمانی در مجتمع فولاد سبا پیاده سازی شود؛ بنابراین از 
چند سال گذشته پروژه های مختلف 6 سیگما در سبا تعریف و اجرا شد 
کنون نیز به همت مدیریت منابع انسانی، دوره جدید حل مسئله  و ا
کاوش کسب وکار در سطح مدیران، رؤسا و  به روش شش سیگما و وا
سرپرستان اجرا شد که بسیار مفید و آموزنده بود و قطعاً به پیشرفت 
روزافزون دانش کارکنان و پیاده سازی بهتر این متدها در مجتمع فولاد 

سبا منجر خواهد شد.

برگزاری دوره آموزشی رویکرد حل مسئله »شش سیگما« در مجتمع فولاد سبا

سیدمهدیرضوی،مدیرمنابعانسانیمجتمعفولادسبا

آرشحاجیپور،رئیسمتالورژیوبرنامهریزیتولیدمجتمعفولادسبا

می
اط

د ف
سعی

  
 

کارشناس صنعت فولاد ایران مطرح کرد:
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 خـبــــــــــــــــــر     خـبــــــــــــــــــر    

قطعیگازوبرق،شرکتصنایعفولادآلیاژیپاسارگادرابهتعطیلیکشاند
به گزارش فلزات نیوز، مهدی محمدی، معاون مالی و اقتصادی و عضو هیئت مدیره شرکت صنایع فولاد آلیاژی پاسارگاد گفت: در حال حاضر کلیه خطوط تولیدی شرکت صنایع فولاد آلیاژی پاسارگاد تعطیل هستند. پیش ازاین به دلیل محدودیت های انرژی تنها واحد فولادسازی شرکت با بخشی از ظرفیت مشغول تولید بود 

که قطعی برق باعث تعطیلی این واحد نیز شد. محدودیت های انرژی تأثیراتِ زنجیره ای و مخربی بر عملکرد ما داشته است. در تابستان با محدودیت شدید برق روبه رو بودیم و محدودیت های گاز نیز امسال زودتر از سال های گذشته و از نیمه مهرماه آغاز شد و در روزهای اخیر به قطع نسبتاً کامل گاز انجامید.

ج موجود در  ک از رده خار بری لیفترا کار با تغییر 
مجتمع فولاد سبا و مهندسی معکوس بخشی از 
تجهیزات ماشین شارژ دولومیت، از توقف های 
گهانی و تعمیرات اضطراری واحد فولادسازی و خروج ارز از کشور  نا

پیشگیری شد.
عباس رضایی، رئیس حمل ونقل سبا، با اعلام این خبر و تشریح 
اهمیت این پروژه در حذف چالش فولادسازی گفت: محدودیت های 
ج به دلیل تحریم ها و ضرورت عدم خروج ارز از کشور و  خرید از خار
همچنین بومی سازی و استفاده از توان و تخصص مهندسان داخلی 
ما را بر آن داشت تا با همکاری و همفکری کارگروه واحد حمل ونقل سبا، 
امکان سنجی ساخت مکانیسم مذکور را با استفاده از امکانات موجود 

در دستور کار قرار دهیم.
ک 10 تن اسقاطی بی استفاده  که یک دستگاه لیفترا وی افزود: ازآنجا
در انبار مجتمع فولاد سبا موجود بود، مقرر شد امکان بازسازی و تغییر 
ک موردمطالعه قرار گیرد. خوشبختانه نتایج بررسی ها  کاربری این لیفترا
ک به ماشین شارژ مواد باحفظ  نشان داد امکان تغییر کاربری لیفترا

ک بودن وجود دارد. قابلیت لیفترا
، اقدامات لازم  رئیس حمل ونقل سبا در ادامه گفت: به همین منظور
در خصوص تأمین قطعات و تجهیزات موردنیاز جهت اجرای این پروژه 
و عملیات طراحی، مهندسی معکوس، انتخاب نوع متریال به کاررفته 
جهت شاخک شارژ مواد از فولاد خاص، ساخت و نصب قطعات و 
تجهیزات موردنیاز شارژ مواد با بهره گیری از تخصص و مهارت متخصصان 

داخلی انجام شد.

رضایی هزینه اجرای پروژه شامل هزینه های بازسازی، طراحی، خرید 
تجهیزات، ساخت و نصب را بالغ بر ۲0 میلیارد ریال برآورد کرد و گفت: این 
در حالی است که هزینه خرید از خارج تجهیز مشابه حدود ۲۵0 میلیارد 

ریال برآورد شده بود.
به گفته رئیس حمل ونقل سبا، از انحصار خارج شدن تأمین این نوع 
ک به مکانیسم  مکانیسم، تغییر کاربری دستگاه در کمترین زمان از لیفترا
شارژ کوره و برعکس، جلوگیری از بروز توقف در فرایند شارژ مواد در 
صورت خرابی مکانیسم و یا نیاز به PM هریک از مکانیسم های موجود 

و همچنین کاهش هزینه ها از مهم ترین مزایای اجرای این پروژه است.
در همین زمینه برخی از دست اندرکاران این پروژه چنین گفتند:

 رسول رحمانی، تکنسین تولید فولادسازی مجتمع فولاد سبا:
در صنعت فولادسازی، تجهیزات و دستگاه ها نقشی حیاتی در 
تضمین تداوم تولید و ارتقای کیفیت فرایندها ایفا می کنند. یکی از این 
تجهیزات، دستگاهی است که وظیفه تمیز کردن دهانه کوره قوس و 
ریختن دولومیت برای جلوگیری از خروج سرباره را بر عهده دارد. این 
دستگاه باید به صورت ۲۴ساعته در دسترس باشد تا عملکرد فرایند 

تولید مختل نشود.
، دو دستگاه برای این منظور در اختیار است. با توجه  در حال حاضر
به شرایط محیطی و سختی های موجود در کارگاه فولادسازی، این 
دستگاه ها در معرض خرابی های مکرر )مانند آسیب به صندلی، موتور، 
شیشه، گیربکس، تایر و...( است. هرگونه خرابی دستگاه ها باعث می شود 
یکی از آن ها برای تعمیرات به واحد حمل ونقل یا خارج از سازمان منتقل 
که این  شود؛ فرایندی که ممکن است چند روز طول بکشد. ازآنجا

دستگاه یکی از الزامات تولید است، امکان خروج هر دو دستگاه به طور 
هم زمان وجود ندارد.

با توجه به اهمیت عملکرد این دستگاه ها و عدم امکان خرید یک 
دستگاه جدید به دلیل تحریم ها و هزینه زیاد تجهیزات ساخت آلمان، 
واحد حمل ونقل با همکاری واحد فولادسازی به یک راه حل خلاقانه 
ک موجود به دستگاه  دست یافت. این راه حل شامل تغییر کاربری لیفترا
تمیزکننده کوره قوس بود. این اقدام با صرف هزینه ای کم در داخل 
مجموعه انجام شد و به عنوان یک دستگاه سوم رزرو، توانست مشکل 

کمبود تجهیزات را رفع کند.
در حال حاضر، یکی از دستگاه های موجود )مربوط به کوره یک( به دلیل 
خرابی های اساسی به واحد حمل ونقل منتقل شده است تا تعمیرات 
موردنیاز انجام شود. این تعمیرات که پیش از این امکان پذیر نبود، 
کنون با وجود دستگاه رزرو امکان پذیر شده و از غیرقابل استفاده شدن  ا

دستگاه جلوگیری کرده است.
اصغر رجایی، تکنسین برنامه ریزی تعمیرات مجتمع فولاد 

سبا:
 هم زمان با ساخت قطعات مربوط به مکانیسم شارژ کوره، که مهم ترین 
ک شامل  آن ها سیستم گردان و هیدروموتور بوده است بازسازی لیفترا
، تعمیر گیربکس، سیستم هیدرولیک و سیستم تعلیق،  تعمیر موتور
پیگیری و انجام شد. با پایان ساخت مکانیسم شارژ و اتمام مراحل 
ک، مونتاژ نهایی صورت پذیرفت و در نهایت پس از انجام  بازسازی لیفترا
تست های جوش VT. PT، استاتیک و دینامیک و اخذ گواهی سلامت و 

انجام تست های عملیاتی، دستگاه برای بهره برداری آماده شد.

صرفه جویی اقتصادی در مجتمع فولاد سبا 
ک از رده خارج با تغییر کاربری لیفترا

جلسه ارتقای ایمنی، بهداشت و محیط زیست )HSE( پیمانکاران مجتمع فولاد و نورد سبا، روز چهارشنبه با حضور مدیر مجتمع 
و مدیر منابع انسانی، مدیران عامل شرکت های پیمانکار و کارشناسان HSE پیمانکار در سالن همایش های ساختمان آموزش 

این شرکت برگزار شد.

سید محمدرضا انگشترساز اصفهانی، رئیس HSE مجتمع فولاد سبا، در این جلسه با اشاره به اهمیت استراتژیک ایمنی، بهداشت و محیط زیست در 
پروژه های پیمانکاری گفت: حفظ سلامت منابع انسانی و پیشگیری از حوادث در محیط کار، نه تنها یک وظیفه اخلاقی، بلکه یک ضرورت برای افزایش 
بهره وری و پیشبرد اهداف سازمان است. هر حادثه ای، علاوه بر زیان های انسانی، هزینه های مادی و زمانی زیادی به همراه دارد که می توان با رعایت 

استانداردها از آن جلوگیری کرد.
وی در ادامه، ضمن ارائه گزارشی از عملکرد HSE پیمانکاران گفت: ارزیابی های انجام شده نشان می دهد که بسیاری از شرکت های پیمانکاری 
پیشرفت های قابل توجهی در زمینه رعایت اصول ایمنی داشته اند، اما هنوز در برخی حوزه ها نیازمند تلاش بیشتری هستیم. انتظار داریم تمامی 

پیمانکاران به آموزش مستمر نیروهای خود و اجرای برنامه های پیشگیرانه توجه ویژه ای داشته باشند.
کید بر اهمیت توجه مدیران و کارکنان به دستورالعمل های ایمنی افزود: در چنین آیین هایی از زحمات  رئیس واحد HSE مجتمع سبا همچنین با تأ
کارشناسانی که با دقت و تعهد، استانداردهای ایمنی را اجرا کرده اند، قدردانی می کنیم و امیدواریم این الگو در تمام شرکت ها تسری پیدا کند و شاهد 

کاهش هرچه بیشتر حوادث باشیم.
ک گذاری تجارب و  کید کرد و گفت: آماده ایم که همواره کنار شما باشیم و با به اشترا وی در پایان بر ضرورت تعامل و همکاری پیمانکاران با واحد HSE تأ

ارائه راهکارها، سطح ایمنی و سلامت کارکنان و تجهیزات را ارتقا دهیم.
در ادامه این جلسه، با هدف ارتقای استانداردهای ایمنی و بهداشت در میان پیمانکاران، از کارشناسان برتر HSE شرکت های پیمانکاری که در 

ارزیابی های دوره ای عملکرد موفقی داشتند، تجلیل شد.
گفتنی است در این نشست، گزارشی از عملکرد HSE پیمانکاران توسط سید محمدرضا انگشترساز اصفهانی، رئیس واحد ایمنی، بهداشت و 
ع و محمدرضا سعیدیان کارشناسان این واحد ارائه و طی آن بر اهمیت رعایت اصول ایمنی و بهداشت در محیط کار  محیط زیست، محمدجواد زار
کید شد. در ادامه دستاوردها و چالش های موجود در حوزه HSE شرکت و اقدامات انجام شده در زمینه بهبود شرایط ایمنی و محیط زیست مورد  تأ

بررسی قرار گرفت.

یست پیمانکاران مجتمع فولاد سبا برگزاری جلسه ارتقای ایمنی، بهداشت و محیط ز

مدیرعامل شرکت آهن و فولاد ارفع گفت: در ارتباط با 
ناترازی هــای انرژی و شــرایطی که بــرای صنعت فولاد کشــور 
ایجادشده، آنچه آزاردهنده تر از قطعی برق و گاز است، نبود 
برنامه ای مشخص برای زمان بندی این محدودیت هاست.

به گزارش خبرنـگار فـولاد و به نقـل از معـدن مدیـا، امین صفری 
اظهـار داشـت: در خصـوص ناترازی هـای انـرژی و شـرایطی کـه 
بـرای صنعـت فـولاد ایجادشـده، آنچـه آزاردهنده تـر از قطعـی 
برق و گاز اسـت، نبـود برنامه ای مشـخص برای زمان بنـدی این 
محدودیت هاست. صنعتگر نمی داند این هفته، هفته بعد، یا 
ماه آینده دقیقاً چه زمانی و به چه میزانی با قطعی انرژی مواجه 

خواهد شـد تا بتوانـد بـرای آن برنامه ریـزی کند.
وی ادامـه داد: در حـال حاضر نمی دانیـم چه میزان مـواد اولیه 
بایـد خریـداری کنیـم؛ چـه مقـدار سـرمایه گذاری لازم اسـت و یـا 
موجـودی انبارهـا بایـد چقـدر باشـد تـا تولیـد و فـروش به صرفـه 
شود. درواقع، تشـخیص نقطه بهینه برای هر یک از فعالیت ها 
و فرایندهـا بسـیار دشـوار شـده اسـت. تولیدکننـده نمی توانـد 
پیش بینـی کنـد چـه میـزان هزینـه خواهـد داشـت و چـه مقـدار 
تولیـد می تواند انجـام دهد تـا بـرای سـرمایه گذاری، تأمین مالی 

و فـروش برنامه ریـزی کنـد.
مدیرعامل شرکت آهن و فولاد ارفع مطرح کرد: محدودیت های 
انرژی برای صنعت فولاد و همه مردم قابل درک بوده اما چرایی 
نبود یک برنامه مشخص، غیرقابل درک است. با توجه به اینکه 
این مسـئله طی چند سـال اخیر تکرار شـده و داده های کافی از 
میزان مصـرف و کمبودهـا در دسـترس اسـت، به نظر نمی رسـد 
تنظیم یک برنامـه مشـخص از سـوی واحدهای دیسـپچینگ 

گاز و برق کار دشـواری باشد.
گـر از پیـش بدانیـم کـه طـی ماه هـای  صفـری خاطرنشـان کـرد: ا
آینـده دقیقـاً چـه مقـدار محدودیـت انـرژی خواهیـم داشـت و 
سهمیه ما چقدر است، می توانیم برای ۹0 روز آینده برنامه ریزی 

کنیـم.
وی خاطرنشـان کـرد: امـروز بـا ایـن مشـکل مواجهیـم کـه هـرروز 
ابلاغیه های جدید صادر می شـود و هـر هفته برنامه تخصیص 
انرژی تغییـر می کند. این شـرایط باعث شـده در هیـچ زمینه ای 
امـکان برنامه ریـزی نداشـته باشـیم. نمی دانیـم واحدهـای 
فولادی چه میزان قطعی برق خواهند داشت؛ چه مقدار فولاد 
میانی یـا محصـول نهایـی بایـد تولید کنیـم و یـا اینکـه آیا بایـد به 
تولید فولاد ادامه دهیم یا در صورت قطعی برق، آهن اسفنجی 
را بفروشـیم. حتـی نمی دانیـم آیـا فـردا بـرق و گاز کارخانـه قطـع 
خواهد شد یا خیر. در این شرایط مبهم، برنامه ریزی تولید عملاً 
غیرممکن شـده و مدیریت شرایط را بسـیار سـخت کرده است.

مدیرعامـل شـرکت آهـن و فـولاد ارفـع در پایـان یـادآور شـد: از 
گر امکان  مسئولان محترم تقاضا داریم که در این شرایط، حتی ا
تأمین کامل انرژی وجـود ندارد، حداقل برنامه ای مشـخص به 
مـا ارائه دهند تـا بتوانیم بـرای تولیـد، تأمین مـواد اولیـه و فروش 

برنامه ریـزی کنیـم.

خبر کوتاه

بی برنامگی در خاموشی ها؛ معضلی 
جدی تر از    کمبود برق و گاز  

عباسرضایی،رئیسحملونقلمجتمعفولادسبا

رسولرحمانی،تکنسینتولیدفولادسازیمجتمعفولادسبا

اصغررجایی،تکنسینبرنامهریزیتعمیراتمجتمعفولادسبا

دوره آموزشی نقش  زن و مأموریت خانواده در 
پدافند غیرعامل با تدریس خانم استکی، مدرس 
کل پدافند غیرعامل و مدیرکل سابق امور  اداره 
بانوان استان اصفهان و با حضور تعداد 180 نفر از بانوان شاغل در 
واحدهای راهبردی شرکت فولاد مبارکه در سالن همایش شاهد 

شرکت برگزار شد.
کـه دفـاع از ارزش هـای ملـی در برابـر تهدیـدات نـرم و سـخت  ازآنجا
دشـمن، وظیفه مشـترک بین مردان و زنان کشور اسـت و زنان جامعه 
بـا اهتمـام و سـهم مؤثـر در حوزه هـای علمـی- تخصصـی - فناورانـه 
و  همچنیـن مقابلـه بـا تهدیـدات نویـن، اقتصـادی، سـایبری، زیسـتی 
و ماننـد آن عهـده دار 1۲ عرصـه پدافنـد غیرعامـل هسـتند، آمـوزش و 

توانمندسـازی بانـوان سـازمان مطابق بـا الگوهـای مـدرن دفاعی یک 
وظیفه ملی و اجتماعی ضروری اسـت و می تواند نقـش مؤثر در حفظ 
پایداری، استمرار خدمات و تداوم کارکردهای اساسی در کلیه سطوح 
و بحران هـای متنـوع ایفـا کنـد. بنابرایـن، در راسـتای اجـرای فرامیـن 
هوشـمندانه مقـام معظـم رهبـری )مدظله العالـی( انجـام تکالیـف و 
ملاحظـات دفـاع ملـی، مطابـق بـا دسـتور مدیرعامـل شـرکت و رئیـس 
کمیتـه پدافنـد غیرعامـل، دبیرخانـه پدافنـد غیرعامـل بـا مشـارکت 
مدیریت آموزش و توسعه سرمایه انسانی و همچنین کمیته امور بانوان 
سازمان، روز یکشنبه ۲۵/ 1۴03/۹ دوره آموزش عمومی پدافند غیرعامل 
در خصـوص مقابلـه بـا تهدیـدات نـرم، بـا عنـوان »نقـش زن و مأموریت 

خانـواده در پدافنـد غیرعامـل« برگـزار شـد.

یت  برگزاری دوره آموزش عمومی نقش  زن و مأمور
خانواده در پدافند غیرعامل در فولاد مبارکه

می
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مدیرعامل شرکت آهن و فولاد ارفع بیان کرد:

مدیرعامل شرکت صنعتی و معدنی اپال پارسیان سنگان 
گفت: ناترازی به وجود آمده در حوزه انرژی، علاوه بر تأثیرات 
کوتاه مدت، در بلندمدت نیز مانع توسعه و شکوفایی صنایع 

خواهد شد و نیازمند توجه جدی و برنامه ریزی کلان است.
به گزارش خبرنگار فولاد و به نقل از روابط عمومی شرکت صنعتی 
و معدنی اپال پارسیان سنگان، رضا طالبی ناترازی انرژی را چالش 
اساسی این روزهای صنعت کشور برشــمرد و گفت: این معضل 
به ویژه در خراسان رضوی و منطقه ویژه معدنی سنگان که از آن 
به عنوان پایتخت سنگ آهن کشور یاد می شود، تهدیدی است 

که چراغ صنعت سنگان را خاموش می کند.
وی در ادامــه تصریح کرد: ناترازی انرژی امــروز به چالش جدی و 
روز صنعت معدن و فولاد کشور تبدیل شــده است. این معضل 
به ویــژه در مناطقــی همچــون خراســان رضــوی و منطقــه ویــژه 
معدنی سنگان که به عسلویه شرق ایران نیز شهرت دارد، می تواند 

آسیب های قابل توجهی به تولید و بهره وری وارد کند.
مدیرعامل شرکت صنعتی و معدنی اپال پارسیان سنگان اظهار 
داشت: در روزهایی که با کمبود انرژی و برودت هوا مواجه هستیم، 
حضور مســئولانه و تــلاش خســتگی ناپذیر کارکنــان در مجتمع 
اپــال پارســیان ســنگان ســتودنی و قابل تقدیر اســت. بی شــک 
همت و تعهــد مثال زدنی این عزیــزان، چراغ تولیــد و حرکت این 
شرکت را روشن نگه داشته و نشان دادند اراده جمعی ما، فراتر از 

چالش های پیش رو است.
طالبی خاطرنشان کرد: این ناترازی به وجود آمده، علاوه بر تأثیرات 
کوتاه مــدت، در بلندمدت نیز مانع توســعه و شــکوفایی صنایع 

خواهد شد و نیازمند توجه جدی و برنامه ریزی کلان است.
وی در پایــان یــادآور شــد: مــا در شــرکت صنعتــی و معدنــی اپال 
پارســیان ســنگان با اتکا به تــلاش همــکاران پرتــلاش و متعهد و 
برنامه ریــزی دقیق، تــلاش می کنیــم از این شــرایط عبور کــرده و 
سهم خود را در رشد و توسعه پایدار صنعت معدن و فولاد کشور 

ایفا کنیم.

ناترازی انرژی چراغ پایتخت سنگ آهن 
ایران را خاموش خواهد کرد

مدیرعامل شرکت صنعتی و معدنی اپال پارسیان سنگان:
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افتتاحدوپروژهپژوهشیدرمرکزتحقیقاتفرآوریموادمعدنیایران
کسید وانادیوم از سرباره های فولاد مبارکه در پایلوت فرآوری مرکز تحقیقات فرآوری مواد معدنی ایران با حضور سمیه خلوصی، معاون  به گزارش روابط عمومی ایمیدرو، به مناسبت هفته پژوهش، دو پروژه مدار نیمه صنعتی استحصال Black Mass حاوی لیتیوم و فلزات ارزشمند از پسماند باتری های مستعمل و همچنین استحصال پنتاا

کید بر توسعه روابط بین المللی و حرکت جامع در جهت توسعه فناوری اظهار داشت: ایمیدرو همواره آماده حمایت از استارتاپ ها برای توسعه فناوری های موردنیاز بخش معدن و صنایع معدنی است. برنامه ریزی و توانمندسازی ایمیدرو افتتاح شد. خلوصی در مراسم افتتاح پروژه های پژوهشی مرکز تحقیقات فرآوری مواد معدنی ایران، با تأ

حی
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کاهش چشم گیر صادرات فولاد ایران در ماه های اخیر، 
شـاهدی بـر سیاسـت های اشـتباه در حـوزه فـولاد اسـت. ارز 
نیمایی نه تنها باعث کاهش صادرات فولاد شده، بلکه توان 
رقابـت ایـران را در بازارهـای جهانـی به شـدت کاهـش داده 

است.
هرچنـد امسـال مشـکلات فولادی هـا کـم نبـوده کـه ازجملـه 
می تـوان بـه تحریـم، کمبـود انـرژی، مشـکلات زیرسـاختی اشـاره 
خ ارز نیمایـی مشـکلات را دوچنـدان کـرده  کـرد امـا مسـئله نـر
اسـت. ایـن وضعیـت نشـان می دهـد کـه سیاسـت های داخلـی 
کشـور، تأثیـر مسـتقیمی بـر عملکـرد صنعـت فـولاد ایـران داشـته 
اسـت. تاجایی که کارشناسـان بـاور دارند کـه کاهشـی بودن روند 
صـادرات فـولاد ایـران ربطـی بـه سیاسـت کشـورهای همسـایه 
نـدارد و سیاسـت های داخلـی عامـل اصلـی اسـت. از ابتـدای 
سـال فولاد و زنجیره فـولاد مجاب شـد کـه 100 درصـد ارز حاصل از 
صادرات خـود را به نرخ نیمایـی برگردانـد. این در حالی اسـت که 
صادرکنندگان بخش خصوصی علاقه ای ندارند کالایی که با نرخ 
آزاد از بازار داخلی خریداری می کنند را با نرخ نیمایی بفروشـند و 
متحمل ضرر شوند. باوجود اعتراضات فعالان بخش خصوصی 
و تشکل ها درنهایت در مهرماه شاهد حل مشکلات ارزی برخی 
فلزات پایه شدیم اما مسئله ارز در زنجیره فولاد همچنان پابرجا 
اسـت، موضوعـی کـه باعـث کاهـش صـادرات فـولاد شـده اسـت.

بهمن مـاه  اول  از  مرکـزی  بانـک  اخیـر  اعـلام  طبـق  البتـه 
شـرکت های پتروشـیمی، پالایشـی، فـولادی، فلـزات اساسـی 
رنگیـن و فرآورده هـای نفتـی هـم ارز خـود را در بـازار توافقی عرضه 
می کننـد. بانـک مرکـزی در خصـوص شـکل گیری و تعمیـق بـازار 
یکپارچـه ارز در کشـور اطلاعیـه شـماره یـک خـود را منتشـر کـرد. 
در ایـن اطلاعیـه آمـده اسـت: در راسـتای تکمیـل اقدامـات 
 ، انجام شـده بـرای ایجـاد و راه انـدازی بـازار ارز تجـاری کشـور
، گروه هـای  کنـون علاوه بـر طراحـی سـامانه های موردنیـاز تا
مختلف صادرکننـدگان و واردکننـدگان از طریق هماهنگی های 
انجام شـده بـا اتـاق بازرگانـی ایـران و وزارت صنعـت، معـدن و 
تجـارت، بـه بـازار ارز تجـاری واردشـده اند و نسـبت بـه انجـام 
معاملـه اقـدام کرده انـد. بـر اسـاس آنچـه در بخشـنامه شـماره 
۲0۵368/ 03 مـورخ ۲6/ 08/ 1۴03 اعلام شـده اسـت تا روز دوشـنبه 
مورخ ۲6/ 0۹/ 1۴03 کلیه صادرکنندگان مشمول بند )۲( ماده )8( 
آیین نامه اجرایی تبصره )6( بنـد )ه( ماده )۲( مکـرر قانون مبارزه 
گذاری  با قاچاق کالا و ارز به منظور رفع تعهد صادراتی از طریق وا
ارز حاصل از صادرات به دیگران، ملزم هسـتند که ارزهای مذکور 
را از طریـق بـازار ارز تجـاری مرکـز مبادلـه ارز و طـلای ایـران عرضـه 
کننـد. بـر اسـاس برنامه ریزی هـای انجام شـده، مقررشـده سـایر 
صادرکنندگان مشـمول بند )1( ماده )8( آیین نامه مذکور شامل 
شـرکت های صادرکننـده محصـولات پتروشـیمی، پالایشـی، 
فـولادی، فلـزات اساسـی رنگیـن و فرآورده هـای نفتـی، از تاریـخ 
01/ 11/ 1۴03 در چارچـوب آیین نامـه مذکـور و تصمیمـات کارگـروه 
برگشت ارز حاصل از صادرات، از طریق بانک های عامل نسبت 
بـه عرضـه ارز در بـازار ارز تجـاری مرکـز مبادلـه ارز و طـلای ایـران 
اقـدام نمـوده و رفـع تعهـد صادراتـی نماینـد. همچنیـن حسـب 
هماهنگـی بـا وزارتخانه هـای مرتبـط و وزارت صنعـت، معـدن و 
تجارت، واردکنندگانـی که دارای تخصیص معتبر با محل تأمین 
ارز از طریق مرکز مبادله ارز و طلا هستند، باید از تاریخ 01/ 11/ 1۴03 
و از طریق بانک های عامل نسـبت به خریـد ارز از بـازار ارز تجاری 

مرکـز مبادلـه ارز و طـلای ایـران اقـدام نماینـد.
بـر اسـاس ایـن اطلاعیـه و در راسـتای تسـهیل تجـارت خارجـی 
، از روز شـنبه  ، توسـعه بـازار ارز تجـاری و مدیریـت بـازار ارز کشـور
کنندگان در سـامانه  مـورخ ۲۴/ 0۹/ 1۴03 عرضه کننـدگان و تقاضا
نظام یکپارچـه معامـلات ارزی )نیما( می توانند نسـبت به انجام 

معاملـه بـر اسـاس نرخ هـای توافقـی اقـدام کننـد.
این مسئله از آنجایی مهم اسـت که بخش عمده ای از صادرات 
کشـور توسـط بخش خصوصی انجام می شـود که سیاست های 
اشتباه باعث شده تمایلی به سرمایه گذاری کلان نداشته باشند. 
این در حالی است که کشورهای همسایه ما، سهم قابل توجهی 

از بازار وارداتی را در اختیار دارند.
عوامل کاهش صادرات فولاد

در این خصوص تحلیلگر ارشد بازار فولاد و سنگ آهن بیان کرد: 
ارز نیمایی و تحریم های خارجی در کنار هم، نه تنها باعث کاهش 
صـادرات فـولاد شـده اند بلکـه تـوان رقابـت ایـران را در بازارهـای 

جهانی به شـدت کاهـش داده اند.
کیوان جعفری طهرانی، کارشـناس ارشـد بازار فولاد و سـنگ آهن 
در این خصوص گفت: کاهشـی بودن رونـد صادرات فـولاد ایران 
ربطی به کشـورهای همسـایه ندارد و به سیاست های اشتباهی 
برمی گردد کـه از ابتدای سـال وضع شـده اند کـه درنهایت فـولاد و 
زنجیره فولاد را مجاب کرد 100 درصد ارز حاصل از صادرات خود را 

به نرخ نیمایـی بازگرداند.
جعفری طهرانی اظهار داشت: تأثیر قوانین ارز نیمایی بر کاهش 
صادرات زنجیره فولاد، بسیار بیشتر از ناترازی انرژی است، دلیل 
این امر وجود مازاد گندله در کشـور اسـت؛ گندله مـازاد، به دلیل 
توقف تولیـد آهن اسـفنجی در فصل زمسـتان، نمی توانـد به طور 
گر مشـکلات ناشـی  کامل جذب بازار داخلی شـود. درصورتی که ا
از ارز نیمایـی حـل می شـد، حتـی در زمـان ناتـرازی انـرژی نیـز 
می توانستیم حجم بیشتری از محصولات فولادی را صادر کنیم.
منبع: جهان صنعت

تحلیل

ضربه ارز نیمایی؛ 
تأثیر سیاست های داخلی 

بر صنعت فولاد

در تقویــم رســمی کشــورمان از ۲6 آذرمــاه به عنوان 
روز حمل ونقل و رانندگان یاد شده است. به همین 
مناســبت، صــادق فرخــی مدیــر خدمــات عمومــی 
و امور رفاهــی، مجید فرجــی سرپرســت ترابــری و تعمیــرگاه بنزینی و 
کبر مرتضوی کارشــناس ترابری، ضمن حضور در برنامه  ســید علی ا

رادیوفولاد به سؤالات مجری این برنامه پاسخ دادند.
درباره شکل گیری و نام گذاری روز حمل ونقل توضیح 

دهید.
صادق فرخی، مدیر خدمات عمومی و امور رفاهی:

کشــورمان روزهــا و ایــام  در تاریــخ تحــولات صنعــت حمل ونقــل 
سرنوشت سازی بوده اند که نقشی تعیین کننده در شکل گیری و انسجام 
شبکه حمل ونقل کشور داشــته اند. ۲6 آذر ســال 136۲ در زمره چنین 
ایامی است که با صدور فرمان امام راحل )ره( در آن سال نقطه عطفی شد 
جهت پایه گذاری روزی با نام روز حمل ونقل در تقویم جمهوری اسلامی 
ایران. اساساً حمل ونقل یکی از ارکان اساسی هر جامعه است و شامل 
انواع مختلفی از وسایل نقلیه است. حمل ونقل همچنین نقش مهمی 
در رفت وآمــد صنعتی بر عهــده دارد که یکــی از مهم تریــن ارکان جوامع 

درحال توسعه است.
در مورد برنامه های روز حمل ونقل که از طرف واحد 

خدمات عمومی و امور رفاهی برگزار می شود توضیح دهید.
سالانه به مناسبت روز حمل ونقل، همایشی از طرف شرکت فولاد مبارکه 
به منظور بزرگداشت تلاش ها و خدمات افرادی که در صنعت حمل ونقل 
فعالیت می کنند، برگزار می گردد. این روز فرصتی اســت تا از تلاش های 
رانندگان عزیز و پشــتیبانی خانــواده ایشــان در زندگی روزمره و توســعه 

صنعتی و اقتصادی کشور قدردانی کنیم.
در برنامه های برگزارشده در این روز به معرفی دستاوردها و چالش های 
ایــن صنعــت می پردازیم کــه در این راســتا می تــوان به تبییــن اهمیت 
ایمنی در حمل ونقل و نیاز به بهبود زیرســاخت ها و خدمــات در حوزه 

حمل ونقل اشاره کرد.
در حوزه ایمنی ترابری چه اقداماتی انجام شده است؟

یکی از مهم ترین عوامل موفقیت در ترابری فولاد مبارکه تمرکز بر آموزش 
در چند حوزه مختلف بوده اســت. آموزش و بازآموزی قوانین و مقررات 
راهنمایــی رانندگــی، تحلیــل حــوادث بــا کمــک حوزه هــای تخصصی 
مثل پلیــس راه و پلیس راهور و ســازمان حمل ونقــل، آمــوزش در حوزه 
خانواده هــا، آمــوزش تعــادل کار و زندگی از جملــه دوره هایی اســت که 
به صــورت روتیــن و فصلــی برگــزار و اثربخشــی آن رصــد می شــود. حتی 
همایش ها و دورهمی هایــی مثــل روز ۲6 آذرماه با رویکرد آمــوزش اجرا 
می شــود و با اســتقبال همکاران، فرهنگ آموزش نتایج خوبی داشــته 
اســت. در این خصوص، از آمــوزش و تجربه دســت اندرکاران مخصوصاً 

حوزه پلیس راه و پلیس راهور اســتفاده کرده ایم، آموزش های ماهیانه و 
جلسات سه دقیقه ای داشــته ایم، آموزش های ایمنی برگزار کرده ایم و 
بازدیدها و نظارت های فنی هم تکمیل کننده این پازل بوده اند. در هر 
سال بیش از ۴000 بازدید فنی انجام می شود و پس از ارزیابی فنی تجهیزات 
ناوگان توسط متخصصان در حوزه های مختلف، در نهایت مغایرت ها 

پیگیری و اصلاح می شود.
در خصوص فعالیت های ترابری و تعمیرگاه بنزینی توضیح 

دهید.
مجید فرجی، سرپرست ترابری و تعمیرگاه بنزینی:

ضمن عــرض تبریک بــه مناســبت روز حمل ونقل بــه کلیه همــکاران و 
زحمت کشان، در این خصوص باید گفت ترابری و تعمیرگاه بنزینی شرکت 

فولاد مبارکه با انعقاد قرارداد در سه پروژه فعالیت می کند:
 ترابری سنگین:

ترابری سنگین شرکت فولاد مبارکه درمجموع رفت وآمد بیش از ۲0 هزار نفر 
از کارکنان پیمانکار و شرکت فولاد مبارکه را در سه بخش شیفت، روزکار و 
نوبت کار بر عهده دارد. ناوگان ترابری شرکت فولاد مبارکه عنوان بزرگ ترین 

ناوگان حمل ونقل صنعتی در ایران و منطقه است.
علاوه بــر مــوارد ذکرشــده، انجــام ســرویس های ورزشــی، مأموریت ها و 
تشریفات، دیسپاچری داخلی و پشــتیبانی از تعمیرات هفتگی نواحی 
و ســرویس دهی در حــوزه مســئولیت های اجتماعــی به ســازمان های 
بیرونی و مردم شریف استان از دیگر فعالیت های ترابری سنگین شرکت 

فولاد مبارکه است.
ترابری سبک:

ترابری سبک شرکت فولاد مبارکه نیز با بهره گیری از انواع خودرو سواری 
و وانت وظیفه سرویس دهی درون ســازمانی و برون سازمانی همکاران 
را بر عهده دارد علاوه بر آن حوزه فعالیت های ترابری سبک شامل این 
موارد نیز می شــود:  1-رفت وآمد سرپرستان، رؤســا و مدیران؛ ۲-انجام 
مأموریت های درون اســتانی؛ 3-انجــام مأموریت های برون اســتانی؛ 
۴-رفت وآمــد اســاتید آمــوزش و ســایر میهمانــان ســازمان؛ ۵-انجــام 
سرویس ها دیسپاچری داخلی نواحی؛ 6-وانت های در اختیار نواحی 
تولیدی و پشتیبانی؛ ۷-سرویس دهی در زمان تعمیرات دوره ای سالانه.

تعمیرگاه بنزینی:
تأمین انــواع خودروهــای ســواری و وانت بــدون راننده و تحویــل آن به 
کارکنان واحدهای شــرکت بنابر مجوزهای کمیته خــودرو و به کارگیری 
راننــدگان ماهر و آموزش دیــده در اختیار حــوزه مدیرعامــل، معاونان و 
تشریفات بخشی از فعالیت های اصلی پروژه تعمیرگاه بنزینی است. در 
خصوص دیگر فعالیت هایی که در ایــن پروژه به آن پرداخته می شــود 
می توان به پشــتیبانی کامل از تعمیــرات خودروهــای بــدون راننده در 
کارگاه تعمیراتی اشاره کرد که انواع خودروهای گروه سایپا، ایران خودرو، 

پارس خودرو و سایر خودروهای تشریفاتی را دربرمی گیرد.
در خصوص رفت وآمد صنعتی توضیح دهید.

کبر مرتضوی کارشناس ترابری: سید علی ا
رفت وآمد صنعتی که بخشی از فرایند حمل ونقل به حساب می آید یکی 
از ارکان کلیدی در زنجیره تولید است و تأثیر زیادی بر کارایی و بهره وری 
کارخانه یا واحــد تولیــدی دارد. برخــی از جنبه های مهــم در این حوزه 

عبارت اند از:
1-اهمیت رفت وآمد صنعتی:

کاهش هزینه ها: مدیریت بهینه رفت وآمد می تواند به کاهش هزینه های 
حمل ونقل کمک کند.

افزایش بهره وری: با بهبود فرایندهای جابه جایی و رفت وآمد، با صرف 
ک و هزینه، کارایی افزایش می یابد. کمترین استهلا

تضمین کیفیــت: با خــروج از فاز ســنتی و گرایش به ســمت اســتفاده از 
نرم افزارهای به روز، کیفیت خدمات نیز بهبود می یابد.

۲-انواع رفت وآمد صنعتی:
رفت وآمد داخلی: شامل دیسپاچری و ترددهای درون سازمانی است.

رفت وآمدهای خارج از سازمان: شامل جابه جایی افراد از منزل به محل 
کار و برعکس و همچنین مأموریت های درون و برون استانی است.

3-چالش ها و راهکارها:
چالش ها: مشکلاتی از قبیل ترافیک، تأخیر در انتقال افراد، هزینه های 

بالای حمل ونقل می تواند بر رفت وآمد صنعتی تأثیرگذار باشد.
راهکارها: اســتفاده از فناوری های نوین مانند سیســتم های مدیریت 
حمل ونقل )TMS(  و نرم افزارهای برنامه ریزی می تواند به بهبود فرایند 

کمک کند.
4-تأثیر بر محیط زیست:

رفت وآمد صنعتی می تواند تأثیرات منفی بر محیط زیست داشته باشد، 
به همین دلیل بسیاری از شرکت ها به دنبال راهکارهای پایدارتر، مانند 
استفاده از وسایل حمل ونقل عمومی از قبیل مترو و وسایل نقلیه برقی 
و یا بهینه سازی مســیرها برای کاهش مصرف سوخت هستند. به طور 
مشخص، شرکت فولاد مبارکه علاوه بر اعلام آمادگی و سرمایه گذاری در 
طرح احداث متروی شهرســتان از دیرباز، برای جابه جایی همکاران از 
ناوگان ترابری به روز استفاده می کند و انجام معاینات فنی و سالم سازی 

این ناوگان را دائماً در دستور کار دارد.
۵-آینده رفت وآمد صنعتی:

 ،)IOT( ،بـا پیشـرفت فناوری هایـی ماننـد اتوماسـیون و اینترنـت اشـیا
رفت وآمـد صنعتـی در آینده به سـمت بهبـود کارایـی و کاهـش هزینه ها 
پیـش مـی رود. همچنیـن اسـتفاده از داده هـای بـزرگ )Big Data( برای 
تحلیـل و بهینه سـازی فرایندهـا می توانـد بـه تصمیم گیری هـای بهتـر 

کمـک کنـد.

انجام بیش از 4000 بازدید فنی سالانه در ناوگان ترابری فولاد مبارکه
مدیر خدمات عمومی و امور رفاهی در برنامه رادیوفولاد مطرح کرد:

صادقفرخی
مدیرخدماتعمومیواموررفاهی

مجیدفرجی
سرپرستترابریوتعمیرگاهبنزینی

کبرمرتضوی سیدعلیا
کارشناسترابری

اهدای یک هزار بسته کمک معیشتی شب یلدا با مشارکت فولاد مبارکه

به گزارش خبرنگار فولاد، آیین اهدای یک هزار بسته 
کمک معیشتی به مناسبت ولادت باسعادت حضرت 
زهرا )س( و شب یلدا، عصر روز چهارشنبه ۲8 آذر 
با مشارکت فولاد مبارکه در امامزاده نصرالدین محمد )ع( در شهر 

دیزیچه برگزار شد.
در این آیین که به عنوان یک اقدام خیرخواهانه و اجتماعی، با هدف 
حمایت از خانواده های نیازمند و ترویج فرهنگ احسان و نیکوکاری در 
جامعه شکل گرفت، نماینده مردم شهرستان مبارکه در مجلس شورای 
اسلامی، فرماندار مبارکه، امام جمعه دیزیچه، رئیس واحد توسعه و تکامل 

منطقه ای شرکت فولاد مبارکه و خیرین شهرستان حضور داشتند.

نماینده مردم شهرستان مبارکه:
از همه نهادهایی که در این امر خیر سهیم بودند تشکر 

می کنیم

ــه در مجلــس شــورای   زهــرا ســعیدی، نماینــده مــردم شهرســتان مبارک
اســلامی، در ایــن زمینــه بــه خبرنــگار فــولاد گفــت: کمــک مؤمنانــه ای کــه 
در آســتانه میلاد باســعادت حضرت فاطمه زهرا )س( و شب یلدا تدارک 
ــد و  ــد و بازدی ــه دی ــنت دیرین ــت س ــان دهنده گرامیداش ــده نش ــده ش دی
شــادی در فرهنگ ایرانی و اســلامی اســت که در این شــب حائز اهمیت 

محســوب می شــود.
وی ادامه داد: ارزش کل یک هزار بسته کمک معیشتی به یک میلیارد و 
۲۵0 میلیون تومان می رسد و این اقلام با همت خیرین، مردم شهرستان 

مبارکه و همکاری شرکت فولاد مبارکه تأمین شده است.
سعیدی بیان کرد: تمامی نهادهای مختلف از جمله بسیج، خیرین 
شهرستان، ائمه جماعات و شرکت فولاد مبارکه، هرکدام به نوبه خود 

تلاش کردند در این برنامه سهمی داشته باشند.

نماینــده مــردم شهرســتان مبارکــه در مجلــس شــورای اســلامی از همــه 
افــرادِ ســهیم در برگــزاری ایــن مراســم و کمــک بــه نیازمنــدان تشــکر و 

قدردانــی کــرد.
وی اضافه کرد: امامزاده نصرالدین محمد )ع( شهر دیزیچه به عنوان 
یک مکان مقدس، محلی برای رفع مشکلات مردم و تسهیل در امور 
خیرخواهانه شده است. اعتقاد دارم که باید تلاش کنیم درآمد پایداری 
برای نیازمندان ایجاد کنیم، به گونه ای که دیگر نیازی به کمک های 
مداوم نداشته باشند. به ویژه مشاغل خانگی که در بودجه 1۴0۴ با 
اولویت زنان سرپرست خانوار دیده شده، نیاز به حمایت و برنامه ریزی 

مدیران اجرایی دارد.

فرماندار شهرستان مبارکه:
فولاد مبارکه در زمینه های مختلف مسئولیت های اجتماعی 

فعال بوده است

محمدرضا عسگریان، فرماندار شهرستان مبارکه در این زمینه به خبرنگار 
فولاد گفت: فولاد مبارکه در زمینه های مختلف مسئولیت های اجتماعی 
فعال بوده و امروز نیز در تهیه تعدادی بسته های معیشتی با هدف کمک 

به نیازمندان ایفای نقش کرده است.
وی افزود: از خیرین شهرستان، مسئولان و مدیران شرکت فولاد مبارکه 
و تمامی افراد دست اندرکار که در این اقدام خداپسندانه همکاری 
داشته اند، صمیمانه قدردانی می کنم. مشارکت خیرین منطقه و 
تلاش های شرکت فولاد مبارکه در تهیه بسته های معیشتی یلدایی، 

نشان دهنده همدلی و همیاری جامعه ماست.
فرماندار شهرستان مبارکه اظهار کرد: امیدواریم این تلاش ها بتواند 
بخشی از نیازهای افراد نیازمند را برطرف کند و روحیه امید و شادی را 

در جامعه تقویت کند.

امام جمعه شهر دیزیچه:
فولاد مبارکه به اهمیت نقش خود در توسعه اجتماعی و 

فرهنگی منطقه واقف است

حجت الاسلام سید محسن طباطبایی، امام جمعه شهر دیزیچه هم در 
این زمینه به خبرنگار فولاد گفت: فولاد مبارکه به عنوان یک نهاد صنعتی 
بالغ، به نقش خود در توسعه اجتماعی و فرهنگی منطقه واقف است و با 
توجه به همین نقش، برنامه های مؤثری را در شهرستان مبارکه اجرایی 
کرده است. این گونه برنامه ها نه تنها به تقویت روحیه اجتماعی کمک 

می کند، بلکه باعث افزایش همدلی و اتحاد در جامعه می شود.
وی با بیان اینکه این شرکت به عنوان یک مرکز کلیدی در شهرستان 
مبارکه، قابلیت های زیادی برای انجام کارهای فرهنگی و اقدامات 
خیرخواهانه دارد، تصریح کرد: ما امیدواریم فولاد مبارکه با اهتمام 
بیشتری در مسیر اجرای برنامه های فرهنگی و مسئولیت های اجتماعی، 
گام  بردارد و با ادامه حمایت ها و اجرای طرح های جدید، به توسعه پایدار 
این منطقه کمک کند و همچنان در کنار مردم شهرستان مبارکه بایستد.

حجت الاسلام طباطبایی  اضافه کرد: این تلاش ها می توانند به ارتقای 
کنان  سطح زندگی و ایجاد احساس تعلق و همبستگی بیشتر در بین سا

شهرستان مبارکه کمک کنند.

رئیس واحد توسعه و تکامل منطقه ای شرکت فولاد مبارکه:
شرکت فولاد مبارکه همواره در کنار مردم شهرستان مبارکه 

بوده است

غلامرضا پوربافرانی رئیس توسعه و تکامل منطقه ای فولاد مبارکه در 
حاشیه برگزاری این آیین در مصاحبه با خبرنگار فولاد گفت: شرکت فولاد 

مبارکه همواره در کنار مردم شهرستان مبارکه بوده است و سال هاست 
که اقداماتی مشابه را در راستای تعهد به مسئولیت اجتماعی خود 

انجام می دهد.

مسئول مرکز نیکوکاری چهارده معصوم )ع( شهر دیزیچه:
تهیه بسته های کمک معیشتی، نشان دهنده همدلی و 

هم افزایی اعضای جامعه است

عبدالحسین غلامی، مسئول مرکز نیکوکاری چهارده معصوم )ع( شهر 
دیزیچه هم در این زمینه به خبرنگار فولاد گفت: در برنامه یلدای مهربانی، 
موفق به تهیه یک هزار بسته کمک معیشتی برای خانواده های نیازمند 
شهرستان شدیم. این بسته ها با همت خیرین محترم و حمایت های 
شرکت فولاد مبارکه فراهم شده و به زودی در شهرستان توزیع خواهد 

شد.
وی افزود: هدف این اقدام نه تنها تأمین نیازهای اساسی خانواده ها در 
ایام یلداست، بلکه نشان دهنده همدلی و هم افزایی اعضای جامعه 
است. کمک های هر فرد، چه از طریق زبان، چه از راه های مالی یا 
تلاش های شخصی، در این حرکت انسان دوستانه بسیار مهم و ارزشمند 
است. ما باور داریم که خداوند افرادی را که در این مسیر به ما یاری 

می کنند، در دنیا و آخرت یاری خواهد کرد.
ــتی  ــته های معیش ــن بس ــود در ای ــلام موج ــه اق ــح اینک ــا توضی ــی ب غلام
شــامل 1۵ قلــم کالاســت کــه بــه نیازهــای روزمــره خانواده هــا پاســخ 
: برنــج، روغــن، رب،  می دهــد، بیــان کــرد: ایــن اقــلام عبارت انــد از
کارونــی، آبلیمــو، پنیــر، ســویا، تنقــلات و پــک میــوه کــه بــا توزیع  شــکر، ما
آن هــا امیدواریــم بتوانیــم لبخنــد و شــادی را بــه خانه هــای نیازمنــدان 
برگردانیــم و در ایــن شــب یلــدای زیبــا، لحظاتــی شــیرین و خاطره انگیــز 

ــرای آن هــا رقــم بزنیــم. ب
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 خـبــــــــــــــــــر     خـبــــــــــــــــــر    

سرپرستشرکتذوبآهناصفهانمنصوبشد
به گزارش ایراسین، مدیرعامل هلدینگ صدر تأمین، اردشیر افضلی را به عنوان سرپرست شرکت ذوب آهن اصفهان منصوب کرد. افضلی دارای مدرک تحصیلی لیسانس مهندسی متالورژی )ریخته گری( و کارشناسی ارشد در رشته مدیریت صنعتی است و سوابقی همچون معاونت بهره برداری و معاونت تولید ذوب آهن 

اصفهان را در کارنامه کاری خود دارد. وی همچنین در کارخانجات بخش خصوصی فولاد همچون مجتمع فولاد صنعت بناب، کاوه فولاد آریا و فروسیلیسیم خمین نیز سوابق مدیریتی دارد و در امر مشاوره و راهنمایی در راه اندازی شرکت های خصوصی مانند قطعات فولادی تهران و کلاچ قزوین فعالیت کرده است.

پدافند  صنعت  امور  معاون  ملک،  علی  سردار   
غیرعامل کشور در بازدید از فولاد مبارکه گفت: این 
گام های ارزنده ای برای فرهنگ سازی و  شرکت 

آموزش پدافند غیرعامل برداشته است.
وی تصریح کرد: در راستای اجرای تبصره ۴ قانون پدافند غیرعامل کشور 
مبنی بر نظارت عالی بر اقدامات پدافند غیرعامل دستگاه های اجرایی، 
امروز به صورت میدانی از فولاد مبارکه بازدید مهمی انجام شد و براساس 

ارزیابی صورت گرفته، این مجموعه طی سال های اخیر اقدامات مهمی 
برای تحقق پدافند غیرعامل انجام داده که بسیار قابل تقدیر است.

معاون امور صنعت پدافند غیرعامل کشور با بیان اینکه طی بازدید و 
کز و زیرساخت های فولاد مبارکه،  ارزیابی خطوط مختلف تولید، مرا
شاهد اقدامات بسیار خوبی در حوزه پدافند غیرعامل بودیم، افزود: 
براساس بررسی های انجام شده، کمیته پدافند غیرعامل فولاد مبارکه 
در حوزه های مدیریتی و راهبردی، جلسات منظمی برگزار کرده و ذیل 

آن کارگروه های تخصصی تشکیل داده تا بتواند متناسب با تهدیدات 
سایبری، تهدیدات شیمیایی، تهدیدات درون زا و امنیتی، اقدامات لازم 

در حوزه پدافند غیرعامل را انجام دهد.
به گفته سردار ملک مسئله مهم دیگر این است که فولاد مبارکه در 
زمینه های تاب آوری و تداوم تولید، برگشت پذیری و تأمین انرژی موردنیاز 
خود به ویژه آب، اقدامات تأثیرگذاری داشته و در حوزه های فرهنگ سازی 

و آموزش پدافند غیرعامل نیز گام های ارزنده ای برداشته است.

فولاد مبارکه گام های ارزنده ای 
برای فرهنگ سازی و آموزش پدافند غیرعامل برداشته است

معاون امور صنعت پدافند غیرعامل کشور در بازدید از فولاد مبارکه:

بــه گــزارش خبرنــگار فــولاد و بــه نقــل از  فــولاد ایــران، 
کونومیست اعلام کرده است در سال ۲0۲4، باوجود نرخ های  ا
بهره ای که به بالاترین سطح در دهه های اخیر رسیدند، جنگ 
در اروپــا و خاورمیانــه، و انتخابــات مهم در کشــورهایی مانند 
آمریکا و هند، اقتصاد جهانی همچنان عملکرد قدرتمندی از 
خود نشــان داد. بر اســاس گــزارش صنــدوق بین المللی پول 
)IMF(، در پایان ســال جــاری تولید ناخالــص داخلی جهانی 
)GDP( 3.۲ درصد افزایش خواهد یافــت. تورم کاهش یافته و 
رشد اشــتغال همچنان پایدار اســت. بازارهای سهام نیز برای 

دومین سال متوالی بیش از ۲0 درصد رشد کرده اند.
بااین حال، همان طور که همیشه اتفاق می افتد، این تصویر روشن 
جهانی، تفاوت های گســترده ای بین کشــورها را پنهــان می کند. 
کونومیست داده های مربوط به پنج  برای بررسی این تفاوت ها، ا
شاخص اقتصادی و مالی - رشد تولید ناخالص داخلی، عملکرد 
بازار سهام، تورم هسته، بیکاری و کسری بودجه دولت - را در 3۷ 
کشــور، عمدتاً ثروتمند، گردآوری کرده است. سپس هر اقتصاد بر 
اساس عملکرد خود در این شاخص ها رتبه بندی شد تا یک امتیاز 

ترکیبی ایجاد شود.
تولید ناخالص داخلی

اولین شاخص، رشد واقعی تولید ناخالص داخلی است که به عنوان 
معتبرتریــن معیار برای ســنجش ســلامت کلی اقتصاد شــناخته 
می شود. در ســال جاری، تولید ناخالص داخلی جهانی به لطف 
مقاومت اقتصاد آمریــکا و مصرف بــالای مردم آن تقویت شــد. در 
اسپانیا، رشد سالانه تولید ناخالص داخلی احتمالاً از 3 درصد فراتر 
می رود که توسط بازار کار قوی و سطح بالای مهاجرت، که به طور 

مکانیکی تولید اقتصادی را افزایش می دهد، هدایت می شود.
در کشورهای دیگر، رشد اقتصادی ناامیدکننده بوده است. آلمان 
و ایتالیا به دلیل قیمت های بالای انرژی و صنایع تولیدی کند، با 
چالش مواجــه بوده اند. ژاپن احتمالاً رشــد ناچیــز 0.۲ درصدی را 
ثبت خواهد کرد که ناشی از ضعف گردشگری و مشکلات صنعت 
خودرو است. مجارستان و لتونی نیز وارد رکود اقتصادی شده اند.

بازدهی بورس
شــاخص دوم، بازدهی بازار ســهام است. ســرمایه گذاران یک ماه 
گوســت پرنوســان را نادیده گرفتند، زمانی کــه کاهش معاملات  آ
انتقالــی »یــن« نگرانی هایی در مــورد بحــران ایجاد کــرد. بازدهی 
تعدیل شده با تورم سهام آمریکا رقم چشمگیر ۲۴ درصدی را ارائه 
داده اســت، زیرا ارزش گذاری شــرکت های فناوری، که قبلاً نیز بالا 
بود، بیشــتر افزایش یافت. بازار کانادا نیز، که به همســایه جنوبی 
خود پیوند خورده اســت، با عملکرد قوی صنایع انــرژی و بانکی، 
رشد قابل توجهی را ثبت کرده اســت. شاخص نیکی ۲۲۵ ژاپن به 
گرچه عملکرد سالانه کلی آن متوسط  رکورد جدیدی دست یافت، ا
بود. برخی بازارها هم زیان ده بودند. قیمت سهام در فنلاند به طور 
واقعی کاهش یافت و بازار سهام کره جنوبی پس از یک تلاش برای 

کودتا توسط رئیس جمهور در 3 دسامبر سقوط کرد.
تورم هسته

شاخص سوم، تورم هسته اســت که اجزای نوسان پذیری مانند 
انرژی و غذا را حذف می کند تا فشارهای قیمتی پایه را نشان دهد. 
گرچه تورم جهانی به طور قابل توجهی کاهش یافته است، قیمت  ا
خدمات در بسیاری از کشورها همچنان بالا باقی مانده است. در 
بریتانیا، رشد دستمزدها هزینه های خدمات را افزایش می دهد، به 
این معنی که تورم هسته به طرز ناراحت کننده ای بالا باقی مانده 
است. آلمان با فشارهای مشابهی روبرو است. در استرالیا، افزایش 

هزینه های مسکن یکی از عوامل است. 
نرخ بیکاری

کت اقتصادی، افزایش بیکاری  یکی از شاخص های کلاسیک فلا
است؛ موضوعی که بسیاری انتظار داشتند وقتی بانک های مرکزی 
شروع به افزایش نرخ بهره کردند و هوش مصنوعی پیشرفته تر شد، 
اتفاق بیفتد. بااین حال، باوجود برخی تضعیف هــا، بازارهای کار 
همچنان به طور شگفت انگیزی قوی باقی مانده اند و نرخ بیکاری 
نزدیک به پایین تریــن رکوردهای خود اســت. اروپای جنوبی، که 
همچنان از بیکاری بالا رنج می برد، بهبود چشمگیری را تجربه کرده 
است: نرخ بیکاری در یونان، ایتالیا و اسپانیا به پایین ترین سطح 
خود در بیش از یک دهه گذشــته رســیده است. ایتالیا بیشترین 
پیشرفت را داشته است، به طوری که نرخ بیکاری از ابتدای سال 

1.۴ درصد کاهش یافته است. 
کسری بودجه دولت

شاخص نهایی به ترازهای مالی، به استثنای پرداخت های بهره، 
به عنــوان ســهمی از تولید ناخالــص داخلی نــگاه می کنــد. پس از 
ســال ها هزینه های کلان، در بســیاری از کشــورها تثبیت بودجه 
لازم است تا اطمینان حاصل شود که بدهی ها قابل مدیریت باقی 
می مانند. دانمارک و پرتغال با دست یابی به مازاد بودجه، از طریق 
انضباط مالی برجسته هستند. نروژ و ایرلند نیز مازاد بودجه دارند، 
اما به دلایل دیگر: نروژ به دلیل درآمدهای نفتی و ایرلند به دلیل 
درآمدهــای مالیاتی از شــرکت های بــزرگ، ازجمله یــک پرداخت 

مالیاتی چند میلیارد دلاری از شرکت اپل.
۲0۲۵ چه می شود؟

با ورود به سال ۲0۲۵، اقتصاد جهانی با چالش های جدیدی روبه رو 
اســت. نزدیک به نیمی از جمعیت جهان در کشــورهایی زندگی 
می کنند که امسال انتخابات برگزار کردند، بسیاری از این کشورها 
رهبرانی را انتخاب کرده اند که ممکن است »غیرقابل پیش بینی« 
توصیف شوند. تجارت در معرض تهدید قرار دارد، بدهی دولت ها 
در حال افزایش است و بازارهای ســهام فضای کمی برای اشتباه 
دارند. حداقل در حال حاضر، اسپانیا، یونان و ایتالیا می توانند از 

احیای اقتصادی خود لذت ببرند. 

گزارش

کدام اقتصاد در سال 2024
 بهترین عملکرد را داشت؟

سردارعلیملک
معاونامورصنعتپدافندغیرعاملکشور

می
اط

د ف
سعی

  
 

روز چهارشــنبه ۲8 آذرمــاه ســال مدیــران و رؤســای 
ســابق و اســبق ناحیه نورد ســرد و برخــی از معاونان 
و مدیــران بازنشســته شــرکت در ناحیــه نــورد ســرد 
گردهم آمدند و ضمن مرور برخی از تجارب برای مدیران و همکاران 
شــاغل، ثمره تلاش های خــود و همــکاران پــس از خــود را از نزدیک 

نظاره گر شدند.
خبرنگار فولاد در جریان این بازدید با برخی از ایشان گفت وگو کرده است 

که ماحصل آن در ادامه آمده است.
محسن پورسینا، معاون منابع انسانی وقت و عضو اسبق 

هیئت مدیره شرکت فولاد مبارکه:
خیلــی خوشــحالم کــه امــروز در خدمــت عزیــزان نــورد ســرد بودیــم و از 
ــر  ــدیم. باخب ــع ش ــد مطل ــط تولی ــن خ ــاغل در ای ــکاران ش ــات هم زحم
شــدیم که زحمــات ســال های گذشــته ضمــن اســتمرار به مراحــل بهتر 
کریم که توســعه در فــولاد مبارکه  و شایســته تری ارتقا یافتــه و خــدا را شــا

همچنــان ادامــه دارد.
مطمئناً با برنامه هایی که برای آینده فولاد مبارکه در نظر گرفته شده است 
و بعضاً در حال اجراســت، آینده بهتــری در انتظار فــولاد مبارکه خواهد 
بود؛ ازاین رو از مدیریت ارشــد فولاد مبارکه و سایر همکاران حال حاضر 
و همچنین از مدیران و کارکنان بازنشسته فولاد مبارکه که همگی تلاش 
کردند امروز فولاد مبارکه  در صدر شــرکت های فولادی خاورمیانه باشد 

قدردانی می کنم.
 همچنین از اینکه شــرکت فــولاد مبارکــه همچنــان از ظرفیــت کارکنان 
متخصص و با دانش بازنشسته شرکت در حوزه های مختلف استفاده 
می کند خوشحالم. باید توجه داشته باشیم که در مدل های مدیریتی 
نیز یکی از روش هــای انتقال دانش و تجربه اســتفاده از همین ظرفیت 
که عزیزان بازنشسته پیش تر با مشکلات  کارکنان بازنشسته است؛ چرا
بسیار زیادی دست وپنجه نرم کرده اند و استفاده از تجارب آنان می تواند 
از تکرار آن مشکلات پیشگیری کند و به پیشرفت هرچه سریع تر شرکت 

منجر گردد.
کارکنانی که امروز به کسوت بازنشستگی نائل آمده اند از صبر و بردباری 
زیادی در مواجهه با مشکلات برخوردار بودند و خوشحالیم که صبوری 
آن هــا امروز بــه بــار نشســته و شــرکت همچنــان درحال توســعه و تولید 
پایدار اســت و از فولاد مبارکه به عنوان گل سرســبد صنعت فولاد کشــور 

یاد می شود.
همچنین از اینکه می بینیــم دســتاوردها و زحمات مدیــران و کارکنان 
فولاد مبارکه مورد توجه تمامی مقامات کشور از رئیس جمهوری تا سایر 

مســئولان و مهم تر از همه مقــام معظم رهبری قرار گرفته اســت بســیار 
خوشــحالیم. به خاطر داریم که رهبر معظم انقلاب با اصرار خودشان، 
علی رغم مخاطراتی که در صنعت وجود داشت به فولاد مبارکه تشریف 
آوردند و از نزدیک با زحمات همکاران آشنا شدند و بعدها نیز در بیانات 
مختلفی از دســتاوردهای صنعت فولاد کشــور و خاصه فولاد مبارکه به 

نیکی یاد کردند.
مرتضی طلایی، معاون اسبق بهره برداری فولاد مبارکه:

ما از دهه ۷0 یاد گرفتیم نگاه رهبری سازمان باید مبتنی بر کرامت انسانی 
باشــد و نــوع مدیریــت و رهبــری در فــولاد مبارکه نیز همــواره بــر مبنای 
کرامت انسانی بوده و همه حرکت ها، رویه ها و دستورالعمل ها به این امر 
معطوف شده است. کرامت انسانی به این معنا که شخص اول باید خود 
و توانمندی های خودش را به خوبی بشناسد و نوع برخورد با خود و امثال 
خود را بداند. نتیجه حفظ کرامت انسانی ایجاد فضایی مملو از همدلی 
و همکاری بود و پس از آن مقوله مشارکت شکل گرفت. در واقع سه محور 
اصلی مدیریت، مدیریت بر مبنای کرامت انســانی، مدیریت بر مبنای 
رفاقت و همدلی و مدیریت بر مبنای مشــارکت اســت. رعایت این ســه 
محور باعث شد مجموعه فولاد مبارکه از نظر نیروی انسانی و ساختارهای 
زیربنایی نیروی انسانی تقویت شود. این دستاوردها قدم به قدم حاصل 
شد و امروز شــاهد این هســتیم که میوه های هر بخش از این راهبرد در 
حال به ثمر رسیدن است. ســازمان هایی که می خواهند موفق باشند 
باید به طور مستمر در این سه محور سرمایه گذاری کنند. به خاطر داشته 
باشیم در جایی که انسان ها حضور دارند رهبری شکل می گیرد و رهبری 
به هیچ عنوان در حوزه ماشین آلات معنا و مفهوم ندارد. رهبری تجهیزات 
به وسیله سخت افزارها و نرم افزارها انجام می شود؛ اما جایی که انسان ها 
عنوان اشرف مخلوقات و نماینده خداوند بر روی زمین حضور دارند، هر 
آنچه در آن ها هست سرمایه است، سرمایه از جنس آفرینش و از جنس 

ذات خداوندی.
در خصوص بازدید مدیران پیشکسوت ناحیه نورد سرد از شرکت فولاد 
مبارکه نیز باید گفت در خصوص علت خلقت انسان روایت می شود که 
خداوند انسان را خلق کرد تا از این طریق انســان به قدرت خداوند پی 
ببرد. در واقع توجه کردن به ذات اقدس باری تعالی باعث توسعه انسان 
شده است. بنابراین باید اذعان داشته باشیم که همه ما به طور ذاتی به 
توجه کردن نیاز داریم. امروز خوشبختانه با توجه به شخصیت و مرامی 
کله فولاد مبارکه نهادینه شده است شاهد این گردهمایی بودیم  که در شا
و به این بهانه از زحمات همکارانی که در گذشته نه چندان دور در این 

شرکت فعالیت کردند قدردانی شد.

که به نوع رهبری سازمان  امروز از مدیریت فولاد مبارکه تشکر می کنم؛ چرا
و نوع برخورد با همکاران بازنشسته اهمیت می دهند. این اقدام پیامی 
اســت برای ســایر دوســتان که به آن ها توجه می شــود. آن هــا فراموش 
نخواهند شد. . همین عامل است که باعث می شــود ما احساس زنده 

بودن و منشأ اثر بودن داشته باشیم.
اصغر اسماعیلی، مدیر اسبق ناحیه نورد سرد فولاد مبارکه:

به مــدت 1۴ ســال افتخــار مدیریــت ناحیــه نــورد ســرد را داشــتم. یکی 
از حرکت هــای بســیار اصولــی و پایــه ای فــولاد مبارکــه در حــال حاضــر، 
استفاده از ظرفیت افرادی است که در حوزه های مختلف بهره برداری 
گرچــه از فــولاد مبارکه جدا  و پشــتیبانی تجارب ارزنــده ای داشــته اند و ا
شــده اند، اما همچنان از تجارب و ظرفیت های آن هــا در همه حوزه ها 

استفاده می شود.
به طور مشخص جلســه امروز و حضور ما پس از ســال ها در ناحیه نورد 
سرد به نوعی قدردانی از این افراد بود که طی سالیان سال در این شرکت 
همدوش با سایر کارکنان زمان خود زحمت کشیدند، کار کردند و شرکت 

را در مسیر تعالی یاری رساندند.
در این فرصت کوتاه و البته مفید بسیاری از تجارب در جلسه ای با حضور 
ک گذاشته شد. این اقدام  مدیران فعلی ناحیه نورد سرد مرور و به اشترا
شایسته قدردانی است و امیدوارم این اتفاق در سایر بخش های فولاد 

مبارکه نیز تکرار شود.
بهزاد بهادرانی، مدیر ناحیه نورد سرد فولاد مبارکه:

کریم که طی سال های اخیر فعالیت های گسترده ای در جهت  خدا را شا
توسعه محصولات ناحیه نورد سرد انجام شده که البته ادامه راه کسانی 
بوده است که قبل تر پایه گذار این شرکت و به طور مشخص ناحیه نورد 

سرد بوده اند.
با عنایت به اینکه پیش از ما کارکنان و مدیران بسیاری برای سربلندی 
هرچه بیشــتر فــولاد مبارکــه و به خصــوص نورد ســرد متحمــل زحمات 
زیادی شدند، بر آن شدیم که از ایشــان دعوت کنیم تا از پروژه هایی که 
خود پایه گذار آن بودند و ما راه آن ها را ادامه داده ایم، بازدید کنند و نتایج 
زحمات خود و همکاران بعد از خود را مشاهده کنند. همچنین به آنان 
گر ما قرار است به قله های پیشرفت برسیم گریزی  این پیام را بدهیم که ا
نداریم جز اینکه از تجربه و تخصص عزیزانی که پیش از ما در اینجا حضور 
داشتند استفاده کنیم و شرایطی فراهم کنیم که این مسیر رشد و توسعه 
زودتر و با شــرایط بســیار مطلوب تر طی شــود. امــروز ۲0 نفــر از مدیران و 
رؤسای پیشکسوت ناحیه نورد سرد بر ما منت گذاشتند و ما هم از حضور 

گرم و اثربخش آن ها خوشحال شدیم.

تجلیل از مدیران و رؤسای پیشین ناحیه نورد سرد
در راستای حفظ کرامت انسانی انجام شد؛

محسنپورسینا
معاونمنابعانسانیوقتوعضواسبقهیئتمدیرهشرکتفولادمبارکه

مرتضیطلایی
معاوناسبقبهرهبرداریفولادمبارکه

اصغراسماعیلی
مدیراسبقناحیهنبردسردفولادمبارکه

بهزادبهادرانی
مدیرناحیهنوردسردفولادمبارکه

حی
صال

ی 
ض

مرت
 



2۱ دسامبر  2024 ۱۹ جمادی الثانی ۱446 شنبه  ۱ دی ۱403     شماره        ۱40۷ 

14

خـبــــــــــــــــــر

صادراتورقاوکرایندرکف19ماهگذشته
به گزارش فولاد ایران، در نوامبر ۲0۲۴، شرکت های فولادی اوکراین صادرات محصولات فولادی تخت را ۵6.۴ درصد نسبت به ماه قبل و ۴9.۲ درصد نسبت به نوامبر ۲0۲3 کاهش داده به 66.۲ هزار تن رساندند. نتایج پایین ماه نوامبر منعکس کننده مشکلات ناشی از شرایط نامطلوب در بازار جهانی فولاد، به ویژه در اتحادیه اروپا، بازار 

اصلی صادرات فولادسازان اوکراینی، و همچنین چالش های داخلی برای صنعت، ازجمله مشکلات تأمین انرژی، افزایش قیمت برق و لجستیک، کمبود کارگران ماهر و غیره است. البته در ژانویه تا نوامبر ۲0۲۴، صادرات محصولات ورق از اوکراین با ۴۸.6 درصد افزایش نسبت به مدت مشابه سال قبل، به 1.۵1 میلیون تن رسید.

عدم توازن در میزان قطعی بــرق و گاز، برخی صنایع 
را دچار اختلال جدی در فرایند تولید و فعالیت های 
اقتصــادی می کنــد و ضــروری اســت کــه متولیــان 
محدودیت های گاز و بــرق را برای صنایع به صــورت عادلانه اعمال 

کنند.
سید عبدالکریم هاشمی نخل ابراهیمی نماینده مردم میناب، رودان، 
گرد در مجلــس شــورای اســلامی، در بازدید از  جاســک، ســیریک و بشــا
شرکت فولاد هرمزگان و طرح های توسعه ای در دست اجرای این شرکت 
ضمن دیدار با عطاءالله معروفخانی، مدیرعامل فولاد هرمزگان، با بیان 
مطلب فوق گفت: مطالبه ما این است که همان گونه که رئیس جمهور 
کید کرده است، اولویت با صرفه جویی و مدیریت منابع است؛ بنابراین  تأ
ضروری است تا تأمین گاز و برق صنایع مادر و اساسی به شکل صحیح و 
منظم مدیریت شود. نباید شاهد بی عدالتی در قطعی منابع بین صنایع 
فولادی کشور باشیم. عدم توازن در میزان قطعی برق و گاز، این صنایع 
را دچار اختلال جدی در فرایند تولید و فعالیت های اقتصادی می کند و 

اعتماد سرمایه گذاران را متزلزل می سازد.
صنایع فولادی باید موردحمایت قرار گیرند تا چرخه تولید، 

رونق اقتصادی، حفظ اشتغال و توسعه پایدار ادامه یابد
عضو کمیســیون برنامه وبودجه و محاسبات مجلس شــورای اسلامی 

افزود: پیشــنهاد می دهیم در صورت اجبــار به قطعی بــرق و گاز، توزیع 
منابع به گونه ای انجام شود که همه صنایع به شکل عدالت محور دچار 
محدودیت شوند. استان هرمزگان منطقه ای است که کمترین مصرف 
گاز را دارد و این میزان نیز عمدتاً مربوط به صنایع فولاد اســت. بنابراین 
محدودیــت و قطــع گاز نباید به خســارت مضاعــف برای ایــن منطقه و 
صنایع فولادی موجود به ویژه فولاد هرمزگان منجر شود. صنایع فولادی 
باید مورد حمایت قــرار گیرند تا چرخه تولیــد ادامه یابــد و موجب رونق 
که این صنایع  اقتصادی، حفظ اشتغال و توسعه پایدار در کشور شود؛ چرا
مادر تأمین کننده مواد اولیه صنایع نوردی و پایین دستی هستند و عدم 

تولید آن ها می تواند بر فعالیت کل زنجیره تأثیر منفی بگذارد.
وی خاطرنشان کرد: ضروری است که سیاست گذاران و مدیران مربوطه 
به گونه ای برنامه ریزی کنند تا در فصول سرد سال و شرایط بحرانی، فشار 
کمتری بر بخش صنعت وارد شود. این امر نیازمند مدیریت دقیق توزیع 

انرژی و همکاری میان وزارتخانه های صنعت، نیرو و نفت است.
تقدیر از اقدامات فولاد هرمزگان در حوزه مسئولیت های 

اجتماعی
هاشــمی نخل ابراهیمی با اشــاره بــه اقدامات فــولاد هرمــزگان در حوزه 
مســئولیت های اجتماعــی تصریح کــرد: از تمامــی اقدامــات مجموعه 
فولاد هرمزگان در زمینه مسئولیت های اجتماعی قدردانی می کنم. این 

کنون فعالیت های گسترده ای در زمینه های مختلف نظیر  مجموعه تا
تأمین معیشــت، حمایت از آموزش و تحصیل، توسعه زیرساخت های 
ورزشی و ارائه خدمات درمانی انجام داده است. همچنین کمک های 
شایسته ای به افراد تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی )ره( و سازمان 
بهزیستی صورت گرفته که نشــان از توجه این مجموعه به رفاه و بهبود 

شرایط زندگی افراد نیازمند دارد.
نماینــده مــردم شــرق هرمــزگان در خاتمــه اظهــار امیــدواری کــرد ایــن 
اقدامات مثبت و ارزشمند با جدیت و گستردگی بیشتری ادامه پیدا کند 
و در مرکز استان و شهرستان های هم جوار نیز شاهد توسعه خدمات و 
مسئولیت های اجتماعی این مجموعه باشیم. تداوم این روند می تواند 
به ارتقای ســطح زندگی مردم منطقه و ایجاد همبســتگی بیشتر میان 
صنایع و جامعه منجر شود. بی تردید این نوع اقدامات الگویی مناسب 
برای سایر صنایع کشور خواهد بود تا در کنار تولید و توسعه اقتصادی، 

به مسئولیت های اجتماعی خود نیز عمل کنند.
گفتنی است در جریان این بازدید عطاءالله معروفخانی مدیرعامل فولاد 
هرمزگان گزارش مبسوطی از اقدامات و دستاوردهای فولاد هرمزگان در 
ســال جاری، وضعیت روند تولید و میزان پیشــرفت طرح های توســعه  
در دســت اجرای شــرکت به نماینده مردم اســتان هرمزگان و همراهان 

ارائه کرد.

گزارش روابط عمومی شرکت فولاد توان آور آسیا،  به 
روز شنبه ۲4 آذرماه، احمد راستینه، نماینده مردم 
شهرستان های شهرکرد، سامان، بن و فرخشهر در 
مجلس شورای اسلامی، به همراه مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان 
چهارمحال و بختیاری و هیئت همراه، از شرکت فولاد توان آور آسیا بازدید کرد 
و از نزدیک در جریان دستاوردها و مشکلات این واحد صنعتی قرار گرفت.

در این نشست، با حضور مدیرعامل و اعضای هیئت مدیره و مدیران 
شرکت، چالش های فعلی فروش ورق های قلع اندود در کشور به دلیل 
واردات بی رویه این محصول، تخصیص ارز نیمایی جهت واردات ورق 
قلع اندود خارجی بدون در نظر گرفتن ظرفیت داخلی تولید، عدم 
تعرفه گذاری مناسب در حوزه واردات این نوع ورق، بررسی مشکلات 
موجود در اخذ مجوزهای قانونی و شروع عملیات اجرایی طرح تکمیل 

زنجیره فولاد توان آور آسیا و همچنین لزوم تأمین پایدار انرژی در فصول 
کثر رسیدن ظرفیت تولید شرکت به عنوان  سرد و گرم سال برای به حدا

مهم ترین چالش ها مورد بررسی و تبادل نظر قرار گرفت.
وی با اشاره به استراتژیک بودن محصولات شرکت فولاد توان آور آسیا در 
کید کرد: با توجه به ظرفیت اسمی  صنعت بسته بندی مواد غذایی تأ
خط تولید، باید عملیات نصب تجهیزات و همچنین راه اندازی خط برش 

جدید در راستای تحقق ظرفیت اسمی انجام شود تا از واردات این نوع 
ورق ها در حد امکان بی نیاز شویم.

گفتنی است با اتمام نصب و شروع بهره برداری از خط سوم برش قلع اندود 
شرکت فولاد توان آور آسیا، ظرفیت برش ورق در این شرکت به میزان 
۵0 درصد افزایش خواهد یافت و امکان پاسخ گویی هرچه بیشتر به نیاز 

مشتریان داخلی در حوزه این محصولات افزایش خواهد یافت.

جلســـه ارزیابـــی تعالی ســـازمانی شـــرکت فولادســـنگ 
مبارکـــه روز شـــنبه ۲4 آذرمـــاه، بـــا رویکـــرد تـــداوم حرکت 
در مســـیر دســـت یابی بـــه تندیـــس بلوریـــن تعالـــی 

ــور رئیـــس و  ــا حضـ ــرکت بـ ــداف بلندمـــدت شـ ــق اهـ ــازمانی و تحقـ سـ
اعضـــای هیئت مدیـــره، ارزیابـــان، مدیـــران و رؤســـای فـــولاد ســـنگ 

برگـــزار شـــد.

به گزارش روابط عمومی شرکت فولادسنگ مبارکه در آغاز این جلسه، 
کید بر اهمیت  امیرحسین کریمدادی، مدیرعامل شرکت فولادسنگ، با تأ
شکرگزاری و قدرشناسی اظهار داشت: بر خود لازم می دانم از بنیان گذاران 
مدیریت صنعتی کشور که از دهه 1330 و در دوران بحران صنعتی، با 
بنیان گذاری اصول مدیریتی مدرن، مسیر تحول صنعت کشور را هموار 

کردند، صمیمانه قدردانی کنم.
کنون، شرکت فولادسنگ در مسیر تعالی  وی ادامه داد: از سال 13۹0 تا
سازمانی حرکت کرده و امروز مفتخر است که موفق به کسب سطح 
چهارستاره تعالی سازمانی شده است. این موفقیت بزرگ که مرهون همت 
و تلاش همه کارکنان، مدیران و اعضای هیئت مدیره است، بلوغ سازمانی 
شرکت را نشان می دهد و عزم ما را برای حرکت به سمت دریافت تندیس 

بلورین تعالی استوارتر می کند.
کریمدادی با اشاره به برنامه ها و دستاوردهای شرکت در این مسیر افزود: 
کسب سطح چهارستاره تعالی، علاوه بر افتخارآفرینی، نقطه شروعی برای 
حرکت به سوی تحول و پیشرفت است. دستاوردهای ما در حوزه های 
بهره وری، توسعه تکنولوژی، تعهد به محیط زیست، و سرمایه های انسانی، 
نه تنها موجب ارتقای جایگاه شرکت در صنعت شده، بلکه تعهد ما را به 

بهبود مستمر و پایداری نشان می دهد.
وی با بیان اینکه کارکنان و مدیران شرکت در شرایط سخت محدودیت ها 
و وجود چالش های فراوان، با تاب آوری مثال زدنی، موفق به تأمین پایدار 

مواد معدنی برای فولاد مبارکه شده اند، افزود: ازاین رو از تمامی همکاران 
تولید، پشتیبانی و ستادی، به ویژه واحد تضمین کیفیت که نقش کلیدی 

در تحقق این اهداف داشتند، صمیمانه سپاسگزارم.
در ادامه جلسه، علیرضا رضایی، رئیس هیئت مدیره شرکت فولادسنگ، 
ضمن قدردانی از تلاش های صورت گرفته به اهمیت مدل تعالی سازمانی 
اشاره کرد و اظهار داشت: مدل تعالی سازمانی یکی از دستاوردهای 
ارزشمند دانش بشری برای بهبود و پیشرفت سازمان هاست. این مدل، 
گر به درستی و با انگیزه جمعی اجرا شود، می تواند تحولات بزرگی در  ا
سازمان ایجاد کند. شرکت فولادسنگ در سال گذشته، علی رغم فراز و 
نشیب های متعدد، موفقیت های چشمگیری را تجربه کرد؛ اما جایگاه 
کنونی ما تنها بخشی از مسیر است و انتظار می رود با تداوم تلاش ها و 

برنامه ریزی دقیق، به جایگاهی والاتر دست یابیم.
وی خاطرنشان کرد: شرکت فولاد مبارکه برای تأمین پایدار آهک، دولومیت 
و کنسانتره، نگاه ویژه ای به فولادسنگ دارد. دریافت تندیس بلورین 
تعالی، نمادی از تلاش های مستمر کارکنان و مدیران این شرکت خواهد 
بود و امیدواریم با استفاده از بازخوردهای ارائه شده در این ارزیابی، بهبود 

و اصلاحات لازم را با دقت بیشتری پیش ببریم.
گفتنی است در این جلسه ارزیابان و مدیر منابع انسانی و تضمین کیفیت 
فولادسنگ نکات و پیشنهادهایی برای ادامه حرکت در این مسیر 

مطرح کردند.

راه اندازی خط برش جدید شرکت توان آور آسیا برای بی نیازی از واردات

یابی تعالی سازمانی در فولادسنگ مبارکه برگزاری جلسه ارز

کید کرد: نماینده مردم شهرکرد، سامان، بن و فرخشهر  در بازدید از شرکت فولاد توان آور آسیا تأ
مدیرعامل شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری در 
آیین چهاردهمین سالروز بهره برداری شرکت در جمع 
خانواده های کارکنان شرکت گفت: حرکت منسجم و هدفمند 
در مسیری ماندگار برای خلق آینده بهتر و تداوم روند رشد و 
 در سایه همدلی و همراهی خانواده های همکاران 

ً
تعالی، صرفا

و در پناه کانون گرم خانواده ها میسر می گردد.
به گزارش روابط عمومی شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری، 
گرامیداشت چهاردهمین سالروز بهره برداری شرکت  آیین 
ورق خودرو چهارمحال و بختیاری با حضور خانواده های 
همکاران، اعضای هیئت مدیره و مدیران عامل پیشین شرکت 
روز چهارشنبه بیست ویکم آذرماه در محل فرهنگسرای شهرکرد 

برگزار شد.
شرکت  مدیرعامل  شجاعی،  حمید  آیین،  این  ابتدای  در 
ورق خودرو چهارمحال و بختیاری، ضمن ارائه گزارشی از مهم ترین 
دستاوردهای شرکت در یک سال گذشته، بر نقش ارزنده حمایتی 
کانون خانواده ها در پیشرفت شرکت اشاره کرد و افزود: رشد و تعالی 
شرکت در سایه همدلی و پشتیبانی خانواده ها میسر می شود و 
که آرامش برگرفته از کانون گرم خانواده ها در  فزونی می یابد؛ چرا

تقویت روحیه کاری همکاران تأثیر بسزایی دارد.
وی خاطرنشان کرد: حرکت مستمر شرکت در مسیر ماندگار رشد 
و توسعه در راستای خلق آینده بهتر نیازمند و مستلزم همراهی 

خانواده های همکاران است.
وی اظهار امیدواری کرد شرکت ورق خودرو بتواند همواره به عنوان 
شرکتی پیشرو و سرآمد و نگین شرکت های زیرمجموعه فولاد 
مبارکه برای تحقق آرمان های بلند خود در مسیر رشد و ترقی 

حرکت کند.

خبر  کوتاه

همراهی و همدلی خانواده های 
کارکنان در تداوم روند رشد و تعالی 

سازمان بسیار مهم است

مدیرعامل شرکت ورق خودرو در آیین چهاردهمین سالروز 
بهره برداری شرکت در جمع خانواده های کارکنان:

جلســه مشــترک مدیرعامــل و تیــم مدیریتــی شــرکت 
ورق خودرو چهارمحال و بختیاری با مدیران عامل و نمایندگان 

شرکت های پیمانکار روز سه شنبه ۲۷ آذرماه برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری، 
حمید شــجاعی، مدیرعامل این شــرکت، ضمن ابراز خرســندی 
از تشکیل جلســات مشــترک با شــرکت های پیمانکار وابسته به 
شــرکت افزود: شــرکت های پیمانکار همــواره شــرکای راهبردی و 
مهم کسب وکار شــرکت ورق خودرو هســتند و بررسی مشکلات و 
نقاط ضعف و قوت، به بهبود فرایند انجام وظایف منجر می شود.

وی خاطرنشــان کــرد: ما همــواره بــر ایــن باوریم که شــرکت های 
پیمانکار از اهمیت زیادی برخوردارنــد و در واقع همه ما اعضای 
یک تیم واحد را تشــکیل می دهیم و همگی برای رشد و بالندگی 
مجموعه ورق خودرو چهارمحال و بختیاری باید به سهم خود با 

بیشترین بهره وری تلاش کنیم.
وی ضمــن قدردانــی از تلاش های شــرکت های پیمانــکار، نقش 
کلیدی آن ها را بسیار پراهمیت عنوان کرد و هدف از برگزاری این 
جلسات را ایجاد هماهنگی بیشتر جهت اتخاذ تصمیمات مؤثرتر، 
تعییــن اهــداف و ارتقــای روابــط کاری، خصوصاً ارتقــای فرهنگ 
ایمنی، بررسی راهکارهای حل مشــکلات احتمالی و جلوگیری از 

وقوع حوادث تلخ در زمینه نیروی انسانی دانست.
کید بر اینکــه به طور حتم در جلســات آینده به مســائل  وی بــا تأ
ایمنی بیشــتر خواهیــم پرداخت، از تمامــی مدیران و مســئولان 
شرکت های پیمانکار خواست مسائل ایمنی و حفاظتی را سرلوحه 
امور قرار دهند و در راستای رفع نقاط ضعف موجود و تقویت نقاط 

قابل بهبود بکوشند.
 در ادامــه ایــن جلســه برخــی از مدیــران عامــل و نماینــدگان 
شــرکت های پیمانکار به طرح دیدگاه هــای خود درباره مســائل 

مختلف پرداختند.

شرکت های پیمانکار
 شرکای استراتژیک کسب وکار 

ورق خودرو هستند

مدیرعامل شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری در دیدار با 
مدیران عامل شرکت های پیمانکار:

محدودیت و قطع گاز نباید به خسارت مضاعف برای این منطقه و به ویژه فولاد هرمزگان منجر شود
نماینده مردم شرق هرمزگان در بازدید از شرکت فولاد هرمزگان:
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اماراتآغازمیشود بافولادسبزدر ساختوساز
به گزارش ایراسین به نقل از استیل اوربیس، مودون شرکتی ساخت و سازی فعال در امارات متحده عربی است، این شرکت اعلام کرده که فولاد موردنیاز خود را از اِمیرِیتزاستیل به عنوان بزرگ ترین فولادساز امارات و از انواع فولادهای سبز تأمین خواهد کرد. این اقدام مودون در راستای استراتژی کربن صفر امارات در سال 

۲0۵0 میلادی صورت می گیرد. در پی این همکاری مودون نخستین مجموعه ساخت و سازی اماراتی است که از فولاد کم کربن در پروژه های ساخت و سازی استفاده می کند و در همکاری با اِمیرِیتزاستیل کربن زدایی از صنعت ساخت وساز در امارات را ارتقا می دهد.

در بخش معدن و صنایع معدنی، حفظ تولید پایدار 
یکی از مؤلفه های حیاتی در رقابت پذیری، سودآوری 
کارایی و بهره وری خطوط و فرایندهای  و حفظ 
تولید برشمرده می شود که پیش نیاز تحقق آن، برنامه ریزی دقیق، 
سازمان یافته و همه جانبه در عرصه های مختلف ازجمله تأمین 
نهاده های تولید، به روزرسانی مستمر فناوری ها و تعمیر و نگهداری 
کارامد تجهیزات و حفظ و توسعه کارامدی فرایندها در همه سطوح 
سازمانی است. بااین حال، تحقق این مهم در چند سال گذشته، 
تحت تأثیر ریسک ها و عدم قطعیت های مهمی قرار گرفته است که 
عمده آن ها ریشه در چالش های زیرساختی کشور، به خصوص در 

حوزه تأمین برق و گاز دارد.
در این میان، شرکت صنایع معدنی فولاد سنگان خراسان به عنوان 
یکی از فعالان برجسته در حلقه های نخست زنجیره ارزش فولاد و 
تأمین کننده استراتژیک مواد اولیه این صنعت همواره تلاش داشته است 
که با برنامه ریزی، مدیریت و اجرای برنامه های توسعه ای و زیرساختی، 
کثر  ریسک های ناشی از این عدم قطعیت ها را به حداقل برساند و با حدا

توان و ظرفیت، به تولید و ارزش آفرینی در اقتصاد کشور بپردازد.
اقدامات هدفمند فولاد سنگان در مسیر تولید پایدار

 شرکت صنایع معدنی فولاد سنگان خراسان که رسالت ارزشمند تأمین 
مواد اولیه صنایع آهن و فولاد کشور را به دوش می کشد، در شرایط پرریسک 
محیط کسب وکار فعلی صنایع معدنی و فلزی، با وجود محدودیت های 
انرژی موفق شده روند رشد تولید را حفظ کند و در کارنامه خود رشد 1۵ 

درصدی تولید گندله را در شش ماهه نخست سال جاری به ثبت برساند.
 این شرکت در شش ماهه نخست سال 1۴03 موفق به تولید ۲ میلیون و ۷60 
هزار تن گندله شد و در ماه های تیر و مرداد که زمان اوج محدودیت های 
انرژی واحدهای فولادی است، توانست به ترتیب رشد 30 و ۲0 درصدی 
تولید را نسبت به مدت مشابه سال قبل محقق کند. این نکته را باید در 
نظر داشت که شرکت فولاد سنگان ظرفیت عملی تولید ۲ میلیون و ۵00 
هزار تن گندله را در شش ماه و ۵ میلیون تن را در یک سال دارد و عبور آمار 
تولید از این عدد، برنامه ریزی هدفمند این شرکت را برای حفظ تولید 
پایدار نشان می دهد. این شرکت در تولید کنسانتره نیز در تلاش برای 

تحقق ظرفیت عملی است.
 تأمین کلوخه سنگ آهن یکی از مهم ترین دغدغه های شرکت صنایع 
معدنی فولاد سنگان خراسان است. همچنین شرکت صنایع معدنی 
فولاد سنگان خراسان طی برنامه ریزی بلندمدتی با خرید تجهیزات و 
ک و شاول در نظر دارد به حوزه  ماشین آلات مناسب ازجمله دامپترا
معدنکاری ورود کند تا بتواند با توسعه معدن کاری چالش تأمین مواد 
اولیه موردنیاز خود را به حداقل برساند و روند تولید مستمر را در زنجیره 

ارزش حفظ کند.
 راهبرد و استراتژی اساسی دیگر شرکت صنایع معدنی فولاد سنگان 
خراسان در حوزه تولید پایدار تکیه بر توانمندی های داخلی در حوزه 
تأمین قطعات و تجهیزات موردنیاز است. بومی سازی قطعات در این 
شرکت در سال های گذشته موجب حدود 1۷ میلیون یورو صرفه جویی 
ارزی شده است که حدود ۲.۲ میلیون یورو از آن تنها متعلق به سال 

گذشته است. عددی که پیش بینی می شود در سال 1۴03 از مرز ۲.۲ 
میلیون یورو نیز فراتر برود. این شرکت تنها در سال گذشته موفق به ثبت 
دستاورد 1۷۴۵ نسخه مهندسی معکوس و بومی سازی 1۲0 قطعه و ۵ 
تجهیز شد و با توجه به روند فعلی، انتظار می رود این رکوردها در پایان سال 

جاری باز هم ارتقا یابند.
 برنامه تأمین آب و انرژی

 این شرکت در زمان محدودیت مصرف انرژی صنایع فولادی در سال 
گذشته به مدت ۷۷ روز با توقف تولید مواجه بود که با توجه به استراتژی ها 
و تدابیر راهبردی، اقدامات تعمیر و نگهداری سالانه به زمان اعمال 
محدودیت ها موکول شد. این استراتژی، علاوه بر استفاده بهینه از زمان 
توقفات موجب ارتقای سطح آماده به کاری تجهیزات و ماشین آلات 
خطوط تولید می شود. علاوه بر این، شرکت فولاد سنگان با هدف حفظ و 
مدیریت تولید پایدار در سال جاری، اقدام به خرید برق از نیروگاه سمنان 
کرده و به منظور تأمین پایدار گاز نیز با تأمین کنندگان گاز استان خراسان 

رضوی مشارکت ویژه و هدفمندی دارد.
 از طرفی شرکت صنایع معدنی فولاد سنگان به دلیل جانمایی در کریدور 
بادی شرق کشور، از فرصت مناسبی برای بهره مندی و استفاده از منابع 
ک برخوردار است و در این راستا پروژه  تجدیدپذیر برای تولید برق پا
مهم احداث نیروگاه برق بادی با ظرفیت ۲00 مگاوات با سرمایه گذاری ۲00 
میلیون یورو را در دست اقدام دارد. این پروژه مهم را می توان اقدام مهمی 

در راستای مدیریت پایداری تولید به شمار آورد.
 این شرکت برای کاهش ریسک تأمین پایدار آب کارخانه ها، پروژه های 

احداث خطوط جمع آوری فاضلاب و تصفیه پساب شهری تایباد و 
خطوط انتقال آب از تصفیه خانه و احداث خط لوله انتقال آب از دشت 
کرات نیز در دستور کار دارد. این پروژه نیز به وضوح نشان می دهد 
شرکت فولاد سنگان نه تنها به مقوله تولید پایدار توجه ویژه ای دارد، بلکه 
اهداف و برنامه های خود را در جهت تحولات جهانی در حوزه مسائل 

زیست محیطی و اهداف توسعه پایدار برنامه ریزی می کند.
 یک مسیر متفاوت

 در شرایطی که تحریم های اقتصادی عامل محدودکننده ای برای خرید 
ج از کشور است، شرکت صنایع معدنی فولاد سنگان  قطعات از خار
خراسان با برنامه ریزی و سرمایه گذاری مناسب، فرصت ارزشمندی را 
برای بومی سازی قطعات استراتژیک فراهم کرده است؛ به عنوان مثال، 
بومی سازی دستگاه لاینرهندلر هفت محوره توسط متخصصان شرکت 
فولاد سنگان و همکاری شرکت دانش بنیان داخلی از تازه ترین اقدامات 
در این حوزه بوده که صرفه جویی ۲.۵ میلیون یورویی را برای این شرکت 

به ارمغان آورد.
کافی شبکه حمل ونقل کشور یکی   با عنایت به اینکه ظرفیت و توسعه نا
از این چالش ها به شمار می آید، اما شرکت فولاد سنگان اقدامات لازم 
برای راه اندازی واحد بارگیری کامیون را با ظرفیت بارگیری 3 میلیون و ۵00 
هزار تن محصول در سال جاری به انجام رسانده است. ایجاد این واحد 
بارگیری در کنار خرید ۵00 دستگاه کشنده و تریلی به منظور ارتقای ناوگان 
حمل ونقل زمینی محصولات چالش تأمین مواد اولیه را برای این شرکت 

به حداقل می رساند.

هم زمـان بـا دهمیـن سـالروز تأسـیس شـرکت فـولاد 
سفیددشت، روز شنبه ۲4 آذرماه، مدیرکل سازمان صنعت، 
معدن و تجارت اسـتان بـه همراه مدیـران عامل شـرکت های 
ورق خودرو چهارمحال و بختیاری، توان آور آسـیا و فـولاد تاراز 
در راسـتای سیاسـت های اقتصـاد مقاومتـی، حمایـت از 
واحدهـای تولیدی، رفـع موانع تولیـد و کمک به تحقق شـعار 
سال 1403، از شرکت فولاد سفیددشت چهارمحال و بختیاری 

بازدید کرد.
به گزارش روابط عمومی شــرکت فولاد سفیددشــت، در ابتدای 
این بازدید، محمود محمدی فشــارکی مدیرعامل شرکت فولاد 
سفیددشت، ضمن قدردانی از حضور میهمانان، طی گزارشی، 
فعالیت هــا و دســتاوردهای شــرکت در زمینه تولیــد، پروژه های 

توسعه ای و مسئولیت های اجتماعی را تشریح کرد.
وی تمامی موفقیت ها و دستاوردهای شرکت را حاصل تلاش و 
پشتکار کارکنان امانی و پیمانی شرکت و حمایت های همه جانبه 
ســهام داران برشــمرد و ابراز امیدواری کرد با عنایت الهی، تلاش 
مجموعه و همچنین حمایت ســازمان های ذی ربط، همچون 
گذشته بتوانیم در راستای تحقق اهداف خود در منطقه اقدامات 

خوب و اثرگذاری انجام دهیم.
در ادامه بازدید مدیرکل سازمان صمت استان و هیئت همراه از 
واحدهای آهن سازی، فولادسازی و ریخته گری، ایمان سلیمانی 
مدیر بهره بــرداری شــرکت گزارشــی از اقدامات شــرکت در زمینه 
استفاده از پســاب شهرســتان بروجن و تصفیه و بازچرخانی آن 
در خطوط تولید و برنامه ریزی های انجام شده برای دست یابی 
کثر ظرفیت تولیــد ممکن در واحد آهن ســازی علی رغم  به حدا
محدودیت هــای مصــرف بــرق در تابســتان و گاز در زمســتان و 
شروع فرایند تولید در واحد فولادســازی و ریخته گری با تکمیل 
فعالیت های باقی مانده زمان ساخت و همچنین فعالیت های 
شــرکت در حوزه بومی ســازی و اســتفاده بهینــه از منابــع انرژی 

ارائه کرد.
موانع پیشرفت پروژه های توسعه ای شرکت ها باید 

به سرعت از سر راه برداشته شود
رحمتی، مدیرکل ســازمان صنعــت، معدن و تجارت اســتان نیز 
ضمن ابراز خرسندی از فعالیت های صورت گرفته و موفقیت های 
حاصل شــده، بــر لــزوم حمایــت همه جانبــه ســازمان صنعت، 
کید کرد و گفت:  معدن و تجارت استان از شرکت های تولیدی تأ
اشــتغال زایی در این شــرکت به صورت مستقیم و غیرمستقیم، 
بسیار قابل توجه و مهم است؛ ازاین رو موانع پیشرفت پروژه های 
توســعه ای شــرکت ها باید به سرعت از ســر راه برداشته شــود. در 
همین راستا مهم ترین مسائل، مشکلات و همچنین دغدغه ها و 
چالش ها مطرح شد و برای رفع برخی موانع راهکارها و دستورات 

لازم صادر گردید.

تولید 8 ماهه فولاد میانی کشــور، به ارزش بیــش از 4۵0 
میلیــون دلار، به علــت محدودیت هــای برقی کاهــش یافته 

است.
 ، نیــوز تجــارت  از  نقــل  بــه  و  فــولاد  خبرنــگار  گــزارش  بــه 
محدودیت هــای برقــی کــه بیــش از ۴ مــاه تــا اواســط مهرمــاه 
هــم ادامــه داشــت، تولیــد 8 ماهــه فــولاد میانــی کشــور را حــدود 
یک میلیون تن بــه ارزش بیــش از ۴۵0 میلیــون دلار کاهــش داده 
اســت. ۹0 درصــد ایــن کاهــش در تولیــد شــمش فــولادی رخ داده 
اســت کــه نشــان از تأثیــر بیشــتر بی برقــی بــر واحدهــای کوچــک و 

متوســط بخــش خصوصــی دارد.
افزایش 11.۲ درصدی تولید آهن اســفنجی در آمار 8 ماهه شاید 
بتواند تعادل بازار فولاد در زمان محدودیت های گازی را هرچند 

برای زمانی کوتاه حفظ کند.
کاهش ۲.8 درصدی تولید گندله ســنگ آهن هم زمان با رشد ۹ 
درصدی صادرات آن موجب نگرانی تولیدکنندگان آهن اسفنجی 

از بابت تأمین مواد اولیه موردنیاز است.
افــت 6.۷ درصــدی تولیــد مقاطــع طویــل نشــان از تعمیــق 
رکــود در بازارهــای مصرفــی فــولاد و مــازاد تولیــد دارد آن هــم در 
ــزام  شــرایطی کــه انگیــزه صــادرات ایــن محصــولات بــه دلیــل ال
خ نیمایــی بــرای نــوردکاران  بــه بازگشــت ارز صادراتــی بــا نــر

کاهش یافتــه اســت.

خبر کوتاه

اشتغال زایی مستقیم و 
غیرمستقیم فولاد سفیددشت 

بسیار مهم است

زیان فولادسازان از قطع برق به 
4۵0 میلیون دلار رسید

گیر شرکت فولاد سنگان برای تولید پایدار برنامه ریزی جامع و فرا

مدیر کل سازمان صمت استان
 در بازدید از شرکت فولاد سفیددشت:

ممیزی نهایی استاندارد مدیریت سنجش رضایت 
ممیزی  تیم  توسط   ISO  10004:2018 مشتری 
مؤسسه SGS سوئیس در تاریخ 1403/09/۲۲ در 
شرکت فولاد سفیددشت برگزار شد و این شرکت توانست گواهینامه 

این استاندارد را کسب کند.
به گزارش روابط عمومی شرکت فولاد سفیددشت، محمود محمدی 
فشارکی، مدیرعامل شرکت، ضمن قدردانی از تلاش تیم ممیزی، در 
خصوص کسب این موفقیت گفت: یکی از افتخارات و ارزش های فولاد 
سفیددشت، توجه ویژه به مشتریان است؛ ازاین رو برقراری ارتباط مؤثر 

و هدفمند با مشتریان یکی از مهم ترین رویکردهای این شرکت است.
جمشید علی بابایی، مدیر تکنولوژی و توسعه شرکت فولاد سفیددشت 
نیز ضمن تشکر از تیم ممیزی تصریح کرد: نظرات مشتریان در بهبود 
کیفیت محصول و خدمات نقش ویژه ای دارد؛ بنابراین ضرورت دارد در 
راستای از بین بردن یا کاهش شکاف وضعیت موجود و وضعیت مطلوب 
از مشتریان نظرخواهی شود و پس از تحلیل نتایج به دست آمده از نظرات 

آن ها، برنامه ریزی جامع از سوی رهبران انجام پذیرد.
سـید مجتبی غیـوری، مدیـر خریـد و سرپرسـت فـروش و بازاریابـی فولاد 
سفیددشـت نیـز ضمـن قدردانـی از تلاش هـای تیـم واحـد بازاریابـی و 

فـروش و واحـد تعالـی سـازمان گفـت: ISO 10004 بـرای هـر سـازمانی کـه 
مایـل اسـت از انتظـارات مشـتری فراتـر رود یـک نیـاز اساسـی اسـت. بـر 
ایـن اسـاس، هـدف شـرکت فـولاد سفیددشـت و خصوصـاً واحـد فروش 
صرف نظـر از نـوع، انـدازه یـا محصـول تولیدشـده، افزایـش رضایـت 
مشـتری های بالفعـل و بالقـوه از طریـق درک نیازهـا و انتظـارات، تعریـف 
و اجـرای فرایندهایـی بـرای نظـارت و اندازه گیـری رضایـت و حـذف علـل 
شکایات مشتریان اسـت تا بتواند شایستگی های بیشـتری در راستای 
حفظ مشتری، شهرت برند، بهبود مستمر و افزایش فروش و سودآوری 

را بـرای ایـن شـرکت بـه ارمغـان آورد.
در همین راستا، غلامرضا معصومی رئیس تعالی سازمانی و مهندسی 
صنایع شرکت نیز ضمن تشکر از حمایت ها و همکاری مدیرعامل و 
تلاش های همه کارکنان خاطرنشان کرد: شرکت فولاد سفیددشت با 
دریافت گواهینامه های استاندارد، تعهد خود به کیفیت در تمام ابعاد 

سازمان را نشان می دهد.
وی افزود: سنجش میزان رضایت مشتریان براساس شاخص های 
مختلف، استقرار درست سیستم مدیریت سنجش رضایت مشتری 
براساس استاندارد ISO 10004 و کسب گواهینامه آن یکی از ارزشمندترین 

افتخارات برای شرکت فولادسفیددشت محسوب می شود.

ارزیابان سازمان تعالی سازمانی، طی سه روز برنامه 
فشرده، فرایندهای مختلف شرکت ورق خودرو را 
ارزیابی کردند تا با اجرای این فرایند،این شرکت گام 
بلندی برای دریافت تندیس بلورین بیست ودومین دوره جایزه ملی 

تعالی سازمانی برداشته باشد.
به گزارش روابط عمومی شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری، برنامه 
ارزیابی در سطح تندیس بلورین شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری 
برای حضور در بیست و دومین جشنواره ملی تعالی سازمانی با حضور 

گروه پنج نفره ارزیابان به سرپرستی علی اصغر رجبی انجام شد.
علی اصغر رجبی، سرپرست گروه ارزیابان مرکز تعالی سازمانی، در پایان 
این ارزیابی گفت: شرکت ورق خودرو در زمینه اجرای پروژه های توسعه، 
فعالیت های خدمات پشتیبانی، ارتباط مؤثر و پاسخ گویی به مشتریان و 
تأمین کنندگان اقدامات بسیار خوبی انجام داده و مدیریت هزینه ها و 

کنترل مؤثر بر اقتصاد شرکت را در دست اقدام دارد.
وی با بیان اینکه شرکت ورق خودرو درحوزه منابع انسانی با به کارگیری 
نیروهای پرتلاش و رعایت دقیق استانداردهای آموزشی در مسیری 
امیدبخش و متعالی قرار گرفته، به هدف گذاری صورت گرفته در حوزه 
اجرای پروژه های فنی و مهندسی اشاره کرد و اظهار داشت: هدف گذاری 

شاخص ها در سازمان متناسب و هدفمند در حال انجام است.
رجبی در خصوص نقاط قوت موجود در شرکت ورق خودرو اظهار 

داشت: اقدامات مؤثری در حوزه منابع انسانی، ازجمله رویکرد عملی 
مهندسی ارزش در پروژه ها، تمرکز جدی بر نوآوری و فناوری، استقرار 
نظام مدیریت دانش، کیفیت عملیات حسابرسی و گزارش های مالی، 
بخش بندی مناسب تأمین کنندگان، اقدامات بهینه در تأمین مواد 
اولیه و پشتیبانی، تأمین به موقع قطعات اضطراری، نیازسنجی های 
، توسعه متوازن  بهینه آموزشی متناسب با استراتژی هولدینگ مادر
و اقدامات اساسی در حوزه هوشمندی تجاری سازمان )BI( و 
توسعه مسئولیت های اجتماعی در شرکت ورق خودرو صورت 

پذیرفته است.
سرپرست گروه ارزیابان مرکز تعالی سازمانی، فضای مودت و همدلی 

موجود در بین کارکنان این شرکت را قابل تقدیر دانست.
انجام ارزیابی بخش مهمی از فرایند نهادینه شدن اصل 

زیربنایی و اساسی تعالی سازمانی است
حمید شجاعی مدیرعامل شرکت ورق خودرو نیز در آیین اختتامیه این 
برنامه ارزیابی گفت: انجام ارزیابی بخش مهمی از فرایند نهادینه شدن 

اصل زیربنایی و اساسی تعالی سازمانی است.
وی برداشت های مثبت و رضایت بخش ارزیابان از عملکرد شرکت 
به ویژه در حوزه های ارائه خدمات و پاسخ گویی به مشتریان، توسعه 
درآمدها، اقتصاد سازمانی و تنظیم صحیح گزارش های مالی و... را 

ارزشمند دانست.

حمیــد شــجاعی بــا قدردانــی از گــروه ارزیابــان ایــن شــرکت گفــت: 
ــان متخصــص و  بســیار خرســندیم کــه فراینــد ارزیابــی توســط ارزیاب
ــه انجــام  ــا مدیریتــی هنرمندان ــا دیدگاه هــای متفــاوت و ب ــه ب باتجرب

شــده اســت.
 وی ضمـــن تشـــکر از تـــلاش کارکنـــان ایـــن شـــرکت به عنـــوان منابـــع 
و محـــور اصلـــی فعالیت هـــای ســـازمان افـــزود: حضـــور کارکنانـــی 
خـــلاق و پویـــا در پیشـــبرد و توســـعه فعالیـــت یـــک مجموعـــه بســـیار 

ـــت. ـــر اس مؤث

هم افزایی و همدلی عاملی مهم در تحقق اهداف تعالی 
سازمانی

بهمن مهراد مدیر تکنولوژی شرکت ورق خودرو نیز ضمن قدردانی 
از زحمات مدیران واحدهای مختلف و تیم ارزیابی، از حمایت های 
مدیرعامل شرکت و زحمات تمامی کارکنان زحمتکش این شرکت بر 

کید کرد. نقش هم افزایی و همدلی در تحقق اهداف تعالی سازمانی تأ
وی ابراز امیدواری کرد این شرکت با همت کارکنان سخت کوش خود و با 
درایت تیم مدیریتی در مسیر تعالی، به موفقیت های روزافزون دست یابد.

یافت کرد شرکت فولاد سفیددشت چهارمحال و بختیاری گواهینامه استاندارد ISO 10004:2018 را در

یابی تعالی سازمانی سطح تندیس بلورین  ارز
شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری انجام شد

در راستای مدیریت سنجش رضایت مشتری حاصل شد؛
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خبــــــــــــــــر           بـــــــــــــــازار

در این مقاله به بررسی وضعیت و پیش بینی های صنعت 
فولاد در سال ۲0۲4 پرداخته می شود و همچنین توجه ویژه ای 
و  مصرف،  و  تولید  کلیدی  مناطق  اصلی،  روندهای  به 
چالش های پیش روی این صنعت در سال های آینده خواهد 

شد.
، صنعت فولاد  به گزارش خبرنگار فولاد و به نقل از تجارت نیوز
در قرن ۲1 با چالش ها و تحولات بسیاری روبه رو شده است. از 
تغییرات سریع تقاضا و تولید گرفته تا دغدغه های زیست محیطی 
و سیاست های اقتصادی که هر یک به طور مستقیم بر این 
صنعت تأثیرگذار بوده اند. در این مقاله، به بررسی وضعیت و 
پیش بینی های صنعت فولاد در سال ۲0۲۴ پرداخته می شود و 
همچنین توجه ویژه ای به روندهای اصلی، مناطق کلیدی تولید 
و مصرف، و چالش های پیش روی این صنعت در سال های 

آینده خواهد شد.
تولید جهانی فولاد در قرن ۲1

در ابتدا، لازم است نگاهی اجمالی به وضعیت تولید فولاد در 
جهان انداخته شود. چین همچنان بزرگ ترین تولیدکننده فولاد 
در جهان است و در سال ۲0۲3 حدود یک میلیارد تن فولاد خام 
تولید کرده است که نزدیک به ۵0 درصد از تولید جهانی را به خود 
اختصاص می دهد. هند در رتبه دوم قرار دارد و با رشد چشمگیر 
تولید خود، به 1۴0 میلیون تن فولاد رسید. این کشور درحال توسعه 
ظرفیت های تولید فولاد خود است تا بتواند پاسخگوی تقاضای 

داخلی و صادراتی رو به افزایش باشد.
یکی از نکات قابل توجه در تولید فولاد جهانی، تمرکز بر کاهش 
هزینه ها و افزایش بهره وری است. به ویژه در کشورهای صنعتی 
مانند ایالات متحده، ژاپن و اتحادیه اروپا، تولیدکنندگان فولاد 
به دنبال بهبود فرآیندهای تولید با استفاده از فناوری های نوین 
هستند. این پیشرفت ها می توانند به کاهش هزینه های تولید 

و درنهایت به بهبود رقابت پذیری در بازار جهانی کمک کنند.
روند مصرف فولاد در جهان

افزایش تقاضا در بازارهای مختلف جهان، به ویژه در مناطق 
آسیایی و کشورهای درحال توسعه، یکی از عوامل مهم در رشد 
صنعت فولاد به شمار می رود. در سال ۲0۲۴، پیش بینی می شود 
که مصرف فولاد در برخی از مناطق جهان افزایش یابد. به طور 
خاص، کشورهای آسیای جنوبی مانند هند و برخی از کشورهای 
آسه آن، پیش بینی شده است که مصرف فولاد بیشتری را نسبت 
به سال های گذشته تجربه کنند. هند به عنوان یکی از بزرگ ترین 
مصرف کنندگان فولاد در حال افزایش ظرفیت تولید خود است 
و به طور عمده بر زیرساخت ها، پروژه های ساختمانی و صنعتی 

تمرکز کرده است.
در منطقه خاورمیانه و شمال آفریقا )MENA(، مصرف فولاد نیز 
به طور متوسط 3.۵ درصد افزایش خواهد داشت. در این منطقه، 
کشورهایی مانند عربستان سعودی، امارات و ترکیه، به ویژه در 
بخش های ساخت وساز و انرژی، تقاضای بالایی برای فولاد دارند. 
، در اروپا، به خصوص در آلمان و ایتالیا، پیش بینی  همین طور
می شود که با کاهش تورم و هزینه های انرژی، تقاضا برای فولاد در 
بخش های خودروسازی، تولید صنعتی و ساخت وساز بهبود یابد.

چالش های پیش روی صنعت فولاد
در کنار این رشد تقاضا، صنعت فولاد با چالش های زیادی نیز 
روبه رو است. یکی از مهم ترین چالش ها، هزینه های بالای 
انرژی و تأثیر آن بر تولید فولاد است. به ویژه در کشورهایی که به 
انرژی های فسیلی وابسته هستند، افزایش هزینه انرژی می تواند 
منجر به افزایش هزینه های تولید و درنتیجه کاهش رقابت پذیری 

تولیدکنندگان فولاد شود.
همچنین، بحران های اقتصادی جهانی و تورم بالا در کشورهای 
پیشرفته، ممکن است تأثیرات منفی بر تقاضا و تولید فولاد در 
این کشورها داشته باشد. کاهش قدرت خرید و هزینه های بالای 
تولید می تواند موجب کاهش مصرف فولاد شود و درنتیجه 
تولیدکنندگان در این کشورها مجبور به کاهش ظرفیت های 

تولید خود شوند.
توجه به پایداری و نوآوری

یکی از دیگر روندهای مهم در صنعت فولاد، تمرکز بر تولید پایدار 
و کاهش اثرات زیست محیطی است. با افزایش نگرانی ها در 
مورد تغییرات اقلیمی و فشارهای دولتی برای کاهش گازهای 
گلخانه ای، بسیاری از تولیدکنندگان فولاد به سمت استفاده از 
فناوری های کم کربن و فرآیندهای بازیافت مواد فولادی حرکت 
کرده اند. این امر نه تنها به کاهش آلاینده ها کمک می کند، بلکه 
به دنبال ایجاد محصولاتی با کیفیت بالاتر و هزینه های تولید 

کمتر است.
تولید فولاد سبز و استفاده از هیدروژن به عنوان یک جایگزین برای 
کوره های بلند و فرایندهای تولید سنتی، یکی از پیشرفت های 
مهم این صنعت به شمار می رود. تولید فولاد با کمترین آلودگی 
و مصرف انرژی یکی از اهداف بلندمدت صنعت فولاد در قرن ۲1 

است که می تواند تأثیری مثبت بر محیط زیست داشته باشد.
چشم انداز آینده صنعت فولاد

با توجه به روندهای موجود، پیش بینی می شود که صنعت فولاد 
در سال ۲0۲۴ با رشد پایدار در برخی مناطق روبه رو باشد. چین 
و هند به عنوان تولیدکنندگان اصلی فولاد در جهان همچنان 
نقشی حیاتی در تعیین روند بازار خواهند داشت. درحالی که 
بازارهای پیشرفته نظیر اروپا و آمریکای شمالی به واسطه کاهش 
هزینه های انرژی و بهبود شرایط اقتصادی، رشد مثبتی را 
تجربه خواهند کرد، بازارهای درحال توسعه مانند آفریقا و برخی 
از کشورهای آسیایی نیز به تقاضای بیشتری برای فولاد نیاز 

خواهند داشت.

گزارش

نگاهی به صنعت فولاد در قرن ۲1 و 
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یک و آینده پژوهی رصدخانه استراتژ

در دنیای امروز که آلودگی و کمبود منابع، از مهم ترین 
چالش های جهانی به شمار می روند، تولید صنعتی 
پایدار از اهمیت حیاتی برخوردار است. صنعت فولاد 
در این زمینه نقش بسزایی دارد و تولید پایدار آن می تواند به طور 
قابل توجهی به کاهش ردپای زیست محیطی این صنعت کمک کند.
آلایندگی صنعت فولاد، عمدتاً متوجه تولید فولاد از سنگ آهن )منبع 
اولیه( است. این در حالی است که در فرایند تولید فولاد از قراضه فولاد 
)منبع ثانویه(، غالباً از الکتریسیته استفاده شده و بنابراین یک ماده 
چرخشی بسیار کم انتشار تولید می شود. به گزارش مجمع جهانی 
اقتصاد، تقاضای جهانی فولاد خام از 1.۹ میلیارد تن در سال ۲0۲1 به 
سالانه بیش از ۲.6 میلیارد تن تا سال ۲0۵0 تحت الگوهای مصرف 
گرچه تا سال ۲0۵0 سهم قراضه فولاد در کل  فعلی افزایش می یابد. ا
تولید به میزان قابل توجهی افزایش خواهد یافت، اما این سهم تنها 
حدود ۴۴ درصد از تولید جهانی فولاد را به خود اختصاص خواهد داد. 
با وجود اینکه تولید فولاد بر پایه قراضه، در کربن زدایی این صنعت تا 
افق ۲0۵0، نقش مهمی دارد؛ اما باید بر روی کربن زدایی تولید فولاد 
کان منبع اصلی تأمین فولاد در  مبتنی بر سنگ آهن تمرکز کرد، زیرا کما
سراسر جهان خواهد بود. قراضه همیشه ارزشمندِ فولاد، جایگزینی 
مقرون به صرفه و سازگار با محیط زیست برای فرایند پرهزینه و پرانتشار 
استخراج سنگ آهن و ساخت فولاد است، اما چالش اصلی این است 

که جهان، گرسنه فولاد و فولاد گرسنه قراضه است. 
در واقع مقدار قراضه فولادی موجود برای بازیافت کم است و برای 
دور شدن از استفاده از سنگ آهن و دست یابی به یک اقتصاد کاملاً 
چرخشی، به عرضه کافی قراضه نیاز داریم که از دنیایی با ساختمان ها، 

زیرساخت ها، تجهیزات، وسایل نقلیه و... برای پاسخ گویی به نیازهای 
یک جهان توسعه یافته به دست می آید.  شکل 1 دو منبع فلزی برای 

تولید فولاد را نشان می دهد.
 کمبود قراضه فولاد در آینده به علت روندهایی است که در چند 
دهه گذشته شتاب گرفته اند. تغییر از روش های سنتی فولادسازی، 
کسیژن پایه )BOF(، به فولادسازی با کوره  مانند کوره بلند و کوره ا
قوس الکتریکی )EAF( ازجمله روندهای قابل توجهی است که در 
این زمینه تأثیرگذار بوده است. در دهه آتی، کارخانه های فعلی و آینده 
کوره قوس الکتریکی سهم فزاینده ای در تأمین تقاضای جهانی فولاد، 
به ویژه برای تولید اقلام بزرگ و بادوام مانند خودروها، لوازم خانگی 
کارخانه های  البته  داشت.  خواهند  جدید  ساخت وسازهای  و 
کوچک مقیاس )Mini-Mill( کوره قوس الکتریکی از دهه 1۹80 وجود 
داشتند، اما به دلیل اینکه می توانند فولاد پیشرفته با استحکام بالا 
و سازگار با محیط زیست تولید کنند، محبوبیت زیادی پیدا کرده اند. 
همچنین، EAF علاوه بر سازگاری با محیط زیست، انعطاف پذیری در 
برنامه ریزی و امکان ایجاد تغییرات در حجم و ظرفیت تولید را فراهم 
می کند. بنابراین پیش بینی می شود که عملیات EAF که در حال حاضر 
حدود ۲۹ درصد از تولید فولاد را به خود اختصاص می دهد، تا سال 
۲030 و با افتتاح کارخانه های بیشتر در اروپا و چین به بیش از ۴1 درصد 
افزایش یابد و این امر، تقاضا برای قراضه را به شدت افزایش خواهد داد. 
در کوتاه مدت، مقدار قراضه موجود برای بازیافت بستگی به مقدار 
فلز قابل بازیافت از اقلام قدیمی و بزرگ مانند بدنه خودرو، تجهیزات 
صنعتی، لوازم خانگی و... دارد. پیش بینی می شود در میان مدت اوضاع 
وخیم تر شود. پس از رکود اقتصادی در اواخر دهه ۲000 و همه گیری 
کووید 1۹، محصولات بزرگ کمتری تولید و فروخته شد که به دنبال آن، 
عرضه قراضه برای بازیافت کاهش یافت. به علاوه، سال ها طول می کشد 
تا محصولات جدید به پایان عمر خود برسند؛ بنابراین اقلامی که امروزه 
یا در آینده نزدیک تولید می شوند، جهت استفاده در فرایند فولادسازی 
با استفاده از کوره قوس الکتریکی برای 1۵ تا ۵0 سال مفید نخواهند بود.
علاوه بر این، قراضه اولیه )Prime Scrap( که نوع تمیزتری از قراضه 

فولادی است و مستقیماً از کارخانه ها بازیافت می شود نیز تحت تأثیر 
نوسانات اقتصادی است. باید گفت این قراضه برای ساخت فولاد با 
کسیدکربن بازیافت  کیفیت بالا بسیار ارزشمند است و با انتشار کمتر دی ا
می شود. اما زمانی که کارخانه ها کمتر تولید می کنند، طبعاً قراضه 
کمتری تولید می شود. بنابراین تا سال ۲030، به دلیل عدم تعادل بین 
عرضه و تقاضا، ممکن است با نزدیک به 30 میلیون تن کمبود قراضه 
اولیه مواجه شویم. این تقاضای فزاینده به دلیل نیاز به قراضه اولیه 
برای ساخت ورق های فولادی با کیفیت بالاست. جالب است بدانید 
در کشورهای درحال توسعه مانند هند و چین، لجستیک جمع آوری 
بازیافت گسترش نیافته ، زنجیره های تأمین چرخشی در مراحل ابتدایی 
است و تجهیزات جداسازی بسیار گران قیمت است. هزینه های بالای 
حمل ونقل نیز انتقال قراضه به کارخانه های فولاد را دشوار می کند. به 
همین علت این عملیات عملاً برای این گونه کشورها سودآور نیست و 

این امر هم به نوبه خود به کسری در عرضه قراضه می انجامد.
در همین راستا تلاش های فولادسازان جهان برای رسیدگی به شکاف 
فزاینده عرضه و تقاضای قراضه فولاد در دهه های آینده بسیار مهم 
خواهد بود. بسیاری از فولادسازان و پردازشگرهای قراضه بر روی اجرای 
چندین استراتژی مانند بهبود کیفیت قراضه از طریق طبقه بندی و 
آزمایش داخلی و بهینه سازی فرایندهای ذوب با فناوری های پیشرفته 
کثر رساندن کارایی تمرکز کرده اند.  مانند هوش مصنوعی برای به حدا
امید است شرکت های پیشتاز از طریق سرمایه گذاری در فناوری های 
فولاد سبز، بازیافت قراضه و ممارست در راستای کربن زدایی، صنعت 
را به سمت اقتصاد چرخشی و پایدار سوق دهند و توأمان با تأمین 
تقاضای روبه رشد جهانی برای فولاد، به مزیت رقابتی در آینده کم کربن 

دست یابند.
    منابع:

https://www.bcg.com/publications/2024/shortfalls-in-
scrap-will-challenge-steel-industry
https://www.weforum.org/agenda/2023/01/da-
vos23-steel-scrap-decarbonization/

   تهیه و گردآوری: فرنوش فرزین 

   دفتر استراتژی واهداف

بورس

حجــم عرضه )تن(

5,000

5,000

مقــدار تقاضا )تن(

4,000

4,000

حجــم معامله)تن(

3,۹50

3,۹50

کیلوگرم( یــال /  قیمــت پایانی )ر

45۱,062
یــخ تحویل تار

۱ 4 03 ه  ما ســفند ا

آمــار معاملات محصولات شــرکت فــولاد مبارکه در بورس کالای ایران

نماد

G

محصول

ورق گالوانیزه

تاریخ معامله

۱403/0۹/26

واحد فروش داخلیجمع کل

 
شکل 1- دو منبع فلزی برای تولید فولاد )سنگ آهن و قراضه فولاد(

منابع ثانویه: قراضه فولاد، حجم قراضه ای که به خاطر عادت های بازیافتی جامعه ایجاد می شود )محدود( 
منابع اولیه: سنگ آهن، حجم سنگ آهنی که می تواند بر اساس تقاضای جامعه برای فولاد افزایش یابد )قابل گسترش(

بحران کمبود 
قراضه: چالش 
صنعت فولاد 

در مسیر تولید 
پایدار

گهی آ

موضوع

تأمین 511 تن نیکل از طریق مناقصه عمومی

عملیات برش طولی، ساخت کرکره و رینگی فلزی کلاف های گالوانیزه تحویلی فولاد مبارکه به پیمانکار به صورت قرارداد باز

تهیه، نصب و راه اندازی پروژه توسعه و بهسازی ترمینال ایاب و ذهاب پرسنل مجتمع فولاد سبا

تأمین آنالایزر آنلاین هیدروژن )HydroVas( جهت ماشین های ریخته گری و RH-TOP واحد فولادسازی و ریخته گری  شرکت فولاد مبارکه به همراه نظارت بر نصب و راه اندازی پروژه

ساخت و تعمیر تجهیزات متفرقه فلزی خطوط تولید شرکت فولاد مبارکه

 ESET PROTECT Enterprise) Advanced multilayered protection for computers,smartphones and virtual machines + Includes ESET Server Security + Full Disk خرید آنتی ویروس

Encryption + Advanced Threat Defense)Sandbox for client( + Extended Detection & Response)XDR(( شرکت فولاد مبارکه

خرید، طراحی، نصب، تست و راه اندازی پروژه تعویض موتور و درایوهای DC خط قلع اندود ناحیه نورد سرد شرکت فولاد مبارکه

ک ر ا مــد ل  ســا ر ا مهلــت 

۱ 4 03 /۱ 0 /۱ ۷

۱ 4 03 /۱ 0 /۱ 0

۱ 4 03 /۱ 0 /۱ 5

۱ 4 03 /۱ 0 /2 2

۱ 4 03 /۱ 0 /0۹

۱ 4 03 /۱ 0 /0 8

۱ 4 03 /۱ 0 /2 6

گهی فراخوان شــرکت فــولاد مبارکه اصفهان  آ

گهی آ ع  ــو ن

مناقصه عمومی

ه ر شــما

48 5۹ 6454

            486 ۱ 0 ۱ 82

48 5۷845 ۱

48 5۷ ۱ 86 ۱

4860 835 5

486 ۱ 2 ۷ 63

48 5۹ 6 642 و   48 5۹ 6 643

یف د ر

۱

2

3

4

5

6

۷

جهت دریافت اسناد و کسب اطلاعات بیشتر در خصوص فراخوان های عمومی، ارزیابی کیفی، مناقصات و مزایدات به وب سایت شرکت به نشانی www.msc.ir، منوی خرید و تأمین کنندگان، مناقصات مراجعه و طبق 
راهنمای موجود، نسبت به انتخاب مناقصه مورد نظر از طریق سیستم ارتباط با تأمین کنندگان )SRM( اقدام نمایید. اطلاعات سایر فراخوان ها از طریق سایت شرکت، قسمت اطلاعیه ها و کانال فراخوان های شرکت 

در شبکه های اجتماعی به نشانی Ads_msc@ در دسترس است.
روابط عمومی شرکت فولاد مبارکه اصفهان: 031۵۲۷33690- 031۵۲۷31896 - 0901004۲6۲۷

 روابط عمومی شرکت فولادمبارکه اصفهان



2۱ دسامبر 2024 ۱۹ جمادی الثانی ۱446 شنبه  ۱  دی ۱403     شماره        ۱40۷ 

17

بر اساس مطالعه مجمع جهانی اقتصاد )WEF(، هند در آستانه تبدیل شدن 
به سومین بازار مصرف کننده بزرگ جهان تا سال ۲030، پس از ایالات متحده و 
چین است. در سرتاسر جهان، تقاضا برای فولاد به طور مستقیم متناسب با نرخ 

شهرنشینی افزایش می یابد و انتظار می رود هند از این نظر تفاوتی نداشته باشد. 
کی از آن است که تقاضای فولاد در پرجمعیت ترین کشور جهان در دهه های آینده  پیش بینی ها حا
به افزایش خود ادامه خواهد داد. برای پاسخ گویی به تقاضای رو به رشد، انتظار می رود تولید فولاد 
در هند تا سال ۲030 تقریباً دو برابر و تا سال ۲0۵0 تقریباً چهار برابر شود. بااین حال، فولادسازی در هند 
کسیدکربن این کشور را شامل  به شدت کربن منتشر می کند و تقریباً 10 تا 1۲ درصد از کل انتشار دی ا
می شود. ازآنجا که هند در تلاش برای افزایش تولید خود است، با چالش ملی هدف انتشار خالص 
صفر تا سال ۲0۷0 نیز مواجه است. البته طبق برنامه های قبلی کشور هند متعهد شده تا سال ۲030 به 
میزان ۴۵ درصد از انتشارات خود را نسبت به سال ۲00۵ کاهش دهد. در نتیجه، مسئولیت گذار به 
فناوری های سبزتر بر عهده تولیدکنندگان بزرگ این کشور است. در اوایل سال ۲0۲3، گروه فولادی 
JSW Steel، یکی از تولیدکنندگان پیشرو فولاد در هند، به برنامه Responsible Steel، استاندارد 
 JSW جهانی چندجانبه و ابتکار صدور گواهینامه برای تأمین و تولید فولاد مسئولانه پیوست. گروه
که متعهد به پایدارتر کردن تولید فولاد است، مسئولیت بهبود فرایندهای تولید از نظر پایداری و 
تبدیل شدن به یک شرکت پیشرو در هدایت کربن زدایی، هم در داخل هند و هم در سطح جهانی 

را بر عهده گرفته است.
 این شـرکت از طریق همکاری با Responsible Steel تمامی امکانات خود را بر اسـاس استانداردها 
آغاز کـرده اسـت. ازآنجا کـه هنوز هیـچ تعریـف پذیرفته شـده جهانـی از فولاد سـبز وجـود نـدارد، این 
گـروه در حـال حاضـر قصـد دارد تـا جـای ممکـن ردپـای کربـن خـود را کاهـش دهـد. دولـت هنـد در 
حال کار بر ارائه یک تعریـف واحد از فولاد سـبز اسـت و JSW Steel به دنبـال روش هایی برای تولید 
فولاد کم آلاینده اسـت که می توان آن را فولاد سبز نامید. در هند، میزان انتشار گازهای گلخانه ای 
در صنعت فولاد نسـبتاً بیش از میانگیـن جهانی اسـت، زیـرا روش های غالـب در این کشـور بر پایه 

فولادسـازی اولیـه )از سـنگ معـدن( اسـتوار اسـت. کیفیـت پاییـن سـنگ آهن مسـتلزم اسـتفاده 
کننده مانند زغال سـنگ یا کک اسـت که منجر به انتشـار بیشـتر می شود.  بیش ازحد از مواد احیا
برنامـه بلندمـدت ایـن گـروه به صـورت پیشـروی بـا اهـداف تعریف شـده در مقـررات محدودکننده 
 JSW .دولت هند در این زمینه )که آن هم در تطابق با اهداف بین المللی است( تعریف  شده است
کنون حدود 1.۴ میلیارد دلار برای کربن زدایی و رسـیدن به هدف ۲030 متعهد شده است،  Steel تا
گر بازار و فشـار نظارتی وجود نداشـته باشـد، ادامه ایـن روند منطقی نخواهد بـود. برنامه های  اما ا

این شـرکت در زمینه پایدارسـازی بیشـتر فرایندهای تولید خود به شـرح زیر اسـت:
 استفاده از انرژی های تجدیدپذیر - یک کارخانه فولاد یکپارچه مقادیر زیادی گازهای خروجی 
با دما و فشار بالا منتشر می کند که می تواند برای تولید برق استفاده شود. برای حذف تدریجی 
زغال سنگ حرارتی با نصب TRT )Top Recovery Turbine( روی کوره بلند و سیستم های CDQ در 
کوره کک سازی، می توان گازهای زائد و گرمای اتلافی را جذب کرد. حدود 3۵ درصد از نیازهای انرژی 

حاضر با این روش برآورده می شود، درحالی که مابقی از شبکه های ملی/محلی که معمولاً برای تولید 
برق به زغال سنگ متکی هستند، تأمین می شود. تخمین زده می شود که گروه با توجه به اهداف 
رشد خود، حدود 10 گیگاوات انرژی تجدیدپذیر را برای برآورده کردن نیازهای خود نصب خواهد کرد.

کسیژن و  کننده برای جداسازی ا کاهش مصرف زغال سنگ کک سازی، پرمصرف ترین ماده احیا
کسیدکربن را در فضا منتشر می کند. راه مطمئن برای کاهش وابستگی  آهن، مقادیر زیادی دی ا
به زغال سنگ کک شو، افزایش محتوای آهن در سنگ آهن است. این گروه قصد دارد به شدت در 
فرایند بهره وری سرمایه گذاری کند تا کیفیت سنگ آهن را غنی کند و در نتیجه استفاده از زغال سنگ 

کک سازی را کاهش دهد.
کننده هنوز آغاز نشده است، اما، در این  مسیر هیدروژن: استفاده از هیدروژن سبز به عنوان یک احیا
بین، به جای آن از کربن بیوژنیک استفاده می شود. این گروه قصد دارد یک کارخانه هیدروژن سبز 

راه اندازی کند و در آینده به محض کاهش هزینه تولید، مقیاس آن را افزایش بدهد.
افزایش استفاده از قراضه: در هند، در دسترس بودن قراضه یک نگرانی عمده است. هند یک 
اقتصاد روبه رشد است و به طور متوسط، فولاد تقریباً ۴0 سال طول می کشد تا از بین برود. مصرف 
فولاد در هند هنوز بسیار کم است. فعلاً از 10 تا 1۲ درصد قراضه ای استفاده می شود که بیشتر در خود 
کارخانه تولید می شود. این گروه در حال کار بر روی اضافه کردن 10 درصد دیگر به ترکیب خود است.
جمع آوری، ذخیره سازی و استفاده از کربن: این گروه در حال حاضر یک سیستم CCU با ظرفیت 
TPD 100 را در یکی از واحدهای احیا مستقیم های خود راه اندازی کرده است. این گروه از نزدیک 

نتایج را زیر نظر دارد و برنامه ریزی کرده تا زمانی که مقرون به صرفه شد، ظرفیت آن را افزایش دهد.
کربن چرخشی: در آهن سازی، کربن به شکل زغال سنگ کک شو به کوره بلند تزریق می شود تا 
کسیژن را از سنگ آهن جدا کند. سپس آهن خام به دست آمده برای تولید فولاد تصفیه می شود.  ا
کسید کربن یا مونوکسید کربن که از دودکش ها خارج می شود می تواند جذب  شود و به عنوان  دی ا
گاز سنتز استفاده گردد. بنابراین، می تواند نیازی به افزودن زغال سنگ تازه نباشد، بلکه چندین بار 

از این گاز برای فرایند احیا استفاده شود.

 علم و فناوری    

امنیت سایبری

چینیهااولینتوربینبادیدوقلویجهانراراهاندازی
کردند

قایقخورشیدیEcopeaceمیتواند
روزانه۲.۵میلیونلیترآبراتصفیهکند

که با نام Ocean X با توانی بیش از  اولین توربین بادی دوقلوی جهان 
شرقی  جنوب  در  گوانگ دونگ  سواحل  کیلومتری  در 70  مگاوات   16
چین فعال شد، سالانه برق بیش از 30 هزار خانه را تأمین می کند. شرکت 
MingYang Smart Energy پیش ازاین به دلیل توسعه اولین توربین 
نیرو  مگاوات  کثر 20  حدا ارائه  به  می تواند  که  جهان  ضدطوفان  بادی 
کرد می خواهد  است، مشهور شده بود. این شرکت سال 2020 نیز اعلام 
توربین دوسری بسازد و از نمونه اولیه آن پرده برداری کرد.

استارتاپ کره ای Ecopeace به تازگی از قایقی خورشیدی رونمایی کرده که 
ک سازی دریاچه ها، مبارزه  به هوش مصنوعی مجهز است و می تواند برای پا
با آلودگی آب و افزایش کیفیت آب شیرین کاربرد داشته باشد. این استارتاپ 
برای  که  است  فعال  خودران  و  پیشرفته  ربات های  ساخت  زمینه  در 
ک سازی دریاچه ها طراحی شده اند. این استارتاپ همچنین مجموعه ای  پا
مدیریت  برای  را  کلان داده  و  مصنوعی  هوش  رباتیک،  راه حل های  از 
هوشمند کیفیت آب دریاچه ها، مخازن و منابع تأمین آب ارائه می کند.

نقض شرکت Sabre و افشای 
اطلاعات ده ها هزار نفر

محکومیت کارمند بیمه پس از 
دسترسی غیرقانونی به داده های 

شخصی مشتریان

Sabre یک شـــرکت مسافرتی مســـتقر در ایالات متحده 
ــای  ــی داده هـ ــده اصلـ ــد و تأمین کننـ ــزار کارمنـ ــش از 6 هـ ــا بیـ بـ
مســـافران هوایـــی و رزرو بلیـــت اســـت. خدمـــات ایـــن شـــرکت 
ـــس  ـــزار آژان ـــا ه ـــی و ده ه ـــرکت هواپیمای ـــش از 400 ش ـــط بی توس
مســـافرتی در بیش از ۲00 کشـــور بـــه کار گرفته می شـــود. حمله 
باج افـــزاری بـــه Sabre منجـــر بـــه افشـــای اطلاعـــات شـــخصی 

حساس تعدادی از کارمندان آن در وب تاریک شده است.
بیش از یک ســال پــس از حمله اولیــه، Sabre شــروع بــه تماس 
با افــرادی کرد کــه اطلاعات آن هــا تحت تأثیــر قرار گرفته اســت. 
درحالی که نامه های اعلان نقض شرکت به صراحت مشخصات 
مهاجــم را نشــان نمی دهــد، جــدول زمانی ارائه شــده بــا حمله 
Dunghill Leak علیــه Sabre مطابقــت دارد. بــا توجــه بــه نامــه 
اخطار نقض Sabre در 6 سپتامبر ۲0۲3، این شرکت متوجه شد 
که برخــی از داده های کارکنانش توســط یک طــرف غیرمجاز به 
خطر افتاده است. در همان روز، رسانه ها گزارش دادند که گروه 
باج افزار Dunghill Leak 1.3 ترابایت داده این شرکت را به سرقت 

برده است.
تحقیقات بعدی نشان داد که بخش زیادی از داده های حساس 
خصوصــی کارکنان شــامل نــام، شــماره های تأمیــن اجتماعی، 
تاریخ تولد، اطلاعات مربوط به اســتخدام، شماره حساب های 
مالی، گذرنامه، گواهینامه رانندگی و شماره شناسایی ملی است. 
این حمله ســایبری جزئیات نزدیک به 30 هزار نفــر را فاش کرد. 
مهاجمان می توانند از جزئیات فاش شده برای اهداف مخربی 
چون سرقت هویت و کلاه برداری استفاده کنند. شرکت اعلام کرد 

که ۲۴ ماه خدمات تکمیلی حفاظت از هویت ارائه خواهد کرد.
 Sabre ،پس از علنی شــدن گزارش های اولیه در مورد این حمله
گفت که هیچ اطلاعات مشــتری افشا نشده اســت. بااین حال، 
این شــرکت در ســال ۲01۷ نیــز نقض شــد و مهاجمــان موفق به 
دسترسی به اطلاعات کارت پرداخت برای رزرو هتل ازجمله نام 

دارنده کارت شدند.
cybernews :منبع

به گفته رگلاتوری حریم خصوصی بریتانیا، فرد 44ساله 
اهـل بولتـون بـه نـام رضـوان منجـرا پـس از سوءاسـتفاده از 
موقعیت خود در شرکت خدمات بیمه MISL برای دسترسی 
غیرقانونی به اطلاعات شخصی مشتریان، به حبس تعلیقی 
محکوم شده است.MISL طی یک تحقیق داخلی دریافت 
، بـه اطلاعـات  کـه منجـرا در 160 مـورد علی رغـم عـدم نیـاز
 MISL ، دسترسـی داشـته اسـت. طـی تحقیقـات بیشـتر
دریافت کـه منجـرا آخر هفته هـا زمانـی که انتظـار نمی رفـت او 
کار کند به 3۲ هزار  خط مشی شرکت دسترسی داشته است. 
تحقیقات بعدی دفتر کمیساریای اطلاعات یا ICO، ازجمله 
بازرسـی از خانـه مظنـون، نشـان داد کـه منجـرا جزئیـات 
اطلاعات شخصی را از طریق یک دسـتگاه تلفن همراه برای 

شخص ثالث ارسال کرده است.
کتبــر ۲0۲۴، منجــرا بــه یکــی از تخلفــات  در جلســه دادگاه در 30 ا
مربوط به دسترســی غیرقانونی بــه داده های شــخصی موجود 
در رایانه ها اقرار کرد. او در 11 نوامبر به شــش ماه حبس، دو سال 
تعلیق و 1۵0 ساعت کار بدون مزد محکوم شد. اندی کوری، مدیر 
موقت اجرای و تحقیقات ICO، استدلال کرد که منجرا از اعتماد 

کارفرمایش به او سوءاستفاده کرده است.
ایــن نخســتین بــاری نیســت کــه امســال ICO درگیــر این گونــه 
کتبر، فاش شد که دو کارمند  اقدامات قانونی می شــود. در ماه ا
ســابق خدمــات مشــتریان در شــرکت خدمــات اتومبیلرانــی 
بریتانیایی RAC به دلیل فروش غیرقانونی اطلاعات شخصی، 
محکومیت هــای زندان تعلیقــی دریافت کردنــد. آن ها به بیش 
از ۲۹۵00 سطر اطلاعات شــخصی مربوط به قربانیان تصادفات 
جاده ای دسترسی پیدا کرده و از آن ها کپی گرفتند. همچنین در 
نوامبر ۲0۲3 یک منشی سابق NHS پس از دسترسی غیرقانونی به 

سوابق پزشکی بیش از 1۵0 نفر، توسط ICO جریمه شد.
در ماه آوریل فاش شــد که تعداد افراد ثبت شــده در پایگاه داده 
تهدید داخلی )ITD( سالانه 1۴ درصد در سال ۲0۲3 افزایش یافته 
است. گفته می شــود ترکیبی از بحران هزینه زندگی و شیوه های 
کاری انعطاف پذیر منجر به افزایش تهدیدات داخلی شده است.
cyberdaily :منبع

برای درک مفهوم آن یک گاوصندوق شیشه ای را در نظر بگیرید که همه چیز در آن به طور   
شفاف و واضح قابل دیدن است. از طرفی، هیچ کس نمی تواند به محتویات داخل گاوصندوق 
کنش های مالی با قابلیت  کچین برای ذخیره ترا دسترسی پیدا کند و پولی بردارد. فناوری بلا

رمزگذاری پیچیده است که همه فعالیت ها به طور شفاف در آن قرار می گیرد.
کچین )Blockchain( را می توان مثل یک دفترکل عمومی و غیرقابل تغییر در نظر گرفت که میان  بلا
تمام رایانه های شبکه توزیع شده است. این دفتر کل، نقشی اساسی در پیدایش و حفظ ارزهای 

دیجیتال، برنامه های غیرمتمرکز )DeFi( و توکن های غیرقابل تعویض )NFT( دارد.
کچین، به هیچ وجه قابل تغییر یا حذف نیستند. این موضوع،  کنش ها و اطلاعات ثبت شده در بلا ترا
اعتماد و امنیت را در معاملات و تبادلات آنلاین به طور چشمگیری افزایش می دهد. حذف واسطه ها 
کچین، قدرت و اختیار را به طور مستقیم به دست کاربران می دهد و ضمن شفاف سازی  در بلا

کنش ها را هم به حداقل می رساند. فرایندها، کارمزد ترا
ک چین مثل یک دفترچه حساب بانکیِ بزرگ و توزیع شده که همه می توانند آن را ببینند و  بلا
کنش ها  هیچ کس نمی تواند آن را دست کاری کند. این دفترچه در واقع ثبتِ دائمی و به هم پیوسته ترا
ک گذاشته می شود. امنیت و صحت  و اطلاعات است که توسط تمام اعضای شبکه تأیید و به اشترا
کچین در واحدهایی  این اطلاعات هم با رمزنگاری و نبود واسطه تضمین می شود. اطلاعات در بلا
ک ها با استفاده از  ک ذخیره می شود که غیرقابل جعل و دست کاری هستند. این بلا به نام بلا
ک ها را تشکیل می دهند. به این زنجیره ها،  رمزنگاری خاص به یکدیگر متصل شده و زنجیره ای از بلا
زنجیره بلوکی یا Blockchain می گویند. هرکسی می تواند اطلاعات موجود در این دفترچه دیجیتال را 
ک چین ارز دیجیتال بیت کوین یک دفترچه ثبت  ببیند، اما نمی تواند آن را تغییر دهد.برای مثال، بلا

کنش های مالی بدون تغییر است که برای همیشه اطلاعات بیت کوین را در خود ذخیره می کند. ترا
فناوری بلاکچین چگونه کار می کند؟

ک در  کچین را بگوییم، می توان گفت برای اضافه شدن هر بلا گر به طور ساده بخواهیم نحوه کار بلا ا
کنش؛ 3. اتصال و نوشتن  کنش؛ ۲. بررسی و تأیید ترا کچین، چهار مرحله انجام می شود: 1. ثبت ترا بلا

ک چین. ک جدید به شبکه بلا ک جدید؛ ۴. اضافه شدن بلا کنش در بلا ترا
کاربرد بلاکچین چیست؟

کچین چیست و چگونه کار می کند، نوبت به بررسی کاربرد آن رسیده است.  کنون که فهمیدیم بلا ا
کنش های بیت کوین  کنش و اطلاعات استفاده می شود. در ابتدا فقط ترا کچین به برای ذخیره ترا بلا
کچین اجرا می شود که  در آن ثبت می شد اما امروز بیش از 3۲ هزار ارز دیجیتال دیگر هم روی بلا

کچین خود داشته باشید. هرکدام را می توانید در کیف پول بلا
کچین یک کیف پول آنلاین است که می توانید ارزهای دیجیتال مختلفی را در آن ذخیره   کیف پول بلا
کچین فقط محدود به ارزهای دیجیتال نیست. سؤال اینجاست  یا معامله کنید. البته کاربرد بلا

ک چین چیست؟ پاسخ آن را در ادامه خواهید خواند. اصلی ترین کاربرد بلا
کچین در صنعت مواد غذایی 1. کاربرد بلا

کچین آزمایش های مهمی برای تست سمی نبودن  شرکت های بزرگی مثل فایزر و زیمنس روی بلا
کچین برندها می توانند مسیر مواد  کی انجام می دهند. با استفاده از بلا مواد غذایی، دارویی و خورا
غذایی را از مکان تولید تا رسیدن به دست مصرف کننده ردیابی کنند. به این ترتیب، امکان کنترل 

مسمومیت های غذایی فراهم می شود.
کچین در بانکداری و امور مالی ۲. کاربرد بلا

کچین سود نمی کند. با  گر بگوییم هیچ صنعتی به اندازه صنعت بانکداری از ادغام بلا اغراق نیست ا
کنش ها زیر چند ثانیه پردازش می شوند. به عبارتی،  کچین در بانک ها، ترا استفاده از تکنولوژی بلا

کنش بانکی تا پایان قطعی سیستم بانک نمی مانید. دیگر لَنگ انجام یک ترا
کچین در صنعت بهداشت 3. کاربرد بلا

کچین  تا به حال شنیدید که یک پرونده پزشکی گم یا با پرونده بیمار دیگری جابه جا شده است؟ بلا
این قابلیت را دارد که خیال بیمار را از صحت و امنیت اطلاعات پرونده پزشکی شان راحت کند. این 

کچین ذخیره می شود و فقط افراد خاصی به آن دسترسی دارند. پرونده ها با رمز خصوصی در بلا
ک کچین در املا 4. کاربرد بلا

گر پاسختان مثبت است پس  تابه حال برای ثبت یک سند به دفتر اسناد رسمی مراجعه کردید؟ ا
گاه هستید. در حال حاضر،  اسناد مالکیت به صورت فیزیکی در  احتمالاً از فرسایشی بودن روال آن آ
گر اشتباه یا  اختیار فرد قرار می گیرد و اطلاعات آن به طور دستی در دفاتر مخصوصی ثبت می شود. ا
خطای انسانی این وسط به وجود بیاید، روند فرسایشی اصطلاح آن موهایتان را سفید می کند. با 
کچین، دیگر خیالتان از صحت و امنیت سندتان راحت است. ک روی بلا ذخیره و تأیید مالکیت املا

کچین در قراردادهای هوشمند ۵. کاربرد بلا
کچین  قراردادهای هوشمند یک کد کامپیوتری بوده که آن را برای اجرای یک توافق نامه در بلا
کچین می توانید  می توانید تنظیم کنید. برای مثال، با استفاده از قرارداد هوشمند الگوریتم های بلا
یک آپارتمان اجاره کنید. این قرارداد را می توانید طوری تنظیم کنید که به طور خودکار کد پرداخت 
اجاره را برای مشتری ارسال کند. در صورت پرداخت نکردن اجاره نیز می توانید کد قرارداد را تغییر 

کچین برای اجرای قرارداد هوشمند است. کچین کاردانو نوعی بلا دهید. بلا

بلاکچین )Blockchain( چیست و چگونه کار می کند؟
یم بورس بیاموز

   تهیه کننده: واحد تحقیق و توسعه

  

برنامه های توسعه پایدار در گروه فولادی JSW Steel هند

   تهیه کننده: امور سهام و مجامع

   تهیه کننده: واحد تحقیق و توسعه
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راهکارهای ساده برای تقویت 
سیستم ایمنی بدن در فصل سرما

 اجتمـــــا             عـــــــی

با نهایت تأسف در هفته گذشته، تعدادی از همکاران 
گرامی داغدار عزیزان خود شدند، ازجمله احمد رضا 
باقرفراش و ناصر ذبیحی شاغل در مجتمع فولاد و 
نورد سبا و اصغر قربانی شاغل در مدیریت شهری در 
، علی قاسمی شاغل در حفاظت  غم درگذشت مادر
فیزیکی و  ابراهیم دهقانی شاغل در تعمیرات مرکزی در 
غم درگذشت پدر  و  محمد جاوری شاغل در نورد سرد در 

غم درگذشت برادر به سوگ نشستند.
همچنین همکار بازنشسته شادروان حسین سلطانی 

دار فانی را وداع گفتند و به دیار حق شتافتند.
این غم جانکاه و ضایعه جبران ناپذیر را به محضر 
خانواده های این عزیزان تسلیت عرض می کنیم و برای 
آنان علو درجات را از درگاه حق تعالی مسئلت می نماییم.

ابراز همدردی

خانواده 

در فصل سرما، تقویت سیستم ایمنی بدن اهمیت ویژه ای   
پیدا می کند تا بتوانید از بیماری ها و عفونت هــا دور بمانید. در 
ادامه، راهکارهایی ســاده برای تقویت سیســتم ایمنی بدن در 

این فصل آورده شده است:
تغذیه متعادل و ســالم: تغذیه مناســب شــامل مصــرف میوه ها، 
غ،  ســبزیجات، غــلات کامــل، پروتئین هــای کم چــرب )ماننــد مر
ماهــی و حبوبــات( و چربی هــای ســالم )ماننــد آووکادو و روغــن 
زیتون( است. این مواد غذایی سرشار از ویتامین ها، مواد معدنی و 
کسیدان ها هستند و به تقویت سیستم ایمنی کمک می کنند. آنتی ا
نوشیدن آب کافی: آب به حفظ هیدراتاسیون بدن کمک می کند و 
نقش مهمی در عملکرد صحیح سیستم ایمنی دارد. هیدراتاسیون 
مناسب به بدن کمک می کند تا سموم را دفع کند و به بهبود جریان 

خون و عملکرد سلول های ایمنی کمک می کند.
فعالیت بدنــی منظــم: ورزش منظم بــه تقویت سیســتم ایمنی، 
افزایش انرژی و بهبود خواب کمک می کنــد. فعالیت بدنی باعث 

افزایش گردش خون و بهبود عملکرد سیستم ایمنی می شود.
خواب کافی: خواب  خوب و با کیفیت به بدن اجازه می دهد تا خود 
را ترمیم کند و سیســتم ایمنی را تقویت کند. در طول خواب، بدن 
هورمون هایی مانند ملاتونین تولید می کند که به تنظیم سیستم 

ایمنی کمک می کند.
مدیریت اســترس: اســترس مزمن می تواند باعث افزایش سطح 
هورمــون کورتیــزول شــود کــه بــه تضعیــف سیســتم ایمنــی منجر 
می شــود. تکنیک های مدیریت استرســفس عمیق می توانند به 
کاهش استرس کمک کنند. روزانه چند دقیقه را به تمرینات تنفسی 
یا مدیتیشن اختصاص دهید. همچنین می توانید از فعالیت های 

خلاقانه مانند نقاشی یا نوشتن نیز استفاده کنید.
، می توانیــد از  مصــرف مکمل هــای ویتامینــی: در صــورت نیــاز
مکمل هــای ویتامیــن D، C و زینک اســتفاده کنید کــه به تقویت 
سیســتم ایمنی کمک می کنند. ویتامین C به تولیــد گلبول های 
سفید کمک می کند و ویتامین D نقش مهمی در تنظیم سیستم 
ایمنی ایفا می کند. قبل از مصرف هرگونه مکمل، با پزشک مشورت 
کنید تا مطمئن شوید که نیازهای شما به درستی برآورده می شود.

اســتفاده از ادویه هــای مفیــد: برخــی ادویه هــا ماننــد زردچوبه، 
زنجبیل و سیر خواص ضد التهابی و تقویت کننده ایمنی دارند. این 
ادویه ها می توانند به بهبود عملکرد سیستم ایمنی و کاهش التهاب 

در بدن کمک کنند. 
با رعایت این راهکارها و توجه به سلامت خود، می توانید سیستم 

ایمنی بدن خود را در فصل سرما تقویت کنید.
eghtesadonline.com :منبع     

موفقیت فرزند یکی از کارکنان در 
عرصه علمی

موفقیت

ماهان انصاری،فرزند همکار گرامی رضا انصاری ،شاغل در   
واحد واردات و انبارها در مسابقات جهانی »چالش هوش بیور« واتر 
لو کانادا )۲0۲۴( که از سوی مؤسسه نخبگان جوان در تهران برگزار 

شد، از بین 3۵1۷3 نفر شرکت کننده به کسب رتبه 11 نایل آمد.

ماهانانصاری

قصههاوبازیها تکرار چراکودکاناز
خستهنمیشوند؟

رژیمغذاییفستینگمیتواندسرعترشدمورا
کاهشدهد

کودکان ممکن است هر شب قبل از خواب یک داستان همیشگی را از 
که حتی خودشان نیز آن را از بر هستند. یکی از  کنند  والدین خود طلب 
که آن ها این چنین به چیزهای تکراری علاقه نشان می دهند، »اثر  دلایلی 
ورودی« )input effect( نام دارد که مفهومی آشنا در علوم شناختی است. 
»یادگیری  به نام  پدیده ای  از  مغز  عملکرد  این  توضیح  برای  پژوهشگران 
آماری« )statistical learning( استفاده می کنند. طبق این ایده، کودکان 
حساسیت بالایی به وقوع چیزهای منظم و الگوها در زندگی خود دارند.

در  سال های اخیر مطالعات مختلف نشان داده بود رژیم فستینگ مزایای 
متابولیک مختلفی برای سلول های بنیادی خون، روده و بافت ماهیچه ای 
آن بر بافت هایی مانند  کمی درمــورد چگونگی تأثیر  دارد؛ اما اطلاعات 
پوست و مو وجود دارد. محققان نشان دادند رژیم غذایی با محدودیت 
زمانی که شامل 18 ساعت غذا نخوردن در روز بود، میانگین سرعت رشد 
مو را تا 18 درصد در مقایسه با گروه کنترل کاهش می دهد؛ اما به مطالعات 
بزرگ تری برای تأیید این تأثیر نیاز است.

روایت جرثقیل 18، اولین داســتان از مجموعه فولادستان است 
و از دسـت رفتـن یکـی از جرثقیل هـای حیاتـی ناحیـه فولادسـازی در 
مقطعـی سرنوشت سـاز از برنامـه تـداوم و افزایـش تولیـد شـرکت فـولاد 
مبارکه و نحـوه مدیریـــت، مواجهـــه مسـئولانه و رفع اثـــر این اتفاق بـــر 
فراینـــد تولید را که حاصـــل کار تیمـــی موفـــق مدیران و کارکنان ناحیه 
مذکور اســت از زبان ایشـــان روایــت می کند. فضــای همدلی و تــلاش 
جمعی که پـــس از این اتفاق شـــکل می گیرد و نمونه های آن را در دیگر 
واحدهای فولاد مبارکه نیــز می تــوان مشــاهده کــرد، الگویی موفــق بــرای 
ناامید نشدن و اثبات توانایی هــــا در ســخت ترین شرایط ممکن است. 
داســـتان مردانـی کـه در ایـــن مســـــیر علی رغـــم مواجهه با مشـکلات 
فــراوان، انتظــارات را زیر پا گذاشتند و با همدلی و پشتکار و کار گروهی 
خود نه تنهـا رکـــــورد تعمیـر جرثقیـــل در 100 روز را جابه جـا کردند، بلکه 
توانســـتند میزان تولیـــد فـولاد را در ایـن زمـــــان چالش برانگیـز 6۲روزه 

افزایــش دهند و رکورد جدیدی به ثبت برســانند.
این کتــاب بــه روایتگــری آقایــان پــدرام فتاح المنان، مصطفــی حقانی، 
کری، مسعود زمانی مقدم، مصطفی  محمدعلی شفیعی، حمیدرضا شا
صادق زاده، صادق رنجبر، محمدرضا صافی، منصور سنایی نژاد، احسان 
مقدس، هادی قاسمی، امیر خسروان، محمدمحسن رفیعیان اصفهانی، 
نادر داوری تدوین شــد. در صورت تمایل جهت دریافــت این کتاب به 

واحد سیستم های مدیریت کیفیت و سرآمدی مراجعه فرمایید.
پیرنگ سوم: نورامید

مانده بودیم چه کار کنیم. نمی شــد دست روی دســت بگذاریم. با آنکه 
تعمیر و بازسازی جرثقیل چند ماهی طول می کشید، ولی نمی توانستیم 
تولیدمان را متوقف کنیم. فکر تعمیر و تولید هم زمان، ناامیدمان می کرد. 
انگار ته یک بن بســت گیر کرده بودیــم و راه به جایی نداشــتیم. انتهای 
بن بست اما چراغی کورسو می زد؛ چراغی که نور امید را در دلمان روشن 
نگه می داشت. چیزی ته دلمان می گفت، می توانیم. وسط همین افکار 
بود که یاد کلاس تولید ناب افتادم. استاد ژاپنی مان، یک آدم چاق روی 
تخته کشیده بود و گفته بود: »این آدم از عضله و استخون و چربی تشکیل 
شده.« بعد با ماژیک به نقاشی ضربه زده بود و ادامه داده بود: »چیزی که 

مهمه و ارزش افزوده ایجاد می کنه استخونا و عضلاته. چربی های اضافه 
نه تنها فایده نداره، کــه مزاحم چابکی و فعالیت می شــه. مــا در ژاپن به 
این چربی ها می گیم "مــودا". باید موداها رو شناســایی و حذف کنیم تا 

به نتیجه برسیم.«
فکرم به جایی نمی رسید. نمی دانســتم چطور باید موداها را در جریان 
جرثقیل شناسایی کنیم. این جریان را در خانه هم گفته بودم. پسرم موقع 
درس خواندن حواسش می رفت پی بازی و هزار جور فکر دیگر. داستان 
آن آدم چــاق را برایش تعریف کــردم و گفتــم این ها موداهــای زندگی ات 
هستند. باید بتوانی به وقتش، حذفشان کنی و روی کارت متمرکز شوی. 

وقت درس، درس بخوانی و وقت بازی، بازی کنی.
تــوی خانه زیــاد از شــرکت حــرف مــی زدم: از خوشــی و ناخوشــی مان، از 
سختی و راحتی مان. وقت هایی که خوشحال و سرحال بودم، اهل خانه 
می دانستند در شــرکت کارها خوب پیش می رود و مواقعی که توی فکر 
بودم و آشفته، می دانستند در روند کارها گرفتاری به وجود آمده است. 
حالا مدتی بــود که فکر جرثقیل دســت از ســرم برنمی داشــت. شــب ها 
دیر می آمدم و روزهای تعطیل هم ســرکار بودم. یک بار وقتی آخر شــب 
پاورچین پاورچین وارد خانه شدم، پسرم چراغ را روشن کرد و همان طور 
که در صورتم خیره شده بود و شیطنت بچگی در چشم هایش برق می زد، 
با خنده گفت: »خیلی تو فکری بابا. این فکرای زیاد، موداهای زندگی ات 

هستن. باید حذفشون کنی!«
گــر افکارمان را پالایــش می کردیم،  همان جا بود که ذهنــم جرقه ای زد. ا
حتماً راهی برای موفقیت پیدا می کردیم. ما می توانستیم این تهدید را 

به فرصت تبدیل کنیم.

رویکرد »داستان سرایی« تعهد فولاد مبارکه به ماندگار کردن 
دانش سازمانی و تقویت فرهنگ یادگیری را نشان می دهد. 

داستان سرایی در این سازمان نه تنها به بازگویی گذشته 
محدود نیست، بلکه به عنوان ابزاری استراتژیک برای ایجاد 

انگیزه، تقویت نوآوری و ایجاد همبستگی میان کارکنان 
استفاده می شود.

»فولادستان« بر آن است که روایتگر داستان های واقعی، اما 
الهام بخش و شوق برانگیز شرکت فولاد مبارکه باشد که از فراز 
تجارب، دانش و تعهد کارکنان، چشم اندازی به آینده درخشان 

این شرکت ترسیم کند و به دنبال الگویی برای ماندگاری 
این موفقیت ها در قالب داستان های کارکنان فولاد مبارکه 

است. روایت هایی که در لحظه لحظه زندگی کاری همکارانمان 
وجود دارد و ما مشتاق شنیدن و مستندسازی این روایت ها 
هستیم و شنیدن نظرات خوانندگان این روایت ها، یاریگر ما 
در بهبود رویکرد داستان سرایی در حوزه های تمرکز و سطوح 
مختلف خواهد بود. تجربه های شکست در سطوح مختلف، 
از دیگر حوزه های تمرکز داستان سرایی با محوریت مدیریت 

دانش محسوب می شود. باشد که این رویکرد جدید، گامی در 
مسیر خلق آینده ای بهتر فراهم کند.

از شما دعوت می شود تا هر هفته پس از مطالعه پیرنگ ها و 
ح شده،  پاسخ به سؤال   مطر

در »مسابقه فولادستان« شرکت فرمایید و با ارسال گزینه 
صحیح به سامانه پیامکی 3000322222 و یا ثبت در پرتال 

مدیریت دانش، شانس خود را برای برنده شدن یکی از 
جوایز به قید قرعه امتحان کنید.

فولادستان   ۱؛  روایت جرثقیل ۱8

جهت شنیدن 
روایتِ  این داستان، 
مفهوم »مودا« در تولید ناب به چه معناست؟کد  را اسکن کنید.        

  الف( فعالیت های ارزش آفرین
 ب( ابزارهای تولید سریع
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شادروانحسینسلطانی

عزیزصالحی
 متالورژی ثانویه

روز بازنشستگی :  1۴03/03/30

نورعلیکریمیرکنآبادی
 تعمیرات نسوز سبا

روز بازنشستگی :  1۴03/0۴/30

کبرجانقربانلاریچه ا
خدمات شهری

روز بازنشستگی :  1۴03/0۴/30

عباسعلیجلالی
کز طبخ راهبری رستوران ها و مرا

روز بازنشستگی :  1۴03/03/30

عباسبابایی
مکانیزم های عمومی

روز بازنشستگی :  1۴03/0۴/30

ابراهیمنکوئیریزی
آماده سازی محصولات نورد گرم

روز بازنشستگی :  1۴03/0۴/30

فرزادندافیقهنویه
آماده سازی محصولات نورد گرم

روز بازنشستگی :  1۴03/0۴/30

نظرعلیفرهادی
خدمات شهری

روز بازنشستگی :  1۴03/03/30

حسنقناعتی
نورد گرم سبا

روز بازنشستگی :  1۴03/06/30

ناصرخاشعیورنامخواستی
خدمات شهری

روز بازنشستگی :  1۴03/0۴/30

مازیارطالبیزاده
کسیژن و هیدروژن واحد ا

روز بازنشستگی :  1۴03/0۴/30

مجتبیعطاریاناصفهانی
حمل و نقل سبا

روز بازنشستگی :  1۴03/06/30

علیکریمزاده
تعمیرات نواحی و کابل و قرص مگنت

روز بازنشستگی :  1۴03/0۴/30

محمدرضاداتلیبیگی
احیا مستقیم ۲

روز بازنشستگی :  1۴03/0۴/30

فریدونقاسمیدشتچی
تصفیه آب و پساب

روز بازنشستگی :  1۴03/06/1۴

کبری علیرضاا
آماده سازی محصولات نورد گرم

روز بازنشستگی :  1۴03/0۴/30

ذوالفقارغلامیبروجنی
خدمات شهری

روز بازنشستگی :  1۴03/0۴/30

مهدیباقریان
تعمیرات و سرویس های جنبی ریخته گری  مداوم

روز بازنشستگی :  1۴03/06/30

لاد 
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پیام مدیرعامل باشگاه سپاهان

 به دنبال تاریخ سازی در نقش جهان

تکریم مادران و همسران شهدا در بازی 

فولاد مبارکه سپاهان و پرسپولیس

بــه گــزارش ایراســین، احمــد یوســف زاده مدیرعامــل   
باشــگاه ســپاهان به دنبال حضــور تاریخــی بانــوان اصفهانی 
و اتفاق بی نظیر روز گذشته در ورزشگاه نقش جهان، پیامی 

صادر کرد.
متن پیام مدیرعامل باشگاه سپاهان به این شرح است:

باسمه تعالی
هواداران عزیز سپاهان

لازم می دانــم بــه دنبــال حضــور تاریخــی بانــوان اصفهانــی در 
مصــاف ســپاهان و پرســپولیس نکاتــی را ارائــه نمایــم:

1- قدردانی از حضور باشکوه بانوان هوادار
بــا افتخــار از حضــور پرشــکوه و حماســی بیــش از ۴۵ هــزار بانــوی 
اصفهانــی در ورزشــگاه، در کمال امنیــت و آرامش، تقدیر و تشــکر 
می نمایــم. ایــن حضــور بی نظیــر کــه در تاریــخ اصفهــان و ایــران 
ثبــت شــد، نه تنهــا بــرگ زرینــی در تاریــخ ورزش کشــور بــود، بلکــه 
جلــوه ای بی بدیــل از فرهنــگ والای مکتــب ســپاهان و اصفهان 
ــای  ــا حمایت ه ــدر ب ــوان گران ق ــما بان ــت. ش ــش گذاش ــه نمای را ب
شــورانگیز خــود، صحنــه ای مانــدگار و افتخارآفریــن را رقــم زدیــد و 
نشــان دادیــد ســپاهان بــا تکیه بــر چنیــن هوادارانــی، همــواره در 

مســیر قله هــای افتخــار گام برمــی دارد.
۲- تشکر از اصحاب محترم رسانه

ــلاش  ــا ت ــه ب ــانه ک ــاب رس ــان و اصح ــگاران، عکاس ــی خبرن از تمام
بی وقفه خود، ایــن دیدار حســاس و اتفاق بی نظیــر را به بهترین 
نحــو ممکــن پوشــش دادنــد، قدردانــی می نمایــم. پوشــش 
حرفــه ای و به موقــع ایــن رویــداد، نقــش مهمــی در انعــکاس 
چهــره دیدنــی و تماشــایی ورزشــگاه نقش جهــان در مســابقه 

دیــروز داشــت.
3- قدردانی از دست اندرکاران برگزاری مسابقه

از کلیــه مســئولان فدراســیون فوتبــال، اســتانداری اصفهــان، 
اداره کل ورزش و جوانــان اســتان اصفهــان، هیئــت فوتبــال 
اســتان اصفهــان، شــهرداری اصفهــان، عوامــل اجرایــی، 
انتظامــی و امنیتــی، مدیرعامــل و مدیــران شــرکت فــولاد مبارکــه، 
هیئت مدیــره و پرســنل باشــگاه، کارکنــان خــدوم ورزشــگاه و 
اعضــای زحمت کــش کانــون هــواداران کــه بــا تــلاش و هماهنگــی 
خــود زمینــه برگــزاری منظــم و مطلــوب ایــن مســابقه را فراهــم 
کردند، تشــکر ویــژه دارم. زحمــات شــما در پس زمینــه این تصویر 

اســتثنایی، مشــهود و شایســته تقدیــر اســت.
4- تقدیر از کادر فنی و بازیکنان تیم سپاهان

در پایــان، از کادر فنــی پرتــلاش و بازیکنــان غیــور تیم که بــا تعهد و 
غیرت مثال زدنی، تا آخرین لحظه برای ســربلندی نام ســپاهان 
جنگیدنــد، قدردانــی می کنم. تــلاش شــما مایه افتخــار خانــواده 
بزرگ ســپاهان اســت و هواداران همیشــه قــدردان زحمات شــما 
خواهنــد بــود. از اعضــای تیــم فوتبــال انتظــار داریــم بــا همیــن 

غیــرت، تــلاش و تمرکــز مســیر خــود را تــا فتــح قلــه ادامــه دهند.
زنده باد سپاهان و سپاهانی
احمد یوسف زاده
مدیرعامل باشگاه فولاد مبارکه سپاهان

خبر کوتاه

 در مســابقات شــنای بانــوان لیــگ دســته دوم جام 
شهدای مقاومت باشگاه های استان اصفهان، تیم 
کادمی شنای دختران فولاد مبارکه با کسب ۲ هزار و  آ

۲۲۷ امتیاز مقام اول را به دست آورد.
به گزارش امور ورزش، در این مســابقات که طــی دو مرحله و با حضور 1۴ 
تیم برگزار شد، تیم های صبا گز و آفتاب شاهین شهر پس از فولاد مبارکه بر 

سکو های دوم و سوم ایستادند.

بــه گــزارش روابــط عمومــی باشــگاه فــولاد مبارکــه 
ســپاهان، مهــدی جمالی نــژاد، اســتاندار اصفهان 
در گفت وگویــی رادیویــی،  دربــاره حضور بانــوان در 
ورزشــگاه نقش جهان در بازی فولاد مبارکه سپاهان و پرسپولیس 
گفــت: بانــوان برنــده اصلــی ایــن بــازی بودنــد. اســتان اصفهــان از 
گذشته های دور یکی از قطب های اصلی ورزش کشــور بوده و این 

بار هم خوش درخشید.
وی ادامــه داد: غلبــه فاتحانــه فــولاد مبارکــه ســپاهان یک طــرف 
و حضــور چشــمگیر بانــوان عزیزمــان طــرف دیگــر بــود کــه بــرگ 

زریــن دیگــری بــر افتخــارات ورزشــی مــا افــزود. حضــور پرشــور بــا 
ــه  ــل ک ــرام متقاب ــون و در چارچــوب احت رعایــت اخــلاق، نظــم و قان

فضــای مثبتــی بــود.
جمالی نژاد تصریح کرد: سپاهان پرآوازه است و همیشه گل می آفریند؛ 
اما این بار در کنار بازی خــوب و غیرتمندانه، حضور پررنگ بانوان برای 
اولین بار در کشور رخ داد؛ فکر نمی کنم در هیچ جای جهان ۵0 هزار نفر 

بانو در یک بازی فوتبال حضور پیدا کنند.
اسـتاندار اصفهـان بـا بیـان اینکـه از همـه عزیزانی کـه زحمت کشـیدند، 
تشـکر می کنـم، گفـت: بانـوان سـردی هـوا را بـه گرمـی علاقه منـدان بـه 

فوتبال تبدیل کردند. این تعداد بانوی پرشور طرفدار فوتبال به صورت 
کامـل رعایـت اخـلاق را داشـتند و فضـای مناسـبی را ایجـاد کـرده بودند؛ 
انصافاً فضـای کرامـت در ورزشـگاه حاضـر بـود و ایـن روز در تاریـخ ورزش 

ایـران ثبـت شـد.
وی در پایــان عنــوان داشــت: بانــوان تیــم محبوب خــود را بــدون هیچ 
حاشیه و بی احترامی تشویق کردند و طلایه دار شایسته بخشی، حضور 
عزت مندانه و خودباوری در این حرکت بودند؛ تمام چارچوب ها اخلاق، 
نظم و قانون رعایت شد که می تواند برای کشور و جهان الگو باشد و برای 

اصفهانی ها مایه غرور شد.

سازمان لیگ برتر فوتبال برنامه مسابقات هفته های 
16 تا ۲1 لیگ برتر را اعلام کرد.

بــه گــزارش روابــط عمومــی باشــگاه فــولاد مبارکــه 
ســپاهان، طبــق اعــلام ســازمان لیــگ برتــر فوتبــال، ســپاهان در هفتــه 
شــانزدهم روز سه شــنبه ۲ بهمن مــاه از ســاعت 1۵ در ورزشــگاه 
شــهید نصیــری یــزد مهمــان چادرملــو خواهــد بــود. طلایی پوشــان در 
هفتــه هفدهــم روز یک شــنبه ۷ بهمن مــاه از ســاعت 18 در ورزشــگاه 
نقش جهــان میزبان خیبــر خرم آبــاد خواهنــد بــود و در هفتــه هجدهم 

روز شــنبه 13 بهمن مــاه از ســاعت 1۵:۴۵ در ســردار آزادگان قزویــن 
مهمــان شــمس آذر هســتند.

گردان کارترون در هفته نوزدهم روز جمعه 1۹ بهمن ماه از ساعت 16  شا
در ورزشگاه ســیروس قایقران مهمان ملوان بندرانزلی خواهند بود. در 
هفته بیستم سپاهان روز جمعه 3 اسفندماه از ساعت 1۷:1۵ در ورزشگاه 
نقش جهان میزبان ذوب آهن است. همچنین در هفته بیست و یکم روز 
پنج شنبه ۹ اسفندماه از ساعت 1۵ در ورزشگاه یادگار امام تبریز مهمان 

کتور خواهد بود. ترا

کادمی های ورزشی فولاد مبارکه  دختران آ

قهرمان مسابقات استان اصفهان

بانوان برنده اصلی بازی فولاد مبارکه سپاهان و پرسپولیس بودند

برنامه بازی های فولاد مبارکه سپاهان در هفته های ۱6 تا 2۱ لیگ برتر
بــه گــزارش روابــط عمومــی باشــگاه فــولاد مبارکــه   
ســپاهان،  آیین تکریم از مادران و همسران شهدای باشگاه 
سپاهان در ورزشگاه بزرگ نقش جهان و پیش از بازی فولاد 
مبارکه سپاهان و پرسپولیس با حضور مســئولان فدراسیون 
فوتبــال، هیئــت فوتبــال اصفهــان و باشــگاه ســپاهان برگــزار 

شد.
در این آیین که به همت معاونت فرهنگی باشــگاه فولاد مبارکه 
ســپاهان برگــزار شــد، از مــادران و همســران شــهید ســیدجلال 
محمودیان، شهید عبدالمهدی کاظمی و شهید محمد شیرزاده 

تجلیل به عمل آمد.
گفتنی اســت دیدار تیم های فوتبال ســپاهان و پرســپولیس در 
چارچوب هفته دوازدهم لیگ برتر با برتری ۲ بر یک سپاهان به 

پایان رسید.

برگزاری مسابقات شنای ویژه رانندگان ترابری فولاد مبارکه

دور فولادمبارکهسپاهاندر صدرنشینینوجواناندختر
رفتلیگآیندگان

هفتهدهملیگبرتر فولادمبارکهسپاهاندر
بهتساویرضایتداد فوتبالجوانانکشور

بـه گـزارش روابـط عمومـی باشـگاه فـولاد مبارکـه سـپاهان،  مرحلـه اول از 
دومین دوره لیگ آیندگان هندبال باشـگاه های کشـور بخش دختران 
گچسـاران بـا صدرنشـینی تیـم فـولاد مبارکـه  گـروه B( بـه میزبانـی شـهر  (
سـپاهان بـه پایـان رسـید. هندبالیسـت های نوجـوان دختر فـولاد مبارکه 
کوکارمانیا  سـپاهان موفـق شـدند در آخریـن بـازی خـود 32 بر 17 برابـر ا
کرمان پیروز شـوند و صدرنشـین گروه خود در دور رفت این مسـابقات 
در لیـگ آیندگان باشـند.

به گزارش روابط عمومی باشگاه فولاد مبارکه سپاهان، هفته دهم لیگ برتر 
فوتبال جوانان کشور برگزار شد و طی آن تیم فوتبال فولاد مبارکه سپاهان 
در مقابل مدرسه بابک مشهد به تساوی بدون گل رسید.  در این بازی 
پوریا رفیعی، اسماعیل فلامرزی، امیرمحمد صالحی، محمد بختیاروند، 
امیرحسین صادقی، احمد غراباتی )جواد نصیری(، محمد بهالو، رحیم 
کریمی و امیررضا چنگلوایی )امیرعلی  کسری  عسگری، مجتبی صفری، 
فیروزی( برای فولاد مبارکه  سپاهان به میدان رفتند.

استاندار اصفهان:

به مناسبت روز حمل ونقل و رانندگان انجام شد؛

مهدیجمالینژاد
استانداراصفهان

به گزارش امور ورزش، مسابقات شنای ویژه رانندگان 
به  مبارکه  فولاد  سنگین  و  سبک  ترابری  ناوگان 
مناسبت روز حمل ونقل و رانندگان در راستای 
افزایش سلامت، شادابی و نشاط این عزیزان روز دوشنبه ۲6 آذرماه 

در محل استخر داخلی شرکت برگزار شد.
گر دو رشــته کــرال ســینه و کــرال  در ایــن مســابقات کــه بــا حضــور ۴0 شــنا
پشــت و در دو رده ســنی زیــر ۴0 ســال و بــالای ۴0 ســال برگــزار شــد،  ایــن 

نتایــج رقــم خــورد:
33 متر کرال سینه زیر 40 سال به ترتیب مقام:

1- محمد کرمی؛ ۲- محمدجواد نادری؛ 3- مجید عطایی.
33 متر کرال سینه بالای 40 سال به ترتیب مقام: 

1- حسن مرادی؛ ۲- امین رضانیا؛ 3- مهدی حاج کریمی.
33 متر کرال پشت زیر 40 سال به ترتیب مقام: 

کبر حاجی هاشمی. 1- بهروز ابوطالبی؛ ۲- حسن رجبی؛ 3- علی ا
33 متر کرال پشت بالای 40 سال به ترتیب مقام:
 1- رسول براتی؛ ۲- امیر مجاهدی؛ 3- یوسف یوسفیان.
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حدیث

 فرهنــگݡــــی

روز میــلاد حضــرت زهــرا )س( روز میلاد   
گرامی ترین گوهر وجود و زیباترین روز خلقت 
اســت. فرشــته ها همــه جــا را بــه نــور تهنیت و 
تبریــک آذیــن کرده انــد. درهــای رحمــت خدا 
گشــوده اســت و درخت وجــود جــز میوه های 

شیرین سرور هیچ ندارد.
در فرخنــده روز میلاد دردانه رســول خــدا و گوهر 
گر از زلال کلامش  بی همتای خلقت، زیباســت ا
جرعــه ای بنوشــیم که بــه نقــل از پــدرش فرمود: 
»از بخــل دوری کن که درختی اســت در جهنم و 
شــاخه هایش در دنیا کشیده شــده است، چون 
به شاخه اش آویزان شوی، تو را به جهنم می برد. 
به ســوی بخشــش و کرم بشــتاب. درختی است 
از درختان بهشت که شــاخه اش به سوی زمین 
کشــیده شــده. چون بــه شــاخه اش بیاویــزی به 

سوی بهشت رهنمونت می شود«.
کلام فاطمه )س( چون چراغی است که از دریچه 
دل به درون می تابد و خداجویی و خداپرستی را 
بیدار می کند. این حبیبه الهی که در عبادت نشان 
»السابقون السابقون« را بر سینه زده بود و چنان 
مخلصانه به راز و نیاز با معبود می ایستاد که خدا 
به او می بالید، درباره عبادت می فرماید: »کســی 
که خالص ترین عبادت را به سوی خدا روانه کند، 

خدا بهترین مصلحت را به سوی او می فرستد«.
در روز میــلاد بزرگ بانــوی جهــان اســلام، همــه 
آیینه ها به عطر گل یاس معطر شدند و در عمق 
شفافیتشــان از مکارم اخلاق فاطمی لبریز شــد. 
برای ما که دم از عاشقی این گل خوشبو می زنیم، 
فرصتی مناســب اســت تــا لختــی در ایــن آینه ها 
بنگریــم و فاصلــه دنیاطلبــی را تا اخلاق بهشــتی 

دختر پیامبــر دریابیم. دریابیم که خوشــی، عطر 
گل یاس را به خود نمی گیرد. از بیهودگی ها دست 

بکشیم و خود را به آینه ها نزدیک تر کنیم.
کرم،  مبارک بــاد روز میــلاد دختــر گرامی پیامبــر ا
فاطمه زهــرا )س(، بــر همه بانــوان مســلمان و با 
ولایت و بر همه پیروان مکتــب گرانقدرش؛ همه 
آنان که در صــدف عفاف و حیــا مرواریــد وجود را 
پروراندند و قدم به وادی عشق زهرا )س( نهادند. 
مبارک بــاد این میــلاد فرخنــده، بر همــه آنان که 
فاطمه وار، پرورش اسلامی را در روح کودکانشان 
جاری ســاختند و مُهر رســتگاری بر قلبهایشــان 
زدند. مبارک باد این میلاد خجسته، بر همه آنان 

که با عشق گل یاس زندگی کرده و می کنند.
، وزیــدن  روز میــلاد فاطمــه )س( روز میــلاد نــور
نسیم حیات و باریدن باران رحمت است. بیایید 
دل هامــان را خانه تکانــی کنیم. غبــار دنیانگری 
و تاریک پســندی را از دریچــه چشــم ها برگیریــم 
و پرده های ســپید عفــاف و حیــا بــر آن بیاویزیم. 
دل هامان را با رشته های نورانی عشق به اهل بیت 
آذین بندیــم. ســبد ســبد گل ایمــان و معرفت از 
گوشــه کنار قلبمــان بچینیــم. ســینه هامان را از 
ک کنیم و بر آن رنگ روشن  گل ولای مادی طلبی پا
تقوا بپاشیم. مبارک باد این عید فرخنده، میلاد 

فاطمه زهرا )س(.
hawzah.net :منبع   

او درحالی که گام هایش را محکم و استوار   
برمی داشــت، کودکی را که در آغوش داشت به 
نزد قومش آورد. گفتند: ای مریم، کار بسیار بدی 
انجــام دادی! ای خواهر هارون! نــه پدرت مرد 
بدی بود و نه مادرت زن بدکاره ای! »مریم«)س( 
که روزه ســکوت داشــت به کودکش اشاره کرد؛ 

یعنی از او بپرسید.
گفتند: چگونه با کودکی که در گاهواره است سخن 
گهان کودک زبان به ســخن گشــود و  بگوییم؟! نا
گفت: »من بنده خدایم، او کتاب )آسمانی( به من 
عطا کرده و مرا پیامبر قرار داده است و مرا هرجا که 
باشــم، موجودی پربرکت خواســته و تا زمانی که 
زنده ام، مرا به نماز و زکات امر فرموده است. سلام 
خدا بر من، در آن روز که متولد شدم و در آن روز که 
می میرم و آن روز که زنده برانگیخته خواهم شد«.
کلمه »مسیح« که به معنای نجات دهنده است، 
بــه زبــان یونانی بــه »کریســتوس« ترجمه شــده. 
پیروان عیسی را مســیحی و به زبان های اروپایی 
»کریســتیان« گوینــد. حضــرت عیســی )ع( کــه از 
پیامبران اولوالعزم و صاحب کتاب انجیل است، 
در »بیت اللحــم« در جنــوب اورشــلیم، از مادری 

ک به نام مریم )س( زاده شد. پا
در قرآن کریم نام ۲۵ نفر از پیامبران آمده است. از 
میان اینان، پیامبر اسلام )ص( با بیشترین اشاره 
و بــا قرینه های بســیار مــورد خطــاب واقع شــده 
گرچه نام حضرت موسی )ع( بیش از همه  است؛ ا
انبیا برده شده است. در قرآن، نام حضرت مسیح 
۲3 مرتبه با اسم »عیســی«، 11 بار با نام »مسیح« 
و ۲ مرتبه با وصف »ابن مریم« آمده اســت. کثرت 
استعمال نام این انبیا به سبب وقایع مهمی است 

کــه در زمــان آنــان رخ داده و می باید مــورد عبرت 
مسلمانان قرار گیرد.

در قرآن کریم آمده است که خداوند متعال از همه 
انبیا میثاق گرفت که انبیای دیگر را تأیید کنند و 
به پیامبر قبلی ایمان داشته باشند. مؤمنان نیز 
باید به انبیای گذشــته و اوامری که بــر آنان وحی 
شده ایمان داشته باشند. همه پیامبران معبود 
را خدای یگانه، غیرمحســوس، نامتناهی و برتر از 
اندیشه های بشری معرفی می کرده اند و آدمی را 
به انتخاب کمال مطلوبی که در واقع همان خدا 
و مبدأ کمال، فضیلت و سرچشــمه همه اصول و 

ارزش های عالی است، فرامی خواندند.
عقیده به مهــدی و مصلح بزرگ جهانــی از حوزه 
اعتقادات مسلمین فراتر رفته، در ادیان دیگر چون 
دین زرتشــت، ادیان هندی، یهود و مسیحیت، 
به عنوان اصل مسلم و قطعی مطرح است. مسیح 
نیز چون انبیای گذشته به پیروانش، آمدن مصلح 
غیبی و تشــکیل دهنده حکومت واحــد جهانی 
را بشــارت داده و بــه مظلومــان و ســتمدیدگان 
از ســپری شــدن فصــل چپاولگــران و ظالمــان و 
فرارسیدن فصل شکوفایی عدالت و برپایی قانون 

مقدس الهی در سراسر گیتی نوید داده است. 
urd.ac.ir :منبع  

فاطمه  زهرا )س(؛ 
هدیه ای از بهشت

ولادت حضرت مسیح )ع(
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)عیون اخبار الرضا علیه السلام، ج 2، ص 46(

ت
ســـ

ن ا
شـــ

رو
اغ 

ـــر
چ

ل 
 د

در
نـــ

ش ا
نـــ

دا
ـی

کــ
ود

ر

یه خبری »شرکت فولاد مبارکه اصفهان« نشر
 شماره  ۱40۷ 

 شنبه  ۱ دی ماه ۱403  |    ۱۹ جمادی الثانی ۱446  |  2۱ دسامبر 2024

مدیر مسئول :  محمد جواد براتی      |    سر دبیر    :    سجاد  امیری فارسانی
یا  ین فردای شرق آر طراحی:  مؤسسه نگارآفر

چاپ:  مؤسسه همشهری 

صاحب    امتیاز:       شرکت  فولاد مبارکه اصفهان    

Khabarnameh-Foulad
Mobarakeh Steel Company’s internal newsletter 

Vol.28
No.1407
Sat. 21 Dec . 2024
www.msc.ir

Email: ceo@msc.ir                                                                                                                        :سامانه ارتباط مستقیم با مدیر عامل

شماره سامانه پیامک :                                                                                                                                                                                                                                                         30003222

h t t p s : / / m s c . i r وب سایت:                                                                                                                      

http://aparat.com/msc.ir                                                                                                                                                                                                                                :  آپارات                             

https://t.me/mobarakehsteel_co                                                                                                                                                                             :     تلگرام  

https://eitaa.com/mobarakehsteel_co                                                                                                                                                            :     ایتا 

https://ble.ir/mobarakehsteel_co                                                                                                                                                                                       :     بله

https:// @mobarakehsteel_co                                                                                                                                                                            : اینستاگرام

هفتم دی 13۵8، سالروز تشکیل نهضت   
سوادآموزی به فرمان امام خمینی )ره( است که 
یکی از ثمرات انقلاب اســلامی اســت و تحولی 
بزرگ در کشور ما پدید آورد. در این روز حضرت 
امــام خمینــی )ره( فرمانــی مبنــی بــر تشــکیل 
نهضت ســوادآموزی صادر کردنــد که از جمله 
کارهای مدبرانه ایشان بود و آثار و نتایج فراوانی 

به همراه داشت.
تشکیل نهضت سوادآموزی نیز مانند بسیاری از 
نهادهای کشــور از ثمرات انقلاب اســلامی است 
که تحولی بــزرگ در کشــور مــا پدیــد آورد. ســالروز 
تشکیل نهضت سوادآموزی، روز سوادآموزی نیز 

نام گذاری شده است.
توجه بــه آموختــن و یادگیــری همــواره در دوران 
مختلف مــورد توجــه در دیــن مبین اســلام بوده 
کید  به طوری که یکی از مســائلی که در اســلام تأ
فراوانی بر آن شــده است تعلیم و تربیت است. در 
این زمینه آیات و روایات بسیاری داریم که نشان 
دهنده اهمیت و جایگاه ویــژه آموزش در مکتب 
آسمانی اسلام است. دین اسلام از همان آغاز به 
از بین بردن جهل و بی سوادی پرداخت و تعلیم 
و تربیت را به عنوان برنامه ای الهی و پسندیده به 

مردم معرفی کرده است.

در بخشی از پیام امام خمینی )ره( برای تشکیل 
نهضت سوادآموزی آمده است:

مایه بس خجالت اســت کــه در کشــوری که مهد 
علم و ادب بوده و در ســایه اســلام زندگی می کند 
که طلب علم را فریضه دانسته اســت، از نوشتن و 
خواندن محروم باشد. ما باید در برنامه درازمدت 
فرهنگ وابسته کشورمان را به فرهنگ مستقل و 
کنون بدون از دست دادن  خودکفا تبدیل کنیم و ا
وقت و بدون تشریفات خسته کننده برای مبارزه 
با بی سوادی بطور ضربتی و بسیج عمومی قیام 
کنیم تا ان شاء الله در آینده نزدیک هر کس نوشتن 

و خواندن ابتدایی را آموخته باشد.
بــرای این امــر لازم اســت تمام بــی ســوادان برای 
یادگیری و تمام خواهران و برادران با سواد برای یاد 
دادن بپاخیزند و وزارت آمــوزش و پرورش با تمام 
امکانات به پا خیــزد. برادران و خواهــران ایمانی! 
برای رفع این نقیصه درد آور بسیج شوید و ریشه 

این نقص را از بن بر کنید. 
iribnews.ir :منبع 

تشکیل نهضت سوادآموزی؛
 ثمره ارزشمندانقلاب اسلامی

مناسبت

معرفی کتاب

نویسنده:
مجید یعقوب زاده
: ناشر
انتشارات موعود عصر

نقش حضرت مســیح )ع( در دولت مهدوی 
کتابــی دربــاره نظــرات دیــن مســیحیت در حــوزه 
رســتاخیز حضــرت عیســی )ع( و همچنیــن نقــش 

ایشان در زمان ظهور امام مهدی )عج( است.
اعتقــاد به ظهور منجــی موعــود در پایــان تاریخ، یکی 
از باورهــای کهــن بســیاری از ادیــان و مکاتــب الهــی و 
بشری است. بر همین اساس، دیدگاه های مختلفی 
نیز در این باره مطرح شده است. در دین مسیحیت، 
رستاخیز عیســی مســیح )ع( که به یکی از موضوعات 
پردامنه در کتاب مقدس بدل شده است، در پیوندی 
عمیق با آمــوزه بازگشــت عیســی )ع( به مثابــه منجی 
موعود در آخرالزمان است. به همین دلیل به درستی 
می تــوان گفــت دین مســیحیت بر اســاس بــاور کاملاً 

موعودی )موعودگرایی( شکل گرفته است.
کتاب حاضر ســعی دارد تا ضمن بررســی نظرات دین 
مسیحیت در این باره، به طور کامل به نقش مقدرشده 
حضرت مسیح )ع( از ســوی خداوند متعال بر اساس 

آموزه های دین مبین اسلام بپردازد.
بخشی از کتاب:

در احادیث مهدویت، از عیسی بن مریم )عج( به عنوان 
یکی از یاران حضرت مهدی )عج( یاد شــده اســت که 
در زمــان ظهور حضرت مهــدی )عج( از آســمان نزول 
می کند و پشــت ســر آن حضرت قرار می گیرد و در نماز 

جماعت به ایشان اقتدا خواهد کرد و معاونت ایشان 
را بر عهده خواهد گرفت. روشــن اســت به حکم اینکه 
آیین و کتاب عیسی مســیح )ع( به عصر قبل از اسلام 
تعلق دارد و عمــرش با آمــدن خاتم پیامبــران و خاتم 
کتب به ســر آمــده اســت، آن حضرت موظــف خواهد 
بود در عصر ظهور مهدی )عج( از آیین موجود، یعنی 
آیین اسلام که ایشــان در راه جهانی سازی آن، انقلاب 

می کند، پیروی کند.
بر اســاس روایات انبوه اسلامی، حضرت مهدی )عج( 
رهبر انقلاب جهانی دادگستر است و عیسی بن مریم 
)عج( در کنار آن حضرت، در راه جهانی ســازی عدل و 
فرهنگ اسلام می کوشــد و موانع و آسیب ها را از میان 
برمی دارد. بر این اســاس، یکــی از عوامل تأثیرگــذار در 
کمیت  پیشرفت انقلاب جهانی مهدوی و برقراری حا
انقلاب اســلامی در سراســر جهان، حضور این پیامبر 

الهی در کنار مهدی آل محمد )ص( است.
طبیعی است که در آن عصر، جامعه مسیحی با شنیدن 
سخنان پیامبرشان درباره ضرورت پیروی از حضرت 
مهدی )عــج( از طریق رســانه ها در عصــر ارتباطات یا 
شنیدن صدا از طرق دیگر، برای مشــارکت در انقلاب 
جهانی مهدوی به یاری حضرت می شــتابند و از این 
راه، اسلام سریع تر در سراسر جهان گسترش می یابد. 
گرایش عناصر صادق از جمعیت میلیاردی مسیحیان 
جهان به سوی اســلامی که پیامش را عیسی بن مریم 
)عج(، یاور و پشــتیبان حضرت مهدی )عج(، به آن ها 
کمیت اســلام بر  خواهــد رســاند، نقــش مهمــی در حا

جهان غرب، ایفا می کند.
taaghche.com :منبع  

نقش حضرت مسیح )ع( در دولت مهدوی
هفت سال اینجا

دختران بهشتی

معرفی اپلیکیشن

مســتند ۵۲ دقیقــه ای »هفت ســال اینجا« بــه کارگردانی ســید 
مصطفی سیدالحسینی، روایتی از سید رسول موسوی از مجاهدین و 
مبارزان عراقی اســت که در ســال 1360 بــه همراه تعــدادی از اعضای 
خانواده خود به ایران فرار می کنــد. او بعد از حضور در ایران به عنوان 
رزمنده و نیروی شناســایی داوطلبانه بــه جبهه اعزام می شــود و در 

عملیات خیبر به اسارت رژیم بعث عراق درمی آید.
این مستند با شروعی خوب و گیرا همراه است. روایت راوی و تصاویر خوب 
که فلاش بک اوست حسی مرموز و کنجکاوی برانگیز در ابتدای فیلم در 

گر پدید می آورد و او را به دنبال کردن این ماجرا ترغیب می کند. تماشا
مســتند در ادامــه بــا ریتمــی خــوب، ســیر درســتی را طــی می کنــد 
و مرحله به مرحلــه بــه شــرح زندگــی راوی و اتفاقــات و حوادثــی کــه او و 
خانــواده اش در عــراق و ایــران و نیــز دوران اســارت بــا آن ها روبه رو شــده 
می پردازد. صحنه های بازســازی در حد مختصر و موجزی به کار رفته تا 
مرز مستند و فیلم داستانی را مخدوش نکند؛ درحالی که برخی فیلم های 
مستند این نکته مهم را گاهی نادیده می گیرند و به همین دلیل دچار بین 

یک فیلم داستانی و مستند معلق می مانند.
در مجموع مســتند »هفت ســال اینجــا« بخشــی دیگــر از دوران جنگ 
تحمیلی را این بار از منظر یک شهروند عراقی و خانواده اش برای مخاطب 
نمایش می دهد و شــکی نیســت که پرداختن بــه تاریخ دفــاع مقدس از 
زوایای مختلف و روایت آن برای نسل فعلی و نسل های آینده نه تنها لازم، 

بلکه ضروری است.
irandocfest.ir :منبع   

نرم افزار آموزشی دختران بهشتی برنامه ای آموزش محور جهت 
ترویج مفهــوم حجاب از ســنین پایه اســت که اصول روان شــناختی 

آموزش به کودک در آن رعایت شده است.
محور اصلــی ایــن نرم افــزار عــلاوه بــر آمــوزش آســان و مبتنی بر تشــویقِ 
مفاهیمی نظیــر محــرم و نامحــرم و پوشــش در برابــر نامحــرم به صورت 
مصداقی همراه با مثال و بازی، تصویرســازی مثبت ذهنی از حجاب در 
ذهن و فکر کودک طــی کار با بخش های مختلف نرم افــزار از رنگ آمیزی 
گرفته تا پــازل و بازی و داســتان و ... اســت. به عبارت دیگــر در این برنامه 
کودک در تمامی بخش ها شاهد فضایی شــاد از رنگ ها و تصاویری زیبا 
و خنــدان از دخترانی باحجاب اســت کــه در حین بــازی در بخش های 
مختلف این ذهنیت برای کودک ایجاد می شود که حجاب و پوشش با 

مفاهیمی نظیر نشاط و شادی و زیبایی در تضاد نیست.
گــذاری بخش های  یکی دیگر از مهم ترین امتیــازات ایــن نرم افزار، صدا
مختلف برنامه توســط کودکان 3 و ۷ و ۹ ساله اســت. این موضوع باعث 
می شــود کودک حین کار با این نرم افزار ارتباط عمیق تری با بخش های 
مختلف خصوصاً قســمت آموزش و داســتان که از مهم ترین حوزه های 

برنامه است، برقرار کنند و میزان اثربخشی آموزش حجاب افزایش یابد.
myket.ir :منبع  

        کارگردان:سیدمصطفیسیدالحسینی

اطلاعیه

قلعه مــردگان در چالش »جفت پوچ«
ژنرال گدوویچ روس، پس از پیروزی های سریع در باکو و 
، راهی ایروان شد. شهری که رهبری مدافعانش را  قفقاز

حسین خان سردار قزوینی و حسن خان معروف به ساری 
اصلان یا شیر زرد بر عهده داشتند و قبلا در سخت ترین 

نبردها شکست نخورده بود.
روس ها چهل و سه روز ایروان را تحت محاصره  قرار دادند 

و در این مدت، توپخانه آنها از چهار طرف، قلعه شهر را 
گلوله باران می کرد.

 در شب چهل و چهارم روس ها از بخشی از دیوار قلعه 
که ویران شده بود، وارد قلعه شدند. سربازان روس وارد 

دالان هایی تاریک و سرد شدند. حتی یک مشعل و چراغدان 
هم روشن نبود. سکوت به گونه ای بر همه جا حاکم بود 

که روس ها تصور کردند وارد قلعه مردگان شده اند و تمام 
مدافعان بر اثر گرسنگی از پا درآمده اند.

ناگهان نعره ای در تاریکی پیچید و پس از آن سربازان ایرانی با 
فریاد و هلهله، از راه های زیرزمینی قلعه و دریچه های دیوارها 

بیرون می ریختند 
و به جان سربازان سردرگم روس می افتادند.

روس ها در دالان ها و سراهای قلعه بدون هیچ نظمی پراکنده 
بودند و طعمه خوبی برای سربازان ایرانی به شمار می رفتند.
شمار کشته های روس باورنکردنی بود، روس ها با پنج هزار 

کشته و زخمی از ایروان عقب نشینی کردند و بسیاری در فرار 
از راه های کوهستانی جان باختند.

»جفــت پــوچ« چالش کتاب خوانی  ویژه نوجوانان متوســطه اول و دوم »جفــت پــوچ« چالش کتاب خوانی  ویژه نوجوانان متوســطه اول و دوم 
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